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EVENIMENT 

Cu prilejul unei comemorări: Marea Răscoală a ţăranilor 
din 1907 

NICOLAE ISAR 

Se împlinesc 100 de ani de la tragicele evenimente din primăvara anului 
1907 - Marea Răscoală a ţăranilor şi reprimarea ei sângeroasă de către autorităţi 
-, evenimente care au răvăşit lumea satelor româneşti, zguduind totodată întreaga 
societate românească de la începutul secolului XX. 

Au fost evenimente dramatice care au produs în epocă o acută criză de 
conştiinţă, iar astăzi - la un veac de la desfăşurarea lor - în condiţii de deplină 
libertate a exprimării opiniilor, putem să reflectăm fără prejudecăţi asupra 
cauzelor care le-au determinat şi a consecinţelor lor pentru societatea 
românească. 

O privire de ansamblu asupra evoluţiei socio-economice a României în 
ultimele decenii ale secolului al XIX-iea şi la începutul secolului al XX-iea, 
cuprinzând cea mai mare parte a domniei lui Carol I, ne pune în faţa realităţii că 
în decurs de câteva decenii înfăţişarea României în bună măsură s-a schimbat. 
Este o realitate care vizează cu precădere lumea orăşenească, deoarece, din 
păcate, aşa cum vom observa, procesul de modernizare a afectat prea puţin, dacă 
nu deloc, lumea satelor, care a rămas aproape neschimbată, iar această flagrantă 
contradicţie a fost pusă în evidenţă de seria răscoalelor ţărăneşti de la srarşit şi 
început de secol, culminând cu Marea Răscoală din 1907. 

Este cazul să ne oprim ceva mai mult asupra problematicii cauzelor 
acestor răscoale, cu atât mai mult cu cât observăm în "Temea din urmă pe unii 
tineri istorici, sau unii deveniţi peste noapte istorici, emiţând opinii care mai de 
care mai ciudate, sfidând adevărul izvoarelor istorice: îi vedem lăsând la o parte 
demonstraţiile ştiinţifice indubitabile făcute în epocă de reputaţi exegeţi, precum 
G. O. Creangă, Radu Rosetti ş.a., plasând acest adevăr în mod incorect - ca să 
nu zicem fraudulos - în lumea mistificărilor din trecutul comunist al României 
contemporane şi înlocuindu-l cu trimiteri la rolul „decisiv" pe care l-ar fi avut în 
aţâţarea ţăranilor agenţii unor puteri străine, agenţi socialişti etc., denaturând şi 
imaginea de ansamblu a acestor tragice evenimente. 

De la bun început, considerăm că studiul cauzelor răscoalelor ţărăneşti 
trebuie să înceapă, aşa cum s-a făcut şi în istoriografia epocii de la 1907, cu 
analiza structurii de proprietate, în sânul căreia observăm inegala ei împărţire 
între diferite categorii sociale, între moşieri şi ţărani, de aici decurgând, înainte 
de toate, direct sau indirect, situaţia grea a ţăranului român. 

Astfel, în ajunul Primului Război Mondial, marea proprietate (moşii de 
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12 EVENIMENT 

peste 100 ha) însumează aproape 50% din suprafaţa cultivabilă a ţării 
(o suprafaţă de peste 3.800.000 ha revenind unui număr de aproape 5.400 
moşieri). Proprietatea mijlocie, cuprinzând proprietăţi între 50-100 ha, dă un 
procent de peste 2% (cu un număr de peste 36.000 proprietari), aceste două 
categorii de proprietari însumând împreună cca 11 % din suprafaţa cultivabilă a 
ţării. Rămâne mica proprietate ţărănească, proprietăţi de până la 1 O ha, dând un 
procent de cca 40% (mai exact, 40,29%), cu o suprafaţă de 3.153.000 ha, 
revenind unui număr de aproape 921.000 de ţărani-capi de familie ( este vorba, 
statistic vorbind, de familii, titulare de proprietăţi, ele însumând un efectiv de 
5-6 milioane ţărani). 1 

Altfel spus, un număr de aproape 5.400 moşieri deţin aproape 50% din 
suprafaţa cultivabilă, în timp ce aproape 921.000 de ţărani-capi de familie, cu 
proprietăţi de până la 1 O ha, deţin o suprafaţă inferioară ( cu puţin peste 40% )2. 
Rezultă de aici că marea majoritate a ţărănimii, aparţinând acestei categorii din 
urmă, deţine pământ insuficient pentru asigurarea hranei familiei, fiind nevoită să 
accepte în cele din urmă condiţiile de exploatare impuse de proprietari şi arendaşi 
prin sistemul învoielilor „benevole". 

După cum arată G. D. Creangă, referindu-se la situaţia ţărănimii române la 
1907, din categoria de ţărani cu pământ până la 10 ha, 81% dintre ei deţineau mai puţin 
de 5 ha; din această subcategorie, 35% deţineau între 3-5 ha, 46%, până la 3 ha. Se 
adăugau acestora 500.000 de ţărani-capi de familie care nu aveau pământ deloc. 

Împrejurarea că proprietatea ţărănească se diminuase de-a lungul ultimelor 
decenii nu era greu de explicat: Reforma agrară din 1864, cu cele aproape două 
milioane de hectare de împroprietărire, satisfăcuse numai în parte nevoia de pământ a 
ţărănimii, iar ulterior mica proprietate ţărănească existentă s-a diminuat o dată cu 
sporul de populaţie, alte iniţiative legislative, precum legile de vânzare a bunurilor 
statului, culminând cu cea din 1889, făcute cu dorinţa fermă de a nu compromite 
principiul „sfintei proprietăţi", nu reuşiseră să stopeze acest fenomen. 

G. O. Creangă. însumând ultimele două subcatcgorii de ţărani amintite mai 
sus (cu pământ până la 3 ha şi fără pământ) şi pornind de la calculul consumului 
alimentar strict necesar, conchidea că aproape 63% din numărul total al ţăranilor nu 

1 V. Axenciuc, Evoluţia economică a României. Cercetări statistico-istorice. 
/859-1947, voi. II, Bucureşti, 1996, p. 112. 

2 Între altele, calculele făcute de V. Axenciuc trimit la cifrele indicate de 
binecunoscutele lucrări ale lui G. D. Creangă şi R. Rosetti, pe care le completează (vezi 
G. D. Creangă, Proprietatea rurală în România. Bucureşti, 1907. şi Consideraţiuni 

generale asupra reformei şi asupra exproprierei, Bucureşti, I 9 I 3, şi R. Rosetti, Pentru 
ce s-au răsculat ţăranii, Bucureşti, 1907). Bineînţeles, trimiţând la aceşti autori, pentru 
compararea cifrelor urmează a se ţine seamă în calcule de diferenţa între suprafaţa 

cultivabilă propriu-zisă şi suprafaţa totală, încorporând pe lângă terenul cultivabil şi 
suprafeţele de izlaz, păduri etc. 
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EVENIMENT 13 

aveau existenţa asigurată, trăind în mizerie şi fiind obligaţi, în condi~i oneroase, să 
apeleze la proprietari şi arendaşi, iar numai 3 7% dintre ei ( deci, cu pământ între 
3-5 ha) aveau „un trai mai omenos"3

• Lipsa de pământ obliga pe ţărani să încheie 
învoieli oneroase cu proprietarii şi arendaşii, preţul arendei, după calculele aceluiaşi 
exeget, în câteva decenii crescând de mai multe ori4

• 

Concluzii apropiate, bazate pe calcule riguroase, găsim şi la Radu Rosetti 
- savantul istoric, descendent al unei mari familii de boieri -, care, referindu-se la 
disproporţia dintre marea proprietate şi mica proprietate ţărănească, aprecia că 
,,o asemenea monstruozitate nu există în altă ţară europeană"5 . 

Din punct de vedere economic, dar şi psihologic, tendinţa proprietarilor 
şi arendaşilor de intensificare a exploatării ţăranilor, pe calea creşterii preţtllui de 
arendă a pământului de arătură, a preţului pământului de păşunat ş.a., a fost 
stimulată, în perioada la care ne referim, de creşterea exportului de cereale, care 
asigura acestora venituri apreciabile. Se constată că pe măsura creşterii 
suprafeţelor de arătură, în vederea cultivării cerealelor, suprafeţele pentru islazuri 
s-au diminuat, acest fenomen apăsând în plus pe ţărani, obligaţi, în aceste 
condiţii, la preţuri mai mari pentru pământul de păşunat şi ierbărit. 

Aşa cum am anticipat, în ajunul Primului Război Mondial, din cei 
aproape 5.400 proprietari cu moşii de peste 100 ha, 3.314 stăpâneau moşii cu 
suprafeţe între 100-500 ha, constituind un procent de I 0,43% din această 

categorie de proprietăţi, şi 2.071 stăpâneau moşii de peste 500 ha, dând 38,26%6
. 

De aici rezultă o anumită caracteristică a proprietăţii rurale din România, în 
ansamblul ei: aceasta era, înainte de toate, o „ţară de latifundii", cum a 
caracterizat-o, într-un cunoscut eseu publicistic, Constantin Stere7

. 

Or, de la „ţara de latifundii" la „ţara marilor arendaşi" distanţa era prea 

3 G. D. Creangă, Consideraţiuni generale, p. 13-15. 
4 După calculele lui G. D. Creangă, pe aproape 70% din moşii, între 1870 şi 

1906, preţul arendei pe pământ crescuse între 150-500 %; la rândul ei, dijma de peste 
50% din produsul obţinut în 1906 era întâlnită la peste 70% din moşii; la fel, în acest 
interval de timp, preţul islazului pentru vite la peste 51 % de proprietăţi crescuse cu I 00% 
şi cu 300% la 14% dintre ele. Cf. G. D. Creangă, Creşterea arenzii pământului în bani şi 
în dijmă, a păşunatului şi a preţurilor muncilor agricole de la 1870 la 1906, Bucureşti, 
1908. Asupra aceleiaşi chestiuni, cifrele sunt comparabile cu cele oferite de Radu Rosetti 
(Cf. Pentru ce s-au răsculat ţăranii, ediţie Z. Omea, Bucureşti, Editura Eminescu, 1987. 
p. 325-328 ş.a). 

5 R. Rosetti, Pentru ce s-au răsculat ţăranii, ed. cit., p. 315. Vezi aici, Cap. IV, 
din partea a IV-a, ,,Despre distribuirea viţioasă a proprietăţii şi a exploatării pământului în 
România", p. 313-322. 

6 V. Axenciuc, op.cit., voi. II, p. 112. 
7 C. Stere, Scrieri, ediţie Z. Omea, Bucureşti, Editura Minerva, 1979, p. 373-

390; tot aici, eseul, Pentru ce s-au răsculat ţăranii, p. 495-525. 
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mică. liinJl·ă cck mai 11111ltc Jintn: marik 1111lşii crau d:He î11 gri_ja arendaşilor. 
aceşti.1 din urm:i. ohsedaţi de c,îştiguri suhstanţiak. nl·avH1HI nici un fel de 
considerente morale în rapon cu ţăr:inii. Ohsl·n·[1111. in ,1cest sens. d'I la începutul 
Scl·olului al XX-lca. 60% Jin prnpril·tăţik dc peste 100 ha erau arendate. dintre 
acestea. cele cu pcstl' I .OOO ha erau arendate in pwporţie de pesh.· 65%. cele de 
peste 3.000 ha, in propnrţil' de cca 70'½1. /\stlcl. se poate apn:ci,1 că lcnomenul 
arendăşitului a constituit o plagă in plus pentru ţ[irănimea română. lie că era 
vorba Jc arendaşi nm1âni sau strf1ini. Unck trusturi arcndăşcşti stăpâneau imense 
suprafc\e. cum a fost cazul mardui arendaş evreu Fischer. care stăpânea în 
arendă in nordul Moldowi o suprafaţă lk' circa o jum:1tah: de milion de pogoane 
(în wna umk avea să izhucneasc;i Răscoala din 1907). 

În leg:ituni cu evol11\ia c,m: duscsc la ,ll'caslii situaţil· a ţărfmin1ii. implicit 
la ri1sct,alcle ţfmincşti. se pune proh/e11111 resp1111sc1hi/irciţii sro111/11i rfl11ui11. a elitei 
politice şi a şefului statului. pcntru pmtcjarca cetăţenilor sfii. Or. in această 

privin\ă. Jc-a lungul mai multor d1.·cenii. Jupii Rdi.irma agrarf1 din I X64. 
constatăm multă V(lrbărie in Parlamentul rom,în. în via\a publiC.-1. in general. cu 
pri\'irc la starea de mizerie a ţăranilor. fără a se ajunge la aJoptarca de mi1suri 
eficiente pentru ameliorarea acestria. Poate ar trebui observat c:i înc:i de la 
inaugurarea noului regim politic la I X66 - altfel. regim cu imponanh.· trăsături 
democratice. în spirit european -. clasa politică din Ronuinia. indignată de 
modalitatea înlTtptuirii rcli.mnei de către Cuza (în urma unei lo\'ituri de stat). în 
privin\a prol:,lcmci agran: a manifestai o marc opaci1a1c. Mulţumindu-se cu 
recunoaşterea datii împroprietăririi \ăranilor prin art. 20 din Co11stit111ie, de la 
început ea s-a manifl'Slat pc linia unui compona111en1 care pitrl'a a spune că o a 
doua î111proprictărirc a ţf1ranilor nu se va mai l:Kl' nicil1dată. iar sistemul 
învoielilor agricole inaugurat în acest eonte.xl. in care administraţia era pus,i in 
mod vădit in slujba propricwrilor. p:irca a spune ţăranilor c:"i l'i trebuie s[1 
pl:itcască pentru gestul în fnr\ă al dc,nmitorului Al. I. Cui.a. 

Nu numai cii aJministra\ia d1.• sial după I Xo6 în mod prioritar tn:huia 
pusă in slu_iba protecţiei ..:clor slabi. Jar. mai mult. pl'nlru a-;;i da cu ,1U\:\Jrn1 

roadele. reforma lui Cuza ar li trch11i1. la scun timp. ~ă lic urmată de o alta. 
prcc11111 şi de altl' măsuri. real..:. de on.Jin l'co1h1lllil· şi linanciar. p1.·n1ru 
consnlidarca micii prnprirtiiţi ţ:irfmcştt În rt·alitate. aceastf1 a doua marc reformă 

s Dura opinia 110.is1ra. n1t.:rit:i lu<1tă in considernrl' ipoll'Za pr: cart· un cunoscui 
autor, M. l'opl·scu-Spinr:ni, o lăcl.'a in I l)36. n111111ll' di domni1orul ,\ I. I. Cuza. o dală cu 
lichiuarl'a ncinţckgr:rilor in plan etiropl·an. Jr:curgiind Jin Sl'Cul.irizan:a averilor 
miinăstirl'Şti, ar li avut in vcdr:rr: infăp111irr:a. i11 scurt timp. a unl'i a doua rr:formr: :-igrare, 
caz in cari.'. dupii acl.'sl autor, agravarcn situa\iei 1r1riinimii ar fi fost din timp prewnit,i. CI". 
M. Popl'SCU-Spincni. l'ro.·esul mci11lisririlor î11cltinme. :,:,udiu de isfurie socialei. 
Bucurt'şli, I tl36, p. 378. 
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va veni, în urma unor experienţe sociale dramatice, abia peste o jumătate de secol 
( adoptată de un partid de guvernământ, în I 913, şi amânată mai mulţi ani, o dată 
cu izbucnirea Primului Război Mondial). De-a lungul timpului, cum am văzut, 
situaţia gravă a ţărănimii fusese cunoscută, scoasă în evidenţă, din când în când, 
de răscoalele ţărăneşti, dar un egoism ancestral i-a tăcut pe oamenii politici din 
fruntea statului - în marea lor majoritate, proprietari de moşii, mai mari sau mai 
mici - să nu cedeze în faţa acestei necesităţi, şi nu întâmplător principiul 
intangibilităţii marii proprietăţi s-a împletit la ei, timp de aproape o jumătate de 
secol, cu incriminarea imaginii domnitorului Al. I. Cuza. 

Pentru a sublinia, o dată cu meritele sale, păcatele clasei politice 
româneşti în privinţa problemei relaţiilor agrare şi a-i sublinia culpa în 
declanşarea răscoalelor ţărăneşti, ar fi suficiente, credem, nu atât consideraţiile 
noastre, cât aprecierile categorice ale marilor exegeţi ai problemei agrare în 
epocă şi ale unor reprezentanţi de seamă ai spiritului epocii ( de la R. Rosetti şi 
G. D. Creangă la C. Stere, N. Iorga, I. L. Caragiale ş.a.). Între aceştia, R. Rosetti, 
descriind starea de mizerie a ţăranilor români, mereu căinaţi de oamenii politici, 
se întreba retoric: ,,Ce a tăcut însă statul, prin cârmuitorii săi, pentru ţăranul 
nostru? Răspunsul general este nimic" (sub!. R. R.)9. 

După cum se cunoaşte, Răscoala din I 907, după cele din anii 1888, 
1894, 1899 ş.a., a fost cea mai amplă, focul ei afectând întreaga ţară. A început în 
februarie 1907, în comuna Flămânzi, din judeţul Botoşani, extinzându-se în 
întregul judeţ, în satele din judeţele învecinate, Dorohoi şi laşi, apoi în celelalte 
judeţe din Moldova. O dată cu violenţele îndreptate împotriva arendaşilor şi 

proprietarilor, semnificative erau acţiunile de distrugere a învoielilor şi a 
birourilor administraţiei locale. Asedierea de către ţărani a unor mari oraşe 

(Botoşani, Dorohoi, laşi ş.a.), precum şi extinderea sa până la jumătatea lunii 
martie pe întregul teritoriu a! Moldovei, dădeau măsura amplorii şi intensităţii 

mişcării. S-a propagat apoi şi în Muntenia şi Oltenia, în unele locuri luând un 
caracter extrem de violent (Băileşti, judeţul Dolj). 

Răscoala a stârnit îngrijorarea clasei politice, o dată cu transferul benevol 
al puterii politice, de la guvernul conservator condus de Gh. Gr. Cantacuzino, la 
guvernul liberal, condus de D. A. Sturdza, şi sub îndrumarea hotărâtă a regdui 
Carol 110

, trecându-se la o represiune armată dură, justificată pe linia aplicării 

9 R. Rosetti, op. cit., p. 378. 
10 Despre atitudinea regelui Carol I, în aceste tragice împrejurări, unele 

documente vorbesc de la sine; în urma represiunii annate, el se arăta încântat că „armata 
sa" şi-a flcut datoria, nelăsând loc aici, precum ne-am fi aşteptat, la nici un semn de 
compasiune; este drept, în corespondenţa sa intimă, publicată recent, lipsesc piesele 
vizând Răscoala din 1907, însă referinţele la Răscoala din I 888, din aceeaşi 
corespondenţă, nu lasă îndoială asupra „seninătăţii" cu care monarhul a privit represiunea 
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principiului apărării ordinii publice şi a statului de drept. 
Fără îndoială, numai cauze profunde, social-economice, pe care am 

încercat să le relevăm, puteau duce Ia evenimente de o asemenea amploare şi 

dramatism. Să menţionăm aici că implicarea în răscoală a unor agenţi străini, în 
slujba Rusiei sau Austro-Ungariei, zice-se, cu misiunea de a induce starea de 
anarhie în ţară, îşi va fi avut rolul ei în desfăşurarea acestor evenimente, dar 
efectul ei nu putea să fie decât insignifiant în raport cu adevăratele cauze social
economice, la care ne-am referit. Nici acţiunile unor agenţi socialişti, nici 
aţâţările interesate ale partidelor politice în lupta pentru putere nu puteau marca 
semnificativ desfăşurarea evenimentelor. Cum am menţionat, încercarea unor 
„analişti" din zilele noastre de a considera tragicele evenimente din 1907 în 
primul rând ca rezultat al acţiunilor agenţilor străini ni se pare de-a dreptul 
ridicolă, dacă ne gândim la imensitatea materialului documentar care trimite la 
adevăratele cauze, social-economice, ale Marii Răscoale. 

În urma intervenţiei energice a armatei române, reprimarea a fost 
exemplară, ea lăsând în urmă mii de victime; chiar dacă nu ar fi fost vorba de 
I I.OOO de ţărani, ci numai de 6.000 sau chiar numai de 2-3.000 11, faptul în sine 
rămâne o zguduitoare tragedie, unică în epocă, cel puţin Ia nivel european. 
Paradoxal, în raport cu marile festivităţi din anul precedent, 1906, prilejuite de 
împlinirea a 40 de ani de domnie a lui Carol I, răscoala punea în lumină 
contradicţiile evoluţiei societăţii româneşti pe calea modernizării; cum am mai 
subliniat, aceasta din urmă mersese în bună măsură Ia suprafaţă, ea vizând 
aproape în exclusivitate lumea orăşenească, iar nu lumea cea mare a satelor 
româneşti, mai ales spiritul democratic, ca element de modernizare, a afectat prea 
puţin pe aceasta din urmă. Este, de fapt, contradicţia care va face în epocă 
subiectul unor mari dezbateri ideologice, strâns corelate cu cele privind căile de 
evoluţie economică, în care se vor implica cele mai de seamă spirite ale timpului. 

Cum se ştie, consecinţele răscoalei au fost deosebit de importante, 
înainte de toate ea stârnind o adevărată criză de conştiinţă la nivelul elitelor. În 
paralel cu intensificarea dezbaterilor ideologice la care ne referim, se petrec 
importante schimbări pe scena politică, viaţa politică din România intrând, de 
fapt, după 1907, într-o nouă etapă a sa. Între altele. iau naştere sau încearcă să se 
înfiripeze partide politice noi. 

ţărănimii de către „armata sa". Pentru corespondenţa amintită, vezi Sorin Cristescu, 
Corespondenţa privată a regelui Carol I(] 878-1912), Bucureşti, Editura Triton ic, 2005. 

11 Cât priveşte numărul victimelor represiunii, el a rămas incert, cum bine se 
ştie, datorită împrejurării că imediat după încheierea ei cu succes, regele Carol I a 
solicitat Ministerului de Interne arhiva cu dosarele acestei sângeroase acţiuni, pentru a-i 
asigura secretul, fiind vorba de implicarea armatei naţionale, în acest fel un asemenea 
important fond documentar rămânând până astăzi necunoscut istoricilor. 
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Pe de altă parte, o anumită responsabilitate se afirmă la nivelul Puterii, 
Partidul Naţional-Liberal, în răstimpul guvernării sale din anii 1907- 191 O, 
procedând la o serie de reforme menite să amelioreze cât de cât starea de mizerie 
a ţărănimii, să înlăture cele mai grave abuzuri în domeniul relaţiilor agrare. 

Astfel, în decembrie 1907, Parlamentul adoptă o nouă Lege a tocmelilor 
agricole, înlăturând unele abuzuri ale proprietarilor şi arendaşilor, impunând 
acestora obligativitatea de a acorda comunelor islazuri în limite riguros stabilite, 
în raport cu dimensiunile moşiilor. De asemenea, prin lege era stipulată limitarea 
preţurilor învoielilor agricole, precum şi interzicerea muncii la tarla în contul 
dijmei. În martie 1908, lua fiinţă Casa Rurală, având drept scop facilitarea 
vânzării de pământ către ţărani şi înlăturarea cametei la sate. O altă lege, din 
1908, era îndreptată împotriva trusturi/or arendăşeşti, limitându-se suprafeţele 
arendate la maximum 4.000 ha. De asemenea, la începutul anului 1909, era 
adoptată Legea pentru arendarea la asociaţiile ţărăneşti a moşiilor statului, 
Casei Şcoalelor şi altor aşezăminte publice. 

Toate aceste măsuri erau departe de a răspunde pe deplin exigenţelor de 
schimbare a situaţiei ţărănimii, dar deja în cadrul dezbaterilor publice pentru 
adoptarea lor transpare ideea necesităţii unei noi reforme agrare ( o enunţa într-un 
discurs Constantin Stere, între alţii). Curând, ideea ajunge la ordinea zilei, fiind 
adoptată mai întâi în programul P.N.L., devenind apoi obiect al unui proiect de 
lege care intra în dezbaterea publică după ce, la începutul anului 1914, acest 
partid, în frunte cu I. I. C. Brătianu, ajungea din nou la putere (dezbatere 
întreruptă şi amânată un timp, o dată cu declanşarea Primului Război Mondial). 

Eveniment dramatic, unic de acest gen pe plan european la începutul 
secolului al XX-iea, care a pus în evidenţă contradicţiile procesului de 
modernizare în epoca domniei lui Carol I, Marea Răscoală a ţăranilor din 1907 
nu poate fi exclusă din istoria României, precum ar sugera unii „analişti" din 
zilele noastre, în dorinţa de a înfrumuseţa realităţile timpului; o datorie morală, 
indispensabilă oricărei cercetări obiective, ne obligă să prezentăm istoria 
naţională - inclusiv a claselor sociale din România - aşa cum a fost, cu luminile 
şi umbrele sale. 

Resume 

1906 etait l 'annee ou la Roumanie avait celebre le jublie de la 
monarchie constitutionnelle des Hohenzollern-Sigmaringen, durant 
laquel/e la Roumanie avait subi un vaste processus de modernisation 
politique, institutionelle et economique. Le progres etait reel, pourtant 
ii s 'agissait d 'une modernisation du milieu urbain, la vie des paysans 
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(!/(//// restee ('(}/1/hll!e de tlifticullJs : Ies n~ţ;,,.11/e.\' 11gri('u/e.1· lll'Uie11l 
dil'i.l'I! Ies /('rl'(',\' (!// /Jl"tl/1/'ic;le.,· //"(I/I /Wliles. i11e//icie111es du /)()iii/ de 1'/.f(' 

e, ·011u111it111e. Po11r 11,mrrir le11rs _ti1111illes. Ies poyso11s t;loienl uhligJs de 
tr11vailler p1111r Ies grm1CI,; pro/Wit;lllires. 

La grllndc Jme111e pay.1·a1111e de I YO 7 est 1111 t;/>isode de / '/1istuire 
des Ro11mai11s <flii a Jte .wumis ,, de 111nnhre11.1·es i111erprJ1a1io11.1· selon 
/ 'itlJulogie f'tJ/itique. S1ţjet 111'1011 JIii/ir la mt111,n·chie. qui ,1 contrihlfJ ,, 
_ti,ire disp,,raitre Ies l"llf'porr.1· ujjiciels t/lfi t·1mlenaie111 Ies di111e11si,m.'i 
reelles de la 1'1'/>ression. cel J,,e11e111ent a J1J trm1.~/i11·,r1t; en mythe par le 
rJgime t·u1111111111is1e ,111i " denw.1·qail >> le mal trai1eme111 de la classe 
uuvril!re par le n;giml! dii huurgeuis. U11 nmrw11 110/fl'<:'au dans 
1 ·1,;s1urit1graphie recenle leml i, c1111sidl!rer parmi Ies n111se.1· principale.,· 
de 1 ·(;>tte111e n1111 pas lll si111alit111 i111er11e. mais la "f'l"Ul't>('llliu11 » des 
oge,us (;lra11gers . 

. ••.:1111.,· p1111n1ir n:1ahlir exac'li:me111 Ies chitfres, li:.,· hi.1·111rie11.,· 
11one111 le dJhlll a11/011r des causes el des ef/t'/S ,, lung ter111e de 111 plus 
grm1Cle Jmewe de lll Rolfmanie muder11e l'I ils ess11ie111 de ra11el/er m1.r 
,l!.1!11<;,."' ions aci uelles 1111 1m 1111e111 hislurique qui ('Sf "" f'Oilll ci 'etre 
cltossJ des mo1111<•l.1· sniloires d'hisloire. 
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Implicarea unor Învăţători şi preoţi rurali În evenimentele 
din timpul Răscoalei de la 1907 

ALEXANDRU A. MAREŞ 

Sub imperiul agravării situaţiei generale a unei mari părţi a ţărănimii din 
Vechiul Regat, Răscoala de la 1907 a constituit cel mai acut moment de criză a 
chestiunii ţărăneşti de la începutul secolului al XX-lea. 

Provenind în mare parte din rândul micilor agricultori de care îi lega atât 
originea, cât şi mediul în care trăiau, adeseori, învăţătorii „s-au situat de partea 
ţăranilor, identificându-se cu interesele lor"'. Aşa cum sesizează unii analişti ai 
problemei, ,,o mare parte dintre învăţătorii rurali ... au îndeplinit cu curaj o nobilă 
datorie faţă de ţărănime"2 • 

Credem că tendinţa de a generaliza înregimentarea intelectualilor satului 
la „luptă" şi „identificarea cu aspiraţiile'' revoltaţilor necesită anumite 
amendamente în încercarea de a pune într-o lumină mai nuanţată faptele 
petrecute în urmă cu un veac. Este greu, dacă nu imposibil, de cuantificat 
procentul celor implicaţi în evenimente, iar modalitatea realizării participării a 
depins de modul în care a fost conştientizată de fiecare persoană aspiraţia către 
binele public. Iată de ce considerăm utilă reabordarea problemei de pe poziţii ce 
exclud interpretările stângiste. 

Asupra multiplelor cauze3 interne, de natură economică, morală, fiscală, 
social-politică, ce au inclus şi activitatea unor elemente socialiste, cât şi externe, 

1 Titu Georgescu, Ion Ilincioiu, 1907. lntelecrualii şi răscoala, Craiova, 1974, p. 71. 
2 Ibidem, p. 73. 
3 Vezi V. M. Kogălniceanu, Chestiunea ţărănească, Bucureşti, 1906, G. D. 

Creangă, Proprietatea rnrală în România, Bucureşti, 1907, C. A. Garotlid., Păreri în 
chestia agrară, Bucureşti, 1907, G. D. Scraba, Starea socială a săteanului, Bucureşti, 
1907, R. Rosetti, Pentrn ce s-au răsculat ţăranii, Bucureşti, 1908, M. Şerban, Problemele 
noastre social-agrare. Studiu din domeniul politicii economice şi sociale, Bucureşti, 
1914. Dintre studiile ulterioare amintim D. Hurezeanu, Problema agrară şi lupta 
ţărănimii din România (1904-1906), Bucureşti, I 961, M. Badea, l. Ilincioiu, Răscoala 
ţăranilor din România. 1907, Bucureşti, 1967, A. Oţetea, I. Popescu-Puţuri (redactori 
responsabili), Marea răscoală a ţăranilor din 1907, Bucureşti, 1967, T. Georgescu, 
I. Ilincioiu, op. cit., M. Iosa, Relaţiile agrare în România în deceniul premergător 
primului război mondial, în „Revista de istorie", t. 35, 1982, nr. 2, p. 205-227, A. Mareş, 
Agricultura României în perioada /901-1918. Analiza istorico-statistică (teză de 
doctorat), Bucureşti, 2006, Şerban Rădulescu-Zoner, Răscoala de la 1907, atrocităţi şi 
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legate de agitaţiile unor anarhişti activaţi de situaţia revoluţionară din Rusia, s-au 
publicat numeroase studii. 

În prezenta analiză vom încerca să desluşim, pe baza unor documente de 
arhivă, rolul jucat de unii învăţători şi preoţi rurali, acuzaţi adesea de autorităţi ca 
fiind agitatori sau instigatori şi chiar lideri locali ai tulburărilor. Trebuie avută 
pennanent în vedere poziţia acestor reprezentanţi ai burgheziei săteşti în 
comunităţile respective, situaţia delicată, fragilă, deosebit de expusă în 
momentele cele mai tensionate ale evenimentelor. Reprezentând o minoritate, dar 
cu o influenţă largă în rândul ţăranilor, bazată pe încrederea câştigată de-a lungul 
vieţii puse în slujba „luminării satului românesc", învăţătorii şi preoţii români au 
dovedit adesea că şi-au înţeles menirea şi s-au ridicat la înălţimea dificilelor zile 
ale încleştării. 

În ciuda acestei realităţi, de multe ori ei s-au văzut puşi în ipostaza 
nedorită de a fi nevoiţi să îşi justifice acţiunile, să îşi dovedească nevinovăţia şi 
buna-credinţă, iar, uneori, chiar să suporte un regim umilitor de ameninţare şi 
detenţie. Ca în rândul oricărei categorii sociale, gradul de conştiinţă civică a fost 
mai mult sau mai puţin prezent, iar excepţiile existente nu ne pot determina nici 
să blamăm, nici să omagiem in corpore personalul didactic şi teologic rural. 

În anul 1906, mişcările apărute în unele judeţe din nordul Moldovei au 
prefaţat Marea Răscoală din 1907, care a reprezentat, aşadar, o continuare în 
fonnă agravată a nemulţumirilor ţărăneşti. 

Fără a exclude responsabilitatea directă a unor dascăli, merită a fi 
dezvăluite acţiunile neprincipiale, de-a dreptul ostile şi defăimătoare ale unor 
grupuri de interese cărora le-au căzut victimă unii învăţători nevinovaţi. 

Încrengătura de relaţii bazate pe rudenie şi interese economice locale 
dovedea că dreptatea era o noţiune relativă, iar deţinătorul ei nu se afla, cel mai 
adesea, printre cei ce aveau câştig de cauză. Asumarea poziţiei de justiţiar într-o 
comunitate supusă abuzurilor conducătorilor ei transfonna acea persoană în ţinta 
unor acuzaţii mai grave decât faptele de care se făceau vinovaţi cei ce le 
săvârşiseră. Apărarea în faţa acuzaţiilor de instigare la răscoală şi socialism, 
venite chiar din partea unora din notabilităţile sah1lui, era greu de realizat şi lua 
adesea fonna unor memorii adresate ministerului de resort. 

Aşa a fost, de exemplu, cazul învăţătorului G. Iorga din satul Băleni. 
Acesta era la curent cu abuzurile înfăptuite de cămătar, primar şi administratorul 
moşiei contra ţăranilor datornici şi a căutat să ceară reprezentanţilor Băncii 

Economice să aducă faptele la cunoştinţa autorităţilor administrative pentru 

manipulare, în „România liberă" nr. 5180, din 17 martie 2007, Aldine, an XII, nr. 562, 
p. 2, A. Mareş, Memorii ale moşnenilor ulterioare Răscoalei din 1907, în „Studii şi 
articole de istorie", LXXII, 2007 (sub tipar). 
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oprirea nelegiuirilor. Unora „li se ia toată îmbrăcămintea casei"4 şi li se ridica 
recolta ce se găsea treierată în contul datoriei avute la cămătar. Altora li s-au 
sechestrat şi vândut vitele ce le aveau depuse drept garanţie, iar cei ce se opuneau 
erau bătuţi până la sânge de acelaşi cămătar sau de primar. Pentru împrumuturi 
oricât de mici dar nereturnate la timp se percepeau dobânzi înrobitoare. Aşa au 
fost cazurile unei văduve, căreia pentru 3 lei i s-au luat trei baniţe de secară, şi ale 
unui datornic, care, pentru suma de 40 lei, a fost deposedat de trei chile (sute de 
kg) de secară5 • 

Neîmpărtăşind metodele înverşunate de recuperare a datoriilor şi 

disociindu-se net de făptuitorii acestora, învăţătorul G. Iorga a căzut în dizgraţia 
potentaţilor locali. Manifestarea unei atitudini umanitare faţă de oropsiţii soartei 
i-au atras denunţul către Ministerul de Interne sub acuzaţia de socialism. Scopul 
era de a-l îndepărta pe învăţător din acel sat şi pentru aceasta s-a urmat filiera 
sesizării ministrului de Interne Gh. Gr. Cantacuzino (conservator), care i-a scris 
socrului său, Th. Văcărescu, să îl interpeleze pe ministrul Cultelor şi Instrucţiunii 
Publice asupra purtării incriminatului. 

Între timp „se pregătea terenul". Primarul şi administratorul moşiei au 
adunat pe unii săteni la „hanul boieresc", unde li s-a dat de băut şi au fost 
îndrumaţi să spună că „eu [învăţătorul - n.n.] i-am învăţat să meargă cu plugurile 
pe moşia proprietarului, să are şi, dacă vor fi împiedicaţi de cineva, să tragă cu 
puşca şi toporul în ei"6

• Oamenii au divulgat însă aranjamentul şi atunci s-a 
preferat alt „moment favorabil" pentru a se acţiona. În ziua de 24 ianuarie 1906 
învăţătorul a ţinut un discurs despre importanţa actului Unirii Principatelor pentru 
români. Probabil cuvântarea nu s-a rezumat strict la momentul istoric, făcându-se 
referiri şi la situaţia prezentă. 

Dându-se curs acţiunii de urmărire, în sat s-a trecut la desfăşurarea unei 
anchete conduse de inspectorul şcolar B. Spirescu. Oficial au fost audiate 
persoanele a căror depoziţie ar fi trebuit să aibă un grad ridicat de credibilitate. 
Primarul şi consiliul comunal au arătat că învăţătorul prin cuvântarea ţinută i-a 
îndemnat pe locuitori la răscoală. Preotul paroh Gr. Goga a completat afirmând 
că, în cuvântarea din 24 ianuarie, ,,parcă ieşea că trebuie să luptăm contra 
boierilor", iar al doilea preot paroh, D. Mihăilescu, a confirmat că reclamatul „a 
îndemnat pe săteni să pună mâna pe topor şi să are moşiile proprietarilor"7

. 

4 Direcţia Arhivelor Naţionale Istorice Centrale (în continuare se va cita 
D.A.N.I.C.), fond Spiru Haret, dosar nr. 12/1906-1912, f. 1. 

5 Ibidem, f. 5. 
6 Ibidem, f. 2. 
7 Ibidem, f. 4. 
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În schimb, epitropul I. Petrea şi al doilea cântăreţ au declarat că 
învăţătorul „n-a vorbit nimic rău"8 . 

După ascultarea martorilor, sătenii ce se găseau strânşi în număr de peste 
300 au cerut inspectorului să-i asculte şi pe ei. Au fost delegaţi doi dintre ei, 
A. Pintilie şi Gh. Spiridon, care au mărturisit cum au fost chemaţi de primar, de 
cămătarul N. Ionescu şi administratorul moşiei Enăchescu şi îndrumaţi să spună 
că învăţătorul i-a sfătuit „să meargă să sfarme coşerele proprietarului, să nu 
culeagă porumbul şi ... să se ducă cu plugurile pe moşie arând", iar „de va veni 
cineva, să dea cu puşca şi toporul"9

• 

Fapt semnificativ pentru modul de desfăşurare a anchetei, inspectorul 
şcolar nu a scris această declaraţie şi, atunci când acei ţărani ce fuseseră despuiaţi 
de cămătar au dorit să reclame faptele, au fost îndrumaţi să se adreseze 
inspectorului comunal. 

Rămânând în sală numai împricinatul, revizorul şcolar şi inspectorul 
şcolar, ultimul i-a transmis că dorinţa ministrului Cantacuzino era de a-l vedea 
mutat din sat. Formula „orice şcoală îmi va plăcea" 10 putea fi tr~cută în cererea 
aşteptată de la învăţător. În urma refuzului său, inspectorul i-a declarat că îi 
recunoaşte nevinovăţia, neputând „lovi" în el, dar i-a cerut să se mai gândească. 

La ieşirea din primărie toţi locuitorii au făcut cerc în jurul inspectorului 
şi mărturisindu-i că G. [orga nu a acţionat contra proprietarului, ci contra 
cămătarului N. loncscu, de pe urma căruia au ajuns în stare de plâns. Acesta şi 
primarul erau percepuţi ca făptuitori ai unor jafuri ce-i aduseseră pe săteni la 
ruină şi singurul ce lupta pentru scăparea lor era învăţătorul. Mai mult, ei „cu nici 
un preţ nu voiesc a-l lăsa să plece din mijlocul lor'' 11

• 

Nici nu este de mirare solidarizarea mulţimii cu cel care de ani de zile 
contribuise la ridicarea culturală, pe toate căile, a populaţiei din Băleni. Din 
memoriul justificativ înaintat ministrului de resort rezulta activitatea susţinută şi 
destoinicia muncii celui care a înfiinţat banca populară, şcoala de adulţi pentru 
50 de elevi, teatrul sătesc, grădina şcolară, corul bisericesc şi a susţinut 
numeroase conjermţe dumzmcale. Sub directa sa preocupare numarul copiilor 
şcolari a crescut de la 130 în 1899 la 240 în 1906, din care 200 frecventau regulat 
cursurile 12

. 

Inspectorul şcolar a fost mişcat de cele ce a putut constata cu ocazia 
acelei anchete şi a transmis ministmlui de Interne că lucrurile nu stau cum s--a 
arătat la Bucureşti. 

8 Ibidem. 
9 Ibidem, f. 5. 
'
0 Ibidem. 

11 Ibidem. 
12 Ibidem, f. 3. 
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Mai mult decât căutarea dreptăţii se pare că trebuia rezolvată chestiunea 
lui G. Iorga, devenit persana non grata. Doar astfel se explica ut- ce inspectorul 
şcolar a fost rugat „să încerce pe lângă mine [învăţătorul - n.n.], prin orice fel de 
promisiuni, ca să-mi cer mutarea" 13

• Revizorul şcolar i-a solicitat „o petiţie de 
mutare cu orice condiţii" ar cere, fapt ce 1-a determinat pe învăţător să creadă că 
cei ce urmau a-i hotări soarta „se găsesc în mare încurcătură". Şi de această dată 
el a refuzat „întrucât e chestie de onoare" 14,răspunzând că preferă darea sa în 
judecată. 

Aceasta era starea de spirit într-un sat oarecare cu un an înainte de 
izbucnirea Marii Răscoale, privită prin ochii şi declaraţiile justificative ale unuia 
dintre cei împricinaţi. Dincolo de subiectivismul firesc al propriei apărări, răzbat 
o serie de probleme reale, ce evidenţiază „trasul sforilor" pentru îndepărtarea 
persoanelor indezirabile, nedreptăţile la care erau supuşi cei obidiţi şi în special 
prăpastia existentă între mulţimea satului românesc şi cei ce ar fi trebuit să o 
conducă cu bună-credinţă şi cinste. 

Se pare că în cazul relatat mai sus, ca şi în alte situaţii, nu s-a luat măsura 
avută în vedere, de mutare în alt judeţ a învăţătorului „agitator". 

Plângerile moşierilor împotriva unor cadre didactice s-au înmulţit în vara 
şi toamna anului 1906, motiv pentru care reclamaţiile au constituit obiectul unor 
dosare speciale întocmite la minister15

• 

Intr-un raport din 7 februarie 1907 al prefectului judeţului Dorohoi către 
ministrul de Interne Gh. Gr. Cantacuzino se arăta că încă din iulie 1906 s-au 
semnalat răzvrătiri în comunele Ştiubeeni, Vlăsineşti, A vrameni şi Sârbi, în 
ultima ţăranii intrând cu plugurile pe moşia ce aparţinea Epitropiei Sf. Spiridon, 
ţinută în arendă de Caiman Fischer. Şi mişcarea locuitorilor din Hudeştii Mari, 
din ultima zi a anului 1906, a fost provocată tot „de către învăţători prin 
interpretarea în mod tendenţios a unei broşuri ce a fost distribuită locuitorilor"16

• 

Broşura la care se făcea referire se intitula Către săteni, aparţinea omului politic 
Vasile M. Kogălniceanu şi fusese lansată cu ocazia primului congres ţărănesc 
desfăşurat în Bucureşti la sala „Oppler" (6 septembrie 1906). 

Mişcarea din comuna Hudeştii Mari, precum şi cea din comuna 
Horodiştea (31 ianuarie 1907) s-au mărginit la formularea unor cereri din partea 
locuitorilor de a li se da pământ, trebuinţele sătenilor putând fi satisfăcute „numai 
graţie bunelor raporturi dintre ei cu marii proprietari şi arendaşi de moşie" 17 • 
Bunele raporturi „încep să dispară datorită instigaţiunilor maliţioase ale 

13 Ibidem, f. 7. 
14 Ibidem. 
15 Titu Georgescu, Ion Ilincioiu, op. cit., p. 72. 
16 D.A.N .I.C., fond Spiru Haret, dosar nr. 12/1906-19 I 2, f. 19. 
17 Ibidem. 
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învăţătorilor şi preoţilor săteşti" 18 , ce îndemnau populaţia să se răscoale spre a 
pune stăpânire pe moşii. 

In viziunea autorităţilor locale, ,,bune raporturi" erau acelea în care 
ţăranii acceptau, de voie, de nevoie, condiţiile puse de arendaş. Atunci când 
locuitorii, precum cei din comuna Ibăneşti, judeţul Dorohoi, au cerut să li se 
arendeze pământ pentru asigurarea celor necesare hranei, în condiţiile puse de ei, 
au fost acuzaţi că vor să impună „condiţii neacceptabile numai spre a avea un 
motiv de a se răscula" 19 . 

În consecinţă, prefectul solicita ministrului de Interne: ,,să binevoiţi a lua 
deciziunea ce veţi crede spre a se evita o răscoală în masă a locuitorilor, ce se 
pregăteşte chiar pentru primăvara ce vine"20

. Din corespondenţă reieşea 
gravitatea situaţiei, pericolul amplificării răzvrătirii, premeditarea şi iminenţa 

unei mari răscoale. Cu toate că autorităţile centrale erau avizate asupra situaţiei 
precare din rândul unei mari părţi a populaţiei rurale, măsurile întreprinse au 
constat în firave acţiuni preveqtive îndreptate asupra „instigatorilor", iar după 
declanşarea amplului conflict social accentul s-a pus pe represiunea militară. 

Raportul primit de la prefectul judeţului Dorohoi 1-a determinat pe 
ministrul Gh. Gr. Cantacuzino să-i atragă atenţia ministrulµi Cultelor şi 
Instrucţiunii Publice, prin adresa din 13 februarie 1907, că, în ciuda a două 
sesizări din anul anterior, nu a primit „nici un răspuns în această importantă 
chestiune"21

• El constata că mişcarea locuitorilor a luat proporţii din ce în ce mai 
mari, existând pericolul să se întindă la toate comunele din judeţul Dorohoi şi 

chiar în alte judeţe. 
,,Trebuie a se lua de urgenţă măsuri pentru stăvilirea răului - afirma Gh. 

Gr. Cantacuzino - mai ales în vederea apropierii muncilor de primăvară, întrucât 
aceste mişcări sunt motivate de lipsa de pământ şi ele se manifestă prin intrarea 
locuitorilor prin silnicie cu plugurile pe moşiile arendate"22

. El cerea o anchetă 
serioasă pentru descoperirea acelor învăţători şi preoţi care fac instigaţiuni printre 
locuitori şi „să avizaţi la pedepsirea lor". 

Ţăranii se justificau că s-au simţit îndemnaţi la acţiunile turbulente de 
cuprinsul motto-ului din broşura Către săteni: ,.Sculaţi, oameni buni, şi ridicaţi-vă 
până la înălţimea datoriei voastre. Atunci vă veţi uimi singuri de puterea 
voastră"23 . Cuvintele au fost rostite de regina Elisabeta, în ziua de l august 1906, 
la Sinaia. 

18 Ibidem. 
19 Ibidem, f. 20. 
20 Ibidem. 
21 Ibidem, f. 9. 
22 Ibidem. 
23 Ibidem, f. 11. 
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Peste mai puţin de un an, vorbele au fost răstălmăcite în sensul 
îndreptăţirii revoltei şi folosite de răsculaţi drept alibi. De vreme ce fiul 
ministrului care îi împroprietărise la l 864 şi consoarta capului încoronat al ţării le 
insuflau sentimentul puterii pentru a fi la „înălţimea datoriei", răzvrătiţii 
considerau că aveau girul câtorva din înaltele autorităţi pentru a intra în 
stăpânirea unor pământuri. 

Era, însă, evident că dincolo de câteva cuvinte scoase din contextul în 
care fuseseră ele exprimate, instituţia monarhiei nu avea nimic de a face cu 
extinderea tulburărilor, fapt dovedit de acţiunile hotărâte de a le pune capăt. 

Pentru îndepărtarea oricărei îndoieli, poziţia oficială faţă de tragicele evenimente 
era clar exprimată în Mesajul ,.În numele M. S. Regelui" emis la Bucureşti la 
12 martie 1907. El a reprezentat principalul act cu valoarea juridică şi morală ce 
a stat la baza stingerii conflictului şi a încercărilor legislative ulterioare de 
reglementare a „chestiunii ţărăneşti". Mesajul a fost distribuit în toate comunele 
pentru a fi popularizat şi explicat pe înţelesul sătenilor. Printre măsurile avute în 
vedere se aflau şi pedepsirea măsurătorilor şi învoielilor false, o nouă lege pentru 
înlesnirea învoielilor agricole şi limitarea dreptului de a ţine moşii în arendă. 

Pe plan politic, sarcina punerii în aplicare a Mesajului revenea noului 
guvern liberal condus de Dimitrie A. Sturdza, în care Ion I. C. Brătianu ocupa 
postul de ministru de Interne, Anton Carp postul de ministru al Agriculturii, iar 
Spiru Haret pe cel de ministru al Cultelor şi Instrucţiunii Publice24

. 

Indispensabili în acest efort concertat erau învăţătorii şi preoţii mrali, pe 
a căror acţiune se conta foarte mult. Autorităţile au coordonat pe plan mediatic 
acţiunea de „liniştire a apelor în lumea satului", atât la nivelul ministerial, cât şi 
prin articolele publicate în reviste de profil. Astfel, la 14 martie 1907, Spiru Haret 
lansa apelul Către toţi cucernicii preoţi şi către toţi învăţătorii din comunele 
rurale, datori a aduce în mijlocul sătenilor „lumina cea adevărată"25 . La rândul ci, 
revista „Şcoala şi biserica" milita pentru ,.datoria" învăţătorilor de a sfătui pe 
săteni „să nu mai ceară şi mai ales să nu râvnească ceea ce este al altuia"26

. 

Cunoscând persoanele din localităţile lor şi caracternl acestora, slujbaşii 
statului erau cei mai indicaţi să acţioneze, prin dezbateri generale şi chiar prin 
discuţii personale, pentru calmarea spiritelor. Se avea în vedere punerea în 
valoare a prestigiului de care se bucura această categorie în lumea satului şi a 
autorităţii izvorâte din exemplul personal. În acelaşi timp, învăţătorii şi preoţii 
trebuia să-şi manifeste în mod constructiv conştiinţa civică şi să facă prin aceasta 
dovada fidelităţii lor faţă de ordinea constituţională şi liniştea publică. 

24 Ibidem, f. 23. 
25 Titu Georgescu, Ion Ilincioiu, op. cit., p. 75. 
26 Ibidem, p. 76. 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



26 EVENIMENT 

Situaţia lor nu era deloc uşoară, ei nedispunând de alte mijloace de 
convingere decât „forţa cuvântului", pe care ştiau însă să-l mânuiască recurgând 
la o recunoscută abilitate. Postura învăţătorilor şi preoţilor rurali era una ingrată. 
Pe de o parte, ei reprezentau adevărate elemente propagandistice, cu rol de 
călăuze în mediul rural, completând activitatea primăriei şi a presei (acolo unde 
ajungea şi atât cât se citea). În şedinţele metodice bilunare desfăşurate în oraşele 
reşedinţă de judeţ, învăţătorii primeau instrucţiuni clare pe care trebuia să le pună 
în aplicare la întoarcerea în satele lor. 

Pe de altă parte, identificându-se cu o minoritate insignifiantă, ei puteau 
fi uşor catalogaţi de vocea mulţimii ca fiind „oamenii ciocoilor" dacă nu 
împărtăşeau nemulţumirile ţăranilor şi nu îi urmau în acţiunile lor. Supuşi unei 
duble presiuni, învăţătorului şi preotului local le era aproape imposibil să rămână 
indiferenţi în faţa derulării evenimentelor. Nu o dată activitatea depusă pentru 
temperarea gândurilor sumbre şi a pornirilor nechibzuite nu şi-a găsit 
corespondentul în imaginea publică despre ei, nici în ochii unora dintre ţărani, 
nici în cei ai autorităţilor superioare. 

Printre nu puţinele „reuşite" s-a aflat şi evitarea degenerării situaţiei într
una din localităţile judeţului Dolj. În scrisoarea adresată ministrului Spiru Haret 
de către preotul paroh Ioan Tucul din comuna Calopăru se arată că „locuitorii 
îndârjiţi prin răuvoitori"27 erau gata de a incendia două mari conace, unul al 
bisericii Sf. Treime din Craiova, celălalt al administraţiei Domeniilor Coroanei. 
S-au salvat astfel de la distrugere bunuri estimate la 600 OOO lei, în mare parte 
datorită sfaturilor date de preot, împreună cu învăţătorul O. Bărbulescu şi 
consăteanul V. Ciobanu, care au reuşit să-i calmeze şi să-i abată pe ţărani de la 
fapte reprobabile. Mândru de fapta lor, Ioan Tucul anunţa „să se ştie că armata nu 
a venit în satul meu, nici nu am dorit-o, căci singur satul s-a apărat apoi"28

. 

Un spaţiu mai larg merită acordat derulării evenimentelor din comuna 
Slobozia-Ciorăşti, judeţul Râmnicu-Sărat, văzute prin ochii învăţătorului V. 
Iftimescu, dirigintele Şcolii primare mixte. 

Deşi avc:a o c:xpc:rknia I.Ic 34 I.Ic ani la catedră :;;i o acti, it11lc cc cuprindea 
înfiinţarea băncii populare, a casei de economic şcolară, susţinerea unor 
conferinţe duminicale, totuşi unii săteni îi erau ostili din cauza faptului că ii s-au 
aplicat arne·nzi pentru netrimiterea copiilor la şcoală. În primele zile ale lunii 
martie, pe 5 sau 6, ,,cu riscul de a fi expus chiar unei bătăi, m-am dus în mijlocul 
lor ... unde erau adunaţi 40-50"29

, relatează acesta. Cu toată ostilitatea vizibilă pe 
chipurile ţăranilor, le-a dat o serie de sfaturi: să se întovărăşească în obşte pentru 
a lua pământ cu o arendă mai mică, să cumpere şi să vândă produsele în comun, 

27 Ibidem, f. 24. 
28 Ibidem. 
29 Ibidem, f. 57. 
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să lectureze cărţile oferite de el la şcoală, să elimine risipa devenind mai 
economi, să îşi îmbunătăţească modul de practicare a culturilor pentru a nu mai fi 
nevoiţi să accepte învoieli atât de grele şi, nu în ultimul rând, să-şi aleagă un 
adevărat agricultor capabil de a le reprezenta interesele printre cei 39 de deputaţi 
ţărani de la Cameră. Mai mult, învăţătorul îi atenţiona pe consăteni să nu urmeze 
pe calea pe care au apucat-o ţăranii moldoveni, ,.căci veţi merge la pieire, veţi 
trânti ţara în primejdie ... Trebuie să respectaţi şi să nu atingeţi averea şi onoarea 
nimănui ... Reclamaţi şi fiţi cuminţi şi înţelepţi"30 . 

Răspunzând că s-au plâns de multe ori că nu aveau pământ, că dările 
creşteau an de an, fiind aduşi în sapă de lemn, sătenii avertizau: ,,Vom fi omorâţi 
mulţi, dar vor trăi mai uşor cei ce vor rămânea"31 • 

După câteva zile, pe 1 O martie, răzvrătiţii s-au adunat în faţa primăriei, 
furioşi, aproape sălbatici, vociferând la adresa tuturor. ,.Toba şi goarna sunau, era 
un zgomot nemaipomenit şi o groază ce nu o pot descrie", continuă relatarea V. 
Iftimescu. În faţa dorinţei răsculaţilor de a se deplasa în comuna alăturată, 
Gologanu, pentru a fi mai numeroşi, învăţătorul a riscat şi s-a dus printre ei, 
spunându-le cu lacrimi în ochi: ,.Staţi, oameni buni! ... Astă-noapte la miezul 
nopţii a trecut procurorul la Gologanu cu armata şi în trecere pe aici a dat ordin 
primarului să vestească pe proprietarii locali să vină toţi la Primărie ca să faceţi 
învoieli agricole"32

. 

Fiind refuzat de mulţimea agitată, V. Iftimescu a făcut o ultimă încercare 
de a le tempera acţiunile, zicându-le: ,,Ducându-vă, daţi-i jalba ce aud că aţi făcut 
... că aveţi dreptate (să fi zis altfel, că mă şi rupeau). Aşa şi numai aşa să vă 
arătaţi păsurile. Lăsaţi zgomotul, furia şi gălăgia! Domoliţi-vă! Vorbiţi frumos şi 
înţelepceşte şi vă înapoiaţi în linişte şi sănătoşi acasă"33 . 

Nu credem că se putea face mai mult în acele teribile împrejurări. Totuşi, 
peste alte două zile învăţătorul s-a aflat în pericol de a fi victima unora dintre 
sătenii condamnaţi la amendă şcolară. Ei s-au sfătuit să îl bată şi să îl arunce de 
pe pod în apa Râmnei, dar au fost opriţi de primar şi de alţi săteni. 

În ziua de 14 martie prin Ciorăşti au trecut două companii din 
Regimentul nr. 9 Râmnicu-Sărat, a căror intervenţie s-a soldat cu un mort, trei 
răniţi şi cu ridicarea „pretinşilor instigatori". 

În finalul memoriului său, V. Iftimescu concluziona: ,,Din cele expuse 
fără nici o exagerare, se poate constata că am fost la înălţimea datoriei tot timpul 
răscoalei ... Cu toate acestea am fost bănuit însumi de instigator, din cauza 
adevărurilor ce am spus în prezenţa d-lui revizor şcolar şi a d-lui prefect al 

30 Ibidem, f. 58. 
31 Ibidem. 
32 Ibidem. 
33 Ibidem. 
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judeţului, în zilele de 11 şi 25 martie, în aula gimnaziului din Râmnicu-Sărat, 
când am fost convocaţi toţi învăţătorii din judeţ în chestia răscoalelor"34 • 

Din aceste relatări rezultă că nu era suficientă acţiunea pacifistă, iar 
exprimarea francă a propriilor păreri putea constitui un delict de opinie. 

În evenimente primejdioase a fost implicat şi preotul paroh Dimitrie 
Colţan din comuna Putineiu, judeţul Vlaşca. Din relatarea sa aflăm că în ziua de 
11 martie 1907, în condiţiile în care împrejurul localităţii „se vedeau 13 focuri pe 
la conacurile proprietarilor şi arendaşilor"35 , a ţinut sătenilor o cuvântare în 
biserică „sfătuindu-i la linişte şi frică de Dumnezeu"36

. Intervenţia sa a fost 
percepută de aceştia ca fiind „tot în favoarea ciocoiului şi de aici ura de 
răzbunare asupra mea"37

. 

A doua zi, avertizat de trei consăteni asupra iminenţei unui „complot" 
îndreptat asupra sa şi a avutului său, preotul a intenţionat să se refugieze la 
Giurgiu, iar cele patru fiice să le lase în grija unui om de încredere. Se pare, însă, 
că nu a mai apucat să se pună la adăpost, căci în aceeaşi zi, pe la prânz, au sosit 
în Putineiu din comunele Gogoşari şi Cacaleţi „o sumedenie de oameni ce au 
incendiat conacurile proprietăţii d-lui Alexandru Marghiloman, devastând şi 

casele din sat. După aceea, mulţimea furioasă a pornit la casa mea şi după o 
rezistenţă de jumătate de oră a mai multor săteni, abia am fost cruţat, dar insultat 
cu cuvinte triviale şi brutale ... "38 

Viaţa sa a fost, aşadar, apărată de unii consăteni în faţa răsculaţilor din 
alte sate ce treceau pe acolo şi care „spuneau că dacă aş fi fost în faţa lor nu le-aş 
fi ajuns prin mâini"39

. Acest „uragan pustietor" a trecut apoi şi la comuna Vieru, 
unde a făcut aceleaşi nenorociri ca şi la Putineiu. 

Trecând momentul cel mai acut al crizei, pe 14 martie prefectul 
judeţului, I. T. Ghica, i-a înmânat 20 de exemplare din Mesajul .,În numele M. S. 
Regelui··, pentru a le împărţi ţăranilor. Misiunea sa era de a-i îndemna pe săteni 
,,a se potoli şi linişti că Majestatea Sa Regele le va da toată dreptatea"40

. 

A doua sa intervenţie s-a bazat şi pe autoritatea pe care o avea în sânul 
comunitapi pe care o paswrea l.k 24 l.k ani. ,,Joi, 15 111allie - <1fir111il Dimitrie 

Colţan - am pus o masă înaltă de un metru la Primărie unde m-am suit în 
asistenţa tuturor sătenilor, femei şi copii, cam la 1000 de suflete, îmbrăcat în 
sfintele odăjdii cu crucea, semnul biruinţei lui Isus Hristos în dreapta, iar în 

34 Ibidem, f. 59. 
35 Ibidem, f. 49. 
_1

6 Ibidem: 
3„ Ibidem. 
38 Ibidem. 
39 Ibidem. 
40 Ibidem. 
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stânga cu manifestul regal, citind punct cu punct, udând fiecare rând cu 
lacrimi"41

• Această acţiune a avut efectul liniştitor dorit şi a fost urmat pe 
25 martie cu ocazia sărbătorii Buna Vestire de ţinerea altei prelegeri intitulate 
Iubirea de ţară. 

Doar cuvintele ce îndemnau la reţinere nu erau suficiente pentru a calma 
pe ţărani, care încă nu se arătau convinşi, căci pe 28 martie o mulţime de oameni 
„vorbea că toate nu-s decât făgăduieli". Mai mult, fiind vremea aratului, ei nu 
voiau să iasă nici la lucrul câmpului. Încă o dată, intervenţia personală a preotului 
şi-a arătat roadele, el explicând sătenilor că „e nevoie de timp" pentru 
îmbunătăţirea traiului şi refuzul de a lucra îi va aduce a „suferi lipsuri şi 

neajunsuri',42
. Ulterior oamenii i-au mulţumit, recunoscând că dacă nu l-ar fi 

ascultat rămâneau muritori de foame. 
De o largă circulaţie în mediul sătesc, înaintea şi în timpul răscoalei, s-a 

bucurat broşura-apel Către săteni a lui Vasile M. Kogălniceanu43 . Propunând 
măsuri de îmbunătăţire a stării generale a ţărănimii în încercarea de constituire a 
unui partid al acesteia, broşura a fost cel mai adesea popularizată de învăţători. 
Unul dintre cei care au depăşit prin acţiunile lor principiile enunţate de autor a 
fost Stan Crudu din comuna Băbăiţa, judeţul Vlaşca. El a deţinut un rol activ în 
participarea şi coordonarea răsculaţilor din acea localitate, situându-se printre 
cazurile cele mai evidente de eludare a misiunii de pacificare a sătenilor. Fiind 
acuzat de instigare prin scandarea îndemnului „Jos ciocoii! Sus ţăranul român!", 
Stan Crudu a suferit un regim de detenţie şi „afumare cu ardei pisaţi"44 . 

Modul de interpretare a măsurilor ce trebuiau adoptate şi mai ales 
înţelegerea deformată ce a permis justificarea unor acţiuni violente, în totală 
contradicţie cu spiritul paşnic, legal al demersului, au dus la punerea sub acuzare 
a broşurii ca material propagandistic şi a lui Vasile M. Kogălniceanu ca „agent 
provocator',45

• 

În încercarea de a proba implicarea omului politic în evenimente, 
acuzarea a anchetat printre cei arestaţi preoţi şi învăţători, urmărindu-se 

dovedirea faptului că relaţiile dintre ei nu erau simple închipuiri. Situaţia a fost 
generatoare de abuzuri, ca şi în cazul învăţătorului Ionel Popescu din Cucuruz, 
ţinut în arest luni de zile, deşi el contribuise la arestarea „falşilor studenţi care 
răsculaseră comuna sa"46

. O vreme i s-au refuzat martorii în apărare ce puteau 

41 Ibidem. 
42 Ibidem, f. 54. 
43 M. Badea, I. Ilincioiu, op. cit., p. 115. 
44 Toma Dragu, Partidul liberal şi chestia ţărănească. Destăinuirile unui fost 

magistrat în afacerea Kogălniceanu, Bucureşti, I 907, p. 9. 
45 D.A.N.I.C., fond familial Mihail şi V mile Kogălniceanu, dosar 86/1891-1938, f 17. 
46 Toma Dragu, op. cit., p. 8. 
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dovedi că nu luase parte şi nici nu îndemnase pe săteni la răscoală. De abia în 
faţa completului de juraţi, după o dezbatere sumară de un sfert de oră, învăţătorul 
a fost achitat, acelaşi verdict fiind dat şi în cazul preotului Tecuceanu47

. 

Prin cele mai dificile împrejurări se pare că a trecut învăţătorul Petre 
Stănescu din comuna Afumaţi, judeţul Dolj, acuzat de participare la răscoală şi 
reţinut în arestul central din Craiova timp de 6 luni şi 9 zile (22 martie - 29 
septembrie 1907). 

Conform relatării sale din memoriul justificativ adresat ministrului Spiru 
Haret, în noaptea de 11 spre 12 martie 1907 ,,nişte oameni necunoscuţi au făcut 
spargerea"48 în comuna sa. Prim-procurorul sosit la Afumaţi l-a acuzat că 
„învăţătorii şi preoţii sunt pricina de s-au revoltat sătenii"49 . Un alt motiv „de s-a 
aprins ţara de la un cafoăt la altul nu sunt decât cercurile culturale", comparate cu 
un „focar de infecţie" 0

• 

Învăţătorului i s-a dat dispoziţia să comunice şi celorlalţi colegi din 
comunele învecinate să susţină „conferinţe de liniştire". Din 14 martie, după ce a 
primit manifestul regal, a acţionat „din om în om", rugând sătenii „din toate 
puterile să nu pună foc ... acaretelor după ce luau munca [produsele - n.n.] şi să 
zică că a ars"51

• Îndemnurile sale nu au avut efectul scontat, întrucât, până în 
17 martie, deşi patrulele de soldaţi vedeau că ţăranii jefuiau în timpul nopţii nu 
au intervenit. Prinzând curaj, aceştia i-au replicat: .,Dacă armata nu ne zice nimic 
şi d-ta să-ţi vezi de treabă şi pe noi să ne laşi în pace"52

. 

Totuşi Petre Stănescu a continuat şi în ziua de 18 martie să explice 
sătenilor cuprinsul manifestului regal, observând că ei au început să se căiască de 
răul făcut. Tocmai când începeau să se vadă roadele eforturilor sale, a devenit 
brusc ţinta acuzaţiilor autorităţilor. 

A doua zi soldaţii l-au luat „între baionete" şi l-au aruncat într-un beci 
împreună cu încă 20 de oameni. Apoi a urmat o primă anchetă pe teren, 
administratorul proprietăţii şi alţi 40-50 de inşi arătând că el a stăruit ca oamenii 
să se potolească, fiind „cel mai cinstit". Eliberarea sa a fost efemeră, întrucât pe 
20 11111.ctic fiind la şcoală a văzut „armata ca fumic:m1l. Venise d-l maior 
Sănătescu cu 800 [de] soldaţi, peste 20 [ de J ofiţeri, 2 tunuri şi 6 jandarmi au 
început cercetarea"~3

. 

47 Ibidem. 
48 D.A.N.I.C., fond Spiru Haret, dosar 12!1906-1912, f. 62. 
49 lbidem. 
so Jbidff,, 
51 lbidot, f. 63. 
52 Ibidem. 
53 Ibidem. 
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Relatarea lui Petre Stănescu este elocventă asupra presiunii politice la 
care a fost supus. Fiind ridicat de doi ofiţeri, aceştia „încep să-mi dea gheolduri şi 
să mă ameninţe cu revolverele, mă bagă în Primărie şi d-l maior scoate o listă şi 
îmi spune că sunt capul mişcării ... "54 După ce a fost arestat, ,,pe la ora 11 ½ d-l 
maior a poruncit unui soldat să încarce arma şi să împuşte, însă un domn căpitan 
al cărui nume nu-l cunosc a spus că a venit timpul prânzului şi să mă lase după
masă şi mi-a zis să fiu gata după-masă că am să fiu trimis pe lumea cealaltă. La 
ora 12 ½ telefonul sună şi se aduce vestea că s-au ridicat măsurile riguroase. 
După-masă când a venit [d-l maior - n.n.] la Primărie a început să mă înjure şi 
citind telegrama mi-a zis: «Scăpaşi, mare noroc ai». Am răspuns: «Sunt 
nevinovat»"55

• 

Se pare că ameninţarea cu execuţia nu erau vorbe goale menite a 
înfricoşa pe instigatori, iar pasul până la punerea lor în aplicare era unul mic56

• 

,,Băgat în fiare de mâini", Petre Stănescu a fost transportat la Poliţia din 
Craiova unde a fost „bătut grozav", iar pe 26 martie 1907 a început ancheta 
propriu-zisă. Întrebat unde sunt „manifestele ruseşti şi peceţile", învăţătorul a 
prezentat manifestul regal şi ordinul ministrul Cultelor şi Instrucţiunii Publice. La 
confruntarea de la proba cu martori, el nu a fost indicat de nimeni că ar fi 
îndemnat la răscoală. 

Precizând că avea o experienţă didactică de 20 de ani şi o bogată 
activitate în folosul obştii, de pe urma căreia au rămas banca populară, grădina 
şcolară, făntâna din curtea şcolii, făcută pe cheltuiala proprie, Petre Stănescu se 
arăta contrariat că „dintre toţi învăţătorii din Dolj, numai eu am făcut arest". 
Văzând că acuzaţiile născocite de vrăjmaşii săi i-au făcut rău, mâhnirea lui era cu 
atât mai mare, cu cât ,, ... eu singur am fost bănuit ca cel mai periculos societăţii, 
eu care am nevastă şi 6 copii"57

. 

Semnificativ pentru modul cum era înţeleasă menirea dascălului în 
efortul de a lumina mintea ţăranilor, una din acuzaţii a fost că „a dat cărţi din 
biblioteca şcolii adulţilor să le citească"58 . 

54 Ibidem, f. 64. 
55 Ibidem. 
56 Deşi cazul secretarului comunal Dumitru Niculescu din comuna Ruduri, 

judeţul Dolj, nu intră în sfera categoriei sociale a analizei noastre, el rămâne elocvent 
pentru adoptarea măsurilor radicale în situaţii apreciate ca extreme. Astfel, ,judecat" pe 
loc drept conducător al răsculaţilor, el a primit sentinţa de condamnare la moarte ce a fost 
executată imediat. (M. Badea, I. Ilincioiu, op. cit., p. 119). 

57 D.A.N.I.C., fond Spiro Haret, dosar 12/1906-1912, f. 65. 
58 Ibidem. 
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În şedinţa din 29 septembrie 1907, prin procedura votului cu bile, juraţii 
Tribunalului din Craiova l-au declarat în unanimitate nevinovat, învăţătorul Petre 
Stănescu fiind pus în libertate. 

În atenţia Ministerului Cultelor şi Instrucţiunii Publice au stat o serie de 
angajaţi acuzaţi, sub o formă sau alta, de implicare în răscoală, doar unii dintre ei 
fiind şi dovediţi. Dintr-o evidenţă a ministerului rezultă că, dintr-un număr de 
22 de preoţi daţi în judecată pentru asemenea fapte, 5 erau din judeţul Teleorman, 
4 din judeţul Vlaşca şi 3 din judeţul Romanaţi59 . Nominalizarea unora dintre 
învăţătorii din judeţul Dorohoi, precum Gh. I. Cristea din comuna Hudeştii Mari, 
Gh. Diaconescu din comuna Drăguşeni şi I. Vlasievici din comuna Ştiubeeni 
drept instigatori60 nu a fost însoţită de probe indubitabile capabile să le 
dovedească vinovăţia. 

În schimb, preotul Nicolae Bordescu din comuna Valea Ursului, judeţul 
Mehedinţi, a fost rănit de către armată în timp ce se afla în fruntea celor care au 
săvârşit devastările şi incendierile din comuna Tâmna. Dintr-o scrisoare din 
20 aprilie 1907 a prim-procurorului Tribunalului Mehedinţi către Prefectura 
locală aflăm că suspiciunea de vinovăţie plana şi asupra altor persoane. Astfel, 
preotul Constantin Izverceanu şi învăţătorul Constantin Zaharescu au fost 
judecaţi pentru faptul că au instigat la revoltă pe locuitorii din comuna Rogova. 
Tribunalul a decis punerea lor în libertate infirmând mandatele de arestare emise 
contra lor de judecătorul instructor. La rândul său, învăţătorul Florea Vlădescu a 
fost trimis în judecată pentru că a îndemnat pe locuitorii din comuna Greceşti „să 
devasteze şi să pună foc" la proprietăţile lui Dimitrie Lascu şi ale altora. În urma 
interogatoriului a fost pus şi el în libertate61

• 

Ministrul Spiru Haret a avut meritul de a fi înţeles starea de spirit reală a 
populaţiei rurale şi necesitatea unei noi reforme agrare62

• După înfrângerea Marii 
Răscoale din anul 1907, tot cu ajutorul intelectualităţii satelor s-a căutat a se 
explica ţăranilor beneficiile pe care urmau a le avea de pe urma punerii în 
aplicare a legislaţiei cu caracter agrar. 

Garantul noii linişti sociale cc se dorea clădită pe relaţii mai juste era, în 
ultimă instanţă, instituţia monarhică. Orice atitudine ostilă bunului mers al 
lucrurilor putea constitui un delict şi, în consecinţă, denunţat. O asemenea 
atitudine a adoptat-o preotul paroh Prundeanu din comuna Cătunele, judeţul 
Mehedinţi, autorul unei scrisori destinate părintelui episcop al Eparhiei Rm. 
Vâlcea, în care făcea cunoscută atitudinea proprietarului local Stan Mânăstireanu. 
Acesta afirmase „că dacă Regele va face ca ţăranii să ia pământ, toţi proprietarii 

59 Ibidem, f. 68. 
60 Ibidem, f. 22. 
61 Ibidem, f. 25. 
62 Z. Ornea, Ţărănismul. Studiu sociologic, Bucureşti, 1969, p. 29. 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



EVENIMENT 33 

se vor uni şi vor da pe Rege afară din ţară"63 • Declaraţia a fost făcută pe fondul 
explicaţiilor date de preot sătenilor cu privire la elaborarea Legii Casei rurale, ce 
unna să-i ajute la cumpărarea de pământ. Vorbele incriminate au fost rostite la 
primărie de faţă cu alţi martori în data de I 7 mai 2007 şi demonstrează că la două 
luni de la răscoală, deşi nu s-a pus concret problema unei reforme agrare, unii din 
marii proprietari nu erau dispuşi să accepte nici variantele moderate de rezolvare 
a „chestiunii ţărăneşti". 

Problema identificării adevăraţilor instigatori ai tulburărilor sociale 
rămâne deschisă, iar cercul celor bănuiţi este mult mai larg, incluzând după unele 
aprecieri şi persoane străine. Conform corespondentului de presă britanic Edward 
Grey, prezent în cursul evenimentelor din 1907 la Bucureşti, ,,lipovenii" au fost 
direct angajaţi în acţiunea de jaf şi distrugere, iar în satele unde revolta a avut mai 
degrabă un caracter anarhist au existat „un mare număr de proclamaţii în limba 
rusă"64 • Conform aceleiaşi surse, ,,la Buftea ... a fost prins un grup de agitatori 
format din persoane care vorbeau diverse limbi, inclusiv germana şi franceza"65

. 

Acceptarea veridicităţii acestor informaţii, punerea lor în legătură cu 
activitatea unor cercuri anarhiste din străinătate, paralel cu activitatea agitatorică 
a socialiştilor grupaţi în cercurile „România muncitoare", nu poate diminua 
implicarea directă la evenimente a unora dintre învăţătorii şi preoţii rurali români. 
Deşi erau slujbaşi ai statului, ei i-au susţinut adeseori pe protestatari, în unele 
cazuri chiar i-au organizat şi au căutat să-i îndrume spre calea petiţionară, legală, 
de acţiune. Pentru că ţăranii erau în mare parte analfabeţi, învăţătorii redactau 
memoriile către autorităţi, activitate ce s-a intensificat în perioada imediat 
următoare răscoalei66 • 

Chiar şi în situaţiile în care cu bună ştiinţă ei nu au acţionat pentm a 
aduce „lumina cea adevărată" printre consăteni, considerăm că nu se poate 
absolutiza responsabilitatea intelectualităţii rurale ca sursă principală a 
dezordinilor înregistrate. 

Cauzele Marii Răscoale au fost mult mai ample decât propaganda unor 
agitatori de meserie şi ele au avut rădăcini profunde în realităţile economice şi 
sociale româneşti. Prevestită de revoltele locale din anii anteriori, energia 
combativă a ţărănimii s-a amplificat, manifestându-se ca o forţă oarbă la 
începutul anului 1907. 

63 D.A.N .I.C., fond Spint Haret, dosar 12/1906-1912, f. 26. 
64 Şerban Rădulescu-Zoner, art.cit., loc.cit. 
65 Ibidem. 
66 Vezi Alexandru A. Mareş, Memorii ale moşnenilor ulterioare Răscoalei din 1907, 

în revista „Studii şi articole de istorie", LXXII, 2007 (sub tipar). 
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Printr-o telegramă adresată din zona Bacău marelui proprietar funciar 
Petre Missir, acesta era înştiinţat că „lumea abia o ţinem să nu se revolte"67

. Pe 
fondul a numeroase lipsuri şi nedreptăţi îndurate, a nu puţine abuzuri şi a 
nivelului prea ridicat al arendei, situaţia din lumea satului românesc depăşea 
chiar şi autorităţile, cu atât mai mult pe învăţătorul şi preotul local. 

Dincolo de presupusele simpatii faţă de cauza populară, cu care adeseori 
s-au identificat, intelectualii satului şi-au adus contribuţia la desfăşurarea 
evenimentelor din timpul Răscoalei de la 1907 în mod diferit, în funcţie de gradul 
personal de înţelegere a situaţiei ce decurgea din fluctuantul raport persoană 
publică - persoană privată. 

Resume 

Au sujet de la grande emeute de 1907, /'auteur apporte de 
nouvelles informations sur Ies participants a1Lr: evenements : 
profondement impliques dans la vie du village roumain, Ies enseignants 
et Ies pretres ont souvent constitue l 'interface entre Ies proprietaires et 
Ies paysans. Faisant partie, par leur education, de I 'elite du village, ils 
etaient en re/ation directe avec Ies paysans, comme formateurs de leurs 
enfants ou comme voix autorisees moyennant la relation du paysan avec 
Dieu. 

Certains enseignants ont ete consideres comme agitateurs 
gauchistes par Ies autorites et vires de leurs fonctions, suivis en justice, 
mais souvent acquites faute de preuves. 

C 'etait toujours aux enseignants et aux pretres qu 'on a fait appe/ 
pour ca/mer Ies esprits, pour faire connaitre Ies intentions du 
gom•ornomunt du prnmn11vir une nouve/le reforme aţ;!raire 

(so/ennellement promise par le Roi en 1917 et rea/isee apres la premiere 
guerre mondiale), la fondation des institutions de credit n.tra/ afin 
d 'aider Ies petits proprietaires a obtenir de l 'argent pour Ies travaux 
agricoJes. 

67 D.A.N.I.C., fond Spiro Haret, dosar 12/1906-1912, f. 8. 
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Documente din anii 1831-1839 aflate la Direcţia Judeţeană 
Olt a Arhivelor Naţionale 

BADEA GEAUCĂ 

La 3 iulie 1831, Vistieria Principatului Ţării Româneşti transmitea 
boierilor ispravnici (şefi ai administraţiei locale - n.n.) ai judeţului Olt 
următoarele: ,,Socotindu-să de la zi 1-iu de iulie ... fireşte are să urmeze şi în 
canţelaria acelui isprăvnicat o nouă organizaţie . . . şi asupra păzirii bunei 
or,:nduieli întru păstrarea hârtiilor", pentru care se cerea,. .. . să să pregătească 
curăţirea hârtiilor celor vechi, ca nu cumvaşi să să amestece cu cele nouă şi, 
atunci, să să pricinuiască învălmăşală şi încurcătură". În consecinţă, se poruncea: 
„Numaidecât să orânduiţi a să aduna toate hârtiile sărăfiei şi. alegându-le pe 
madele (categorii, feluri - n.n.), să să alcătuiască pentru fiecare madea câte o 
delă (dosar - n.n.), adică câte hârtii, precum: porunci ale ocârmuirii, copii de 
raporturi ale dumneavoastră şi de porunci ce veţi fi dat către zapcii ( cârmuitori ai 
plăşilor - n.n.), raporturi de zapcii către isprăvnicat, feluri de catistişe dă bresle, 
extracturi de lude, dă orânduieli i socoteli şi orice altă asemenea hârtie, vor 
închipui o singură madea, care, vasăzică, vor privi la aceeaşi pricină, dintr-al său 
început şi până când s-au săvârşitu, sau până acum"'. 

La 11 septembrie 1831, Dvomicia Mare din Lăuntru a Ţării Româneşti 
(Departamentul Treburilor Pricinilor din Lăuntru) explica şi ea că prin hârtii 
trebuie înţelese ,, ... atât cele care să primeşte la acea otcârmuire, cât şi cele care 
iese, în verice trebuinţă atingătoare de cel mai mic lucru urmat într-acel judeţ"2 • 

O primă apreciere este aceea că, de la bun început, a existat o foarte 
precisă indicaţie: creatorii trebuie să constituie dosarele pe probleme. Deci, 
ordonare! 

Se transmiteau lămuriri, la fel de precise, şi cu privire la constituirea 
dosarelor: ,,Să să coasă la un loc, după meşteşugul legătorilor de cărţi, puindu-să 
numerotaţia foilor, din început până în sfărşitu. Şi, alăturând, la începutul lor, o 
foaie albă, asupra căreia să să scrie, cu slove mari: DELĂ PENTRU PRICINA 
CUTARE, cu numărul unu, ori doi, sau trei şi celelalte, adică începând de la 
număru unul şi până unde va ajunge, după numărul delelor. După aceasta, câte 
dele vor fi săvârşite, să vor petrece, pân toate foile, cu un şnur de mătasie, 

galbenă cu albastră, prin două găuri, făcute cu sula, aproape una de alta. Şi 

căpătâile şnurului, aducându-să, amândouă, la foaia din dos a delii, să vor 

1 D.J.A.N. Olt, fond Prefectura judeţului Olt, dosar nr. 19/1831, f. 2. 
2 Ibidem, f. 5. 
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pecetlui cu ceară tare şi cu pecetea isprăvnicatului. Să va lăsa, însă, şnurul atât de 
slab, încât să nu să împiedice, nicicum, dăşchiderea delii la toate foile"3

• Urmare 
a acestor îndrumări, la 21 septembrie 1838, Magistratul oraşului Caracal solicita 
la Bucureşti să se confecţioneze o pecete ,, ... pentru pecetluirea hârtiilor 
canţelariei sale',4. 

Pentru dosarele neîncheiate se hotăra: ,,Iar câte dele vor fi nesăvârşite, 
acelea vor rămânea neşnuruite şi nepecetluite, ca să să mai alăture la dânsele şi 
altele hârtii ce vor mai urma, şi atunci să vor şnurui şi să vor pecetlui"5

• 

Când se greşea în trimiterea adreselor, se ajungea la îngreunarea aplicării 
regulii de constituire a dosarelor pe probleme. De aceea, Magistratul oraşului 
Caracal solicita Ocârmuirii judeţului Romanaţi, şi aceasta în I 838, după ani de 
practică, ,, ... pă viitorime să nu-i îndrepteze o hârtie în două sau trei pricini, 
pentru care să află în nedomirire la ce delă să se aşeze nişte asemenea hârtii, în 
vreme ce fieştecare hârtie îşi are şi dela sa"6

• 

În afara dosarelor, constituite pe baza regulilor arătate - este adevărat, de 
multe ori cu greşeli - arhiva era alcătuită şi din registre. Şi acestea au fost gândite 
tot pe domenii de activitate, dintre care, sigur principalele au fost cele financiar
contabil şi de stare civilă. În acest sens, menţionăm că, anual, se poruncea (şi se 
executa) achitarea sumelor de bani stabilite pentru procurarea de condici 
preconstituite necesare înscrierii informaţiilor din teritoriu. La 15 decembrie 
1833, Vistieria Ţării Româneşti transmitea Ocârmuirii judeţului Romanaţi: ,,Iată 
să trimite acei ocârmuiri dooă condici, şnuruite, prenumărate, prescrise, iscălite şi 
pecetluite cu pecetea Visterii ca să treacă, într-una venitul şi într-alta toate 
cheltuielile, ce vor urma de la 1-iu ghenarie anul viitor 834"7

. La 29 ianuarie 
1834, Departamentul Treburilor din Lăuntru pomncea Magistratului oraşului 

Caracal ca să achite din casa sa condicile necesare pentru ,, ... acturile ţivile, 

adică luarea în scris a celor născuţi, căsătoriţi şi morţi" de către preoţii 

bisericilor8 
( conform prevederilor Regulamentului Organic). 

În afara acestor registre şi, subînţeles, a celor de intrare-ieşire a 
corc:,pondcnţci, din nrhivii uu mai făcut parte şi registre pentn1 înscrierea unor 
situaţii aparte. La 22 decembrie 1833, Marea Vornicie înainta Ocârmuirii 
judeţului Romanaţi cinci condici,, ... spre a să trimite pă la fieşcare subocârmuitor 

3 Ibidem, f. 2. 
4 Ibidem, fond Primăria oraşului Caracal, dosar 209/1838, f. 2. 
5 Ibidem, fond Prefecturajudeţului Olt, dosar 19/1831, f. 2. 
6 Ibidem, fond Primăria oraşului Caracal, dosar 203/1838, f. 2. 
7 Ibidem, fond Prefectura judeţului Romanaţi, dosar 207/1833, f 1. 
8 Ibidem, fond Primăria oraşului Caracal, dosar 66/1834, f. 2. 
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câte una Gudeţul avea 5 plăşi - n.n.) ca să scrie într-însele toate întâmplările du 
prin sate", fiind vorba despre situaţii cu făcătorii de rele 9. 

De pe registrele de stare civilă se eliberau acte de către preoţi. Acestea 
erau de importanţă deosebită în viaţa publică, dovadă fiind dispoziţiile venite de 
sus către autorităţile locale de a-i obliga pe cetăţeni să le ia, pentru dovedirea 
botezului sau a cununiei: ,, ... să li se poruncească, straşnic, că acele bileturi să le 
păstreze totdeauna "10

• 

Printre poruncile date, în privinta modului în care unnau să fie 
constituite dosarele, se regăseşte şi una pe c~re o apreciem ca deosebită. În ideea 
că în atribuţiile Stăpânirii intra şi cunoaşterea stării de spirit a norodului, la 
30 septembrie 1831, Departamentul Pricinilor din Lăuntru îndatora pe 
ocârmuitorul de Olt ,, ... a pipăi duhul şi aplecarea lăcuitorilor din tot coprinsul 
acelui judeţ şi, pă toată săptămâna, să răportueşti, la dvomicie, pentru cea mai 
mică mişcare, urmată sau auzită. Şi, pentru că nişte asemenea raporturi urmează 
a avea deosebire din cele urdinari hârtii, vei păzi un obştesc temeiu ca, 
totdeauna, să să zică deasupra raportului cuvântul secret" 11

• Este clar că se 
stabilea ca documentele cu un conţinut special să se constituie în dosare cu 
caracter secret, care să fie numai la dispoziţia celor abilitaţi. 

În activitatea pe linie de arhivă, chiar din momentul înfiinţării instituţiei, 
s-a stabilit obligaţia de a se ţine o evidenţă prin întocmirea instrumentului de 
bază care este inventarul. Porunca Vistieriei privind modalitatea de constituire a 
dosarelor se încheia cu această obligaţie: ,,Veţi face şi un perilipsis de toate delile 
ce să vor alcătui, după următorul izvod" 12

. Primul formular de inventar arăta 
astfel: 

Nr. 
delilor 

l. 

2. 

Opis sau catastih 
de delile ce să află în canţelaria acestui isprăvnicat al judeţului 

Luna şi Î nscurtarea Numărul Dăsluşiri dă este 
z10a coprinderii foilor săvârşită sau nu 

delilor 
Iulie 15 Delă pentru 43 săvârşită 

pricina cutare ... 
Avgust 20 Delă pentru 30 nesăvârşită I J 

pricina cutare ... 

9 Ibidem, fond Prefectura judeţului Romanaţi, dosar 210/1833, f. 1. 
10 Ibidem, fond Prefectura judeţului Olt, dosar 69/1835, f. 2. 
11 Ibidem, dosar 82/1831, f. 2. 
12 Ibidem, dosar 19/1831, f. 2. 
13 Ibidem, f. 3 
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După doi ani, se stabilea un alt formular de inventar: 

Degătoria cutate 
Anul ____ _ 

Opis dă delile săvârşite care să depun la arhivă 

Nr. registrului Nr. Zioa începerii Prescurtarea dă Feţe 

arhivii delilor delilor coprinderea delilor 
( ... ). Aceasta 
rămâne albă, ca să 
treacă arhivarul 
nr. său 1 4. 

Era hotărât şi numărul de exemplare în care trebuia făcut inventarul: 
două opise, în parunca din 11 septembrie 1831 15

, şi trei opise, în cea din 
decembrie 1835 1 

• 

Toate dosarele constituite de către administraţiile judeţelor urmau să fie 
depuse la Arhiva ţării. Considerând că a trecut suficient timp pentru strângerea 
hârtiilor - peste două luni - la 11 septembrie 1831, se poruncea: ,.Câte dele să 
vor afla săvârşite şi gătite ... să le trimiţi, făr de zăbavă, la dvomicie" 17

• 

Din mai multe cauze, trimiterea arhivei la Bucureşti s-a făcut cu mare 
întârziere şi după multe insistenţe, abia în noiembrie 1832 depunându-se ,,hârtiile 
din canţelaria fostului isprăvnicat (Olt), de la venirea armii împărăteşti", adică 
dosarele create în perioada 1828-1831, conform listei 18

• 

Aceleaşi operaţiuni au fost poruncite, direct sau prin intermediul 
ocârmuirilor, şi primăriilor capitalelor judeţelor, Slatina şi Caracal. În cazul 
acestora, efect.;area lor s-a făcut cu şi mai mare întârziere, abia în 1836 
Magistratul oraşului Slatina trimiţând la Arhiva ţării un număr de 22 de dosare, 
create fn perioada 1833-1835, motivând că ,, ... pentru delele, cate s-au adunat de 

la înfiinţarea magistratului ( august 1831- n.n.) şi până la sfârşitul lui octombrie 
'833, să văd toate grămădite la un loc de dumnealui Niculae Boruzescu, fostul 
secretar, fiind neprelucrate"19

, în ciuda faptului că, la numirea noului secretar, se 
transmisese preşedintelui ca ,, ... numaidecât să stăruiască asupra celui ce a fost 

14 Ibidem, fond Prefectura judeţului Olt, dosar I 5/1833, f. 7. 
15 Ibidem, fond Prefectura judeţului Olt, dosar 19/1831, f. 5. 
16 Ibidem, fond Primăria oraşului Slatina, dosar 8/1835, f. 2. 
17 Ibidem, fond Prefectura judeţului Olt, dosar 19/1831, f. 5. 
18 Ibidem, f. 12. 
19 Ibidem, fond Primăria oraşului Slatina, dosar 39/1832, f. 6. 
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până acum de a paradosi (a preda - n.n.), acestui de acum orânduit, toate delile şi 
alte din slujbă hărtii"20 , adică predare-primire arhivă. 

În documentele pe fiecare an ale prefecturilor şi primăriilor se găsesc 
porunci, rapoarte şi adrese referitoare la obligaţiile de constituire a dosarelor, 
inventariere a lor şi depunere la Arhiva Statului. 

Inerente începutului în orice activitate, s-au făcut şi o mulţime de greşeli. 
îndeosebi la constituirea dosarelor şi inventarierea lor. Pentru toate, însă, s-a pus 
problema corectării imediate, fără acceptarea compromisurilor, şi de către cei 
obligaţi s-o facă, stabilindu-se măsurile concrete de acţionare. Câteva exemple 
sunt dovada celor de mai sus. 

La 25 aprilie 1832, urmare a unor nereguli depistate la dosarele trimise la 
Bucureşti, Vistieria, precizând că datoria cusutului revenea scriitorului, 
poruncea Ocârmuirii judeţului Olt ,, ... să nu primească scriitori în canţelaria sa, 
dacă nu vor şti, sau nu vor voi să înveţe meşteşugul cusutului întocmai ca 
legătorii de cărţi"21 • Se hotăra şi modalitatea efectuării unei minime instruiri: 
,,Acei scriitori vor fi trimişi, pă rând, aici, cu prilejul trimiterii banilor, să vor 
7.ăbovi câte o zi, două, până când să vor învăţa să lege"22

• Pe aceeaşi linie, în 
decembrie 1835, se comunica Magistratului oraşului Caracal că,, ... pentru patru 
zile, să va trimite pomojnicu (funcţionar - n.n) canţelariei ocârmuirii (Romanaţi) 
a le cerceta şi a le da relaţie de cum trebuie să se facă, fără greşeală, gătirea lor 
(a dosarelor- n.n.)"23

• 

Pentru corectarea greşelilor din dosare se chemau la Bucureşti cinovnici 
(funcţionari de stat - n.n.) ai ocârmuirilor sau primăriilor, pentru că ,, ... Arhiva 
(Statului) răportuieşte că nu poate aşeza acele dele după cuviincioasa regulă"24 . 

Pe motivul că „Dela cu nr. 12, ce să află începută în anul 1834, s-au găsit 
trecută în opis pă anul 1835, şi dela cu numărul 30 din anul I 835, ce să află 
începută la aprilie 29, s-au găsit trecută în opis la maiu 12 ... Arhiva, plecat, le 
întoarce înapoi (Magistratului oraşului Caracal), şi cu amândouă opisele, spre a 
lor cuviincioasă îndreptare"25

. 

Şi Înregistrarea tuturor documentelor a constituit o operaţiune 
arhivistică obligatorie, dovadă fiind registrele de intrare-ieşire a corespondenţei 
aflate în fondurile instituţiilor administraţiei locale, având rubricaţii de diferite 
feluri. Astfel, Ocârmuirea judeţului Olt deţinea: 

20 Ibidem, dosar 70/1835, f. 2. 
21 Ibidem, fond Prefectura judeţului Olt, dosar 19/1831, f. 6. 
22 Ibidem. 
23 Ibidem, fond Primăria oraşului Caracal, dosar 39/1832, f. 15. 
24 Ibidem, fond Primăria oraşului Slatina, dosar 81/1835, f. 20. 
25 Ibidem, fond Primăria oraşului Caracal, dosar 154/1837, f. 9. 
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- registru de intrare-ieşire pe anul 1831 al „Raporturilor ce trimite la 
cinstita Marea Dvomicie", cu rubricile: Nr. şi Adresul convertului; 

- pe 1832, două registre separate, unul de intrare, cu: Nr. registrului, 
Luna, Zioa, Nr. hârtii, Coprinderea în scurt a hârtiilor, Primitorul hârtiilor; altul 
de ieşire, cu: Nr. registrului, Luna, Zioa, Coprinderea pe scurt a eşirii, Primitorul 
ciomelor26

• 

Pentru a exista evidenţa tuturor scrisorilor particulare primite pentru a le 
trimite la Bucureşti, atât ocârmuirile, cât şi magistratele aveau obligaţia,, ... să le 
treacă într-un registru, de la cine anume se primeşte şi către cine au fost 
adrese"27

• 

Cu efectuarea operaţiunilor arhivistice de care am vorbit se ocupau 
funcţionari cu atribuţii în acest domeniu. După cum rezultă dintr-o situaţie 

generală a judeţului Olt pe anul 1832, la ocârmuire erau încadraţi 1 secretar, 
un registrator şi doi scriitori28

, iar la magistrat de problemă se ocupau doar 
secretarul şi un scriitor29

, acesta din urmă având şi sarcini gospodăreşti. 
Numărul redus al funcţionarilor cu atribuţii pe linie de arhivă _?etermina 

întârzierile în prelucrarea documentelor, sau greşelile arătate mai sus. 1n plus, nu 
erau nici cointeresaţi, ,,căci, cu leafa ce li se sloboade, nici scriitor cumsăcade nu să 
găseşte şi secretarul, ce a fost până acum, nu mai voieşte a fi"30

. Din aceste motive, în 
repetate rânduri, se solicita Stăpânirii angajarea de mai multor funcţionari sau 
mărirea salariilor. 

Păstrarea documentelor a fost, firesc, una dintre principalele preocupări 
ale Arhivelor. Pentru început, la nivel local, s-a căutat dotarea cu mobilierul 
necesar. În acest sens, la 11 octombrie 1831, Vistieria dota cancelaria Ocârmuirii 
judeţului Olt cu mai multe obiecte de birou, între care se afla şi „ 1 dulap pentru 
păstrarea hârtiilor"31

• 

Anual, prefecturile şi primăriile orăşeneşti trebuiau să trimită arhiva la 
Bucureşti. Acest lucru s-a făcut în depuneri succesive, timp de 5-6 ani, după care 
a urmat o pauzA, din lipsi'i de sp:iţiu. L:i Q ;:iprilie 1818. se comunica Magistratului 
oraşului Caracal că „la Arhiva Statului nu mai este loc a să primi dele 
săvârşite"32 • Timp de peste doi ani, s-a menţinut această situaţie, apoi s-a revenit 
la strângerea de documente la Bucureşti, după cum rezultă din adresa Ocârmuirii 
judeţului Romanaţi către magistrat, din 2 iulie 1840, de a avea dosarele pregătite, 

26 Ibidem, fond Prefectura judeţului Olt, dosar 3/1831, 2-3/1832. 
27 Ibidem, fond Primăria oraşului Slatina, dosar 69/1835, f. 2. 
28 Ibidem, fond Prefectura judeţului Olt, dosar 27/1832, f. 14. 
29 Ibidem, fond Primăria oraşului Slatina, dosar 81/1835, f. 15. 
30 Ibidem, fond Primăria oraşului Caracal, dosar 3 7 /1832, f. 3. 
31 Ibidem, fond Prefecturajudeţului Olt, dosar 71/1831, f. 5. 
32 Ibidem, fond Primăria oraşului Caracal, dosar I 96/1838, f. 2. 
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deoarece .•... până la I septcmvrie viiwr i;1 sfârşit meremetu (construcţia, 

rcpart1ţ1a - 11.1l.) încăperilor pregătite pentru depunerea delelor săvârşite. la 
arhivă „.1.1. 

Dosarele strânse la Rucureşti. pentru început, urmau să lie folosite în 
scopuri practice. adică valor(ficare. Din p,kate. nu am înt,11nit această informaţie 
în documentele cercetate. Acest rol al arhivelor este scos în evidentă în mai multe 
rânduri Jupă înfiinţarea instituţiei. cel mai elocvent în R1!1!ulame111ul Arhivei 
Silitului, din anul I MO. în care se prevedea: .,Câţi vor avea trebuinţă a luoa dipii 
pentru pricini ale administraţiei. sau judecăton:şti. să se îndrepteze la Arhivă şi să 
ceară de la arhivar. prin hârtie ... can:le îndată să fie dator a orândui să se caute şi 
ceruta copie să o protocolească (cola\ioneze - n.n.) singur. ca să lic întocmai cu 
originalul, apoi să o adevereze cu iscălitura sa şi să dea fără zăbavă cdui ce o va 
cere ţiind un jurnal pentru aceasta. supt îndatorirea reghistratorului"'. 

După cum se constată din conţinutul documentelor prezentate. 
operaţiunile arhivistice, încă din primii ani de existenţă a Arhiwlor, cu mici 
deosebiri. au fost cele pc care le efectuăm şi astăzi, cu cxcep\ia uncia -
selecţionarea documentelor - normal. institu\ia liind înliin\ată cu scopul de a 
prelua documentele. şi nu a le elimina. 

Resume 

Les premiere.\' a1111ees tl't'xis(e/1(.'(! dr!.\' Ard,ives comme i11stit111itm 
11a1io11ale c.:hari(Je d'assurer le trai1eme111 el la hmme 1..:011.~erva1io11 dl!s 
document.,· emis par Ies insti1111iom· de l'lw, 0111 he pleim· d'i11certil1ules 
methudulogique.,· ('()11(.'l!rllant la mallit;re da11s h1t111elle ce/li! tciche aurait elre 
a1.xomplie d ·u11e ma11iere w1itaire au 11ivem1 du pap·. C ·erait en charJ.!I! ele 
chtU(III! mi11istere cl'ojfrir Ies i11.wructio11s 1!11 Cf' qui COIICl!rll(lielll leurs 
archive.\' pour ll!s i11s1it11tio11s .mbord(llmees au 11ivea11 rJgio11al. 

L 'aweur utilise la corre.\pr111d1mt·e de ministeres avec Ies 
i11stit111io11s udmi11istratives du depanement Olt pour decuuvrir 
/ 'application pratique des regie.\· de / 'art.:hh'age ; ii d111111e plusil!urs 
exemple.,· de ji,rmulaires ci remplir. dans le ltlll1!t1ge viei/li de I 'epoque. 
Les institui io11s etaient d 'ahord ohligees d 'envoyer /eurs archive.\· ci 
Hucarest, mais au Ji1r et c1 me.rnre que la ,,uamite de doc11me111s hcms.,·ait, 
Ul/ a ressenti '" necessite de jimder des archives locales el regiuna/es. 

-~:: Ibidem, f. 3. 
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Studiu comparativ privind legislaţia arhivistică actuală din 
România şi Franţa 

CRISTIAN FILIP 

Înfiinţarea, la începutul deceniului patru al secolului al XIX-iea, a 
instituţiei Arhivelor Statului în Ţara Românească şi Moldova răspundea unor 
cerinţe stringente ale momentului. Prin structură şi mod de organizare, aceasta 
demonstra procesul de modernizare a societăţii româneşti, care resimţea nevoia 
acută de a-şi conserva documentele create de instituţiile administrative, 
legislative şi judecătoreşti ca fundament al dezvoltării interne şi cunoaşterii 

istoriei naţionale. 
Tocmai de aceea, de-a lungul timpului, Arhivele Naţionale au cunoscut 

mai multe reorganizări determinate de evoluţia social-economică şi politică a 
statului român. Aceste repetate măsuri de adaptare la noile realităţi au creat, în 
mod firesc, numeroase probleme pe care au încercat să le rezolve numeroasele 
acte normative adoptate în cursul celor 176 ani de existenţă instituţionalizată a 
Arhivelor româneşti. 

După anul 1989, modificările profunde (dar şi dereglările) produse la 
nivelul societăţii româneşti au determinat creşterea rolului acestei instituţii în 
contextul noilor realităţi. S-a impus modificarea cadrului legislativ prin 
elaborarea şi promulgarea Legii Arhivelor Naţionale'. În momentul adoptării ei 
de către Parlament, această lege răspundea unor nevoi reale cărora Decretul nr. 
472/1971 privind Fondul Arhivistic Naţional al Republicii Socialiste România2 

nu le mai corespundea. În anul 2002, Legea Arhivelor Naţionale a fost modificată 
şi completată prin Legea nr. 358/20023

, modificată şi completată prin Ordonanţa 
de Urgenta nr. 39120064

• 

Pentru Franţa, în lucrarea de faţă am analizat doar două acte normative: 

1 Legea Arhivelor Naţionale, nr. 16/1996, publicată în „Monitorul Oficial al 
României", partea I, nr. 71, din 9 aprilie I 996. 

2 Decretul nr. 472/1971 privind Fondul Arhivistic Naţional, publicat în 
.,Buletinul Oficial al R.S.R.", partea I, nr. 164, din 30 decembrie 1971 şi republicat în nr. 
155, din IO decembrie 1974. 

3 Legea nr. 358/2002. pentru modificarea şi completarea Legii Arhivelor 
Naţionale. publicată în „Monitoml Oficial al României" nr. 476, din 3 iulie 2002. 

4 O.U.G. nr. 39/2006 privind modificarea şi completarea Legii Arhivelor 
Naţionale, nr. 16/1996, publicată în „Monitorul Oficial al României" nr. 486, din 5 iunie 
2006. 
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1) Codul patrimoniului - partea legislativă (versiunea actualizată până la 
28 august 2005)5. Facem precizarea că Legea nr. 79-18 din 3 ianuarie 1979 
(modificată prin Legea nr. 2000-32 I din 12 aprilie 2000) referitoare la arhive a 
fost abrogată prin art. 7.7° din Ordonanţa nr. 2004-178 din 20 februarie 2004 
referitoare la partea legislativă a Codului patrimoniului6

. Însă. o mare parte din 
prevederile legii abrogate au fost codificate în Cartea a II-a, intitulată ,.Arhivele" 
(de la art. L.211-1 până la art. L.222-3) din Codul patrimoniului - partea 
legislativă. Observăm, din actul normativ ce reglementează regimul general al 
arhivelor în Franţa, că arhivele, alături de biblioteci, muzee, monumente istorice, 
situri şi spaţii protejate, sunt considerate bunuri culturale şi sunt incluse în 
Patrimoniul cultural francez. 

2) Decretul nr. 79-1037 din 3 decembrie 1979 referitor la competenţa 
serviciilor de arhive publice şi la cooperarea între administraţii pentru preluarea, 
păstrarea şi punerea la dispoziţie publică a arhivelor publice (versiunea 
actualizată până la 13 iulie 2001 )7. Unele prevederi esenţiale ale acestui act 
normativ au fost modificate prin Decretul 2000-318 din 7 aprilie 2000 referitor la 
partea de reglementare a Codului general al colectivităţilor teritoriale8

• 

Din enumerarea actelor normative putem observa că, în Franţa, legislaţia 
referitoare la arhive se află, o parte, codificată în partea legislativă a Codului 
patrimoniului şi, o altă parte, o formează textul Decretului Consiliului de Stat nr. 
79-1037 din 3 decembrie 1979, actualizat şi armonizat cu actele normative emise 
ulterior. De asemenea, observăm că legislaţia arhivistică franceză a fost 
armonizată cu ultimele recomandări emise de Consiliul Uniunii Europene în 
domeniul arhivelor. 

s Code du patrimoine - partie legislative (version consolidee au 28 aout 2005). Am 
consultat ver5iunea actualiz.at.ă până !a 28.08.2005 din fişierul publicat pe Internet la adresa: 
www.culture.gouv.fr/cultureftnfos-pratiquesldroit-culture/patrimoine/pdf7code_du_patrimoine.pdf. 

6 Ordonnance n°2004-178 du 20 fevrier 2004 relative a la partie legislative du 
Code du patrimoine (version consolidee au 2 juillet 2004), publicată în „Journal officiel 
de la Republique Fran~aise" din 24 februarie 2004. Am consultat versiunea actualizată 
până la 02.07.2004 de pe site-ul http://www.legifrance.gouv.fr 

7 Decret n°79-1037 du 3 decembre 1979 relatif a la competence des services 
d'archives publics et a la cooperation entre Ies administrations pour la collecte, la 
conservation et la communication des archives publiques (version consolidee au 13 juillct 
2001 ), publicat în ,,Journal officicl de la Republique Fram;:aise" din 5 decembrie 1979. 
Am consultat versiunea actualizată până la 13.07.2001 de pe site-ul 
http://www.legifrance.gouv.fr 

8 Decret n°2000-3 I 8 du 7 avril 2000 relatif a la partie Reglementaire du code 
general des collectivites territoriales (version consolidee au 9 avril 2000). publicat în 
,,Journal officiel de la Republique Fran~aise" din 9 aprilie 2000. Am consultat versiunea 
actualizată până la 09.04.2000 de pe site-ul http://www.legifrance.gouv.fr 
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În România avem o lege a arhivelor, Legea nr. 16/1996, şi Legea nr. 
182/2000 privind protejarea patrimoniului cultural naţional mobil, având 
completări şi modificări ulterioare. Acest din urmă act normativ, deşi include 
formal în Patrimoniul Cultural Naţional la art. 3 alin. e) şi documente de arhivă, 
art. 6 alin. 2) nuanţează în sens restrictiv (excepţie), tocmai documentele de 
arhivă care fac parte din Fondul Arhivistic Naţional al României, documente 
administrate de Arhivele Naţionale şi direcţiile judeţene ale acestora. 

Punctăm necesitatea de armonizare a acestor două acte normative şi, 

respectiv, a conceptelor de Fond Arhivistic Naţional şi Patrimoniu Cultural 
Naţional în spiritul recomandărilor formulate de Uniunea Europeană în domeniu. 
Considerăm oportună schimbarea conceptului de Fond Arhivistic Naţional şi 

introducerea celui de Patrimoniu Arhivistic Naţional, concept care ar defini cu 
mai multă rigoare această categorie de valori. 

În Franţa, în capitolul l al Cărţii a II-a a părţii legislative din Codul 
patrimoniului sunt definite arhivele ca fiind ansamblul de documente indiferent 
de dată, formă sau suport material, create sau primite de orice persoană fizică 
sau juridică sau de către un serviciu sau organism public sau particular în 
decursul activităţii. 

Legea nr. 16/1996 a Arhivelor Naţionale defineşte noţiunea de izvor 
istoric. Totodată, legiuitorul introduce noţiunea de Fondul Arhivistic Naţional al 
României, enumerând şi genurile de documente care fac parte din acesta. Putem 
observa că Fondul Arhivistic Naţional al României, o noţiune juridică generoasă, 
cuprinde mai multe categorii de documente decât cuprindea Fondul Arhivistic 
Naţional al R.S.R., aşa cum era el definit prin Decretul de Stat nr. 4 72/1971. 

În Franţa, în Codul patrimoniului sunt definite arhivele publice. Acestea 
sunt constituite din: 

1) documentele care provin din activitatea de stat, a colectivităţilor 

teritoriale, a instituţiilor şi a întreprinderilor publice; 
2) documentele care provin din activitatea organismelor de drept particular 

î11:.ard..1111tc cu gc~tionarea serviciilor publice s:m ciin activitatea unei misiuni de 
serviciu public; 

3) minutele şi repertoarele funcţionarilor publici şi ministeriali. 
Arhivele particulare sunt definite ca ansamblul documentelor care nu 

intră în raza de aplicare a articolului care defineşte arhivele publice. Altfel spus, 
ceea ce nu constituie arhive publice sunt considerate arhive particulare şi invers. 

Legea nr. 16/1996 a Arhivelor Naţionale ale României nu face nici o 
distincţie între arhivele publice şi cele particulare. Astfel, actul normativ nu 
clarifică raporturile dintre Arhivele Naţionale, în calitate de administrator al 
Fondului Arhivistic Naţional şi de custode al proprietăţii publice în acest 
domeniu, şi deţinătorii particulari de documente. În Fondul Arhivistic Naţional al 
României intră documentele create şi deţinute atât de persoane fizice cât şi de 
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către persoane juridice, pe care legea îi denumeşte creatori şi deţinători de 
documente. 

În Franţa, capitolul 2 din Cartea a li-a a părţii legislative a Codului 
patrimoniului, statuează atât situaţia arhivelor publice cât şi a celor particulare. 

Astfel, în Secţiunea I, arhivele publice sunt declarate imprescriptibile. 
La expirarea perioadei de păstrare curentă de către instituţii, servicii sau 
organisme creatoare, documentele ce constituie arhive publice sunt selecţionate 
în vederea separării documentelor lipsite de interes administrativ şi istoric, 
destinate distrugerii. 

Atunci când un minister, instituţie sau organism care a creat şi/sau deţine 
arhive publice îşi încetează activitatea, documentele ce constituie arhivă publică 
trebuie depuse la Arhivele Franţei, dacă nu există o altă prevedere legală stabilită 
prin actul de lichidare. 

În Franţa, colectivităţile teritoriale sunt declarate prin lege proprietari ai 
arhivelor create de acestea. Ele sunt obligate să le păstreze şi să le valorifice. 
Regiunile şi colectivitatea teritorială Corsica pot încredinţa păstrarea arhivelor 
lor, prin convenţie, Arhivelor departamentale unde se află sediul administrativ al 
regiunii sau colectivităţii. 

În Franţa, Arhivele departamentale sunt finanţate de departament şi sunt 
abilitate să preia şi să administreze arhivele serviciilor deconcentrate ale statului 
din departament. Aceeaşi situaţie este valabilă şi pentru celelalte arhive publice 
create în domeniul lor, ca şi pentru arhivele pe care comunele trebuie sau 
hotărăsc să le depună la arhivele departamentale. De asemenea, ele pot prelua şi 
arhive create de comunele din departament, precum şi arhive particulare. 
Comunele cu o populaţie mai mare de 2000 de locuitori sunt obligate să-şi 

depună docwnentele de stare civilă mai vechi de 50 de ani, planurile şi registrele 
cadastrale încheiate de cel puţin 30 de ani, precum şi restul documentelor de 
arhivă mai vechi de 100 de ani la Arhivele departamentale. Comunele pot păstra 
documentele sus-menţionate şi după împlinirea acestor termene, însă numai cu 
derogare de la prefect, la cererea primarului comunei. Nici un document din 
arhiva unei comune, depozitată la Arhivele departamentale, nu poate fi eliminat 
fără acordul Consiliului comunei respective. 

Despre competenţa serviciilor arhivelor publice, cooperarea între 
administraţiile de stat pentru preluarea, păstrarea şi punerea în cercetare a 
arhivelor publice în Franţa se ocupă cel de-al doilea act normativ analizat în 
prezenta lucrare, Decretul Consiliul de Stat nr. 79-1037 din 3 decembrie 1979. 
Actul normativ limitează aria de jurisdicţie a Arhivelor Franţei asupra arhivelor 
publice. Astfel, arhivele publice ale Ministerelor Afacerilor Externe şi Apărării, 
precum şi ale instituţiilor şi structurilor subordonate acestora nu intră în aria de 
competenţă a Arhivelor Franţei. Deşi creează arhive publice, legislaţia franceză 
scoate de sub controlul Direcţiei Arhivelor Franţei cele două ministere 
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mentionate mai sus, însă le obligă să-şi gestioneze fondurile detinute în 
conformitate cu normativele aflate în vigoare şi să asigure accesul la cercetarea 
documentelor create sau detinute (art. 3 şi 4 din Decretul 79-103 7 /1979). 

Legea nr. 16/1996, art. 14, alin. 2, acceptă un număr mai mare de 
institutii exceptate de la controlul Arhivelor Naţionale, obligându-le însă, la art. 
17, ca, după trecerea termenului de 30 ani de la creare, inventarele documentelor 
permanente să fie depuse la Arhivele Naţionale sau direcţiile judeţene şi pentru 
structurile subordonate Ministerului Apărării, S.R.I., Serviciului de Pază şi 

Protectie1 alte organe cu atributii în domeniul siguranţei naţionale. 
In ceea ce priveşte atribuţiile acordate prin lege Arhivelor Franţei, mai 

întâi trebuie să notăm că legiuitorul francez defineşte foarte clar prin acelaşi act 
normativ (Decretul 79-1037/1979) aşa-numitele „trei vârste ale arhivelor": arhiva 
curentă, arhiva intermediară şi arhiva istorică (sau definitivă). Arhivele curente 
sunt considerate documentele de utilitate practică şi necesare desfăşurării 

activităţii serviciilor, instituţiilor şi organismelor creatoare sau deţinătoare. 

Obligaţia păstrării arhivelor curente revine unităţilor creatoare sau deţinătoare, 
sub controlul direct al Arhivelor Franţei. Arhivele intermediare sunt acele 
documente care au încetat să mai fie arhive curente şi care nu mai pot face 
obiectul unei selecţionări, din cauza importanţei lor practice (administrative). 
Păstrarea arhivelor intermediare este asigurată în depozite speciale, denumite în 
lege depozite de prearhivare, spaţii gestionate de Direcţia Arhivelor Franţei sau 
plasate sub controlul acesteia. În cazul absenţei procesului de prearhivare, 
arhivele intermediare sunt păstrate fie în localurile unităţilor creatoare sau 
deţinătoare, sub controlul Direcţiei Arhivelor Franţei, fie în depozite ale 
Arhivelor Franţei. Cea de-a treia categorie de documente, denumite arhive 
definitive sau arhive istorice, sunt considerate documentele care au ieşit din 
categoria de arhive intermediare prin procese de selecţionare şi care sunt 
destinate păstrării permanente în depozitele aflate în directa administrare a 
Arhivelor Franţei sau plasate sub controlul acesteia. 

Astfel, Arhivele Franţei sunt abilitate: 

- să controleze păstrarea arhivelor curente în spaţiile serviciilor, 
instituţiilor şi organismelor publice, atât cele creatoare, cât şi deţinătoare ale 
acestora; 

- să păstreze sau să controleze păstrarea arhivelor intermediare în 
depozitele publice de prearhivare; 

- să păstreze, să selecţioneze, să claseze, să inventarieze şi să pună în 
circuitul public arhivele istorice după transferul lor în spaţiile de depozitare ale 
Arhivelor Naţionale şi departamentale. 

- să păstreze, să selecţioneze, să claseze, să inventarieze şi să pună în 
circuitul public arhivele particulare ajunse în spaţiile de depozitare ale Arhivelor 
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Naţionale şi departamentale sub fonnă de donaţie, moştenire, cesiune, depozit 
revocabil sau dat. 

Arhivele Franţei împreună cu fiecare creator stabilesc termenele de 
păstrare pentru fiecare „vârstă" a arhivei, situaţia definitivă a documentelor după 
depăşirea încadrării în grupele arhivă curentă şi arhivă intermediară, aceasta 
însemnând eliminarea imediată sau la tennen, integrală sau parţială, cu sau fără 
selecţionare, şi depunerea documentelor încadrate în grupa arhivă istorică sau 
definitivă la Arhivele Franţei sau în spaţiile de depozitare aflate sub controlul său. 

Legea nr. 16/1996 (art. 3, 5 - 6) lărgeşte şi adânceşte atribuţiile Arhivelor 
Naţionale în administrarea şi protecţia specială a Fondului Arhivistic Naţional 
pentru conservarea documentelor deţinute şi apărarea de distrugere a celor pe 
care societatea românească urmează a le crea. Această implicare 
pluridimensională ar fi presupus o definire mai clară a atribuţiilor de îndrumare, 
asistenţă de specialitate şi control ale Arhivelor Naţionale, precum şi stabilirea 
atribuţiilor pe linia formării şi specializării personalului de arhivă. 

Controlul şi asistenţa de specialitate la un număr sporit de unităţi 

(creatorii şi deţinătorii de documente) presupuneau, pe lângă asigurarea unei 
dotări corespunzătoare din punct de vedere tehnic şi cu resurse umane, lărgirea 
spaţiilor de depozitare existente. Dar, din punct de vedere logistic, instituţia 
Arhivelor Naţionale nu a fost susţinută proporţional cu răspunderea asumată prin 
lege, mai ales în condiţiile în care se constatase deja o lipsă acută de personal 
specializat pe linie de arhivă la compartimentele specializate din instituţiile 
administrative sau structurile subordonate. 

Elementele specifice de evoluţie ale statului român, perioada prelungită 
de tranziţie în care ne aflăm au un impact, uneori catastrofal, asupra fondurilor 
arhivistice create până în anul 1989 şi nu numai. De aceea, legiuitorul român a 
făcut referire expresă, la art. 12 din Legea nr. 16/1996, la obligaţia creatorilor şi 
deţinătorilor de documente de a le păstra în condiţii corespunzătoare, asigurându
le împotriva distrugerii, degradării, sustragerii ori comercializării lor în alte 
condiţii decât cele prevăzute de legislaţia aflată în vigoare. 

Unul dintre principalele mijloace de apărare a documentelor îl reprezintă 
obligaţia creatorilor şi deţinătorilor de a realiza evidenţa lor, fapt demonstrat de 
amploarea analiz.ării acestei probleme în Legea 16/1996, art. 7-9, şi Jmtrucţiuni privind 
activitatea de arhivă la creatorii şi deţinătorii de documente ( 1996), art. 8-28. 

În Franţa, confonn Decretului Consiliul de Stat nr. 79-1037 din 
3 decembrie 1979, din punct de vedere juridic, la nivel naţional, arhivele publice 
sunt gestionate de Arhivele Naţionale şi Arhivele publice departamentale. La 
nivel de departament, arhivele publice se împart în: arhive departamentale, arhive 
comunale şi arhive spitaliceşti. Arhivele Naţionale sunt constituite din ansamblul 
spaţiilor de depozitare centrale ale arhivelor statului şi sunt gestionate de Direcţia 
Arhivelor Franţei. Ele păstrează, selecţionează, clasează, inventariază şi pun în 
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circuitul public documentele ce provin de la organele centrale ale statului şi 

structurile subordonate acestora în teritoriu, precum şi alte documente care le pot 
fi atribuite sau transmise, cu titlul gratuit sau contra cost, temporar sau definitiv. 

Decretul Consiliul de Stat nr. 79-103 7 din 3 decembrie 1979 fixează 
termenul de depunere în depozitele aflate în subordinea Arhivelor Franţei a 
documentelor notariale la I 00 de ani, iar pentru documentele create de 
funcţionarii publici şi ministeriali la 30 de ani. Funcţionarul public sau 
ministerial, pe de o parte, şi Direcţia Arhivelor Franţei, pe de altă parte, pot 
conveni să reducă sau să mărească termenul de depunere cu maxim I O ani, 
existând posibilitatea de reînnoire a acordului, pentru perioade similare. 

Pentru a simplifica lucrurile din punct de vedere juridic, legiuitorul 
român este mult mai tranşant, la art. 19 din Legea nr. 16/1996, stabilind că: 
,,Documentele care fac parte din Fondul Arhivistic Naţional al României odată 
intrate, potrivit legii, în depozitele Arhivelor Naţionale şi/sau ale direcţiilor 
judeţene ale Arhivelor Naţionale, nu mai pot fi retrase din administrarea 
acestora, eu excepţia celor predate în custodie". În ceea ce priveşte ţara noastră, 
pe linia apărării Fondului Arhivistic Naţional, legislaţia are prevederi clare în 
ceea ce priveşte depunerea documentelor la Arhivele Naţionale şi direcţiile 

judeţene ale acestora. În afara termenului comun de 30 ani de la crearea 
documentelor şi 100 ani pentru registrele de stare civilă şi registrele notariale, 
Legea nr. 16/1996, la art. 13, prevede termenul de depunere de 20 ani pentru 
documentele fotografice şi peliculele cinematografice şi cel de 50 ani pentru 
documentele tehnice. 

În Franţa, Decretul 79-1037 /l 979 statuează faptul că instituţiile publice 
centrale pot păstra, selecţiona, inventaria, clasa şi pune în circuit public arhivele 
lor sau ale instituţiilor subordonate aflate în depozitele de arhivă proprii. 

Societăţile şi instituţiile publice, precum şi organizaţiile de drept privat 
însărcinate cu administrarea de servicii publice cu o misiune de serviciu public 
pot asigura administrarea arhivelor proprii cu acordul forului ierarhic superior şi 
al Dil'c1.:ţici Arhivelor Franţei. 

În legislaţia franceză conceptul de selecţionare este asemănător cu cel 
prezent în legislaţia românească, lucru demonstrat de art. 16 din Decretul 
79-1037/1979 (cu modificările din Decretul 2000-318 din 7 aprilie 2000): 
lucrarea de selecţionare separă documentele cu termenul de păstrare permanent 
de cele lipsite de valoare practică sau destinate pentm cercetarea istorică şi care 
urmează a fi eliminate. 

La fel ca legislaţia românească, şi cea franceză obligă/impune o 
colaborare directă între creator şi instituţia Arhivelor, orice situaţie contrară fiind 
lovită de nulitate. 

În Franţa, selecţionarea documentelor din arhivele publice, indiferent de 
vechimea lor, revine Direcţiei Arhivelor Franţei. Direcţia Arhivelor Franţei este 
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abilitată prin lege să acorde autorizaţii (vize) pentru listele de selecţionare a 
documentelor întocmite de servicii, instituţii şi organisme care au în spaţii de 
păstrare proprii arhive publice. Orice selecţionare fără viza Direcţiei Arhivelor 
Franţei este interzisă. De asemenea, Direcţia Arhivelor Franţei este abilitată să 
întocmească listele de selecţionare a documentelor din depozitele proprii şi le 
supune vizei (acordului) unităţii creatoare. Este interzisă în mod expres 
selecţionarea de documente fără această viză. Serviciile, instituţiile şi 

organismele pot refuza selecţionarea arhivelor publice aflate în depozitele din 
subordinea Arhivelor Franţei numai cu o argumentare juridică solidă. Atunci 
când această argumentare juridică nu poate fi formulată, serviciile, instituţiile şi 
organismele îşi reprimesc spre păstrare în spaţiile de depozitare proprii arhivele 
propuse iniţial pentru selecţionare. Dacă timp de trei luni documentele nu sunt 
luate înapoi de către unitatea creatoare, Direcţia Arhivelor Franţei este abilitată 
prin lege să procedeze la eliminarea acestor documente. Astfel, ca un fapt 
specific, pentru fondurile aflate în depozitele proprii, Direcţia Arhivelor Franţei 
şi unităţile sale subordonate pot face selecţionări de documente cu avizul cre
atorului care, pe parcursul a 90 de zile, se poate opune listelor întocmite cu 
argumente solide. După trecerea intervalului amintit, fostul deţinător poate 
reprimi documentele pentru care nu şi-a dat acordul de distrugere. De menţionat 
că procesul de distrugere (eliminare) a documentelor propuse pentru selecţionare 
se realizează sub controlul tehnic al Direcţiei Arhivelor Franţei. 

Tot în scopul apărării Fondului Arhivistic Naţional, Legea nr. 16/1996, 
art. 10-11, dar mai ales instrucţiunile ei de aplicare (art. 29-36) prezintă, pe larg, 
modul de aplicare a conceptului de selecţionare, care, în fond, este expresia 
concretă a gestionării corecte a documentelor prin separarea celor cu valoare 
istorică de cele a căror valoare practică a fost depăşită şi urmează a fi eliminate 
din depozitul de arhivă. 

Aceste prevederi sunt de maximă importanţă în condiţiile în care, după 
anul 1990, criteriile de evaluare a unor categorii de documente s-au modificat 
prin adoptarea unor legi cu caracter reparatoriu. 

In Franţa, în cazul transferului de documente dintr-un depozit de 
prearhivare într-un depozit de arhivă aflat direct în subordinea Arhivelor Franţei, 
unitatea depunătoare sau serviciul care a efectuat prearhivarea este obligat să 
întocmească o listă descriptivă sau un inventar (bordereau descriptif), care trebuie să 
conţină şi termenul de punere în circuitul public pentru fiecare document în parte. 

Conform legii, Arhivele Franţei preiau din arhivele publice ale 
serviciilor, instituţiilor şi organismelor creatoare de arhive publice conform legii. 
Arhivele Franţei sunt obligate prin lege să înmâneze unităţilor predătoare câte un 
exemplar din inventarele şi instrumentele de evidenţă ale arhivelor preluate. 
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În continuare, vom analiza situaţia arhivelor particulare aşa cum este 
legiferată în secţiunea a II-a a capitolului 2 din Cartea a II-a din partea legislativă 
a Codului patrimoniului. 

În primul rând, legea descrie procedura prin care arhivele particulare pot 
fi clasate• ca arhive istorice sau arhive de interes public. Clasificarea lor în 
această categorie nu implică transferul de proprietate Ia stat al documentelor 
clasate. Clasarea se face fie cu acordul proprietarului, fie, în lipsa acestui acord, 
prin decret dat cu avizul Consiliului de Stat. Arhivele particulare odată clasate ca 
arhive istorice devin imprescriptibile. Înstrăinarea, eliminarea, alterarea sau 
înstrăinarea de arhive clasate nu poate fi făcută decât cu acordul prealabil al 
Arhivelor Franţei. 

Pentru arhivele clasate există şi o procedură de declasare. Aceasta poate 
fi iniţiată fie la cererea proprietarului, fie la iniţiativa Direcţiei Arhivelor Franţei. 

Scoaterea definitivă peste graniţă a arhivelor clasate (exportul) este 
interzisă. Statul este abilitat să condiţioneze eliberarea certificatului de liber 
export (scoatere temporară peste graniţă) al unor arhive particulare neclasate de 
dreptul Arhivelor Franţei de a reproduce (copia) total sau parţial aceste 
documente. 

În cazul lichidării judiciare a unei societăţi, Codul comercial al Franţei 
prevede că înaintea vânzării sau distrugerii arhivei debitorului, lichidatorul 
judiciar este obligat să informeze autoritatea administrativă competentă, care 
beneficiază de drept de preempţiune, despre situaţia arhivei. Vânzarea publică a 
arhivelor particulare neclasate trebuie înştiinţată Arhivelor Franţei cu cel puţin 15 
zile înainte şi trebuie însoţită de un document care să precizeze exact data şi locul 
vânzării. 

Ca urmare a modificării contextului constituţional şi juridic, după anul 
1990, a constrângerilor la transparenţă sau la secret, a necesităţii protejării vieţii 
private şi asigurării accesului la cunoaşterea istoriei, s-au impus anumite limite în 
modalităţile de comunicare a documentelor publice. 

În Fn111~11, i.;11pilulul 3 Jiu Cartea a II-a a pil..qii Icgislutivc a CuJului 

patrimoniului tratează cadrul în care documentele ce formează arhive publice pot 
fi puse la dispoziţia publicului. Există o prevedere în cod prin care se statuează că 
arhivele care erau libere pentru punere la dispoziţia publicului înainte de 
depunere la Administraţia arhivelor trebuie să rămână în continuare fără restricţii 
şi după depunere. 

• În terminologia arhivistică franceză, clasarea sau clasificarea este rezultatul 
evaluării docwnentelor ca aparţinând patrimoniului naţional istoric; a nu se confunda cu 
termenul din limba română, care presupune neintroducerea unor categorii de documente 
în circuitul ştiinţific, secretizarea, pentru motive prevăzute de lege. 
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Cu excepţia documentelor care intră sub incidenţa Legii nr. 78-753 din 
17 iulie 1978, referitoare la măsurile de ameliorare a relaţiilor între administraţie 
şi public, a căror comunicare este statuată prin acest act normativ, termenul de 
comunicare a arhivelor publice în Franţa, la fel ca şi în România, este de 30 de 
ani de la crearea documentului. 

În Franţa şi România, în afara termenului comun de 30 de ani după care 
documentele aflate în fondurile arhivistice naţionale pot fi studiate de proprii 
cetăţeni sau cei străini, există o serie de categorii exceptate, pentru care nu se 
aprobă nici un fel de derogare de la termenele stabilite de lege, ele referindu-se la 
siguranţa şi integritatea naţională, pot afecta drepturi şi libertăţi individuale sau, 
potrivit Legii nr. 16/1996, art. 22, sunt într-o stare necorespunzătoare de 
conservare sau nu sunt prelucrate arhivistic. 

Pentru o mai bună vizualizare am reprodus în tabelul de mai jos 
termenele de punere la dispoziţia cetăţenilor a documentelor publice, conform 
legislaţiilor franceză şi română: 

Termen Franta România 
ISO ani documente medicale -
120 ani dosare oersonale -

- dosare pentru graţieri 
- înscrisuri notariale - documente medicale 
- registre de stare civilă -registre de stare civilă 

100 ani 
- registre intrare-ieşire --documente referitoare 
- dosare pentru ipoteci la siguranţa şi 

-informaţii referitoare la persoane integritatea naţională 
particulare rezultate din recensăminte sau 
anchete sociale ·-

- dosare referitoare la 
90 ani - crime 

- înscrisuri notariale 
7S ani - - dosare oersonale 

- documente referitoare la viaţa privată 
-- documente referitoare la integritatea şi 

siguranţa naţională 
-arhiva creată de Administraţia 

60 ani Prezidenţială şi Cabinetul Primului -
Ministru 
-arhiva Ministerului de Interne şi a 
prefecturilor care conţin informaţii 
referitoare la siguranta de stat 
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- arhiva poliţiei naţionale referitoare la 
viaţa privată, apărarea naţională 
- rapoarte ministeriale cu un conţinut 
similar 
- rapoarte la dosare fiscale sau domeniale 
- documente referitoare la prospecţiuni 

geologice 
- documente referitoare la pagubele de 
război 

- documente referitoare 
la politica externă 

50 ani - - documente fiscale 
- dosarele societăţilor 

cu capital privat 
- documente privind 

40 ani - viaţa privată (după 

decesul persoanei). 

După cum se poate observa, legislaţia franceză este mult mai limitativă 
în comparaţie cu cea românească. În Franţa, unitatea care are în administrare 
arhive publice şi particulare este obligată prin lege să motiveze orice restricţie de 
consultare a documentelor pe care le deţin. În cazul arhivelor particulare primite 
cu titlul de donaţie, moştenire, cesiune, de depozit revocabil sau dat de către stat 
sau colectivităţi teritoriale, acestea sunt obligate să respecte clauzele şi condiţiile 
specifice de păstrare şi de consultare puse de proprietari. 

Pentru a da eficienţă normativelor analizate, atât legiuitorul român, cât şi 
cel francez au prevăzut răspunderi şi sancţiuni în funcţie de gravitatea faptei. 

În Franţa, capitolul 4 din Cartea a II-a a părţii legislative a Codului 
patrimoniului tratează răspunderea juridică, civilă şi/sau penală, în domeniul 
arhivt:lor. În ca.t.ul în care se do\ c:uq1e ca un funqionar sau agc:111 însarcinal cu 
preluarea şi păstrarea arhivelor a încălcat regulile de păstrare sau de punere la 
dispoziţie publică, acesta poate fi pedepsit cu închisoare de până la un an şi/sau 
cu amendă în cuantum de 15 OOO euro. În cazul în care o persoană, după 
încetarea funcţiei publice, deturnează, chiar şi fără dovedirea intenţiei, poate fi 
pedepsită cu un an închisoare şi/sau o amendă de 3. 750 euro. Sunt pedepsite cu 
amendă începând cu 4.500 euro până la dublul valorii arhivelor înstrăinate sau 
distruse faptele de distrugere, înstrăinare sau vânzare a arhivelor clasate de către 
proprietarii acestora. De asemenea, înstrăinarea arhivelor clasate f'ară a se 
informa achizitorul de existenţa clasării, realizarea, fără autorizaţia administrativă 
prevăzută de lege, a oricărei operaţiuni susceptibile de a modifica sau altera 
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arhivele deja dasate. precum şi n:fuzul pn:zent[1rii arhivelor dasate func\iomirilor 
abilitaţi prin lege sunt pedepsite rn nmendii de 3. 750 euro. 

În Legea nr. 16/l')lJo. lipsa instrumt'ntelor de t'Videnţii. reaua gestionan: 
a fondului arhivistil' este considerat[, contravenţie şi se a111c1Hkază cu sumek 
însaise la art. 30. rn adiiugarea coeficil'nt1ilui c.k: inllaţie. 

Cu toate acestea. nu putem s[1 nu ohst·rviim că. pentru contravenţ11. in 

partea legislativi, referitoare la arhive a Codului patrimoniului fram:cz sunt 
stabilite sume variind între 3. 750 şi 15.000 euro. ;\cest lucru nu este întâmplăttlr 
şi credem că reprezintă tocmai expresia valorii reale acordate de către legiuitor 
fondurilor documentare allate la creatorii şi deţinătorii de arhivă din Franţa. 

În linal. preciziim că în lucrarea de foţii nu am insistai decât asupra unor 
aspecte din a~·11:le m,rmative arhivistice din cele două \:iri pe care Ic-am 
considerat importante şi de actualitate. 

Considerăm că. dincolo de as1.:111[111ările sau. dimpotrivă. de aspectele 
specifice pn:zente în legislaţiile celor două state. studierea experienţei Arhivelor 
din Franţa şi. în general. a 1.·elor din alll· state europene poate facilita 
perfccţionart•a activităţilor arhivistit:e din Arhivck Naţionale ale Komâniei prin 
introducen:a unor rcglementiiri similare în legislaţia şi practica arhivisticii 
românească. care s:i tie în deplin consens atât cu tradiţiile arhivistice româneşti. 
cât şi cu legislaţia şi practica arhivistică europcanH. 

Resume 

Une Jtude comparee e111re /11 ft,Kis/ation 11rchil'is1it1ue e11 
Houmanie et i:n Frm1n- doit 11Jcessaire111e11t avoir c,,111111e /Jui11t de 
depart la vJritl' jimdame11fllle l/111' la gJ11,:rafio11 l/llÎ el _limdt; 
I ·archil'isti411e /"(l/llllt1i11e est Io Kl!llt>r111i,m ele I ·e111re-t!e11.Y-g11erres. 
ji,rmel! som· I ·;11ţ/ue11ce de I 'Jc"leji·w1raise. 

Entree .wm I ·;11Jl11e11ce suviJtiq11e 11pri-.,· la sec1111cle Kt1erre 
mondiale, la Ruumanie a suhi des retard,· ji,ce i, I ·l.'vulutiun de 
I ·arc.:hivisti1111e e11ropt:e1111e et partic11/ii-reme11t fi celle ji-w1raise. De 
a/le t;p11q11e datent Ies clitj'rire11ces specijiques : le m11cep1 ji-anrais des 
trois ages des archives. Ies archives courantes. inlermJdi11ires el 
permanente.,·: la pratique des mission.,· des Arâ1ives Nati111wle.,· a11pre.,· 
des ministi-res l!lc 
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„Social-democraţii doar fumează, mănâncă fructe şi dau 
răspunsuri confuze" 

LAURENŢIU CONST ANTINIU 

Continuăm traducerea izvoarelor ruseşti/sovietice ref eritoarc la istoria 
postbelică· a României, punând la dispoziţia specialiştilor români un document 
care conţine însemnările discuţiei dintre adjunctul ministrului Afacerilor Externe 
al URSS, A. I. Lavrentiev, şi cei doi lideri comunişti români - Gheorghiu-Dej şi 
Ana Pauker - aflaţi într-o dispută permanentă pentru câştigarea graţiilor 
Moscovei. 

• Principalele probleme puse în discuţie de cei doi, separat unul de 
ct!lelălalt, au fost starea armatei (,,problema generalilor") şi situaţia internă. 

Sunt de remarcat - în opinia noastră - soluţiile propuse de către Ana 
Pauker pentru rezolvarea deficienţelor de aprovizionare a satelor cu bunuri de 
larg consum, precum şi informaţiile cu privire la atitudinea suspicioasă a Anei 
Pauker faţă de aliaţii social-democraţi, bănuiţi de către aceasta că „urzesc ceva". 

Sperăm ca documentul să ajute şi mai mult Ia clarificarea raporturilor de 
la nivelul conducerii de partid şi de stat. 

Din jurnalul lui A. I. Lavrentiev. 
Stenograma conversaţiei cu A. Pauker şi G. Gheorghiu-Dej 

despre situaţia politici interni din România şi starea armatei române' 

Bucureşti Strict secret 
23 24 august 1950 

Participând la sărbătorirea a şase ani de la eliberarea României de către 
Armata Roşie, am avut o conversaţie cu A. Pauker şi Gheorghiu-Dej. 

Din proprie iniţiativă, A. Pauker a relatat următoarele despre situaţia 
politică internă din ţară.· 

' Situaţia internă în ţară se consolidează. În general, starea de spirit a 
populaţiei este bună. Cu toate acestea, într-un şir de locuri, inamicul desfăşoară o 

1 Stenograma a mai fost trimisă lui I. Stalin, V. Molotov, G. Malenkov, 
L. Beria, A. Mikoian, L. Kaganovici, N. Bulganin, N. Hruşciov. 
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activitate subversivă. Au loc acţiuni separate ale foştilor legionari, care se 
străduiesc să provoace supărare printre ţărani, care sunt nemulţumiţi de măsurile 
represiv-administrative folosite în cursul colectării grâului. Este cunoscut cazul 
când foştii legionari (în apropiere de Constanţa) i-au torturat pe ţărani, fapt care a 
provocat revolta ţăranilor din sat, care a avut ca urmare asasinarea 
reprezentantului autorităţilor. 

Rezidentura anglo-americană a încercat în Transilvania - în legătură cu 
evenimentele din Coreea2 - să sondeze starea de spirit a populaţiei prin 
răspândirea de diverse zvonuri absurde şi făcând apel la astfel de metode: în două 
sate din Transilvania, şi-au făcut apariţia grupuri de foşti legionari, care au 
anunţat că, în Europa, războiul deja a început, în România, puterea (comunistă -
n. trad.) a fost răsturnată, iar acum trebuie aleasă o nouă putere locală. Chiaburii 
dintr-un sat au susţinut imediat cele anunţate de legionari, iar activiştii din 
consiliile locale au fost capturaţi. Într-un alt sat, însă, populaţia nu a crezut cele 
comunicate de legionari şi s-a adresat - pentru clarificări şi sprijin - autorităţilor 

raionale. Se subînţelege că o parte a acestor legionari a fost arestată. 
Foştii legionari continuă încă să acţioneze în munţi, în Transilvania, în 

grupuri nu foarte mari. 
Este caracteristic faptul, după cum spunea Pauker, că social-democraţii 

care au intrat în Partidul Muncitoresc păstrează tăcerea în comparaţie cu perioada 
anterioară. Dacă înainte, social-democraţii îşi exprimau, în diverse forme, 
nemulţumirea cu privire la o problemă sau alta, acum nu mai reacţionează în nici 
un fel, la nici un eveniment. Chiar şi la şedinţele oficiale ale Biroului Politic al 
Partidului Muncitoresc social-democraţii doar fumează, mănâncă fructe şi dau 
răspunsuri confuze, când le este cerută părerea. Este clar că social-democraţii 
urzesc ceva. 

Spionajul anglo-american se interesează în mod special de starea 
armatei. Nu demult, a fost arestat un general care lucra în Statul Major al Forţelor 
Aeriene ale României. Acest general a dat englezilor toată informaţia pe care o 
primea ca militar. 

Dacă problema cadrelor ofiţereşti, de vârstă tânără şi medie, a fost 
rezolvată în mod satisfăcător, problema generalilor din armată este critică. 

Activiştii desemnaţi pentru munca în armată nu întotdeauna se bucură de o bună 
primire acolo, iar unii dintre ei îşi exprimă în mod clar nemulţumirea faţă de 
situaţia lor. Pauker mi-a spus că, la una din şedinţele Biroului Politic, se 
intenţionează discutarea problemei cadrelor din armată şi, în special, ascultarea 
rapoartelor activiştilor trimişi anul trecut la muncă în armată. 

Am spus că, în această problemă, am aceeaşi părere. 

2 Diplomatul sovietic are în vedere războiul din Coreea. 
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Vorbind despre situaţia internă a ţării, Pauker a remarcat că, în acest 
moment, se face simţită o criză a bunurilor de larg consum. La sat sunt bani 
mulţi. Însă industria uşoară este într-o asemenea situaţie, că nu poate aduce la sat 
mărfurile necesare comercializării. Pauker a spus că, poate, este necesară 
revizuirea planului de dezvoltare a industriei în direcţia sporirii livrărilor de 
bunuri de larg consum sau trebuie adus câte ceva din import. Este vorba, în 
primul rând, despre textile şi încălţăminte, şi, de asemenea, despre unelte 
agricole. Este evident, după cum remarca Pauker, că la elaborarea planului pentru 
anumite mărfuri, tovarăşii de la Gosplan s-au preocupat mai mult de ritmul 
industrializării şi au uitat de necesitatea dezvoltării industriei uşoare. 

Într-o conversaţie cu mine, Gheorghiu-Dej, de asemenea, a făcut referire 
la situaţia cadrelor din armată, arătând că problema generalilor armatei române 
este foarte acută, iar Biroul Politic intenţionează să se ocupe în mod serios de ea. 
La rândul său, Dej a vorbit despre faptul că va trebui să se gândească la măsurile 
care ar permite atragerea masei monetare adunate la sate. În împrejurările create, 
populaţia de la sate nu este interesată să-şi vândă produsele pentru că aceasta nu 
are posibilitatea să cumpere, cu banii obţinuţi din vânzare, mărfurile care îi sunt 
necesare. 

Dej m-a rugat să transmit guvernului sovietic şi tovarăşului I.V. Stalin 
mulţumurile guvernului român pentru trimiterea în România a delegaţiei 

guvernamentale sovietice pentru a participa la sărbătorirea celei de-a şasea 

aniversări a eliberării României. 
I-am promis că o să fac acest lucru. 

Adjunctul ministrului de Externe al URSS 
A. I. Lavrentiev 

RŢHIDN/3, fond 82, opis 2, dosar 1304, f. 28-31 
Documentul publicat în volumul Vostocinaia Hvropa v dokumentah 

rossiiskih arhivov, 1944-1953 gg., sub redacţia lui G. P. Muraşko. tom II, 1949-
1953, p. 401-403. 

3 Rossiiskii Ţentr Hraneniia i lzuceniia Dokumentov Noveişei Istorii (Centrul de 
Păstrare şi Studiere a Documentelor pentru Istorie Contemporană). 
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Resume 

En /Y5fJ. la rivulite e11tre Ies leader.,· co111munis1e.,· Ana Pm,ker el 
Gheorghe UheorKhiu-Dej t[/i11 de >{UKlll!r la crmfia11ce totale de Moscou 
es/ de plus en plus dure, suiwmt Ies caprices de Staline. 

Dans Ies re11c,mtres awc A. I. lavre11tiev. culjoint du mi11istre 
.wvietique des A_lf"aires ELrim}c!i!res participa111 i, /Jucaresl ,, la 
celehra/Îtlll du 23 lWUI - dite de (( /'eliheratiu11 de la Ruumanie par 
I 'Armee Rouge » -. chac1111 des leaders roumaim· o.fire ses conclusions 
sur I 'evo/111io11 politique de leur pays. 

Anu Pauker i11sis1e sur le hon Jtat d'esprit de la population. e11 
soulignant e11 meme temp.,· Ies pmhlemes ca11.,·es par Ies reprJse111,1111s du 
regime de droite (Ies /Jgio1111aires, anciens al/ies de llitler) c1ui avaielll 
e.uaye de destahiliser la situatio11 dans certaim· villages de Tra11sylvanie. 
Elle se IIW/1/re me/ianle i, I 'egard des socia11x-dJ111oaate.,·, qui « Ji-1111e111. 
ma11ge11t des Jruits el ojfrenl des reponses cu1,ji1ses )), Sll/lS reagir llllX 

evenl!ments. sans mcmtrer des mJconte111eme111s : Pauker suppose qu 'ils 
« prepare111 quelque chose >>. 

Un prohleme dJ1ail/e par Ies deux leaders est le proh/eme de 
/'armJe roumuine: li! muuque d',~l}i<.:iers superieurs, et le probleme de 
/ 'approvisivm,emefll de la popu/aliem. 
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Schitul românesc Prodromu În documente existente la 
Arhivele Naţionale Istorice Centrale 

MARIA PETRE 

Monahismul athonit se caracterizează printr-un teritoriu propriu, o 
populaţie multinaţională (greci, bulgari, sârbi, români etc.), autonomie, legislaţie 
proprie şi privilegii. 

De la jumătatea secolului al XIV-iea şi până în secolul al XIX-iea, 
nenumărate documente greceşti, slavone şi româneşti dovedesc că toate 
mânăstirile Sîantului Munte au beneficiat de întreţinere, refacere şi înzestrare 
prin contribuţia voievozilor, boierilor şi credincioşilor români. Începând cu 
Vladislav I şi sîarşind cu ultimii domnitori români din secolul al XIX-iea, 
mânăstirile athonite au primit ajutoare în bani, le-au fost închinate moşii, sate, 
mânăstiri, păduri, podgorii, bălţi, vămi, vaduri de mori etc. La jumătatea 
secolului al XIX-iea, toate aceste proprietăţi aduceau un venit anual de 
aproximativ 7 milioane de piaştri, în timp ce bugetul Ţărilor Române era atunci 
de 50 de milioane de piaştri, prin urmare reprezenta 1/7 din bugetul lor. Făcând 
atâtea danii, poporul român, voievozii şi biserica lui au fost, după împăraţii 
bizantini, cei mai de seamă sprijinitori ai aşezămintelor Sîantului Munte. 

Documentele athonite atestă prezenţa elementului românesc la Muntele 
Athos încă din secolul al IX-iea, prin prezenţa vlahilor sud-dunăreni. Din a doua 
jumătate a secolului al XIV-iea, documentele încep să ateste daniile domnitorilor 
români, dar şi existenţa la Sfântul Munte a unor monahi români. Numărul 
monahilor români athoniţi a sporit în timp, înregistrându-se la sfărşitul secolului 
al XVIII-iea ~i începutul secolului al XIX-iea un proces de afirmare a vieţii 
monahale la Sfântul Munte. Ei au vieţuit alături de călugării greci, ruşi, bulgari, 
sârbi sau în chilii şi colibe proprii. La mijlocul secolului al XVIII-iea ei au pus 
bazele schitului românesc Lacu, pe moşia mânăstirii Sfântul Pavel, iar la mijlocul 
secolului al XIX-iea se ridică din temelii schitul românesc Prodromu pe moşia 
mânăstirii Lavra. După ce, în anul 1820, călugării moldoveni Justin şi Papatie au 
cumpărat de la mânăstirea Lavra chilia lanucopole, datorită evenimentelor de la 
1821 au revenit în ţară şi chilia a reintrat în proprietatea originară. În aprilie 
1852, călugării moldoveni Nifon şi Nectarie, cu sprijinul domnitorului Grigorie 
Ghica şi al Mitropolitului Sofronie, au recumpărat chilia Ianucopole cu 7 _OOO de 
lei aur şi au încheiat cu mânăstirea Lavra un nou act, prin care aşezământul 
primea denumirea de schit chinovial moldovenesc. În iunie 1853, Grigorie Ghica 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



STUDII DE ISTORIE 59 

atribuie schitului un fond de 3000 de galbeni, iar în iunie 1856, Patriarhul 
Ecumenic de la Constantinopol dă un singhiliu, întărind actul încheiat de Lavra 
cu părinţii Nifon şi Nectarie. În martie 1857, stareţul schitului Prodromu, Nifon, 
solicită Mitropolitului Ungro-Vlahiei, Nifon, să binecuvânteze zidirea noii 
biserici a schitului şi să încuviinţeze o condică pentru strângerea de milostenii, 
cerere ce a fost acceptată. În august 1857 şi în aprilie 1858, mitropolitul 
Moldovei, Sofronie, îi trimite stareţului schitului câte 500 de galbeni, iar în 
septembrie 1857, caimacamul Alexandru D. Ghica aprobă suma de 15.000 de lei 
vechi pentru zidirea noii biserici a schitului, cu hramul Botezul Domnului. 
Ministrul Cultelor din Ţara Românească îndeamnă şi el poporul să contribuie la 
zidirea acestui aşezământ ce se va înălţa „în onoarea tuturor românilor". 1 

Sfinţirea bisericii era tăcută la 20 mai 1866 de arhiereul Isaia Vicol Dioclias. 
superiorul mânăstirii Galia din Iaşi. 

La 19 iunie 1871, domnitorul Carol I recunoştea dreptul schitului 
românesc Prodromu de a se bucura de protecţia legilor ţării, iar în sigiliul său era 
înscris „Sigiliul Chinoviului Român" în loc de „moldovenesc", în semn de 
recunoaştere a contribuţiei tuturor românilor şi a schimbării intervenite după 
Unirea din 1859. 

În locul stareţului Nifon, care demisionase în anul 1870, a fost ales 
Damian, sub conducerea căruia schitul adăpostea 120 de călugări, se construiau 
un spital cu 4 etaje, o bibliotecă, o prescurărie, o brutărie. 

Între monahii moldoveni ai schitului Prodromu, în frunte cu fostul stareţ 
Nifon, sprijinit de Nectarie şi Antonie, şi monahii munteni izbucneşte un conflict 
care se derulează intre anii 1870 şi 1890, în care sunt antrenaţi mitropoliţii 
Moldovei şi Ungro-Vlahiei, Ministerul Cultelor, mânăstirea Lavra şi Patriarhul 
de la Constantinopol.2 

În dosarele 268/1875 şi 6/ 1881 din fondul Ministerol Cultelor şi Instrucţiunii 
Publice se păstrează memoriile primului stareţ al schitului Prodromu, Nifon. adresate 
mitropoliţilor Moldovei şi Ungro-Vlahiei, este descris conflictul care a avut loc între 
călugării moldoveni şi munteni, determinat de tendinţele celor din urmă de a schimba 
denwnirea schitului din moldovenesc în românesc, ca o recunoaştere a evenimentelor 
istorice ce au urmat Unirii din 1859. 

Între timp numărul călugărilor prodromiţi ajunsese de la 20 la 100, iar 
resursele necesare întreţinerii lor, dar şi numeroşilor vizitatori ai schitului, se 
dovedeau insuficiente. Noul stareţ, Damian, a reuşit să facă ordine în schit, însă 
înlăturarea lui Nifon şi Nectarie, împreună cu alţi cinci călugări moldoveni, duce 
la acutizarea conflictului. Venit în ţară, fostul stareţ Nifon va fi îndemnat de 

1 D.A.N.I.C., fond Ministen,I Cultelor şi Instrucţiunii Publice, dosar 268/1875, 
f. 123-124. 

2 Ibidem, dosar 6/1881, f. 70-178. 
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mitropolitul Moldovei, Calinic, să se întoarcă în schit. De asemenea, mitropolitul 
va adresa la 16 noiembrie 1870 „schitului moldo-român" o carte pastorală în care 
îndemna la reprimirea lui Nifon ca stareţ, iar alegerea monahului Damian „să 
rămână nulă şi desfiinţată ca şi când n-ar fi fost". 3 

Se pare că de declanşarea acestui conflict nu a fost străină mânăstirea 
suzerană Lavra, care era nemulţumită de faptul că au fost încălcate contractele 
încheiate în anii 1852 şi 1856, în care se stabilea ca numărul călugărilor schitului 
să fie de 20. La aceasta se adăuga faptul că în decembrie 1863 avusese loc în 
România secularizarea averilor mânăstireşti, care adusese pagube uriaşe 

mânăstirilor greceşti de la Muntele Athos. De asemenea, la 17 iunie 1871 
domnitorul Carol 1, la propunerea ministrului Cultelor şi Instrucţiunii Publice, 
Christian Teii, şi cu binecuvântarea mitropolitului Ungro-Vlahiei, schimbă 
denumirea schitului Prodromu în Chinovie Românească. 4 

În timp ce Ministerul Cultelor şi Instrucţiunii Publice îl sprijinea pe noul 
stareţ Damian, mitropolitul Moldovei îl susţinea pe vechiul stareţ Nifon. Acesta, 
sprijinit la rîndul lui de Nectarie şi Antonie, antrenează în conflict mânăstirea 
suzerană Lavra şi Patriarhia de la Constantinopol, ambele nemulţumite de 
întărirea elementului românesc athonit şi de faptul că nu puteau anula efectele 
secularizării. 

Între timp, în anul 1875, mitropolitul Calinic al Moldovei ajunge 
Mitropolit Primat al României şi ministrul Cultelor, Titu Maiorescu, conta pe 
schimbarea atitudinii acestuia.5 

În martie 1876, Patriarhul Ioachim al Constantinopolului constata, în 
Protocolul nr. 1468, că mânăstirea Lavra a admis tacit încălcarea protocoalelor, 
iar păstrarea denumirii schitului ca ,,moldovenesc", aşa cum doreau Nifon şi 

Nectarie, ,,va fi pricinuitoare a multe tulburări şi intrigi şi în viitor, pentru că toţi 
petrecătorii în schit fiind români nu suferă numirea aceea veche, pentru că au 
intrat şi s-au călugărit în schit, care de mult se numeşte românesc". De asemenea, 
se constată di Damian fm:ese ales staret confonn canoanelor şi că revenirea 
asupra demisiei a fostului stareţ Nifon nu era legală. Damian fusese ales de „cei 
i 00 de monahi, din felurite patrii, adică valahi şi transilvăneni şi alţii" şi ei 
aduseseră la schit banii lor proprii şi însemnate contribuţii ,,de la cei de un neam 
cu dânşii adunate pentru schit, silindu-se şi cu cuvântul şi cu lucrul pentru 
înaintarea schitului". 

Plângerea călugărului Nectarie privind izgonirea a 35 de monahi din schit 
s-a constatat a fi neadevărată şi „din cercetarea făcută s-a adeverit că numai 
cinci părinţi: Calinic, Gherontie, Vartolomeu, Theona şi Antonie, dovedindu-se 

3 Ibidem, dosar 268/1875, f. 128 
4 Ibidem, f. 17. 
5 Ibidem. f. 26. 
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ca tulburători, au fost izgoniţi de chiriarhiceasca mînăstire cu ştiinţa Chinotitei şi 
a Bisericii Mari". Din singhiliul din 1856 dintre schit şi Lavra, nu mai rămânea 
valabilă decât plata unui tribut anual de l OOO de lei şi dreptul de a lua din pădure 
lemne şi var. Schitul nu era scutit de „dajdiile împărăteşti şi locale din Sfăntul 
Munte" şi putea purta în continuare denumirea de schit românesc, stareţ 

rămânând ieromonahul Damian. Pecetea purta în interior, săpată, icoana 
Botezului Domnului, iar împrejur era scris româneşte: ,,Pecetea Schitului 
Chinoviu Român din Sfăntul Munte al Athosului"6

. 

Între timp, în ţară, între anii 1872-1878 se desfăşoară mai multe procese 
intentate de Ministerul Cultelor fostului stareţ Nifon, care „deţinea cu rea 
credinţă o parte din bunurile schitului". Avocatul poporului constata că acţiunea 
împotriva lui Nifon „care a făcut atâta zgomot în presă şi în societate, provocând 
chiar conflicte regretabile între înaltele autorităţi ale ţării ... " nu era fondată şi că 
schitul Prodromu avea personalitate juridică, iar statul român nu-l putea 
reprezenta ipso-jure, căci acesta se afla pe teritoriul altui stat, şi adăuga: ,,pentru 

· că Ministerul Cultelor dă o subvenţie anuală schitului, el nu poate să-şi aroge 
dreptul de a-l reprezenta, precum nu ar putea să-l reprezinte nici particularul care 
din sentimente pioase face o donaţie schitului". Prin urmare, în conflictul dintre 
Mitropolia Moldovei (care-l susţinea pe Nifon) şi Ministerul Cultelor (care-l 
susţinea pe Damian) nu vedea un interes al statului de a lua averea schitului din 
administrarea lui Nifon şi a o da lui Damian, ,,pentru că Nifon a contribuit cu 
mari sacrificii la întemeiarea schitului şi nu e permis să se presupună, până la 
proba contrarie, că un om care se supune la sacrificii şi abnegaţie ar putea fi de 
rea credinţă". 7 

Consiliul de avocaţi recomanda Ministerului Cultelor, prin avizul 278 din 
31 mai 1878, renunţarea şi retragerea apelului făcut la sentinţa Tribunalului Iaşi, 
nr. 605, prin care era respinsă acţiunea statului contra ieromonahului Nifon, 
pentru restituirea averii schitului, deţinută de monah.8 

Din documentele consultate de noi în fondul Ministerul Cultelor, Direcţia 
Contabilităţii, rezultă că schitul Prodromu primea în anul 1873 o subvenţie de 
4000 de lei, în timp ce celălalt schit românesc de la Muntele Athos, Lacu, primea 
1173 lei.9 

Din împuternicirea dată de schit, în septembrie 1874, stareţului Damian, 
de a administra averea acestuia din Turcia şi din România, aflăm despre 

6 Ibidem, f. 86. 
7 Ibidem, f. 62-63. 
8 Ibidem, f. 67. 
9 Ibidem, fond Ministerol Cultelor. Direcţia Contabilităţii, dosar 145/1873, f. 15, 20. 
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,,procentul anual de la Onor Generala Epitropie a Casei Sf. Spiridon din laşi", 
unde schitul avea un fond. 10 

Deşi Patriarhia de la Constantinopol constata în documentul din martie 
1876 că plângerile monahilor Nifon şi Nectarie conţineau neadevăruri, 
Mitropolitul Primat al României, Calinic, intervenea în decembrie 1876 la 
Ministerul Cultelor şi Instrucţiunii Publice şi cerea „a nu elibera numitului stareţ 
(Damian) subvenţiunea de care se bucură acel schit din partea guvernului precum 
şi legatul care-I primesc de la Casa Sf. Spiridon de la Iaşi, dacă nu se va îndatora 
formal a primi pe acei monahi în schit şi de a le arăta respectul ce li se cuvine". 11 

Acest lucru se petrecea în urma unui nou memoriu al lui Nectarie către 
Mitropolitul Calinic, în care solicita „ca schitul să devină în starea de mai înainte, 
spre a ni se da drepturile noastre recunoscute chiar de justiţia ţării". 12 

În ianuarie 1877, Mitropolitul Calin ic mulţumea ministrului Cultelor şi 
Instrucţiunii Publice pentru măsura de a sista subvenţia schitului Prodromu şi 
cerea recunoaşterea lui Nectarie ca reprezentant al acestuia şi dreptul lui de a 
administra ,,zestrea metocului din Bucureşti" (Schitul lcoana-Darvari), fapt care 
se şi întâmplă la 14 februarie 1877. 13 

În martie 1877, stareţul Damian înaintează un memoriu agentului 
diplomatic al României la Constantinopol, prinţul Ioan Ghica, în care expunea 
evoluţia conflictului dintre schit, Nifon şi Nectarie şi refuza primirea călugărilor 
expulzaţi ca fiind „oameni primejdioşi, niciodată nu-i putem primi, că făcând noi 
aceasta, nu numai că ne vom arăta singuri pricinuitori ruinării acestui schit, dar 
ne vom primejdui chiar şi viaţa noastră". 14 

Măsura de suprimare a veniturilor din ţară ale schitului rămâne în vigoare 
până în noiembrie 1878, când Mitropolia Ungro-Vlahiei anunţa Ministerul 
Cultelor şi Instrucţiunii Publice că „în urma înscrisurilor ce ne-au dat ambele 
părţi ... prin care, pe de-o parte, Nifon şi Nectarie renunţă la toate drepturile lor, 
iar, pe de alta, ieromonahul Damian, actualul stareţ al schitului, se obligă a da 
cele necesare pentru întreţinerea lor şi a ucenicilor lor", subvenţia de la stat şi 
legatul domnitorului Ghica de la Casa Sf. Spiridon din Iaşi puteau fi reluate.'~ 

Cei doi ani în care schitul s-a întreţinut numai din veniturile metocului 
ce-l avea în insula Thassos au fost grei „dând ocazie tuturor a grăi şi a crede că 
rominii nu-şi cunosc interesele lor naţionale în acest Sfănt Loc din Macedonia şi 
că plrlsesc monumentul lor religios ridicat în Sfîntul Munte, care credem că nu 

10 Ibidem, dosar 137/1875, f. 7, 22. 
11 Ibidem, fond Ministerul Cultelor şi Instrucţiunii Publice, dosar 268/1875, f. 32. 
ll Ibidtln, f. 38. 
13 lbidol, f. 40-41. 
14 lbidol, f. 77•81. 
15 Ibidem, f. 69. 
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aduce onoare poporului român". 16 Abia la 23 noiembrie 1878, stareţul Damian 
primea subvenţia de 4000 lei a schitului pe anul 1877. 17 

La 26 martie 1879 se semna la metocul din Bucureşti al schitului (Icoana
Darvari) actul de împăcare între stareţul Damian şi Nectarie, împuternicitorul 
fostului stareţ Nifon. Se făcea cunoscut că ,,de astăzi înainte în sânul frăţiei 
noastre nu mai este nici o sămânţă de discordie". 18 În octombrie 1879, într-un 
memoriu adresat ministrului Cultelor şi Instrucţiunii Publice, stareţul Damian 
arăta că „s-au chemat bătrânii părinţi Nifon şi Nectarie şi s-au instituit epitropi pe 
viaţă". 19 

Liniştea din schitul Prodromu nu durează mult, căci în octombrie 1880 
stareţul Damian se plângea ministrului Cultelor că părinţii Nifon şi Nectarie „nu 
voiesc a respecta condiţiile prevăzute în actul de împăcare, voind nu numai ca 
comunitatea (sic!) aceasta română să fie umilită de străini şi să se supuie la toate 
absurdele lor pretenţiuni ... Prin urmare Onor, Domnule Ministru, ne vedem siliţi 
a declara că pe cât timp vor fi în schit cele două persoane, iară mai ales 
ieromonahul Nectarie, care este instrumentul tuturor intrigilor şi perturbărilor 

trecute şi prezente, ne este cu totul imposibil a urma sentimentelor noastre de 
români adevăraţi şi intenţiunilor de prosperitate comună, deoarece numiţii părinţi 
contrariază şi trădează proistoşilor greci toate demersurile comunităţii noastre, 
atât în privinţa intereselor casei, cât şi a nobilelor intenţii patriotice ale înaltului 
nostru guvern român".20 

Un memoriu al călugărilor prodromiţi Ghimnasie, Zinovie şi David, din 
27 iulie 1881, arăta: ,, Vechiul stareţ Ni fon şi părinţii Nectarie şi Antonie au 
intrigat contra noilor aşezăminte care ridica<u> schitul în ochii românilor şi 
străinilor la rangul ce trebuia să ocupe acolo asemenea aşezământ. El întreprinse 
o luptă înverşunată şi antinaţionalistă servindu-se de felurite intrigi atât în ţară cât 
şi la Constantinopol unde mai ales a susţinut că este de mare necesitate ca grecii 
să se împotrivească schitului cum ar şti, căci în caz contrar acolo, ca şi la metocul 
schitului din Thassos, se va face şcoală şi punct de agitaţie pentru întreaga 
Macedonie. 

Sub impresiunea unor asemenea manopere ce se taceau de însăşi români 
ca Nectarie şi alţii, <s->a desfiinţat din nou Sinodul, singhiliul din 1876 şi a 
redus acest mare aşezământ pe care patria română a cheltuit sume însemnate la 
un aşezământ grecesc, fiindcă părinţii amintiţi mai sus, români cu numele, dar 
străini prin sentimente, au promis grecilor Lavrei totul, dacă ei îi vor ajuta să 

16 lbidem, f. 71-72. 
17 Ibidem, f. 74. 
18 Ibidem, f. 132. 
19 Ibidem, f. I 31. 
20 Ibidem, f. 163-164. 
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strice starea lucrurilor de faţă din schit, numai ca ei să-şi satisfacă oarba 
ambiţiune de a se reîntoarce în capul unei biserici, umilită şi înjosită, în puterea 
vechilor documente pe care ei se sprijineau". 21 

În această situaţie, mânăstirea Lavra, în anul 1880, intervine la Patriarhia 
de la Constantinopol şi cere revenirea schitului Prodromu la statutul aprobat în 
1857. Dintr-un raport al Legaţiei României Ia Constantinopol, din 11 iunie 1881, 
aflăm că însărcinatul cu afaceri al acesteia, Olănescu, a avut o întrevedere cu 
Patriarhul căruia i-a arătat că: ,,Singhiliul din 1876 dintre Prodromu şi Lavra 
consfinţeşte libera şi de sine administrare a schitului nostru, fără amestec din 
partea cuiva, decât acela firesc şi spiritual al Patriarhiei, de sub a cărei ascultare 
nu a căutat să iasă n_iciodată. Am accentuat că toate actele şi toate mişcările 
făcute pentru întreţinerea şi înfiinţarea Chinoviei Române s-au făcut cu voia şi 
binecuvântarea Patriarhiei şi că Soborul de la 1876 Ie-a dat puterea deplină pe 
viitor, contra căreia astăzi nu se mai poate reveni". În răspunsul său, Patriarhul 
arăta că Lavra, în actul încheiat cu întemeietorii schitului în 1857, a limitat 
numărul monahilor Ia 20 „astăzi însă, în urma celor petrecute şi mai cu seamă în 
faţa unui fapt îndeplinit, nu mai poate să ridice nici o pretenţiune asupra 
punctului acestuia, deci numărul călugărilor va rămâne pe viitor acelaşi ca astăzi. 
Asemenea se va păstra sigiliul întocmit cu exerga românească purtând icoana 
Botezului Domnului în Ioc de aceea a Sf. Ioan Botezătorul pe care o purta Ia 
început. În ce priveşte singhiliul de la 1876, P.S.S. mi-a spus că el poate să fie 
schimbat, şi fără a-mi preciza nici modul, nici partea în care el va primi vreo 
schimbare, cu toate insistenţele ce am pus întru aceasta, mi-a declarat că nu-mi 
poate lămuri mai mult, dar mă încredinţează că schitul românesc nu-şi va pierde 
din drepturile sale şi că acelea din beneficiile acordate prin singhiliul menţionat 
care vor putea fi acum modificate nu au să fie nici multe, nici atât de importante 
precum ne temem că ar putea să fie. În tot cazul, mi-a adăugat P.S.S., Marea 
Lavră nu are să câştige mare lucru". 22 

La încheierea raportului, Olănescu arăta: ,,L-am rugat pe P.S.S. să aibă în 
vedere credin{a şi Lemeinida pe 1.:arc: rumiînii îndeosebi şi ciilugiirii petrecători l11 
Prodromu în particular au avut şi au încă în hotărârile şi aşezămintele morale, 
decretate de Sf. Sinod sub luminata şi cea de sus purtătoare de iubire ocârmuire a 
P.S.S .... Am arătat cât de grea ar putea să fie poziţiunea acestor monahi, văz.ându-se 
după atâta curgere de vreme scoşi din unele drepturi şi avantaje exercitate de 
atâta timp cu nădăjduita încuviinţare de către P.S.S., spre a fi lăsaţi pradă unor 
neorânduieli şi unor rătăciri mai de căpetenie decât acelea pe care <P.>S.S. 
voieşte să le stăpânească acum".23 

21 Ibidem, fond Ministerul Cultelor şi Instrucţiunii Publice, dosar 6/1881, f. 10. 
22 Ibidem, f. 3. 
23 Ibidem, f. 4. 
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La 30 mai 1881 era amânat procesul dintre mânăstirea Lavra şi schitul 
Prodromu sub pretext că avocatul Lavrei era bolnav; ,,cauza reală pare a fi 
slăbiciunea vădită şi recunoscută de însuşi avocatul acesteia faţă de drepturile şi 
actele schitului nostru" arăta ataşatul Legaţiei României la Constantinopol. 
Acesta continua arătând: ,, ... am primit multe plângeri din partea schitului nostru 
contra călugărului român Antonie, care depărtându-se de datoriile lui s-a aliat cu 
Marea Lavră şi a adus Patriarhiei o procură din partea Comunităţii moldoveneşti 
a Prodromului, plus o cerere din parte-i spre a fi primit să se judece contra fraţilor 
săi împreună cu Lavroţii ... Călugării cer trimiterea acestuia în ţară de Mitropolie 
şi oprirea sa de a mai intriga şi înmulţi tot felul de vrajbe pe aici, contra lăcaşului 
naţional, pe care s-a fost legat, acum câţiva ani, prin jurământ, că nu-l va tulbura 
şi nu-i va aduce pagubă de orice fel". 24 

La 6 iunie 1881, când are loc şedinţa de judecată a Sinodului, Antonie şi 
Nectarie nu au fost primiţi, iar călugării români au prezentat „40 de acte prin care 
dovedeau că Marea Lavră recunoştea atât numele cât şi pecetea şi numărul 

părinţilor de azi ai schitului românesc ... Lavra a insistat asupra unui protest ce ar 
fi <fost> făcut la 20 mai 1866, cu ocazia sfinţirii bisericii schitului, însă a fost 
înlăturat, fiindcă Patriarhul le-a zis că de vreme ce, când au făcut protestul, 
biserica şi schitul existau şi se clădiseră sub ochii lor, fără să zică nimic, apoi 
acest protest ulterior nu mai poate însemna nimic. După o discuţie asupra pecetei 
făcută de schit în 1871 în care se afla şi pajura ţării ( discuţie uneltită de Antonie 
spre a dovedi oarecum reaua credinţă a călugărilor noştri şi dorinţa lor de a se 
emancipa de sub autoritatea patriarhală), călugării români declarând că de la 
1876 nu se mai servesc de astfel de pecete, Patriarhul a ordonat părintilor ca până 
pe 13 iunie să prezinte actele invocate". 25 

La 24 iulie 1881, Sinodul de la Constantinopol a hotărât: ,,I. singhiliul 
din 1876 este desfiinţat; 2. actele cele vechi ale Lavrei pentru schitul 
moldovenesc cu 20 de călugări este sfânt şi în putere şi să se aplice: 3. tot ce s-au 
unnat între schit şi Lavră de la 1857 şi până astăzi, aceasta rămâne la dispoziţia 
Lavrei; să vă duceţi şi să vă împăcaţi cu ea; 4. nu aveţi voie a mai reclama la nici 
o altă autoritate, ci să vă mulţumiţi cu hotărârea Sinodului". Şi cei doi 
reprezentanţi ai schitului Prodromu, monahii Isaia şi Ghedeon, concluzionau: 
„După cum se vede, chestia noastră faţă cu Patriarhia este pierdută, acum nu a 
mai rămas decât să luăm hotărârea şi apoi să protestăm contra ei prin legaţiune şi 
să luăm chestia pe calea politică, că nu mai este de trăit sub jugul fanariot, însă 
dacă ne va ajuta tara, iar de nu, apoi vom fi de jaf grecilor şi noi şi schitul acesta 
la care s-au cheltuit până la 150000 lire de la toţi fraţii români şi de la guvernul 
român, pe care l-a întreţinut guvernul şi-l întreţine până astăzi". 

24 Ibidem, f. 7. 
25 Ibidem, f. 9. 
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Cei doi călugări români constatau cu durere: ,,acum Patriarhul Ecumenic 
şi-au arătat maniera că este numai patriarh grecesc şi persecutor al românilor şi al 
tuturor naţiunilor ortodoxe din Orient. Acum s-au văzut promisiunile lui cele 
false care au promis guvernului şi lui Bordeanu şi la alţii mai mulţi ... pentru că nu 
numai nu ne-au recunoscut drepturile câştigate, ba le-au şi desfiinţat şi ni le-au 
anulat toate şi pe noi ne pune în risipă şi schitul în ruinare. Părinţilor, arătaţi 
acestea şi la alte persoane înalte ce ar putea a se convinge şi a ne da mână de 
ajutor ca români şi a nu ne lăsa în prada grecilor că ruşinea noastră este a toatei 
Ţări Româneşti".26 

Într-adevăr, monahii Ghimnasie, Zinovie şi David de la schitul Prodromu 
adresează la 27 iulie 1881 un memoriu Ministemlui Cultelor şi Instrucţiunii 

Publice: ,,Cu inima zdrobită de durere, venim a vă comunica Excelenţei 
Voastre... cele întâmplate la Patriarhia de la Constantinopol, chinoviului 
românesc de la Sf. Munte şi vă rugăm să ridicaţi puternica şi autorizata domniei 
voastre voce, în numele preacinstitului guvern român, ca să se reguleze în mod 
definitiv acest diferend, făcând prin Înalta Poartă, acest schit independent, de a 
scăpa de pieirea cu care este ameninţat din partea grecilor pizmaşi şi vrăjmaşi 
vecini ai românilor... Ar fi dureros ca după suferinţe îndelungate, cheltuieli 
nenumărate şi în timpul în care patria mamă s-a ridicat în ochii lumii aşa de sus, 
singurul şi unicul aşezământ de felul acesta care-l are ţara la Sf. Munte să se 
coboare atât de jos, unde vor să-l pună hotărârea Înaltei Patriarhii, care, fără să 
ştie poate, servind cauza intriganţilor îşi servă propria sa cauză, căci acea 
Patriarhie nu este Ecumenică cum trebuie să fie, ci numai curat grecească"27• 

La 30 iulie 1881, Ministerul Cultelor şi Instrucţiunii Publice trimitea 
Ministerului Afacerilor Străine o notă în care arăta: ,, ... vă rugăm a face grabnice 
demersuri pentru susţinerea drepturilor acelui schit şi dacă nu se poate ajunge la 
un rezultat favorabil pe altă cale, conform angajamentului luat de guvern în 
şedinţa Adunării Deputaţilor de la 19 mai 1881, să binevoiţi a recurge la 
intervenţiunea diplomatică spre a recunoaşte de către autorităţile ecleziastice că 
nu mat este in Turcia supremaţia ecleziastil:ă în urma Tratatului de 111 Bcrlin"2k. 

Năzuinţa călugărilor români de a li se recunoaşte dreptul distinct de 
comunitate naţională era justificată. Ideea pentru care s-au străduit multă vreme, 
aceea de a obţine recunoaşterea ridicării schitului românesc Prodromu la rang de 
mânăstire, cu toate drepturile aferente, alături de cele 20 existente, între care 
I 7 greceşti, una rusească, una bulgară şi una sârbească, nu a exclus nici o 
eventuală altă soluţie care să le asigure un statut aparte, pe baze naţionale, 
recunoscut ca atare. Întreaga lor acţiune a urmărit doar aspecte de organizare şi 

26 Ibidem, f. 13. 
27 Ibidem, f. 11. 
28 Ibidem, f. 15. 
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regim de existenţă sau stare materială, nepunându-se în nici un fel în discuţie 
problemele de credinţă sau de autoritate religioasă. Această năzuinţă românească 
era îndreptăţită şi din cauza constrângerilor venite din partea clerului grec. 
Călugării români erau supuşi diverselor abuzuri în ceea ce priveşte contractele, 
taxele, dările, interzicerea culturilor, a ridicării de noi lăcaşuri sau locuinţe, a 
călugăririi unor monahi sau a împiedicării noilor veniţi de a se stabili acolo. Mari 
greutăţi erau făcute cu hirotonisirea sau înaintarea în grade, în folosirea pădurilor 
şi a surselor de apă.29 

Astfel, într-un memoriu din 13 iunie 1881 al călugărilor români de la 
schitul Prodromu, adresat ministrului Cultelor, se arăta „ca numărul părinţilor să 
fie mărginit, ceea ce dă Lavrei motiv de a avea drept de autoritate înăuntrul 
sch;tului, care ar fi o mare înjosire pentru români ca monahii greci viind în schit 
să numere pe părinţii români ca pe nişte dobitoace, deoarece toate schiturile 
locale, atât chinoviale cât şi idiorithrne ( de sineşi) greci, ruşi, bulgari şi serbi, nu 
sunt constrânşi în număr hotărât de părinţi, ci numai chinoviul român, pretenţie 
ce nu corespunde cu spiritul actului de fondaţiune a schitului. Că cheresteaua 
pentru care am plătit până acum şi suntem datori a plăti totdeauna pe viitor câte 
1000 lei vechi, ca să ni se dea pentru toate trebuinţile casei, ni se interzice". 30 

Un alt memoriu al monahilor de la schitul Prodromu, din 29 septembrie 
1881, subliniază poziţia părtinitoare a Patriarhiei de la Constantinopol, care, pe 
de o parte, promitea reprezentanţilor României sprijin şi, pe de altă parte, nu 
recunoştea drepturile aşezămintelor româneşti, ba mai mult, le restrângea. Astfel, 
în urma unei noi audienţe la Patriarhie a consulului României la Constantinopol, 
Al. Fara, din însărcinarea Mitropolitului Primat român în privinţa situaţiei 
schitului Prodromu, Patriarhul a răspuns că: ,,hotărârea ce a dat-o contra 
drepturilor schitului nostru, prevăzută în singhiliul din 1876, a făcut-o nevrând şi 
că i-a promis că dacă schitul va intra în negocieri de pace cu Lavra, conform 
hotărârii ce a dat P.S.S. la 13 august a.c. şi neîmpăcându-se, atunci P.S.S. are să 
dea un singhiliu mai bun decât cel din 1876 ... Cu asemenea promisiuni P.S.S. 
Patriarhul din Constantinopol mai înainte de a elibera hotărârea P.S.S. din 
13 august a.c., a asigurat pe onor. Dl Dimitrie Brătianu, pe onor. Dl N. Bordeanu 
precum şi pe onor. Dl Olănescu, prim-secretar al legaţiunii române din 
Constantinopol, că P.S.S. nu va ataca drepturile schitului nostru român prin 
singhiliul din 1876. Care promisiuni s-au adeverit false, după cum se constată în 
menţionata hotărâre. De asemenea şi acum, din câte a promis onor. Dl Fara, nici 
una va îndeplini, ci numai că voieşte să se profite de ocazie. Pentru aceasta fac 
toate tentaţiunile ca chestia schitului nostru român să nu intre pe canalul politic, 

29 Gh. Zbuchea, O istorie a românilor din Peninsula Balcanică. Secolul Vlll-XX, 
Bucureşti, Editura Biblioteca Bucureştilor, I 999, p. 169. 

30 D.A.N .I.C., fond Ministerul Cultelor şi Jnstn,cţiunii Publice, dosar 6/1881, f. 24. 
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spre a fi recunoscut formal de autoritatea guvernului otoman, că România cere un 
stabiliment de pioşi români în Muntele Athos; şi aşa să-şi piardă schitul toate 
drepturile recunoscute de Marea Biserică prin singhiliul din I 876, care este pus 
sub scutul european şi prin acest mod să înlăture dreptul guvernului român de a 
apăra acest sacru stabiliment, lăsându-l la dispoziţiunea Sanctităţii Sale şi a 
grecilor lavrioţi". 31 

Monahii români implorau autorităţile române să nu creadă „falsele 
promisiuni de la Fanar; nici una n-a admis şi nici că vor admite, ci numai că vor 
să profite de ocaziune ( ceea ce este ruşinos pentru naţiunea română, a fi jucată ca 
o păpuşă de politica grecilor) ... şi pierzând odată ocaziunea progresării sale, care 
i se oferă prin art. 62 al Tratatului de la Berlin, se pierde şi orice altă speranţă de 
prosperitate morală şi materială, de la care naţiunea noastră s-ar fi putut cândva 
nu puţin profita ... Dacă Patriarhul a distrus acea nouă poziţiune deja creată, cum 
promite că ne va crea o alta mai bună contra deciziunii sale de acum?"32 

Articolul 62 al Tratatului de la Berlin, invocat de monahii români în 
memoriu, prevedea garanţii internaţionale pentru Sfăntul Munte: ,,ecleziasticii, 
pelegrinii şi călugării tuturor naţionalităţilor. .. se vor bucura de aceleaşi drepturi, 
avantaje şi privilegii... Călugării din Muntele Athos, oricare ar fi ţara lor de 
origine, vor fi menţinuţi în posesiunile şi avantajele lor anterioare şi se vor 
bucura fără nici o deosebire de deplina egalitate de drepturi şi prerogative". 33 

Conflictul declanşat de cei trei călugări, Nifon, Nectarie şi Antonie, între 
schitul Prodromu şi mânăstirea Lavra se încheie prin actul de împăcare din 
3 martie 1889. În perioada 1881-1889 Nifon şi Nectarie au vieţuit într-o chilie 
din afara schitului, asigurându-li-se întreţinerea, iar Antonie „a fost mărginit cu 
totul", acesta fiind considerat „principalul instrument al vrăşmăşiei contra voinţei 
obştei". 34 

În anul 1890, stareţul Damian Dimitrescu, ,,săturându-se de multiplele 
tulburări, inconveniente şi după o luptă de 20 de ani, a demisionat". A fost ales 
stareţ Ghedeon ieromonahul care l-a primit în schit şi pe Antonie, numindu-l 
chiar ln comitetul de administrare. 15 

Noul stareţ Ghedeon făcea o vizită în ţară, în 1892, şi intervenea pe lângă 
regele Carol I şi Mitropolitul Primat, solicitând ridicarea subvenţiei schitului de 
la 7000 franci la 10000 franci. ,,Şi ne-au promis Majestatea Sa şi Onorabilul 
guvern, că la bugetul anului curent ne va face o cifră mai mare".:1° 

31 Ibidem, f 46. 
32 Ibidem, f. 4 7. 
33 Gh. Zbuchea, op.cit., p. 165. 
34 D.A.N.I.C., fond Ministernl Cultelor, Direcţia Contabilităţii, dosar 4/1890, f. 95. 
35 Ibidem, dosar 27/1878, f. 95. 
36 Ibidem, dosar 296/1893, f. 12. 
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Într-adevăr, din memoriul starefUlui Ghedeon către ministrul Cultelor şi 
Instrucţiunii Publice, Tache Ionescu, din iunie 1893, aflăm că subvenţia schitului 
ajunsese la 12000 franci anual. Se solicita eliberarea ei, ,,că neapărată nevoie 
avem a ne procura acum, vara, necesarul nutriment şi celălalte pentru schit". 37 În 
septembrie 1893 Ghedeon confirma primirea subvenţiei şi arăta că începuse 
lucrarea pentru construirea unui apeduct care să aducă apă în schit de la o 
distanţă de 2500 m. În aprilie 1894, subvenţia schitului ajunsese la 14000 de 
franci, încasată în două tranşe, în mai şi în noiembrie. 38 Subvenţia schitului era 
însă trimisă cu întârziere, fapt ce provoca greutăţi în procurarea hranei şi a 
celorlalte produse necesare traiului monahal. 

Într-un memoriu din 20 februarie 1896, adresat de starefUI Ghedeon 
noului ministru al Cultelor şi Instrucţiunii Publice, se arăta că în anul 1893 fostul 
ministru Tache Ionescu îi propusese să cedeze metocul pe care-l avea schitul în 
Iaşi, din anul 1855, de la domnitorul Moldovei, Grigore Alexandru Ghica, pentru 
construirea noului Seminar şi a apartamentelor Mitropoliei. În schimbul cedării 
acestui metoc solicitase mărirea subvenţiei, care fusese ridicată la 14000 lei anual 
„promiţându-se că în fiecare an să ne înscrie treptat către o cifră până vom putea 
ajunge să acoperim cheltuielile ce avem îndoite mai mari decât veniturile 
schitului". Solicita noului ministru, Petre Pani, ,,adaosul ce veţi mai găsi de 
cuviinţă la subvenţia schitului, ca astfel să putem acoperi, dacă nu pe deplin, cel 
puţin într-un mod convenabil cheltuielile necesare ... cu atât mai mult, că noi aici, 
în Sf'antul Munte, suntem focarul luminii şi ajutorul fraţilor noştri români din 
Macedonia, care ne cer cărţi, veşminte şi lucruri bisericeşti". Era relatat faptul că 
în urma unei furtuni, în ianuarie 1895, fusese avariată arsanaua de la mare, 
provocând o pagubă de peste 6000 lei. Se împrumutaseră cu dobândă, refăcuseră 
arsanaua, ,,fără de care nu putem trăi", şi construiseră un nou canal pentru apă din 
„marmură, lucrat cu ciment şi var", pentru care cheltuiseră 25000 lei. Acoperişul 
bisericii, veche de 40 de ani, se stricase şi era necesară repararea lui şi aveau 
nevoie de 30000 de lei39

. În perioada următoare, schitul primea cu întârziere 
subvenţia, cea de-a doua tranşă a ei pe anul 1896 era încasată abia în ianuarie 
189740

. Mai mult, existaseră tendinţe de diminuare a ei de la 14000 lei la 10000 
lei, însă ministrul Spiru Haret o restabilise la valoarea iniţială. 

La toate aceste greutăţi se adaugă în iunie 1898 o nouă plîngere adresată 
de părinţii Nifon şi Nectarie Ministerului Cultelor şi Instrucţiunii Publice, în care 
reclamau calitatea produselor cu care erau aprovizionaţi de schit şi mai ales lipsa 
de binevoinţă cu care li se dă. Spiru Haret atrăgea atenţia călugărilor prodromiţi 

37 Ibidem, f. 27. 
38 Ibidem, dosar 291 /1894, f. 5. 
39 Ibidem, dosar 44/1895, f. 8. 
40 Ibidem, dosar 163/1897, f. 5. 
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să nu se mai împartă în tabere care să se lupte între ele, pentru că nu va tolera 
acest lucru41

• 

Din raportul sosit de la schit rezulta că cei doi monahi, Nifon şi Antonie, 
împreună cu doi ucenici, trăiau în peştera Vigla de la Muntele Athos şi primeau 
provizii şi îmbrăcăminte în valoare de 5559 lei turceşti anual. 

Dintr-un memoriu din 3 noiembrie 1898, adresat de stareţul Ghedeon 
ministrului Spiru Haret, rezulta că „părintele Antonie umblă cu multe plângeri 
pentru că Nifon, fiind bătrân, aproape 100 de ani, având 3 ucenici şi nutriment 
din schit, nici nu se gândeşte la astfel de lucruri". Antonie se retrăsese din schit la 
Nifon şi făcuse o petiţie către Lavra în iulie 1897 în care afirmă că stareţul 
Ghedeon şi comitetul de la Prodromu „s-au ereticit, pentru că pomenise în 
biserică pe regele României şi membrii familiei regale". Lavra le atrăsese atenţia, 
dar răspunsul prodromiţilor a fost că „schitul niciodată nu poate renunţa a nu 
pomeni pe suveranii ţării noastre, din care facem parte, care ne protejază şi ne 
întreţine". Se adresaseră Ministerului Cultelor şi Mitropolitului Primat pentru a 
interveni pe lângă Patriarhia de la Constantinopol „care au lăsat liberă pomenirea 
suveranilor în biserica Chinoviului românesc". Era amintit faptul că Antonie era 
cel care declanşase conflictul dintre Lavra şi Prodromu în perioada 1880-1890 şi 
aceasta ,,ne tăiase apa de băut, lemnele de foc, catârii de a ieşi pe poarta schitului 
afară, care lacune le-am plinit prin facerea unui rezervor în care adunam apa de 
ploaie după case pentru un an. Lemnele şi fânul îl cumpăram cu corabia de afara, 
făcându-ne toate dificultăţile cu tendinţa de a ceda drepturile câştigate la 1876. 
La toate aceste scene, părintele Antonie era alături cu grecii, călăuză intimă. În 
1890, văzând părinţii lavroţi că cu atare intrigi mai mult se blamează în faţa lumii 
civilizate, au convenit la pace". Antonie fusese totuşi primit în schit în 1890, de 
noul stareţ Ghedeon, însă tot nu era mulţumit. Numărul călugărilor prodromiţi 
depăşise cifra 1 00 la care se adăugau peste l 0000 de vizitatori anual care 
trebuiau hrăniţi, iar altora trebuia să le facă milostenii. Nu mai făceau faţă 
cheltuielilor „şi când le spunem C'ă nu mai avem, ne r~~rund: mşine pentru voi 
românii. O mânăstire are România în Sfântul Munte şi nu o poate întreţine? Până 
la 1860 trimitea milioane pentru mânăstirile străine din Orient şi acum pe acea 
mânăstire nu o întreţineţi <spuneţi minciuni>, sunteţi plini de bani şi tăgăduiţi". 

Cu toate lipsurile pe care le întâmpinau, ,,cel de pe urmă posmag îl împărţeau cu 
dânşii, neştiind lumea că chiar subvenţia anuală de 14000 de franci nu ne vine la 
timp şi suntem siliţi să ne împrumutăm cu procente pe la greci şi pe la alţii, ca să 
ţinem prestigiul românesc sus. Să nu ştie lumea toată în ce stare suntem, şi 

suntem datori astăzi 5000 de napoleoni. Semestrul subvenţiei de toamnă, în loc 
să-l primim în octombrie, îl primim în decembrie sau ianuarie şi cel de 

41 Ibidem, dosar 2711898, f. 17. 
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primăvară, în loc de aprilie, pe la august sau septembrie". Solicitau ministrului 
trimiterea subvenţiei la timp şi anunţau că presa trimisă de guvern în 1897, 
„pentru a imprima cărţi şi muzică cu litere străbune", fusese confiscată de turci şi 
oprită în vama de la Salonic, pentru că părintele Antonie le-a spus turcilor că este 
tipografie pentru cărţi, iar Lavra a întărit că unnau să fie tipărite „cărţi şi jurnale 
contra guvernului otoman . . . acestea sunt ofrandele aduse schitului de părintele 
Antonie',42

• 

În anul 1901, numărul călugărilor de la Prodromul se ridica la 150, dar în 
anii următori schitul trecea printr-o perioadă dificilă. În unna cutremurului din 
26 octombrie 1905, zidurile falnicei biserici sfinţite în 1866 crăpaseră, cupolele 
abia se mai ţineau. Fuseseră grav deteriorate şi dependinţele, arhondaricele, 
magaziile, grajdurile, iar călugării se adăposteau pe unde puteau. Noul stareţ al 
schitului, Antipa Dinescu, solicita guvernului român ajutor pentru că „noi nu 
suntem în stare de făcut nimic în astfel de caz, deoarece suntem cu totul lipsiţi de 
bani, abia putând întâmpina anualele cheltuieli".43 Dintr-un raport din martie 
1908 al aceluiaşi ieromonah Antipa Dinescu rezultă că statul român alocase suma 
de 48300 lei pentru refacerea schitului, iar comunitatea hotărâse „să facă altă 
biserică din piatră de marmură cioplită, ... mai mărind-o cât ne permite locul şi 
planul',44. 

Alături de Teodosie Soroceanu, conducătorul Comunităţii Fraţilor 

Români de la Muntele Athos, stareţul Antipa Dinescu de la Prodromu va înainta 
o serie de memorii guvernului şi Bisericii Ortodoxe Române în care solicita 
ridicarea schitului la rangul de mânăstire alături de cele 20 de mânăstiri athonite. 
„Şaptesprezece mânăstiri pentru greci, una pentru ruşi, una pentru sârbi şi una 
pentru bulgari, socotim că ar putea deocamdată să fie de ajuns, şi ca un omagiu 
adus Ţărilor Române, să se fi gândit cineva ca să nu fim cum suntem azi, în 
condiţii umilitoare pentru noi toţi ca naţiune, fără nici o mânăstire acolo',45

• 

Statul român şi-a sporit preocuparea pentru îmbunătăţirea situaţiei 
monahilor români. Războaiele Balcanice au dus la modificarea situaţiei politice 
din zonă, în luna noiembrie 1912 statul grec lua în stăpânire Peninsula Chalcidică 
şi introducea starea de asediu. Autorităţile otomane erau înlăturate, dar <era> 
garantată păstrarea autonomiei Sîantului Munte. La Conferinţa de la Londra era 
discutată situaţia călugărilor athoniţi şi se avansau mai multe soluţii: fie 
rămânerea în cadrul statului otoman cu vechiul regim, fie încorporarea în statul 

42 Ibidem, f. 95. 
43 Adina Berciu-Drăghicescu, Maria Petre, Şcoli şi biserici româneşti din 

Peninsua Balcanică, Documente 1864-1948, voi. I, Bucureşti, Editura Universităţii, 
2004, p. 206. 

44 Ibidem, p. 216. 
45 Ibidem, p. 257. 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



72 STUDII DE ISTORIE 

grec cu un regim de autonomie, fie crearea unei organizaţii independente sub 
garanţie internaţională. Ministrul român de la Londra, N. Mişu, sugera 
autorităţilor române să se înţeleagă cu Grecia în privinţa obţinerii „a cel puţin un 
vot în Adunarea de la Careia (Chinotita), fie prin cumpărarea drepturilor 
autonome ale unei mânăstiri părăsite, sau prin recunoaşterea chiliilor noastre ca 
mânăstiri independente, ceea ce va fi mai greu"46

. 

La 3 octombrie 1913, Chinotita de la Careia hotăra păstrarea sistemului 
existent, transferând drepturile Imperiului Otoman către regatul grec şi 
respingând ideea internaţionalizării sau neutralităţii Muntelui Athos. Ocazia 
favorabilă a rezolvării pozitive a solicitărilor monahilor români athoniţi din vara 
anului 1913 a fost pierdută. 

În anul 1914 izbucnea la schitul Prodromu un conflict între o parte a 
călugărilor şi stareţul Antipa Dinescu, care era acuzat de nerespectarea 
Regulamentului adoptat în anul 1891. Stareţul era dat afară cu forţa din funcţie şi 
din schit. Trimis să soluţioneze conflictul, consulul general al României la 
Salonic, G. C. Ionescu, constata în februarie 1915 că răzvrătirea era condusă de 
mânăstirea Lavra, iar „dezordinea şi necinstea care domneşte în mânăstirile 

greceşti se va înrădăcina şi Ia Prodromu"47
. Conflictul de la Prodromu se va 

derula între anii 1914-1917 şi va reizbucni în martie 1919, deoarece călugării 
răzvrătiţi, ce fuseseră exilaţi, au fost reinstalaţi în schit cu ajutorul autorităţilor 
elene. 

Lavra nu a respectat dorinţa călugărilor prodromiţi de a-l menţine stareţ 
pe Antipa Dinescu şi a vrut să impună alegerea lui Anichit. În această situaţie 
călugării l-au ales pe părintele Pimen, însă grecii au impus introducerea în 
Consiliul Administrativ a lui Comilie Gurie, iar în Consiliul Matur a celorlalţi 
călugări răzvrătiţi, Gordie, Aviv, Arsenie. Călugării prodromiţi solicitau 
guvernului român să-i apere în faţa abuzurilor mânăstirii Lavra şi, dacă nu se 
putea obţine independenţa schitului pe cale diplomatică sau prin cumpărare, 
mlicar sli se nhtină n hucată de pământ în jurul lui care să-i asigure 
supravieţuirea. De asemenea, sugerau trimiterea odoarelor şi a valorilor schitului 
în România pentru că existenţa lor la Muntele Athos devenise nesigură. Între 
timp, din ţară continuau să se facă donaţii către schitul Prodromu. Prin Jurnalul 
Consiliului de Miniştri nr. 1313, din 9 iunie 19 l 6, schitul era autorizat să 
primească legatul defunctului Petrache I. Răducănescu din Vălenii de Munte, 
constând în 46 ha de pământ în judeţul Prahova 48

. 

46 Ibidem, p. 39. 
41 Ibidem, p. 293. 
48 D.A.N.l.C., fond Ministerul Cultelor, Direcţia Contabilităţii, dosar 4825/1916, f 11. 
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Aflat în ţară la metocul din Bucureşti, Darvari, Antipa Dinescu transmitea 
în august 1919 instrucţiuni către Banca Naţională pentru încasarea cupoanelor 
titlurilor schitului în valoare de 63675 lei49

. 

Din documentele păstrate în fondul Ministerul Cultelor şi Artelor rezultă 
că în aprilie 1920 călugării de la Prodromu l-au ales stareţ pe protosinghelul 
Simeon Ciomandra, dar acesta nu a fost recunoscut de mânăstirea Lavra pentru 
că era născut în Macedonia, iar articolul 4 din singhiliul din 1889 prevedea ca 
stareţul să fie român născut în România. La 15 decembrie 1921 era ales stareţ 
Hrisostom Apostolache; Antipa Dinescu, aflat la schitul Darvari, îl recunoştea în 
această funcţie în ianuarie 1922. 

Simeon Ciomandra ducea schitului, în august 1921, 1 O vagoane de 
alimente, majoritatea cereale, precum şi situaţia veniturilor şi cheltuielilor pentru 
perioada 1913-1921 50

. 

În iulie 1922 Mitropolitul Primat, Miron Cristea, înainta Ministerului 
Cultelor un memoriu în care solicita intervenţia pe lângă autorităţile elene pentru 
obţinerea independenţei schitului şi numirea unui reprezentant în Chinotita de la 
Careia51

• 

În septembrie 1926, printr-o Chartă constituţională semnată de cele 20 de 
mânăstiri, se consfinţea preponderenţa elementului grec la Muntele Athos. Era 
impusă cetăţenia elenă tuturor monahilor athoniţi, erau prevăzute inalienabilitatea 
pământului peninsulei, unele avantaje fiscale, precum şi numirea unui guvernator 
care să supravegheze administraţia. 

Instabilitatea de la conducerea schitului şi certurile dintre călugării 
prodromiţi continuau, însă, aducând grave prejudicii imaginii acestuia şi 
demersurilor autorităţilor române. În iulie 1922, după numai şapte luni, stareţul 
Hrisostom era înlocuit de o grupare a prodromiţilor cu Anichit Dimitriu. 
Mitropolia Ungro-Vlahiei considera alegerea „flcută în mod ilegal" şi primise 
reclamaţii ale călugărilor prodromiţi „de felul cum au fost terorizaţi cu 
ameninţări de a li se smulge iscăliturile, iar pe unii care n-au fost de faţă, i-au 
semnat alţii". Mitropolia constată că „de câţiva ani se petrec nereguli grave în 
schitul Prodromu - alimentate prin intrigi de străini neiubitori de binele şi 
progresul schitului şi că instrumentele acestor uneltiri străine sunt monahii 
Antonie, Cornilie, Gurie şi Aviv, care nu mai încetează provocările de tot felul de 
a tulbura viaţa din Prodromu". Ministerul Afacerilor Externe era rugat să 

transmită legaţiei de la Atena instrucţiuni de a interveni pe lângă guvernul elen 
pentru trimiterea celor patru călugări în ţară52 • 

49 Ibidem, dosar 3751/1919, f. 3. 
so Ibidem, fond Ministerul Cultelor şi Artelor, dosar 11/1922, f. 24. 
51 Ibidem, f. 44. 
52 Ibidem, f. 52. 
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În decembrie 1922, Sfântul Sinod al Bisericii Ortodoxe Române, alarmat 
de situaţia de la Prodromu, catalogată drept „o mare neorânduială care atinge 
marginile anarhiei, provocată de câţiva călugări neastâmpăraţi şi care prin 
intrigile lor şi prin tot soiul de apucături nedemne, ajutaţi de câţiva călugări greci 
ai Lavrei, au alungat trei stareţi legali instituiţi de noi şi recunoscuţi de Onor 
Minister", refuza recunoaşterea lui Anichit şi-l socotea ,,nevrednic de a mai face 
parte din cinul monahal". Ministerul Cultelor era solicitat să blocheze accesul lui 
Anichit la averea din ţară a schitului şi să numească o comisie care împreună cu 
un reprezentant al guvernului să inventarieze această avere53

• 

În ianuarie 1923, protosinghelul Simeon Ciomandra, conducătorul 
schitului Icoana Darvari din Bucureşti, era însărcinat de Mitropolie cu 
administrarea averii din ţară a schitului54

. 

Conflictul călugărilor prodromiţi este ilustrat prin numeroase memorii şi 
plângeri către Ministerul Cultelor şi Mitropolie, taberele din ţară reprezentând 
grupările din schit. Unele dintre acestea sunt adevărate strigăte deznădăjduite ale 
unor venerabili monahi ce „suportaseră osteneli timp de 20 şi 40 de ani în acest 
locaş". Toţi aşteptau venirea din tară a unei comisii care să-i salveze55

. 

În timp ce procuratorul din ţară al schitului Prodromu, Vasian Oprişan, 
aducea într-un memoriu către primul-ministru Ion I. C. Brătianu, din anul 1924, 
grave acuzaţii fostului stareţ Antipa Dinescu şi economului schitului Simeon 
Ciomandra şi-l sprijinea pe Anichit Dimitriu, Gammaleil schimonahul îl susţinea 
pe Antipa Dinescu şi pe Hrisostom. 

Memoriul cancelarului-contabil Gammaleil descrie situaţia grea a 
schitului în perioada 1914-1920, când Antipa Dinescu fusese în două rânduri 
izgonit din schit şi acesta nu mai primise nici un venit din ţară încât „un mare 
sobor de părinţi ajunsesem a ne primejdui şi de zilnica pâine, pe care am mâncat-o 
amestecată cu buruieni din pădure şi aceea cumpărată cu împrumuturi de pe la 
mânăstirile străine, dând procente foarte mari". După plecarea stareţului Antipa, 
schitul fusese părăsit de mulţi părinţi „mai toţi fiind meşteri buni .... Cu mare jale 
pnvim atelierele lor ce stau pustii, construite cu mari cheltuieli şi sculele lor caie 
stau nelucrătoare, risipindu-se zadarnic". Anichit şi Camelie erau consideraţi 
nepregătiţi pentru administrarea schitului şi întreţinerea contabilităţii şi a 
cancelariei şi din această cauză aduseseră grave prejudicii schitului şi 
împrăştiaseră banii economisiţi de Antipa Dinescu56

. 

Încercarea Ministerului Cultelor şi Artelor de a se implica în aplanarea 
conflictului dintre călugării prodromiţi, în problema administrării averilor 

53 Ibidem, f. 83. 
54 Ibidem, dosar 9/1925, f. 59-60. 
55 Ibidem, dosar 14/1924, f. 77. 
56 Ibidem, f. 1-3; 30-33. 
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acestuia din România, a luat sfărşit în mai 1924, când ministerul a recunoscut pe 
împuternicitul schitului, Andrei Condurache din Iaşi, ca administrator general, în 
locul protosinghelului Simeon Ciomandra, a cărui procură fusese retrasă de schit 
şi publicată în ,,Monitorul Oficial" nr. 227, din 19 ianuarie 1923. 

Întrucât schitul Prodromu „fiind persoană morală şi juridică, înscriindu-şi 
sediul la Tribunalul Iaşi, S.I. sub nr. 42/1924", singurul drept ce-l putea avea 
statul român şi Biserica Ortodoxă Română era acela de a examina dacă 
persoanele numite de schit ca administrator întruneau condiţiile legale57

. 

În noiembrie 1924, stareţul Anichit însoţit de administratorul general 
Andrei Condurache aduceau la Prodromu I vagon de porumb, 6 t de grâu, 3 t de 
fasole, 5 t de făină, peşte, haine, încălţăminte şi alte materiale. Un nou transport 
cu cereale şi alte produse era trimis în iunie 192658

. 

Nici soarta stareţului Anichit n-a fost alta dacât aceea a înaintaşilor săi. 
Dintr-un memoriu al acestuia către Sîantul Sinod din martie 1927 rezultă că 
întors la schitul Prodromu, a fost destituit de un grup de şapte călugări pe care-i 
numeşte „bandiţi", pentru că erau soldaţi dezertaţi din Regat care „bat pe cei ce 
se declară contra lor şi-i exilează". Acest grup prodromit a impus ca stareţ pe 
loasaf la 30 noiembrie 1926 şi intenţionau să „ridice efectele ce le au în ţară, a 
vinde imobilele chiar şi să rupă orice legătură cu România". Fostul stareţ Anichit 
Dimitriu ruga Ministerul Cultelor şi Artelor să blocheze conturile schitului59

. 

Solicitat de minister, inspectorul Gheorghe Popescu arăta într-un raport 
din mai 1927 că schitul Prodromu îşi administrase averile din ţară până în anul 
1924 fliră nici un control. După acest an se stabilise că statul putea verifica dacă 
administratorul averii schitului nu comitea abuzuri. Soborul schitului era cel care 
verifica şi aproba bilanţul şi contul de gestiune, efectua descărcarea de gestiune a 
consiliului de administraţie, aproba şi modifica bugetul. Copii de pe bilanţ, buget 
şi cont erau trimise Ministerului Cultelor şi Artelor şi Consiliului Central 
Bisericesc. 

Inspectorul Gheorghe Popescu semnala existenţa unor dificultăţi: 
veniturile şi cheltuielile schitului din Grecia nu puteau fi controlate; cele făcute în 
ţară trebuiau trimise la Prodromu pentru a fi aprobate; mărfurile cumpărate în 
ţară nu puteau intra în Grecia decât însoţite de facturile originale şi de acolo nu 
mai ajungeau în ţară, pentru că aducerea lor presupunea costuri în plus. De 
asemenea, era semnalată continua stare de „răzvrătire, care durează cu mici 
intermitenţe de zeci de ani". Toate actele justificative de venituri şi cheltuieli nu 

51 Ibidem, f. 91. 
58 Ibidem, dosar 9/1926, f. 55, 57. 
59 Ibidem, dosar 4/ 192 7, f. 7. 
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se aflau la mm1ster, dar puteau fi solicitate administratorului averilor 
Prodromului, monahul Vasian Oprişan60 . 

În mai 1927, fostul stareţ Ani chit Dimitriu descria într-o adresă către 
minister averea deţinută de schit la Muntele Athos: 5 ha de teren în jurul lui, în 
majoritate stâncos, în parte plantat cu vie şi grădini de zarzavat şi puţini măslini, 
iar odoarele din biserică şi cele trei paradise erau deosebit de valoroase şi nu 
puteau fi evaluate sumar. La metocul din insula Thassos se afla o biserică, 

teascuri, clădiri, moară de untdelemn, teren în jurul clădirilor împrejmuit cu zid şi 
o suprafaţă de 20 de ha din care o parte pădure, 3 ha de vie, 3000 măslini, grădini 
etc. La malul mării aveau casă, arsana pentru adăpostul bărcilor şi un dig zidit la 
mare pentru a apăra arsanaua61

• 

Deşi fusese instalat la conducerea schitului în noiembrie 1926, loasaf 
trimitea un memoriu Ministerului Cultelor abia în septembrie 1927, în care 
anunţa destituirea lui Anichit, pe care-l învinuia că ocupase metocurile şi 

proprietăţile din ţară „luându-le veniturile" şi le cheltuia „pentru plăcerile lui", şi-l 
atrăsese de partea lui şi pe procuratorul averilor, Vasian Oprişan. Solicita 
ministerului să-l atenţioneze pe Vasian Oprişan să conlucreze direct cu schitul, în 
caz contrar să i se anuleze procura, de asemenea excluderea din metocuri a lui 
Anichit Dimitriu62

. În ianuarie 1928, Sinodul înştiinţa Ministerul Cultelor că ,,nu 
recunoşteau şi nici nu stau de vorbă cu asemenea călugări răzvrătiţi şi lipsiţi de 
cel mai elementar spirit de omenie şi de demnitate faţă de rasa ~e care o poartă, 
faţă de numele de român şi faţă de disciplina cinului călugăresc" 3

• 

Inspectorul Gheorghe Popescu, într-un raport din 6 octombrie 1928, arăta 
că se întâlnise la laşi cu Anichit Dimitriu, care-i arătase două scrisori trimise de 
la Muntele Athos de părintele Comilie, din care „se vede situaţia critică în care se 
găsesc prodromiţii, precum şi apelul pe care-l fac către ţară, ca să le dea o mână 
de ajutor, neţinând socoteală de fapta inconştientă a unor răzvrătiţi"64 • 

În cadrul reformei agrare care a fost făcută în Grecia în anul 1924, s-a 
trecut şi la exproprierea moşiilor aparţinând mânăstirilor athonite. Numai moşiile 
mânăstirit sârbeşti Hilandar şi metocul din insula Thassos al schitului Prul.lrumu 

nu fuseseră încă expropriate. Guvernul grec luase în toamna anului 1927 
hotărârea de a expropria şi metocul din insula Thassos, iar inspectorul Popescu 
aprecia că „acest metoc este absolut necesar căci fără acesta Prodromu este 
ameninţat a se desfiinţa. Se vede că grecii acest lucru îl doresc". Se aprecia că 
tentativele făcute de guvernul român de a obţine autonomia schitului „sau de a 

60 Ibidem, f. 18-19. 
61 Ibidem, f. 24-25. 
62 Ibidem. f. 3 7. 
63 Ibidem, dosar 14/1928, f. 12. 
64 Ibidem. <1osar4/1927, f. 38. 
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cum;,ăra de la greci o mânăstire autonomă cum este Cutlumuşul, care este ctitoria 
dom1itorilor români, sau cumpărarea unei mânăstiri de la greci nu se va realiza 
niciC'dată". De asemenea „tratativele pentru autonomia Prodromului, în forma în 
care s-au dus, cu temporizări de ani de zile, a<u> deşteptat atenţia grecilor şi în 
loc ce bine ne-am ales cu rău", iar înlocuirea stareţului Anichit şi a lui Comilie ar 
fi fa:;t o consecinţă a bănuielii Marii Lavre că aceştia luptau pentru autonomia 
Prodromului. Mai mult, chiar exproprierea metocului din insula Thassos „ar fi 
pusă la cale tot de Marea Lavră, întrucât aceasta ştie că fără această proprietate 
Prodromu s-ar desfiinţa şi ocazia ar fi binevenită pentru a pune ei mâna pe acest 
schit''. Gheorghe Popescu aprecia că „oricât de nedisciplinaţi ar fi actualii 
călugări prodromiţi, actualii sau urmaşii lor, se pot înderepta, totuşi un sentiment 
de prestigiu naţional trebuie să ne îndemne a face ca călugării (sic!) români să nu 
dispară din Sfântul Munte". Inspectorul propunea reluarea tratativelor cu 
guvernul elen şi autorităţile Sfântului Munte pentru obţinerea autonomiei 
schitului Prodromu, Lavra să nu se mai amestece în administrarea internă a 
schitului, stareţul ales de sobor să fie confirmat de Chinotită. Schitul urma să 
plătească mânăstirii Lavra subvenţia anuală pentru a putea lua în schimb lemne 
din pădure şi a se putea alimenta cu apă din conducta ei. Inspectorul era convins 
că, până în decembrie 1927, aceste cereri ar fi fost acceptate şi declara că dacă nu 
se va întâmpla aşa îşi va da demisia65

. Evenimentele ulterioare nu-i vor confirma 
optimismul, Gheorghe Popescu îşi va da demisia, însă nu-i va fi acceptată. De 
data aceasta autorităţile de la Bucureşti au refuzat să-l recunoască pe noul stareţ 
Ioasaf, un călugăr de peste 70 de ani, fără autoritate în faţa celor patru epitropi, 
călugări tineri şi însufleţiţi de fanatism religios. Toate transformările care 
avuseseră loc în Sfântul Munte după Primul Război Mondial, adoptarea noii 
Charte constituţionale care prevedea obligativitatea cetăţeniei elene pentru toţi 
monahii athoniţi, exproprierea moşiilor athonite, introducerea noului calendar, 
politica dusă de greci de a depopula aşezămintele româneşti prin limitarea 
dreptului de statornicie a noi ucenici şi fraţi care să-i poată înlocui pe cei ce 
decedau, alimentarea disensiunilor de la schitul Prodromu de Lavra au dus la 
scăderea numărului monahilor români şi la decăderea lor economică. 

Călugării de la Prodromu au refuzat să mai primească în schit pelerini 
români şi au declarat autorităţile religioase române drept eretice, întrucât 
adoptaseră noul calendar. 

În aprilie 1928, ministrul României la Atena, Langa Răscanu, raporta că 
intervenise pe lângă ministrul elen al Agriculturii pentru a se acorda schitului 
Prodromu despăgubiri pentru recolta confiscată în anul 1927. În privinţa revenirii 
asupra exproprierii metocului, ministrul arăta că măsura era generală şi pentru 

65 Ibidem, f. 39. 
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mânăstirile greceşti şi pentru cele minoritare, dar că vor fi plătite despăgubiri 
pentru proprietăţile expropriate mânăstirilor minoritare, sumele urmând să fie 
depuse la Banca Naţională a Greciei, pentru a constitui un fond inalienabil al 
acestor mânăstiri. Langa Răscanu arăta că mânăstirile Sf. Pantelimon (rusă) şi 

Zografu (bulgară) înaintaseră memorii Societăţii Naţiunilor, însă nu aveau şanse 
de izbândă66. 

Între timp, în ţară se derula conflictul dintre vechiul administrator al 
averilor schitului, Simeon Ciomandra, şi noua administraţie. În iunie 1928, 
inspectorul Gh. Popescu informa Ministerul Cultelor şi Artelor că monahul 
Evghenie Dumitrescu de la via Tifeşti, jud. Putna, ce aparţinea schitului 
Prodromu i-a declarat că „de conivenţă cu părintele Simeon Ciomandra fac 
greutăţi administratorului general, monahul Vasian Oprişan, recunoscut de 
Sîantul Sinod şi de minister, spre a-1 da afară şi de aceea i-au acaparat veniturile 
acolo unde au putut". Inspectoml arăta că „rolul ministerului nu este ca să fie 
unealta acestor călugări răi şi neoneşti", care de opt ani nu plătiseră nimic din 
veniturile schitului „deci procedeul e vechi şi mai are şi alţi ani când n-a dat nici 
un venit pe motiv că ceea ce produc cele 1 O pogoane de vie de abia îi ajung 
pentru întreţinerea lui şi a oamenilor săi"67 • 

În urma neregulilor constante în administrarea averii din ţară a schitului, 
monahul Vasian Oprişan era demis din această funcţie în anul 192968

• 

În noiembrie 1931, dintr-un raport al inspectorului N. Vlădescu, delegatul 
ministerului, şi preotului C. Dinescu, delegatul Consiliului Central Bisericesc, 
rezultă că bunurile aflate în ţară ale schitului Prodromu se ridicau la suma de 
6971421 lei. Din verificarea făcută gestiunii acestor bunuri pentru anii 1924-
1929 se constataseră numeroase nereguli şi lipsuri, fostul administrator general 
Vasian Oprişan nu era de găsit şi se propunea instituirea unei administraţii 
centrale pentru averile din ţară ale schitului. 

Autorităţile româneşti trec în anul 1931 la o inventariere riguroasă a 
bunurilor mobile şi imobile ale schitului aflate în ţară. Din acest inventar rezultă 
următoarea sttuaJie: 

.,A. Bunuri imobiliare: 

- 6 ha de vie în comuna Bucium (laşi) şi alte bunuri în valoare de 700000 lei; 
- 7 ha de vie în comuna Zanea (laşi) în valoare de 400000 lei; 
- 4,5 ha vie în comuna Ţifeşti (Putna) în valoare de 500000 lei; 
- 5 ha de teren în comuna Bârnova (Iaşi) în valoare de 50000 lei; 

66 Ibidem, dosar 14/1928, f. 24. 
67 Ibidem, f. I 00. 
68 Ibidem, dosar 6/1932, f. 15. 
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- l imobil în Iaşi (str. Păcurari nr. 96) în valoare de 500000 lei (închiriată cu 
45000 lei/an); 

- 1 loc viran în Iaşi (str. Uzinei 51) în valoare de 100000 lei; 
- case în Bucureşti (str. Dichiu nr. 7) în valoare de 1000000 lei (chiria în 

neregulă); 

- casă în Constanţa (str. Ştefan cel Mare nr. 5) în valoare de 500000 lei 
(neînchiriată); 

- case în Galaţi (str. Codreanu 27 şi 29 şi str. Pantelimon 5, 7 şi 9) în valoare 
de 1500000 lei; 

- 5 ha teren arabil în comuna Odrăşeni (Orhei) în valoare de 30000 lei. 
Total avere imobiliară= 5280000 lei 

B. Bunuri mobiliare 

l. 26 acţiuni la Banca Românească în posesia lui Anichit Dimitriu. 
Val.=31000 

2. Diverse acţiuni şi efecte de stat în păstrarea Mitropoliei laşi. Val.=124000 
3. Efecte de stat depuse la BNR pentru garantarea împrumutului de 166000 

lei la 27 VI 1929. Val.=576000. 
4. 70000 I vin recolta pe anul 1930 de la via Bucium (Iaşi). Val.=70000. 
5. Chirii de încasat pentru imobilele din: Constanţa 131000 

Bucureşti 566000 
Galaţi 137375 
Iaşi 40000 

6. Diverse încasări din cupoanele acţiunilor şi efecte. Val.=5000. 
Total= 212441 lei 
Total general= 6971425 lei',69

. 

În februarie 1932, Ministerul Cultelor şi Artelor intenţiona instituirea 
unei comisii centrale pentru administrarea averii din ţară a schitului Prodromu, 
dar Consiliul de avocaţi constata că Legea din I O august 1924 stabilea că averea 
mânăstirilor străine se administra de organele acelor mânăstiri cu două condiţii: 
să aibă autorizare de funcţionare din partea chiriarchului respectiv din ţară şi a 
Ministerului Cultelor; administrarea să se facă sub controlul ministerului. 
Numirea unei comisii compuse din reprezentanţii autorităţilor religioase şi civile 
româneşti echivala cu o confiscare de proprietate, deoarece s-ar fi luat dreptul de 
administrare. Consiliul de avocaţi aprecia că o astfel de comisie nu ar fi fost 

69 Ibidem, f. 43-47. 
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legală şi instituirea ei ar fi putut da naştere unui proces din partea reprezentanţilor 
legali ai schitului Prodromu70

. 

Consiliul Central Bisericesc, la 18 ianuarie 1932, hotăra instituirea unei 
comisii speciale pentru administrarea averilor din ţară ale schitului Prodromu, 
compusă din delegaţia permanentă a Consiliului, un delegat din partea 
Ministerului Cultelor (insp. N. Vlădescu) şi un jurist din contenciosul 
Consiliului. 

În perioada I 930-193 7, administratorul averii din ţară a schitului a fost 
Anichit Dimitriu; în 1937 schitul 1-a recomandat, iar Patriarhia şi Ministerul 
Cultelor l-au recunoscut ca administrator pe ieromonahul Hrisostom 
Apostolache. Acesta a preluat administrarea majorităţii proprietăţilor cu excepţia 
caselor din Galaţi şi Constanţa, care erau administrate din 1930 de Episcopia din 
Galaţi, respectiv, Consiliul Central Bisericesc. În martie 1943 Hrisostom 
Apostolache şi Simeon Ciomandra înaintau un memoriu Ministerului Cultelor în 
care arătau că găsiseră proprietatea de la Bucium (laşi) ,,în stare de pustiire" şi 
trebuiseră să facă reparaţii, să achite datorii făcute de Anichit Dimitriu şi să 

plătească impozitele restante. Viile aflate în proprietatea schitului erau vechi de 
peste 30 de ani, nu fuseseră bine îngrijite, nu fuseseră completate lipsurile şi 

producţia obţinută era mică, încât nu se obţinuse excedent în venituri. Solicitau 
repunerea în drepturi a schitului în administrarea averilor ce-i aparţineau „căci 
atâta vreme cât Prodromu are la conducere călugări români din obştea sa şi 

potrivit rânduielilor vieţii de obşte, interesaţi personal în administraţie, nu este cu 
nimic îndreptăţit amestecul Consiliului Central Bisericesc, care de 13 ani deţine 
veniturile imobilelor noastre ce le administrează şi le sustrage astfel destinaţiei 
lor, hărăzite de a servi la întreţinerea acestui sfănt locaş"71 • 

Consiliul Central Bisericesc înştiinţa Ministerul Cultelor şi Artelor că 
Hrisostom Apostolache era reprezentantul legal al averii din ţară a schitului 
Prodromu dar că protosinghelul Simeon Ciomandra, stareţ al schitului Darvari, 
nu avea nici o calitate legală în administrarea acestuia. Eforia Bisericii Ortodoxe 
Romane administra din anul 193 7 imobilul din Constanţa al schitului, care se ana 
în stare de „absolută deteriorare şi cu o mulţime de sarcini fiscale grevând asupra 
sa". Acelaşi lucru şi pentru imobilele din Galaţi, aflate în administrarea 
Episcopiei Dunării de Jos. Schitului Prodromu îi putea fi livrat excedentul de 
328298 lei72

. 

La 8 octombrie 1942, dintr-un referat privind situaţia contului schitului 
Prodromu rezulta valoarea de 7255646 lei din care Eforia Bisericii Ortodoxe 
avea în administrare directă casele din Galaţi în valoare de inventar de 1650000 

70 Ibidem, f. 55. 
71 Ibidem, dosar 5/ l 943, f. 16. 
72 Ibidem, f. 25. 
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lei şi din Constanţa cu valoare de 300000 lei, în total 1950000 lei, din 
administrarea cărora rezultase un excedent de 347091 lei. 

Ieromonahul Hrisostom Apostolache şi Simeon Ciomandra aveau în 
administraţie directă celelalte bunuri ale schitului în valoare totală de 4939750 lei 
şi obţinuseră un excedent de 289 lei pe anul I 941 . 

Se preciza că prezumţia conform căreia beneficiul ar fi fost trimis 
schitului sub formă de alimente (aşa cum susţinea Simeon Ciomandra) nu era 
reală pentru că ultimul transport de alimente, în valoare de 796715 lei, expediat 
în anul 1939, fusese rezultatul „cerşitului şi nu al administrării bunurilor", 
întrucât Comisia de control a preţurilor din 18 noiembrie 1939 din vama Galaţi 
specifica: ,,Nu posedă factură, strânse prin danie pentru mânăstirea Prodromu din 
Sîantul Munte"73

• 

La 19 ianuarie 1943, subinspectorul general, preot Gheorghe Ţilea, 
adresa un report Ministerului Cultelor şi Artelor în care arăta că administrarea 
făcută de Hrisotom Apostolache şi Simeon Ciomandra „este detestabilă, întrucât 
pentru bunuri în valoare de 4934750 lei şi terenuri de 15.5 ha se obţinuse un 
excedent de numai 289 lei pe anul 1941, ,,sumă ridicolă". 

În timp ce în ţară aveau loc dispute în privinţa administrării bunurilor 
schitului de peste 7 milioane lei, călugării prodromiţi se găseau „într-o stare 
îngrijorătoare, fiind ameninţaţi de foame, întrucât din alimentele ce le-am trimis 
la sîarşitul anului 1939 în cantitate de 52 t, sunt pe sf'arşite"74 . 

În toamna anului 1941, ieromonahul Veniamin, locţiitorul schitului 
Prodromu îi scria lui Simeon Ciomandra: ,.Pe aicea scumpete mare, nu se mai 
găseşte nimic de cumpărat, nici un fel de alimente, chiar bani să ai, dar noi care 
nu avem?"75 Situaţia lor ajunsese însă deosebit de critică în mai 1942, când, într-o 
altă scrisoare, ieromonahul Veniamin semnala ,.reducerea porţiei ca să mai 
ajungă două luni şi dacă nu primim alimente, mâncăm la 2 zile şi la 3 zile până 
vom isprăvi, şi pe urmă să murim". 

Între timp, insula Thassos, unde prodromiţii mai aveau 200 de stupi. 
fusese ocupată de bulgari, care îi confiscaseră. Simcon Ciomandra era implorat 
să le trimită alimente pentru a putea supravietui 76

. 

În mai 1943 Simeon Ciomandra s~licita de la Ministerul Cultelor şi 
Artelor sumele cuvenite pentru chiriile clădirilor schitului din Galaţi şi 

Constanţa, pentru „acoperirea cheltuielilor necesare procurării de alimente pentru 

73 Ibidem, f. 28-29. 
74 Ibidem, f. 6. 
75 Ibidem, f. 7. 
76 Ibidem, f. 9- l O. 
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fraţii noştri călugării din Sfăntul Munte, care sunt în primejdie să moară de 
foame"77

. 

În iunie 1943 erau expediate schitului 50 t de alimente, dintre care 20 t 
dăruite de Ion şi Mihai Antonescu, restul cumpărate de administratorii averii, 
Hrisostom Apostolache şi Simeon Ciomandra. Şi pentru că transportul de la 
Salonic la arsanaua schitului costa 12000000 drahme „ce întrecea valoarea 
alimentelor" se solicita intervenţia pe lângă Comandamentul german din Salonic, 
care avea un post de observaţie în vecinătatea schitului, pe care-I aprovizionau cu 
un caiac, să împrumute caiacul contra cost78

. 

Acestea sunt cele mai recente informaţii pe care le-am putut găsi în 
fondurile Direcţiei Arhivelor Naţionale Istorice Centrale referitoare la schitul 
Prodromu. 

A urmat o perioadă extrem de dificilă pentru călugării români athoniţi, în 
general, şi pentru cei de la schitul Prodromu, în special. Dependenţa de 
mânăstirea Lavra, lipsa unui reprezentant în Chinotita de la Careia care să le 
apere drepturile, exproprierea metocului din insula Thassos, impunerea cetăţeniei 
elene, conflictele dintre călugări întreţinute de Lavra, disensiunile create de 
adoptarea noului calendar, proasta administrare a bunurilor din ţară şi apoi 
ruperea legăturilor cu România după instaurarea regimului comunist au făcut ca 
cel mai important schit românesc de la Muntele Athos să decadă economic, iar 
călugării să dispară unul câte unul, fără să poată aduce ucenici din ţară care să-i 
înlocuiască. 

În prezent, la schitul Prodromu vieţuiesc 27 de călugări, avându-l ca 
stareţ pe venerabilul părinte Petroniu Tănase, în vârstă de 92 de ani. 

După anul 1990, legăturile României cu schitul Prodromu s-au 
intensificat. Au fost făcute donaţii, a început refacerea corpurilor de clădiri şi a 
bisericii. 

La 23 aprilie 2007, prin Legea nr. 497, s-a instituit cadrul juridic referitor 
la sprijinul financiar acordat de statul român schitului Prodromu. S-a alocat anual 
de la bugetul de stat, pnn bugetul Ministerului Culturii şi Cultelor, o suma în lei 

echivalentă cu 250.000 de euro, destinată „acoperirii cheltuielilor de restaurare, 
reparare şi întreţinere a clădirilor de incintă şi a celor 4 biserici, realizării de 
materiale cu caracter de promovare, precum şi pentru susţinerea activităţilor 
monahilor acestui schit"79

. Se reia, astfel, tradiţia, întreruptă în anul 1945, de 
sprijinire a acestui centru de înaltă trăire spirituală. 

71 Ibidem, f. 30. 
78 Ibidem, f. 33. 
79 „Monitorul Oficial", partea I, nr. 298/4 mai 2007, p. 6. 
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Instituţia Prefecturii În documente de arhivă vlăşcene 
(1864 - 1949) 

ION BĂLAN 

Docwnentele de arhivă existente la Direcţia Judeţeană Giurgiu a 
Arhivelor Naţionale, în cadrul fondului Prefectura judeţului Vlaşca, pun în 
evidenţă locul şi rolul pe care instituţia Prefecturii, în confonnitate cu legile şi 
regulamentele care i-au stipulat activitatea în perioada analizată ( 1864-1949), 
le-au avut în rezolvarea problemelor cu care societatea vlăsceană şi oamenii săi 
s-au confruntat. 

Rolul Prefecturii ca instituţie nu poate fi înţeles fără prezentarea 
raporturilor pe care această instituţie le-a avut cu Consiliul Judeţean, cu celelalte 
instituţii care au funcţionat pe raza judeţului Vlaşca. Acesta trebuie înţeles şi 
analizat şi în funcţie de progresul pe care l-a cunoscut societatea românească în 
procesul de creare a unor instituţii modeme necesare unei administraţii eficiente, 
capabile să se implice în rezolvarea problemelor dificile cu care societatea 
românească s-a confruntat, în contextul modernizării societăţii româneşti, cel 
puţin până în anul 1918. Există un bogat material documentar menit să pună în 
evidenţă rolul pe care instituţia Prefecturii l-a avut în cei aproape 100 de ani de 
existenţă în drumul spre progres şi civilizaţie a lumii vlăscene. Dincolo de 
greutăţile inerente datorate existenţei unui bogat material documentar, sunt şi 

probleme legate de faptul că, pentru perioade mari de timp, există un nwnăr 
relativ redus de documente, urmare a faptului că oraşul Giurgiu, reşedinţa 

judeţului, a suferit distrugeri importante în anul l 877, în toamna anului 1916 şi în 
august 1944, datorate Războiului pentru obţinerea independenţei, Primului şi 
celui de al Doilea Razboi Mondial. S-au mai adaugat aici efectele catastrofale 
provocate de inundaţiile din primăvara anului 1942 şi disrruge1ile de documente 
de după anul 1950. 

Din multitudinea materialului documentar existent am ales să prezentăm 
rolul şi locul instituţiei Prefecturii în raporturile ei cu celelalte organisme 
judeţene, cu structurile subordonate, implicarea acesteia în rezolvarea 
problemelor curente cu care societatea vlăsceană se confrunta, atât în perioada de 
început, respectiv 1865-1869, cât şi în perioada 1941-1949, momente de 
răscruce în istoria ţării, dar şi a judeţului, considerându-le ca cele mai 
reprezentative pentru evoluţia instituţiei. 
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Potrivit cadrului legal în vigoare, respectiv art. 30-32 din Legea de 
organizare a Consiliilor Judeţene, din 28 septembrie I 866, prefectul judeţului 
Vlaşca îl invită pe preşedintele Comitetului Permanent al judeţului să convoace 
sesiunea Consiliului Judeţean: ,,după cum am mai avut onoare a vă încunoştinţa 
prin nota nr. 10352 de la 22 curent, la I 5 octombrie viitor Consiliul Judeţean are 
a se convoca în sesiune ordinară conform art. 30 din lege care după art. 32 din 
aceeaşi lege este obligat ca în trei săptămâni să termine toate lucrările ce i se 
vor supune de comitet spre dezbatere. Subsemnatul (prefectul - n.n.), dar 
punându-vă în vedere circulara domnului Ministru de Interne nr. 20927. inserată 
în « Monitorul Oficial» nr. 209, am onoare a vă invita, domnule Preşedinte, ca în 
conformitate cu art. 88 şi 89 din lege să pregătiţi elementele trebuitoare pentru a 
le supune dezbaterilor consiliului după deschiderea sesiunii. Totodată veţi 

binevoi a cunoaşte ... că întrucât se atinge pentru îmbunătăţirile ce s-ar putea 
introduce în judeţ am luat dispoziţii a vi se prezenta un raport detaliat de.fiecare 
subprefect în parte, conform art. 110 şi I I I din lege, negreşit până la 
3 octombrie viitor, dumneavoastră însă, împreună cu membrii comitetului veţi 
binevoi a lua măsuri de pe acum a se pregăti lucrările ce urmează a se supune 
consiliului conform art. 104 din lege "1

. 

Comitetul Permanent al judeţului Vlaşca ,,se supune" deciziei prefectului 
şi trimite „programa lucrărilor de care urmează a se ocupa consiliuf': 

1. Situaţia judeţului; 
2. Socotelile veniturilor şi cheltuielilor serviciului anului 1865; 
3. Bugetul cheltuielilor pentru I 867, mijloacele pentru a le acoperi; 
4. Preschimbarea votului din anul 1864 pentru clădirea unui spital în 

facerea unui edificiu pentru autorităţile judeţene; 
5. Întrebuinţarea prisosului rămas după socotelile anului 1866 în facerea 

unui edificiu pentru autorităţile judeţene; 
6. Mijlocul şoselelor judeţene; 
7. Studierea obligaţiei de a se înfiinţa poşta rurală; 
8. Regulamentul interior al comitetului; 
9. Studierea mijlocului de a se regula contabilitatea comunelor rurale în 

vederea desăvârşitei ignoranţe a autorităţilor comunale; 
10. Asupra înlocuirilor provizorii de împiegaţi (funcţionari); 
11. Reclamaţiunile ce a găsit de nevoie a face consiliului în interesul 

exclusiv special şi local al judeţului; 
12. Exprimarea dorinţelor privitoare la interesele generale ale judeţului. 

1 D.J.A.N. Giurgiu, fond Prefectura, dosar 5/1866, f. 4-4 verso. 
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În încheiere, preşedintele nu uită să aducă aminte prefectului că are 
obligaţia de a trimite programul lucrărilor Consiliului Judeţean fiecărui membru 
al consiliului2. 

Într-o altă corespondenţă purtată între prefect şi preşedintele Comitetului 
Permanent referitoare la expunerea pe care preşedintele era obligat, conform 
prevederilor legale, să o prezinte, se menţionează: ,J)upe art. 97 din Legea 
Consilii/or judeţene expunerea situaţiunii judeţene ce Comitetul da Consiliului la 
deschiderea sesiunii ordinare se publică în Monitor. Am onoare a vă invita, D-le 
Preşedinte, să binevoiţi a-mi trimite cât s-ar putea mai repede menţionata 
expunere în care să se cuprindă mai în scurt situaţia judeţului întru ceia ce 
priveşte numai atribuţiunile Consiliului "3

• 

Raportul prezentat de preşedintele Comitetului Permanent începe prin 
evocarea cadrului legal: ,,art. 97 din Legea Consiliilor Generale de judeţe 
impune Comitetelor Permanente ale acestor Consilii datoria ca la deschiderea 
fiecărei sesiuni ordinare, acesteia să-i expue situaţiunea judeţului sub toate 
privirile ce intră în atribuţiunile sale". În ce priveşte partea financiară pentru 
anul 1865, se arată că se realizaseră economii în valoare de 556 114 lei şi un 
deficit de 29 814,28 lei. Se menţiona, în continuare, că ,,starea celor mai multe 
din comunele rurale nu este cea propusă de lege, fiindcă mulţi dintre primari 
s-a<u> instituit de la sine perceptori contra art. I I 4, călcându-se cele prevăzute 
la art. I I 7 cu care chip a viciat şi controlul ce în principiu e scopul acestui din 
urmă, a cheltuit bani afară din cuprins . .. în buget, a covârşit articole din 
cheltuiala bugetului... făcându-se chiar viramente contra art. I 31, a adjudecat 
venituri şi executat lucrări contra art. 68a. 70, 71, 72b fără a le supune la avizul 
sau aprobarea Comitetului şi, în fine, ca urmare tuturor acestor abateri, unii sau 
n-au ţinut deloc conturi asupra manipulaţiunii banilor" şi au fost „mai multe 
reclamaţii, mai cu seamă din plasa Glavacioc, prin care primarii se acuză de 
însuşiri şi abuzuri şi asupra cărora Comitetul n-a întârziat a lua măsurile 
necesare prin încheierea Nr. 32 de la ianuarie 26 cum şi prin nr. I 62 de la mai 
1 'J c11 care se explică cau:clc (sic!) de n-a putut Îndeplini dispo=ifiilo col11i 
dintâi''. 

Despre bugetul „urbei" Giurgiu se arăta că este „alcătuit în condiţii prea 
largi", deoarece bugetul pe 1865 „este alcătuit fiind dupe vechiul sistem şi astfel 
afară de regulile contabilităţii". Bugetul pentru anul 1867 urma aceleaşi reguli. 

Despre agricultură se făceau unnătoarele aprecieri: ,,este ştiut că 

rezultatele agriculturii an curent a<u>fostfoarte minime (sic!) din cazaa sececei 
fiind producţia redusă şi din puţină arătură ce s-a făcut în anul acesta 0866), în 
comparaţie cu alte dăţi, pentru că mulţi dintre locuitori au lucrat numai atât 

2 Ibidem, f. 6-6 verso. 
3 Jbidem,.f. 89. 
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pământ pe cât credeau că o să producă îndestul pentru hrana lor ,,4 şi ,,pentru 
arăturile de estimp, pe anul viitor". Ideea generală este că ,,s-a Jacut încă şi mai 
puţin ca în anul trecut" ( erau multe semne de îngrijorare, multe dintre ele cauzate 
şi de aplicarea reformei agrare din I 864 ), şi din această cauz.ă „a suferit şi 
comerţul care, prin succesiva îngreuiere şi a condiţiilor sale, a făcut chiar pe 
mai mulţi comercianţi să părăsească reşedinţa acestui judeţ". 

Un alt motiv a fost determinat de mijloacele de comunicaţie care 
„întrerupte fiind pe aproape 6 luni, din lipsă de şosele" nu au ftcut decât să 
stăvilească „comerciu şi chiar agricultura". 

Se concluziona: ,,Legea Consilii/or judeţene .. . prevede numai o 
întreţinere insuficientă asupra unor căi, ce aproape nu există şi ... prevede o 
clasificare a drumurilor judeţene fără mijloacele de a se şoselui", se aprecia că 
pentru proiectul de buget pentru anul 1867 ,,s-a<u> făcut mai multe 
preschimbări, după părerea comitetului, de a aduce folos judeţului, fără ca, cu 
(sic!) toate acestea să treacă peste resursele şi cifra venitului din anul 1866". 

Subprefecţii, la rândul lor, sunt „invitaţi'' să prezinte Comitetului 
Permanent al judeţului rapoarte detaliate despre ,,starea de lucruri'' din plasele 
respective, greutăţile şi problemele cu care locuitorii şi administraţia se 
confruntau: ,,domnii subprefecţi, având in vedere motivele ce a<u> provocat 
aceasta şi prin care se explică ce le impune legea prin art. J JO şi J J 1, vor grăbi 
a se conforma lor, şi la care ca să fi expediat lucrările cerute şi ele nu ar fi 
nimerit desluşirile sale, să grăbească a raporta prin altele, care lucrare nu poate 
fi anevoiosă, din cunoştinţele ce trebuie să aibă, prin imediata şi pe tot momentul 
relaţiei, în care se află această .funcţiune cu autorităţile comunale şi plasa ce 
fiecare o administrează". Această încheiere, asemănătoare art. I 00 din lege, ,,se 
va comunica pe de o parte de urgenţă d-lor subprefecţi prin mijlocirea d-lui 
Prefect spre a deveni de îndată executorie, rugându-vă totodată a interveni pe 
lângă d-ul Ministru de Interne a se publica şi prin Monitor". Se observă cu 
uşurinţă, din conţinutul adresei, scrupulozitatea cu care se doreşte a se respecta 
cadrul legal, raporturile care există între Comitet şi Prefectură, între prefect şi 

subprefecţi, obligaţiile ce incumbă fiecărei părţi5 • 
Rezoluţia prefectului arată că el, la rândul lui, se supune îndatoririlor la 

care funcţia îl obligă. 
Subprefectul plăşii Marginea prezintă, în data de 7 octombrie 1866, în 

faţa Comitetului Permanent al judeţului „trebuinţele" plăşii, cea mai importantă 
problemă fiind, în viziunea subprefectului, lipsa de credit în lumea satelor, 
,Jocuitorii în cea mai mare parte nu pot prospera asupra interese/or lor agricole 
din cauză că nu au o casă de la care să se împrumute la trebuinţă, pentru a-şi 

4 Ibidem, f. 90-92. 
5 Ibidem, f. 8 verso. 
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cumpăra vite, unelte, sămânţă şi altele încât pentru întâmpinarea acestor 
necesităţi căt şi pentru alte cheltuieli sunt siliţi a lua bani după la cei avuţi, 
plătind nişte procente foarte împovărătoare, astfel produsul muncii lor se 
absoarbe în plata sumelor împrumutate". 

Alte probleme cu care locuitorii din plasă se confruntau sunt: 
1. diminuarea taxelor adiţionale, ,,care să fie înlocuite cu taxele obţinute 

din înfiinţarea cârciumilor"; 
2. instrucţia publică afectată de: faptul că locuitorii nu-şi trimiteau copiii 

la şcoală; lipsa de pregătire a învăţătorilor; frecvenţa şcolară slabă; lipsa 
localurilor de şcoală; 

3. moralitatea; se constata ,,stricarea moravuri/or" şi se prevedea ca 
măsură de remediere a acestor stări de lucruri înfiinţarea în fiecare comună a unui 
Consiliu format din preoţi, învăţători şi ,,sătenii cei mai notabili şi cu bună 
reputaţie"; 

4. neînţelegerile provocate de aplicarea Legii rurale; 
5. alinierea comunelor (lipsa unui plan de sistematizare a comunelor); 
6. necesitatea unor case mai bune: ,, fiindcă în starea în care se găsesc 

casele lor, astăzi, mai cu seamă că unii se adăpostesc în bordeie fără îndestulă 
lumină, sunt foarte vătămătoare sănătăţii şi traiului lor naturaf'; 

7. alegerea funcţionarilor de către primari care aleg în administraţie pe 
„cei mai slabi şi neexperţi", iar ca soluţie se prevedea „ca funcţionarii să fie 
numiţi de guvern sau Comitetul Permanent"; 

8. faptul că ,,perceptorii'" erau consideraţi ca lipsiţi de ,,ştiinţă de carte" 
şi prost plătiţi; 

9. lipsa de pregătire a notarilor; 
1 O. preoţii erau şi ei prost plătiţi; 
11. înlocuirea sigiliilor comunelor; 
12. exista şi o doleanţă personală a subprefectului, anume mutarea 

reşedinţei Subprefecturii din oraşul Giurgiu într-una din comunele plăşii6 • 
Raportul subprefectului plaşii Câlniştea aduce şi d în raia Cumitc:tului 

Permanent al judeţului „trebuinţele" locuitorilor din această zonă, ele fiind 
următoarele: 

1. starea drumurilor: ,,cel mai de trebuinţă drum care ar trebui 
îmbunătăţit este cel de la Pângăleşti spre Giurgiu, pe care se transportă sarea şi 
care, fiind foarte rău pământul după Valea Câlniştii, în timpul de iarnă şi pe 
ploaie este cea mai mare anevoinţă până a-l trece trecătorii''; 

2. păstrarea fondurilor comunale, care „este de trebuinţă să se înfăţişeze 
la fiecare primărie pe seama biroului percepţiei câte o ladă de lemn, în care să 
se depuie atdt in permanenţ6, bani şi bonurile casei comunale, cât şi dările 

6 Ibidem, f. 13-18. 
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fiscale ce se fmplinesc de perceptori drept spre a nu fi expuse la furt prin casele 
lor particulare"; 

3. învăţământul în lumea rurală se confrunta cu multe probleme: .,fn cea 
mai mare parte din lipsă de învăţători şi din cauză de neactivitatea trebuincioasă 
a primare lui ... şi nepăsarea părinţilor de copii" şi se considera că învăţătorii 
trebuie stimulaţi material şi se impunea angajarea unui revizor; 

4. starea localului Subprefecturii; 
5. exista pericolul producerii de incendii, ,,răul cel mai mare <care> 

bântuie astăzi este desele aprinderi ce s-ar ivi la producte, fânuri şi case"; 
6. lipsa de pregătire a notarilor comunali, care „nu pot da desluşirile ce 

ar trebui spre deşteptarea primarilor"7
. 

Cel puţin pentru perioada de început, aplicarea Legii comunale a 
provocat probleme mai ales când era vorba de persoanele care urmau să fie 
numite sau să rămână în funcţii. Astfel, în Raportul trimis de subprefectul Plăşii 
Câlniştea, prefectului judeţului, pe data de 8 ianuarie 1865, este prezentat cazul 
ivit în comuna Răsuceni: ,,Satele Răsucenii de Sus şi Răsucenii de Jos erau 
înainte separate în administraţia lor şi aveau fiecare scriitorii (notarii - n.n.) 
lor, dar cu ocazia punerii în lucrare a legii comunale întrunindu-se amândouă ca 
să se formeze o singură comună a trebuit ca această unitate să se aplice în toate 
afacerile comune" şi bugetul nu permitea decât angajarea unui singur notar. Dar 
au apărut probleme şi chestiunea nu a putut fi rezolvată. 

Un act de mare curaj din partea domnitorului Cuza, totodată şi o 
necesitate vitală pentru o societate care voia să prospere pe calea progresului, 
Legea agrară din anul 1864 a provocat mari convulsii în lumea satelor şi, potrivit 
aprecierii istoricului Vlad Georgescu, ,,principalul defect al legii ... a fost 
înzestrarea ţăranilor cu prea puţin pământ"8 • Prezentăm câteva documente din 
care reiese intervenţia Prefecturii în rezolvarea acestei importante probleme care 
a convulsionat lumea satului vlăscean. 

Totul a început de la Raportul pe care primarul comunei Novaci l-a trimis 
către Comitetul Permanent al judeţului. Se menţionau următoarele: ,,dl proprietar 
anume Dimitrie Paciurea al comunei noastre au despărţit pământul şi au dat 
cum au spus d-lui dupe noua lege rurală, locuitorii nu au avut încredere în 
delimitator şi au chemat pe un hotarnic autorizat... dl inginer dupe măsurătoare 
a găsit o sută pogoane şi şase sute stânjeni pătraţi ... venim plecat la dv, Dle 
Preşedinte, şi vă rugăm ca să binevoiţi a da ordin unde se cuvine după această 
lipsă de pământ fiindcă până acum n-am făcut nici un fel de agricultură din 

7 Ibidem, f. 1 O, 11 verso. 
8 Vlad Georgescu, Istoria românilor de la origini până în zilele noastre, 

Bucureşti, Editura Humanitas, 1992, p. 144. 
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cauza acestei lipse"9
• În faţa unei probleme cu consecinţe sociale incalculabile, 

preşedintele Comitetului Permanent intervine pe lângă prefect, pentru a lua 
măsurile necesare: ,,vă rog să faceţi ca semănat instrucţiuni/or să rânduiţi pe 
inginerul statului a verifica măsurătoarea făcută şi a împlini lipsa ce va fi în 
adevăr potrivit cu suma cuvenită a se da locuitorilor luându-se de bază procesu/
verbal şi tabela ce va fi lăsai la comună, comisia de plasă şi cu acest chip 
lucrarea vafi definitivă''. 

Rezoluţia prefectului nu lasă loc de interpretări: ,.,se va comunica dlui 
inginer verificator ca mergând la faţa locului după măsurătoarea ce se va face 
procedând după recomandarea Comitetului de va găsi lipsă prin înţelegere cu 
proprietarul o va îndeplini lăsând plan şi procesul-verbal în comună şi 

comunicând rezultatuf'10
• 

La ordinul prefectului, subprefectul plăşii Câlniştea face o nouă analiză 
la faţa locului şi înaintează un raport „relativ la mai multe neorânduieli comise 
de către primarul respectiv, şi neaducerea la îndeplinire a mai multor ordine", 
cerând ,,a lua dispoziţii pentru a lui îndepărtare din funcţiunea ce-i este 
încredinţată''. 

Primarului i se reproşa intervenţia în relaţiile dintre proprietar şi 
locuitori, precum şi faptul că i-a îndemnat pe aceştia să nu execute zilele de 
muncă pe care le aveau de făcut, urmând a Ie plăti în bani, nu organizase licitaţii 
pentru vânzarea accizelor comunei, nu pusese în aplicare hotărârea forurilor 
superioare pentru creşterea viermilor de mătase, intervenise în conflictul dintre 
proprietar şi angajaţii săi etc. 11 

Şi lumea bisericii se confrunta cu multe probleme. Astfel, într-o notă a 
protoiereului judeţului către prefect se arată că preotul Marin din comuna Onceşti 
a fost destituit de către primar ,.,sub motiv că ar fi hirotonosit preot pe seama 
cătunului Odăile ce se învecineşte cu zisa comună Onceşti, fără a lămuri curat, 
că zisul preot este făcut cu consimţământul tuturor locuitori/or din Onceşti, din 
Odăi şi din Mazăre". Se întreba, în continuare, înalta faţă bisericească: .,de la ce 
punct de vedere plecând acea primărie îl destituie din serviciu pierzdndu-şi şi 
dreptul de a-şi primi pământul cuvenit din partea proprietăţii ca toţi ceilalţi 
preoţi" şi în cazul în care se va „încuviinţa de capul locului competent iniţiativa 
luată de acea primărie, atunci zisul preot potrivit căderilor sale neputându-se 
ocupa cu alte diferite misii şi a-şi satisface cu aceia ce nesiliţi de nimeni l-au 
chemat în care era preot scoţându-l din clasa mirenilor unde putea să se 
hrănească ca (sic!) fiecare om", va avea de suferit. Cerea „a se face tot ce se 

9 D.J.A.N. Giurgiu, fond Prefectura, dosar 33/1865, f. 60. 
10 Ibidem , f. 58. 
11 Ibidem, f. 70-71. 
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cuvine pentru statornicirea sa la acea biserică şi îmbunătăţirea soartei lui 
conform legilor în vigoare" 12

• 

Prefectul intervine şi, printr-o adresă către subprefect, cere să se ia 
măsurile legale în vigoare: ,,vă invit, Dle Subprefect, ca să cercetaţi" şi ,,să 

puneţi în vedere primarului respectiv că, după art. 11 din lege, comuna este 
obligată a plăti pe toţi servitorii bisericii care neintrând în rândul amploaiaţilor 
coprinşi la art. 78, nu poate destitui pe nici unul din acei servitori, afară numai 
când ei nu şi-ar păzi datoriile" 13

• 

Comitetul Permanent şi prefectul intervin într-o altă problemă spinoasă 
pentru lumea satului, anume „darurile" pe care, în „virtutea" unui prost obicei, 
preotii din anumite sate le pretindeau de la locuitori în schimbul ,,prestării" unor 
activităti specific bisericeşti: ,,luându-se în băgare de seamă comunicaţia D-lui 
Prefect ... relativă la costatările făcute în comunele Ciolanu, Răsuceni. Malu, 
Slobozia şi Toporu, Plasa Marginea, despre lucrările bănesci ce s-a<u> urmat 
de către preoţi direct, de la locuitori când au fost chemaţi a sluji la botezuri, 
cununii sau înmormântări după vechiul obicei", Comitetul „având în vedere că 
prin bugetele comunale rurale pe anul curent 1865 s-au prevăzut anume lefi şi 
ajutoare de producturi pentru feţele bisericeşti''; solicită ,,să înceteze de îndată 
acele rele obiceiuri de a se tocmi preotul cu locuitorii pentru serviciile 
religioase" şi „cu toate acestea, unii din preoţi tot au urmat luări, după cum s-a 
constatat". Se cere, pentru rezolvarea problemei, ,,ca primarii şi perceptorii 
îndeplinind contribuţia serviciului bisericesc aşa cum este prevăzut in buget să 
cheme la casa comunală pe preoţi şi pe acei locuitori ce s-au văzut înscrişi in 
liste că le-ar fi dat bani ... şi oricâţi din acei locuitori vor declara că au fost siliţi 
de preoţi nevoindu-le a le face serviciu bisericesc fără plată să se oprească din 
suma totală cuvenită preoţilor, aceia ce vor fi luaţi prin impunere şi să se 
înapoieze celor ce vor.fi plătit, iar restul să se răspundă preoţilor după cum este 
prevăzut în buget cu desluşirea cuvenită în condica de cheltuieli unde preoţii vor 
iscăli de primire, şi la întâmplare că banii luaţi de preoţi săj1e în mai mare sumă 
de cât aceea prevăzută prin lege, acel prisos să se oprescă din productele ce 
sunteţi îndatoraţi a le da. Jar acei locuitori care vor declara că de bunei voie au 
dat câte ceva preoţilor fiindcă sunt mulţi care voiesc a da de bună voie, aceia se 
vor şterge din listă şi nu se va face scădere preoţilor". Se concluziona: ,,în 
celelalte comune ale plăşi/or pentru care se dă încredinţare că nu s-a <u> urmat 
asemenea luări se va aduce la îndeplinire dispoziţiile bugetului. Această 

regulare se va circula in toate comunele judeţului ca să se ştie şi să cunoască şi 
preoţii şi locuitorii că serviciul religios fiind regulat prin bugetele comunale 

12 Ibidem, dosar 35/1865, f. 22 verso-23. 
13 Ibidem, f. 22. 
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nimeni nu este fndatorat a plăti cu tocmeală când are trebuinţă rămând liberi cei 
ce vor a/ace vreun dar preotului fără tocmeală şi strâmtoare" 14

• 

În sensul celor menţio~ate de Comitetul Permanent se pronunţă şi 
prefectul în adresa sa către subprefectul plăşii Marginea: ,,invitându-vă, dle 
Subprefect, să faceţi ca regularea pronunţată ... să se aplice asupra preoţilor din 
subzisele comune şi tot de îndată să comunicaţi tuturor comunelor din cuprinsul 
plăşii dvs. ca să ştie şi să cunoască atât preoţii cât şi locuitorii, că serviciul 
religios fiind regulat prin bugetele comunale, nimeni nu este obligat a plăti cu 
tocmeală când are trebuinţă, rămând liberi cei ce vor face vreun dar preotului 
însă fără tocmeală şi strâmtorare" 15

. 

Nici problema învăţământului nu-l lăsa indiferent pe capul judeţului. 
Astfel, pe data de 3 ianuarie 1868, Ministerul Instrucţiunii Publice şi al Cultelor 
trimite o adresă către Prefectură în care se menţionau următoarele: ,,Dl 
N Constantinescu, învăţător la şcoala model din comuna Slobozia, plasa 
Marginea, jud. Vlaşca, arată că primăria respectivă nici până astăzi nu a dotat 
şcoala respectivă cu cele necesare, subsemnatu are onoare a vă ruga să invitaţi 
pe dl primar al citatei comuni că să procure şcolii cele indispensabile". 
Rezoluţia prefectului arată implicarea directă şi urgentă pentru rezolvarea 
problemei: ,,Recomand cu osebire Dlui Subprefect de Marginea prezenta şi 

cerem a face ca personal să efectuieze cererea învăţătorului comunei ... fără a 
mai da ocaziunea revenirii"16

• 

Revizorul şcolar al judeţelor Olt, Romanaţi, Teleorman şi Vlaşca îl 
înştiinţează, la rândul lui, pe prefect: ,,constituindu-se juriul examinator pentru 
aspiranţii de învăţători pe la şcolile comunale rurale vacante din acest judeţ, 
conform art. 369 din Legea Instrucţiunii Publice, am onoare a recomanda 
Domniei Voastre, pe aceia ce au obţinut note satisfăcătoare, rugându-vă a-i 
autoriza să funcţioneze provizoriu .. . Binevoiţi totodată a ordona autorităţilor 
competente a i se recunoaşte şi a i se da tot concursul spre a putea aduce 
prowesul aşteptat cu copiii locuitorilor, ajunşi în etate să înveţe carte". 
Rezoluţia Prefectului este în conformitate cu obligaţiile pe care acesta le are: 
,)mediat a se satisface cererea după regulă" 17 • 

Anul 1866 a fost un an dificil în privinţa producţiilor agricole obţinute, în 
multe localităţi ale judeţului apărând ca un spectru înfricoşător din alte timpuri, 
foametea. Primarul comunei Corbii Mari trimite un raport alarmant către 

subprefectura plăşii Neajlov: ,Jeri la 7(august) curent ne-am pomenit cu vreo 
câţiva oameni cerând să le dăm bilete, să se ducă cu (sic!) copii, cu toţi, unde ar 

!
4 Ibidem, f. 272 - 272 verso. 

15 Ibidem. 
16 Ibidem, dosar 34/1868, f. l. 
17 Ibidem, f. 24. 
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putea să se hrănească că (sic!) mor de foame, şed câte două zile nemâncaţi. Care 
au câte o vită se duc pe la târg şi nu le ia nimeni, bucate, pe unde se găsesc ... 
cer pe o sută de oca 50, 60 lei, pă alte locuri au cuprins bucatele, pentru 
speculă, parale n-au după ce agonisi, pentru care cu respect vă facem cunoscut, 
a ni se ordona ce să facem că stăruiesc să le dăm bilete să se ducâ' 18

• 

Subprefectul nici el nu ştie ce să facă şi cere ajutorul prefectului: ,,vă 
alătur cu respect ... raportu primarului comunei Corbii Mari, a vedea şi Dvs. 
până la ce grad aceşti locuitori sântu în lipsa nutrimentului şi săraci, din care 
cauză nici contribuţiunile nu se pot împlini la timp şi vă rog, a-mi da ordine ce 
urmează a se face, cu asemenea indivizi care sunt o sumă mai în toate 
comunele" 19

• 

În luna octombrie, la nivelul plăşii Neajlov, lucrurile se mai rezolvaseră: 
„nu am primit de la nici o comună reclamaţiunea pentru suferinţă de hrană şi 
după informaţiunile luate cu ocaziunea preumblării mele (a subprefectului) prin 
satele plăşii locuitorii în genere din puţinele producturi ce au făcut au nutriment 
pentru o lună şi două poate"20

• 

Situaţia era însă complicată la nivelul plăşii Glavacioc, după cum reiese 
din raportul trimis de subprefect Prefecturii: ,,tablou de comunele din această 
plasă cari suferă de lipsă de hrană cerut cu ordinu Domniei Voastre nr. 10339, 
formându-se, grăbesc cu respectul cuvenit, înaintat odată cu acesta spre cele de 
cuvinţâ'. Interesantă este rezoluţia Prefectului: ,,Şi la câte subprefecturi nu s-a 
primit această sciinţă să se repete spre a putea înainta urgent la ministeriu"21

• 

Potrivit listei trimise o dată cu raportul, situaţia era cutremurătoare la nivelul 
plăşii22 . 

Problema sănătăţii locuitorilor nu lăsa indiferenţi pe diriguitorii judeţului, 
încercându-se tot felul de măsuri spre a-i atrage pe locuitori în acţiunile de 
procurare a tulpinilor de vaccinuri. Astfel, într-un raport trimis rle Comitetul 
Permanent către Prefectură, pe 13 decembrie I 869, se menţionau următoarele: 
,Încheierea Consiliului General nr. 37 prin care se _fixează un premiu de doi 
galbeni pentru orice locuitor din district, care avându vacă bolnavă de vărsat va 
declara aceasta Comitetului pentru a lua a/toiu de la dânsa şi a sen1i la 
vaccinatul copiilor. Am onoare a transmite rugămintea că apreciem interesul ce 

18 Ibidem, dosar l 4/ 1866, voi. I, f. I. 
19 Ibidem, f. I verso. 
20 Ibidem, f. 37. 
21 Ibidem, f. 38. 
22 În comuna Negrenii de Sus, Fierbinţi, Glavacioc, Cătunu, toată populaţia era 

afectată de lipsa hranei, în celelalte 18 localităţi numărul celor care sufereau din lipsa 
hranei variau între 20 şi 160 locuitori. Ibidem, dosar 14/1866, voi. I, f. 40. 
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are judeţul de asemenea altoi, să binevoiţi a face să se publice prin mijloacele 
cele mai eficace această dispoziţiune spre a ajunge la cunoştinţa generală''23 . 

Deşi, pentru acel timp, pare a fi o problemă relativ minoră, 

corespondenţa poştală era tratată cu toată seriozitatea. Astfel, într-o adresă a 
Ministerului de Interne - Direcţiunea Generală a Telegrafelor şi Poştelor -
Divizia Contabilităţii se arăta că ,,Dirigintele Oficiului Poştal Obedeni referă că 
mai toate comunele din plasa Neajlov-Glavacioc, pendinte de acel oficiu, nu 
trimit regulat vătăşei de 3 ori pe săptămână pentru schimbul corespondenţei 
poştale, şi în special dl primar al comunei Preajba care dupe cum vă puteţi 
convinge ... refuză categoric a mai da vătăşei la zilele destinate de regulamentul 
poştelor rurale". Prefectul era rugat „a obliga pe primarii comunelor ... să 
trimită regulat vătăşei de 3 ori pe săptămână la biroul de reşedinţă, deoarece din 
asemenea cauză se aduce prejudiciu publicului care adesea se reclamă contra 
inconvenientelor ce întâmpină''. 

Rezoluţia prefectului este foarte fermă: ,,D-lui Subprefect... văzând 

corespondenţa de faţă este invitat a lua de îndată cele mai energice măsuri 
pentru îndreptarea serviciului''. 

Subprefectul se conformează şi „ca rezultat al prezentului ordin, cu tot 
respectul supun la cunoştinţa D-voastră că transportându-mă la comuna 
Preajba, am luat energice dispoziţiuni, ca pe viitor să se trimiţă regulat de 3 ori 
pe săptămână vătăşei pentru exactul serviciu al Poştei''24. 

Prezentăm în continuare o dovadă a modului cum funcţiona relaţia dintre 
un minister - Prefectură şi Consiliul General al Judeţului Vlaşca, în rezolvarea 
unei probleme deosebit de importante pentru lumea satelor vlăscene, problema 
,fabricării băuturilor spirtoase". Ministrul de Interne trimite o telegramă, în 
regim de urgenţă, referitoare la măsura opririi „distilării rachiului din porumb, 
orz şi mei", în contextul în care se constata lipsa alimentelor de bază pentru hrana 
populaţiei. 

Comitetul hotărăşte ,,poprirea fabricării băuturilor spirtoase din 
porumb, orz şt met pana la nuuu rt:cultii''25

. 

În calitate de reprezentant al guvernului în teritoriu, prefectul intervine 
pentru rezolvarea unor cerinţe ale forurilor care se aflau în subordinea lui, 
respectiv ale Subprefecturilor. Astfel, Serviciul de Şosele al Districtelor Ilfov şi 
Vlaşca îl informează pe prefect, în data de 22 ianuarie I 868, despre „desluşirile 
ce cer D-nii Subprefecţi de Marginea şi Câlniştea în privinţa speciei şi grosimii 
copacilor ce trebuie a se planta pe marginea şoselelor precum şi despre 
adâncimea gropilor', şi cere să se comunice acestora că Serviciul a însărcinat pe 

23 lbiMm, do•2SII869, f. 47. 
24 lbidem, dollr 6/1889, f. 17 verso. 
25 Ibidem, dosar 14/1866, voi. I, f. 42, 48-48 verso. 
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conductorul A. Bădulescu „a veni la faţa locului şi a da toate informaţiile 
cerute". Rezoluţia prefectului este foarte clară: ,,a se comunica celor de drept 
spre sciinţă''26 • 

Subprefecţii, la rândul lor, trimit rapoarte prefectului despre starea 
drumurilor, din raza lor de competenţă. 

Pe data de 4 februarie 1867, subprefectul plăşii Neajlov îl informa pe 
prefect, ,,dupe cum se ia informaţii din referatele d-lor primari respectivi", că 
„podurile şi podisce/e s-au aflat in bună stare, afară numai de cel numit Podu 
Doamnei şi despre care s-au adresat D-voastre referatul nr. 34 care vă fac 
cunoscut"27

• 

În luna aprilie 1867 subprefectul plăşii Glavacioc trimitea şi el un raport 
în acest sens: ,.,Drnmul cel vechi dintre fostele poşte Baciu şi Talpa nefiind încă 
arat s-a<u> luat deîndată măsuri şi îndreptându-se astfel precum a fost. fără a 
se aduce comunicaţiei cea mai mică impiedicare"28

• 

Problema preţurilor intra şi ea în sfera de interes a Prefecturii astfel că, 
primarul oraşului Giurgiu trimite la 31 decembrie 1868 un raport în acest sens: 
,.,Dl căpitan al Barierei Oborului ... mă informează că astăzi 23 curent au 
circulat preciurile numai la productele următoare: grâu curat, chila lei noi, 65, 
60, 57, 46; orz, chila, lei noi, 41, 39; fânul cam/, 14, 11". Încheia astfel: 
,,subsemnatul am onoare a/ace cunoscut D-voatre cu aceasta spre ştiinţă"29 . 

Chiar şi cheltuielile ocazionale legate de diferitele manifestări şi 
sărbători intrau în sfera de colaborare dintre Prefectură - Comitetul Permanent -
Primăria oraşului Giurgiu: ,,cu nota D-lui Primar al urbei Giurgiu nr. 403 
primindu-se o listă de cheltuielile cerute în sumă de lei douămiipatruzecişiopt. 
pentru facere de iluminaţie cu ocazia zilei de 24 ianuarie în memoria îndoitei 
alegeri a Măriei Sale Domnitorul Principatelor Unite Române conform 
telegramei D-lui Ministru de Interne nr. 1076. Am onoarea a vă transmite Dv. în 
original odată cu înaintarea copiei după jurnalul i'ncheiat de Consiliul Comunal 
nr. JO a cunoaşte, Dle Preşedinte, că, chitanţele celor ce şi-au primit banii s-au 
depus la dosarul de contabilitate al Primăriei''30 • 

Nu întotdeauna relaţiile între „centru", respectiv diferitele ministere şi 

Prefectură decurgeau lin, spre exemplu, Ministerul Finanţelor - Serviciul 
Contabilităţii Directe, prin adresa nr. 1106/12 ianuarie 1867 îi aduce prefectului 
anumite reproşuri cauzate de „raportul ... nr. 14143 prin care expuneţi 

imposibilitatea în care vă găsiţi de a participa la comisiunea instituită pentru 

26/bidem, dosar 10/1867, f. 144. 
27 Ibidem, f. 2. 
28 Ibidem, f. 27. 
29 Ibidem, dosar 13/1869. 
30 Ibidem, dosar 6/1866, f. 13. 
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evaluarea din nou a proprietăţilor din acel district, exploatate de însuşi 
proprietarii lor, din cauza lipsei resurselor de a vă trasporta pe la diferitele 
proprietăţi de această natură, că sunt în mare depărtare de reşedinţă". De aceea 
capul ministerului respectiv concluziona: ,,îmi place de a crede, că ... binevoind 
a recunoaşte strâmtoarea în care se găseşte statul, veţi renunţa la asemenea 
diurnă ca şi ceilalţi colegi". Prefectul răspunde, la rândul lui, în legătură cu 
sacrificiul cerut, de a renunţa la încasarea diurnei: ,,nici unul nu se găseşte în 
poziţiunea excepţională a subscrisului de a servi fără leafă, căci prin noul buget 
nu numai că s-au tăiat prefectului de Vlaşca diurna sau cheltuiala de 
reprezentare, ba încă şi modica sumă de 300 lei pe lună excursiunea în judeţ". 
Se menţiona că ,,sacrificiuI'' făcut se ridica la suma de 24 OOO lei şi concluziona: 
„vedeţi dar, Dle Ministru, că fac destule sacrificii pentru serviciul ţerei mele şi 
dacă am cerut şi insist a cere diurnă pentru transportarea mea în judeţ spre a 
face evaluarea proprietăţilor cauza este că lipsesc mijloacele pentru efectuarea 
acestei cheltuieli, şi binevoiţi a crede că imposibilul este anevoie de îndeplinit"31

• 

Perioada 1941-1949 este o perioada mult mai complexă comparativ cu 
cea anterioară, ne aflăm într-un moment în care instituţia, ca şi societatea 
românească evoluaseră, regimul democratic fusese înlocuit, însă, de către un 
regim autoritar şi în acest context şi rolul Prefecturii ca instituţie a crescut, 
devenind, practic, un factotum la nivelul judeţului. 

Prin Decizia nr. 940/ I octombrie 1940 s-a constituit, la nivelul 
Prefecturii judeţului Vlaşca, Consiliul Prefecturii, format din: 

a. Prefectul judeţului - preşedinte; 

b. Medicul primar al judeţului; 
c. Medicul primar veterinar al judeţului; 
d. Administratorul financiar de încasări şi plăţi; 
e. Inginerul şef; 
f. Arhitectul judeţului; 
g. Inspectorul şcolar; 
h. Avocatul judetului; 

i. Directorul serviciului agricol al judeţului; 
j. Prim-procurorul Tribunalului Judeţului Vlaşca; 

k. Protoiereii circumscripţiilor I şi II; 
I. Comandantul Legiunii de Jandanni; 

m. Directoml Liceului „Ioan Maiorescu"32
. 

Ministrului de Interne îi este adresată propunerea ca toate consiliile care 
funcţionau pe lângă prefectură, preturi şi primării, ca şi sfaturile judeţene şi 

31 Ibidem, dosar 15/1866, f. 6-7 verso. Dintotdeauna instituţiile statului s-au 
confruntat cu problema unor fonduri insuficiente. 

32 Ibidem, dosar 16/1939-1945. f. 35. 
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săteşti să fie contopite într-unul singur, pentru ca munca administrativă pe teren 
să aibă o pondere mai mare33

. 

Pe 26 aprilie 1941, Prefectura trimite o adresă membrilor Consiliului de 
Colaborare prin care le cere următoarele: ,.pentru executarea ordinului 
Ministerului de Interne nr. 37a/1941, prin care ne ordonă a se întocmi un plan 
de activitate pe judeţ pentru toate organele şi serviciile existente ce acţionează 
pe teren administrativ gospodăresc, sanitar, tehnic, cultural, şcolar, agricol, 
silvic, spiritual etc., am onoare a vă ruga să binevoiţi a ne înainta un plan de 
activitate al autorităţii Dvs., în ceea ce priveşte realizările pe teren în acest 
judeţ, pentru a fi trecut în planul general de activitate al judeţului". La final se 
concluziona: ,,lucrarea prezintă o importanţă capitală ... şi vă rog să binevoiţi a 
mi-l înainta chiar astăzi până la ora 12 din zt'34

• 

Conform adresei trimise de Prefectură către principalele servicii ale 
judeţului, acestea trimit, la rândul lor, Prefecturii rapoarte despre greutăţile 

întâmpinate şi modul cum văd rezolvarea acestor probleme. 
Pe 29 aprilie 1941, Serviciul Tehnic al Judeţului Vlaşca înaintează un 

raport informativ către Prefectură, în care se arăta că „are un ro/foarte important 
deoarece toată partea constructivă a judeţului se !.prijină pe acest serviciu". 
Dintre greutăţile întâmpinate se menţiona, printre altele. lipsa de personal: 
,.personalul cu care a fost încadrat acest serviciu a fost cu totul insuficient. 
Pentru întreg judeţul era nevoie de opt secţiuni tehnice conduse de subingineri 
tehnici sau conductori arhitecţi. Situaţia era dificilă deoarece din cei patru şefi 
de secţie tehnică, trei erau concentraţi. Situaţia reţelei telefonice lăsa şi ea mult 
de dorit şi în acest sens este absolut necesar să se sporească personalul telefonic 
şi, în acelaşi timp, să i se dea o distribuţie mai raţională in judeţ". Mai era 
nevoie de „înzestrarea reţelei telefonice cu materiale telefonice noi". Apăruseră 
şi alte probleme precum ,formalităţile prea complicate care se cer în executarea 
lucrărilor" deoarece „dacă în timpurile normale aceste formalităţi îngreuiază 
executarea lucrărilor astăzi fac aproape imposibilă executarea lor". 

Alte greutăţi erau cauzate de absenţa de pe piaţă a materialelor de 
construcţii, preţurile foarte mari şi costurile tot mai încărcate ale devizelor. Ca 
soluţie se preconiza simplificarea normelor de angajare şi executare a lucrărilor. 
Un rol important în activitatea serviciului îl constituia efectuarea prestaţiei în 
natură de către locuitorii judeţului. Era cunoscut faptul că „locuitorii nu vor să 
execute prestaţia şi chiar acei care o execută o fac în condiţiuni slabe". Se 
propunea luarea de „ măsuri prin autorităţi şi pe toate căile posibile ca să se 
convingă locuitorii că lucrările care se fac sunt în propriul lor interes căci, 
depunând o mică muncă în mod benevol, se realizează drumuri mai bune care 

33 Ibidem, dosar 25/1941, f. 46-46 verso. 
34 Ibidem, f. 43. 
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vor fi folosite mai lesnicios de către ei şi valorificându-şi astfel, mai bine, 
produsele agricole"35

• 

Serviciul Tehnic revine pe data de 29.04.1941 cu un nou raport către 
Prefectură referindu-se la problema alimentării cu apă a satelor. Din păcate 
„chestiunea alimentării cu apă potabilă nu este soluţionată'' şi, pentru ca apa să 
fie bună de băut, trebuia să îndeplinească mai multe condiţii: a) să nu fie 
contaminată de microbii bolilor sociale, b) să nu fie prea dură, c) temperatura 
apei să fie de 8-12° C. Pentru îndeplinirea acestor condiţii soluţiile erau 
următoarele: îantânile să fie închise, să fie folosite puţuri „tip american", care 
,,sunt relativ destul (sic!) de ieftine şi pot.fi adaptate la gospodăriile particulare", 
îantânile să fie construite la o distanţă de cel puJin 20 de metri de grupurile 
sanitare şi să aibă o adâncime de cel puţin 1 O metri3 

• 

Inspectoratul Şcolar al Judeţului Vlaşca se referă şi el la greutăţile cu 
care se confrunta, una din problemele importante fiind situaţia localurilor de 
şcoală. Inspectorul precizează: ,,cunoaştem lipsa de mijloace cu care au de luptat 
şi unele din comune. Ştim însă că dacă administraţia locală se va ocupa şi de 
problema aceasta a şcolii, se va putea rezolva în timp de câţiva ant'. Ca soluţie 
propunea ,,să se prevadă, in bugetul fiecărei comuni, de fiecare sală de clasă 
proprie sau închiriată câte 6 OOO lei''. 

O altă problemă o constituia frecvenţa şcolară, deoarece dacă la 
începutul anului şcolar frecvenţa era bună, ,,spre primăvară ea începe să 
slăbească'' şi, ,,în aceste vremuri grele, frecvenţa a fost asigurată cu multă 
greutate din cauza concentrării unora dintre reprezentanţii legali. cum şi a lipsei 
materiale a altora dintre aceştia". Ca soluţii erau preconizate: a) stăruinţă din 
partea corpului didactic, b) rezultate bune în munca didactică, c) aplicarea 
amenzii legale37

• 

La rândul său, Serviciul Financiar al Prefecturii înainta un memoriu 
privind activitatea depusă. Se preciza că activitatea Serviciului Financiar s-a 
Bcut în „spiritur' instrucţiunilor date de Ministerului de Interne cu privire la 
întocmirea planului de activitate al Prefecturii. Serviciul a fost organizat conform 
Regulamentului privitor la organizarea Prefecturilor. Se înfiinţaseră cele trei 
birouri care compuneau Serviciul Financiar: a) Biroul contabilităţii judeţene şi 
comunale, b) Biroul de ordonanţare, economic şi de licitaţie, c) Biroul verificării 
conturilor de gestiune comunală. Se preciza că în toate birourile se înfiinţase 
„ registrul în care se trec lucrările ce intră, se lucrează şi ies din prefectură 
ţinându-se evidenţa lor" şi „de asemenea s-au înfiinţat mape pentnt lucrările la 
care avem de primit răspunsuri şi se ţine evidenţa lor". 

35 Ibidem, f. 25-26. 
36 Ibidem, f. 27. 
37 Ibidem, f. 28-29. 
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Ca o prioritate, se întocmise programul de lucrări „ce se va pune în 
aplicare ... cu fonduri din bugetul prefecturii". Programul era destul de generos şi 
prevedea construirea a două făntâni igienice „delta" în comunele Bulbucata şi 
Târnava, repararea dispensarului din Ghimpaţi, repararea de şcoli, terminarea 
picturii Bisericii Adormirea Maicii Domnului din Giurgiu, reparaţii executate la 
judecătoria din Vida şi construirea unei marchize la judecătoria Siliştea, 
aprovizionarea cu pietriş pentru şosele, repararea de poduri şi podeţe, cel mai 
important fiind cel de la Căscioarele, plantaţii de pomi pentru şosele, întreţinerea 
a patru staţiuni de montă. 

Se concluziona: pentru urmărirea încasărilor comunelor rurale „am primit 
şi controlat bunul mers al încasări/or" şi „ vom forma din situaţiile ce ni se trimit 
în acest exerciţiu financiar dosarul de control al operaţiuni/or fiscale ale 
comunelor". Registrul de valori al Prefecturii era constituit de mai mulţi ani, în el 
fiind trecute toate titlurile de valoare, excedentele judeţului şi garanţiile 

antreprizelor". Se ceruse preturilor ca să se Înainteze câte un exemplar din 
inventarele cu averea mobilă şi imobilă a comunelor rurale „pe care le vom fixa 
în mape şi le vom anexa la inventarul prefecturii"38

• 

Medicul primar al Serviciului Sanitar al judeţului Vlaşca se referă, în 
raportul lui către Prefectură, la una din principalele probleme cu care era 
confruntată lumea satelor, respectiv problema alimentării cu apă. Se arăta că 
majoritatea puţurilor şi îantânilor din judeţ erau în bună stare, fiind construite din 
tuburi de ciment. În momentul întocmirii raportului tuberculoza şi pelagra „erau 
în creştere", motivul fiind „imposibilitatea de a se face izolarea tuberculoşi/or, 
lipsa unei alimentaţii bune a populaţiei sărace". Starea de curăţenie în judeţ era 
apreciată ca fiind „mulţumitoare", dar curăţenia corporală lăsa de dorit „la 
familiile sărace care nu au săpun şi nici rufe". Ca măsuri se preconiza ca fiecare 
primărie să aibă maşini de tuns, foarfece şi petrol. 

Spitalele funcţionau „normar', dar „aprovizionarea lor pentru hrana 
bolnavilor şi a persoane/or a devenit grea". Ca soluţie se cerea „ca primăriile în 
comunele unde sunt spitale să-i ajute pe medici pentru procurarea pâinii, 
laptelui, cărnii". 

Dispensarele comunale funcţionau şi ele la limita sărăciei. În lumea 
satelor se înmulţeau cazurile oamenilor muşcaţi de câini, în pofida măsurilor 
luate pentru împuţinarea lor, precizându-se că turbarea „a devenit o problemă 
serioasă". 

Alimentaţia populaţiei sărace constituia şi ea o problemă aflată în atenţia 
Serviciului, problemă agravată datorită faptului că alimentele de primă necesitate 
,,s-au împuţinat" şi ,.pelagra a Început să facă victime". Unul dintre motive se 
datora faptului că la mori ,,se macină şi se vinde porumb stricat". 

38 Ibidem, f. 39-40. 
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Lipsea carnea, ,,acest articol alimentar atât de necesar" fiind ,foarte 
scump şi inaccesibil populaţiei sărace". Ca soluţie se prevedea „a se lua măsuri 
atât pentru pescuit pe o scară mai întinsă cât şi pentru distribuirea pe preţuri 
mai moderate a peştelui''. Se mai cerea ca ,,sătenii să cultive zarzavaturi în 
curţile lor", căci ,,majoritatea nu sunt cultivate cu nimic". 

Alte probleme aflate în atenţie erau: a) eliminarea moaşelor empirice; 
b) condiţiile insalubre de lucru de la întreprinderile industriale; c) secarea 
băltoacelor, scurgerea şanţurilor; d) îngrijirea puţurilor; e) controlul mai atent la 
eliberarea autorizaţiilor de înmormântare; f) păstrarea în condiţii cât mai bune a 
imprimatelor şi a registrelor; g) supravegherea curăţeniei elevilor.39 

Raportul Serviciului Zootehnic şi Sanitar Veterinar al judeţului Vlaşca 
arăta şi el necesităţile pe care acest serviciu le avea. Se preciza că „actualul 
abator în funcţiune al oraşului Giurgiu e o ruşine a timpului, o baracă 

degradată, de scânduri vechi, fără ferestre, murdară, montată pe nişte stâlpi 
înfipţi în pământ, care se clatină la bătaia vântului, nu se poate numi abator". 
Soluţia era o clădire de cărămidă, construcţie nouă care era aproape terminată şi 
pentru care se cereau fonduri de circa 4-6 milioane lei, dar Primăria oraşului 
Giurgiu avea trecută în buget o sumă de 700 OOO lei. În judeţ se constatase că 
„majoritatea comunelor se dezinteresează de starea sanitară a animalelor şi 
păsărilor", iar „staţiunile (de montă) funcţionează slab din cauză că locuitorii 
bat iepele cu armăsari improprii şi neautorizaţi". 

Pentru remedierea situaţiei existente din punct de vedere sanitar veterinar 
se făceau următoarele propuneri: să se dea ordin primăriilor, prin intermediul 
preturilor, să se intereseze de starea sanitară a vitelor şi păsărilor; să se facă 
abatoare de tip rural în comunele Vida, Clejani, Pietroşani, Grădişte şi 

Drăgăneşti; să se găsească un teren pentru cimitirul de animale în comuna 
Arsache; de asemenea, cimitire erau necesare şi în alte comune ale judeţului 
precum: Scurtu, Drăceşti, Negreni şi satele Şopârleşti. Valea Poştei, Albeni şi 

Podişoru; construirea unui număr de cinci grajduri comunale şi intercomunale; se 
solicita şi suma de 20 OOO lei pentru vaccinarea antiholerică la păsări etc. 40 

Camera Agricolă a judeţului Vlaşca arăta că „acţiunea agricolă in judeţ 
nefiind numai o problemă tehnică. care (sic!) este de resortul organelor tehnice 
ale Camerei Agricole, ci şi o problemă de ordin sociar', era nevoie „de 
concursul tuturor.factorilor intelectuali ai satelor". Se concluziona în legătură cu 
ţăranul vlăscean: ,,orice problemă nouă se pune ... este de la început refractar". 
Se dădea, drept exemplu, acţiunea începută pentru înfiinţarea de lucemiere pe 
islazurile comunale, pe care ţăranul „o socoteşte ca pe o calamitate", la fel 

39 Ibidem, f. 30-31 verso. 
40 Ibidem, f. 32-36. 
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plantaţiile pe islazuri, pentru fixarea terenurilor degradate considerate „de 
asemeni ca pe o pierdere pentru ei". 

Exemplificarea continua: ,,actualmente vom construi umbrare şi vom 
împărţi islazul în tarlalele de păşunat, care de asemenea e primită ostiI''; la fel 
,,s-a înfiinţat o casă de asigurare a vitelor, care dă prilejul ca pe cale mutuală să 
ajute ţărănimea lipsită îndeosebi de capitaf' şi „această operă nu este înţeleasă 
decât numai după o îndelungată propagandă, considerând-o ca pe o sarcină''. 
Totuşi, un început se făcuse şi măsurile luate ,,sunt discutate în lumea satelor". 
Exista o reticenţă constatată şi din partea factorilor intelectuali şi chiar 
administrativi. Se considera că „toate măsurile de ordin tehnic în agricultură 
poartă răspunderea noastră (Camera Agricolă - n.n.) şi înţelegem să fim 
ascultaţi". 

Se dădeau exemple concrete despre ce se făcuse până atunci pentm 
lămurirea populaţiei de la sate: ,,S-a dat o dispoziţiune ca semănatul porumbului 
să se facă mai devreme, o operă extrem de importantă pentru regiunea noastră, 
verificată această problemă de practica anilor îndelungaţi şi de rezultatele 
semănatului porumbului la Ferma Pietroşani, în condiţiuni absolut identice". 
Concluziona: ,,Nu înţelegem să mai .fie discutată în mod empiric de nimeni, ci să 
se dea întregul concurs pentru realizarea ei. Răspunderea o avem noi". 

Se cerea sprijinul autorităţilor în realizarea următoarelor măsuri: 

asigurarea vitelor, distrugerea cuiburilor de ciori, explicarea realizării planului de 
cultură, semănatul porumbului mai devreme, continuarea operaţiunii de creare a 
grădinilor de zarzavat, repararea digurilor Băneasa, Malu Roşu, Gostinu şi 

aprovizionarea cu unelte agricole mici. În finalul raportului se concluziona: 
,,agricultura nu este suficient să fie o problemă curent ii şi uşoară, de la an la an, 
să ne mulţumim că am semănat şi arat toată suprafaţa, ea este şi devine o gravă 
problemă de fond. Trebuie să ne preocupe mărirea producţiunii la hectar. Pentnt 
aceasta am luat iniţiativa de a forma loturi demonstrative ţărăneşti în care să 
urmărim şi să demonstrăm metodele pentru mărirea producţiunii41 • 

Poliţia Oraşului Giurgiu - Biroul Siguranţei, ca urmare a Ordinului 
Prefecturii cu nr. 9488/17 aprilie 1941, trimite un Raport pentru luna mai 1941. 
despre starea de spirit a populaţiei din oraş, putând vorbi în fapt de o adevărată 
„radiografie" a populaţiei oraşului în acel moment. Analiza este făcută în detaliu 
pentru fiecare categorie social-profesională, inclusiv pentru populaţia românească 
refugiată din teritoriile cedate. Interesant este şi faptul că se fac propuneri pentru 
găsirea unor soluţii la problemele cu care populaţia se confruntă. 

Despre funcţionarii statului se menţionează că formează o categorie 
socială destul de importantă în raport cu populaţia oraşului şi că nu sunt grupaţi 
în nici o asociaţie profesională. Starea de spirit „nu este prea mulţumitoare 

41 Ibidem, f. 36-37. 
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avându-se în vedere scumpetea vieţii şi greutăţile familiale pe care le au", cu 
toate că „ armonizarea salariilor, făcută de stat în scopul de a uşura viaţa lor şi 
de a le asigura un minimum de existenţă, mai satisfăcător, nu mai corespunde 
astăzi preţurilor exagerate de pe piaţă", şi ei aşteaptă „ca statul să intervină cu o 
nouă majorare de salariu, pentru a îmbunătăţi situaţia lor şi a le crea 
cooperative, unde pot să-şi procure şi ei mai uşor şi mai ieftin articole strict 
necesare existenţei''. 

Funcţionarii particulari aveau şi ei un rol important şi nu erau constituiţi 
în organizaţii profesionale. Erau „nemulţumiţi de patronii lor, care le pretind o 
activitate chiar şi peste orele de repaus, fără ca să le asigure prin salariu un 
minimum de existenţă". Ei se întrebau că, dacă ,,statul a îmbunătăţit întrucâtva 
situaţia .funcţionarilor prin mărirea salariilor, de ce nu ar face şi patronii acelaşi 
lucru în cadrul întreprinderilor particulare". Poliţia arăta că ,,se/ace un abuz cu 
băieţii de prăvălie, care muncesc câte 16-18 ore pe zi, întreţinuţi rău, atât ca 
hrană cât şi ca îmbrăcăminte". În acest caz se solicita intervenţia Camerei de 
Muncă. 

Dintre liber-profesionişti, numărul cel mai mare îl reprezentau avocaţii. 
În rândul lor se constata „o dublă nemulţumire pentru cazul concentrărilor. Când 
sunt concentraţi, avocaţii sunt puşi În situaţia de a nu-şi putea exercita meseria 
şi deci nu-şi pot câştiga cele necesare pentru existenţă. Când nu sunt ei 
concentraţi, li se amână procesele pentru că sunt concentraţi clienţii''. 

Alte categorii sociale precum inginerii, doctorii, arhitecţii se aflau într-o 
situaţie mai bună deoarece ,,majoritatea lor sunt mobilizaţi pe loc, pentru lucru, 
aşa că pot să-şi vadă de profesiunea lor". 

Comerţul stagnase foarte mult din cauza lipsei de mărfuri şi a preţurilor 
exagerate ce existau la fiecare articol de comerţ; în acest context, micii 
comercianţi „abia îşi pot câştiga existenţa zilnică" şi mulţi ,,spun că vor să-şi 
închidă magazinele pentru că nu pot rezista impozitelor prea mari". Probleme 
speciale aveau măcelarii care „se plâng că nu mai găsesc carne, că nu sunt vite, 
fur t.:1dt:: t.:urt:: .lUIII 11u st: pul 1.:u111pi1ru fii11d prt:a :!icumpc:". 

Industria în Giurgiu „este foarte redusă", ea fiind reprezentată de: fabrica 
de zahăr ,.,Danubiana", moara ,,Doamna", moara „Harich ", fabrica de bere 
„Germani"', două fabrici de tricotaje şi alte stabilimente mai mici. În activitatea 
lor apăruseră greutăţi cauzate de „lipsa materiilor prime", care pun ,,aceste 
fabrici in situaţia de a nu putea satisface cererile care le au pe piaţă". 

Meseriaşii şi muncitorii reprezentau şi ei un contingent important în 
cadrul populaţiei oraşului. Situaţia lor era înrăutăţită de „conjunctura de război, a 
raporturilor economice de azi, recoltele slabe din ultimii ani, precum şi sporirea 
necesităţilor interne de consum". Printre meseriaşi se constatau nemulţumiri „din 
lipsă de materiar', având „de suferit În special cizmarii şi croitorii care nu pot 
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să-şi exercite meseriile". Muncitorii din Giurgiu găsesc de lucru şi „nu există 
nemulţumiri printre ei şi munca lor este destul de bine plătită". 

Invalizii, văduvele şi orfanii de război aveau şi ei probleme fiind „în 
parte nemulţumiţi, susţinând că statul a pus prea puţină grijă pentru aranjarea 
unei situaţii mai bune şi pentru ei". 

Ca o concluzie, se aprecia că „toată populaţia simte nevoia de alimente 
şi, in special, de cele de primă necesitate". Lipseau de pe piaţă unnătoarele 
produse: făina, orezul, zahăml şi carnea de vită. Se simţea nevoia intervenţiei 
statului în ceea ce priveşte preţurile existente la articolele de îmbrăcăminte şi 
încălţăminte „care au devenit exagerate sub pretextul că nu se găsesc. 

Comerciantul aruncă vina pe fabricant, iar acesta aruncă vina pe staf'. 
Despre populaţia românească refugiată din teritoriile cedate se arăta că se 

încartiruiseră toţi în oraş şi ,,simt aceleaşi nevoi şi lipsuri ca şi restul populaţiei" 
şi, în plus, ,,aceştia mai simt nevoia unui cămin propriu.fiindcă chiriile (sic!) sunt 
iarăşi o greutate destul de apăsătoare, mai ales pentru situaţia lor de refugiaţi. 
În finalul raportului se făceau câteva propuneri pentru remedierea unora dintre 
problemele cu care populaţia oraşului se confrunta: faţă de lipsa de pe piaţă a 
alimentelor şi faţă de creşterea zilnică a preţurilor se considera că este nevoie de 
a se institui cât mai curând cartele, cel puţin la articolele de primă necesitate"; 
cât priveşte unele alimente şi chiar articole de îmbrăcăminte şi încălţăminte, 

pentru a nu se mai ajunge în situaţia în care consumatorul să fie lăsat la bunul 
plac al comercianţilor se aprecia că „ar fi potrivit să se organizeze cooperative 
sub supravegherea şi controlul statului"; pentru aducerea cărnii pe piaţă se 
propunea: ,,dacă este posibil ca vânzarea ei să nu mai fie reglementată prin 
ordonanţă ci să se lase la libera concurenţă şi, in acest fel, măcelarii îşi vor 
procura din destul vitele necesare pentru îndestularea populaţiei',42 • 

Raporturile dintre Prefectură şi servicii, modul de colaborare, relaţiile de 
subordonare existente, toate acestea sunt puse în evidenţă de şedinţele Consiliului 
de Colaborare al Prefecturii. 

În şedinţa din 5 iunie 1941, protoiereul judeţului aduce la cunoştinţa 
Consiliului că, în urma celor stabilite în şedinţa precedentă, începuseră lucrările 
la biserica din comuna Uzunu, că planurile şi celelalte lucrări pregătitoare sunt 
terminate şi cu sprijinul forurilor bisericeşti şi urmare a colaborării cu celelalte 
organe locale „lucrarea se va începe zilele acestea". Mai făcea cunoscut că „in 
general lucrările de reparare ale bisericilor distruse de cutremur nu 
progresează'', iar în comuna Ciolanu se organizase o chetă publică şi „totuşi 
roagă pe Dl Prefect să le vină cu puţinul D-sale concurs in această cauză''. 
Prefectul relevă faptul că „deşi s-au cerut protoiereilor să înainteze tablouri 
complete cu deteriorările suferite de biserici după cutremur, pentru a pleca in 

42 Ibidem, f. 127-132. 
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perfectă cunoştinţă de cauză, totuşi până astăzi nu ne-au pan,enit tablourile de 
la toate protoieriile" şi cerea grabnic înaintarea acestora. 

P!otoiereul aducea la cunoştinţa prefectului şi vizita pe care o organizase 
în judeţ I.P.S.S. Patriarhul României şi că acesta „a fost foarte nemulţumit de 
starea bisericilor şi în special a celor din oraşul Giurgiu, pentru care primăria 
oraşului nu face toate sforţările necesare". Prefectul arăta „că a fost cu 
neplăcere surprins de vizita în judeţ, care i s-a adus la cunoştinţă abia după ce 
f P.S.S. s-a întors de la Rusciuk". Se întreba ,,şi cu drept cuvânt, de mai avem 
Poliţie şi Jandarmerie", constatând că „agenţii de poliţie sunt indolenţi şi nu 
contribuie, din proprie iniţiativă şi peste consemnul dat, cu nimic la sen,irea 
autorităţii administrative. Nu sunt organizaţi. nici disciplinaţi şi nici instruiţi ca 
să fie un factor util administraţiilor locale în acţiunea lor de poliţie 
administrativă şi socială". 

În concluzie, îl invita pe şeful Poliţiei ,,să ia în mână organizarea şi 
instruirea corpului de gardieni, să-i disciplineze şi organizeze ca să se observe 
noul val de redresare şi program în această instituţie". În ceea ce priveşte 
acţiunea de ridicare şi reparare a sfintelor lăcaşuri, prefectul era de părere ca ,,să i 
se caute în bugete fonduri şi posibilităţi, nu de ridicare de noi lăcaşuri, ci de 
repararea şi conservarea celor existente" şi să ,,se procedeze prin urmare la 
reparaţii pe etape şi aceste reparaţii să se facă bine, pentru ca astfel banii să nu 
fie cheltuiţi în zadar". 

Reprezentantul Serviciului Veterinar a arătat modul în care se realizaseră 
cele stabilite în întâlnirea anterioară. Autorităţile comunale anunţau acum, cu mai 
multă promptitudine, despre starea sanitară a animalelor şi păsărilor şi, cu 
excepţia comunelor Târnava şi Ghimpaţi, înaintaseră situaţiile cerute. Începuse 
acţiunea de castrare a armăsarilor neautorizaţi şi, în comunele Vida, Clejani, 
Pietroşani, Grădiştea şi Drăgăneşti, se derula acţiunea de construire a abatoarelor 
de tip rural. Datorită acţiunii eficiente a Serviciului au fost lichidate focarele de 
antrax, în comunele Onceşti, Pietroşani, Bucşani şi Răduleşti, de holeră aviară, în 
l:UlllWlck Oaia, Onl:cşti, Baciu şi Giurgiu, de pestă porcină, din comuna Prcajbn 

de Jos. Fuseseră vaccinate 4000 de vite, porci, dar şi păsări, iar pentru 
combaterea turbării se distribuiseră 200 pilule de stricnină, dar se constata că 
„măsura era insu_ficentă". Pentru prevenirea turbării se considera că trebuie luate 
măsuri pentru recenzarea câinilor şi impunerea celor care îi deţineau, cu taxele 
prevăzute de legea administrativă, singurul mod prin care se putea „activa" cu 
succes în această cauză. 

Şeful Serviciului Drumuri arăta şi el greutăţile cu care se confrunta: 
,,scumpetea exagerată a materialelor şi formalităţile complicate de angajare şi 
executare a lucrărilor", mâna de lucru care „nu se găseşte". Prefectul, mult mai 
practic, a cerut inginerului să se trimită un utilaj pentru repararea şoselei spre 
Slobozia. 
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Arhitectul-şef desfăşurase şi el o bogată activitate în luna mai 1941 şi 

vizitase, în vederea întocmirii proiectelor de reparaţii şi îmbunătăţiri, patru clădiri 
publice din oraşul Giurgiu şi alte opt în judeţ. Se făcuseră măsurătorile şi actele 
de recepţie pentru dispensarele din Drăgăneşti-Vlaşca, Obedeni şi Vida. 
Prefectul, prin ordinul nr. 14665/21.06.1941, a cerut arhitectului ,,să revizuiască 
... toate proiectele de la lucrări, pentru comprimarea cheltuielilor, ca din 
economiile realizate să se poată face şi alte lucrări de înzestrare şi reparaţii şi la 
Judecătoria Vida ... şi ... la Judecătoria Siliştea". 

Primarul oraşului Giurgiu a precizat că măsura propusă pentru asanarea 
cartierelor inundate, ,,de a seca apa cu ajutorul pompierilor, nu a dat rezultatul 
dorit, întrucât apa provine din infiltraţii şi oricât se scoate apa revine la loc". Se 
apelase la Ministerul Sănătăţii şi la Ministerul Lucrărilor Publice, pentru 
trimiterea de ingineri specialişti în domeniul hidraulic, ei urmând să studieze 
posibilitatea asanării acestor cartiere. Se analizase şi posibilitatea mutării 
locuitorilor din cartierele inundabile, dar era o operaţiune fără prea mari sorţi de 
izbândă datorită costurilor financiare mari. 

Primăria din Giurgiu avea şi alte probleme: a) lipsa unui crematoriu 
pentru animale; b) înfiinţarea unui serviciu de ecarisaj; c) cultivarea terenurilor 
virane din oraş cu plante de nutreţ. 

Prefectul era preocupat şi de curăţenia oraşului Giurgiu. Astfel, prin 
ordinul cu nr. 14066/21.06.1941 se „cere ca primăria să găsească soluţiile 
pentru înlăturarea" mizeriei de pe străzi şi ,faţă de justificările d-lui Primar, că 
nu se găsesc fonduri şi sunt alte multe nevoi", prefectul . .propune ca să fie 
obligaţi locuitorii mărginaşi să-şi cureţe fiecare strada în faţa casei sale, iar 
Poliţia să fie cât se poate de vigilentă contra celor ce fac murdării şi staţionează 
în locuri nepermise". 

Şeful Poliţiei oraşului Giurgiu menţiona că „în ceea ce priveşte Poliţia ... 
a dat şi dă tot concursul organelor administrative". Prefectul era, totuşi, 

nemulţumit de activitatea Poliţiei şi constata că „are multe plângeri ... şi 
bunăoară cu ocazia vizitei f P.S.S. Patriarhul când Domnia Sa nu a fost 
încunoştiinţat despre aceasta" şi-a dat seama „că Poliţia nu-şi face datoria, nu se 
informează cu preciziune şi cu iuţeală de orice mişcare se face în oraş, gardienii 
nu dau nici o înlesnire populaţiei şi autorităţilor". Cerea şefului Poliţiei ,,să facă 
o şcoală cu ei, să-i instruiască, în special, asupra comportării în relaţiile cu 
publicuf'. 

În finalul şedinţei, comandantul Legiunii de Jandarmi menţiona că starea 
de spirit în judeţ e foarte bună şi că îşi dăduseră tot concursul în cadrul acţiunii de 
concentrare a populaţiei. Prefectul cerea comandantului ,,să ia toate măsurile 
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necesare de supraveghere prin comunele din junt! Giurgiului, unde s-a auzit că 
se taie vite in mod clandestin'.43

. 

În ziua de 12 iulie 1941, la puţin timp după intrarea României în război, 
are loc o nouă şedinţă a Consiliului de Colaborare, cu participarea, din nou, a 
tuturor factorilor de răspundere de la nivelul judeţului. Deşi România intrase de 
curând în război, subiectul discuţiilor se referă la problemele cotidiene cu care 
judeţul se confrunta. Între timp, judeţul fusese vizitat de către ministrul de Interne 
şi prefectul anunţa cu satisfacţie că „în inspecţia ministerială ce s-a făcut 
Prefecturii in zilele trecute s-a constatat cu deosebită satisfacţie de către organul 
de control că acest Consiliu al Prefecturii desfăşoară într-adevăr o activitate 
constructivă şi de intensă colaborare pentru realizarea programului de lucru în 
prealabil impus". 

Ne vom referi, pe scurt, la principalele probleme asupra cărora prefectul 
judeţului şi-a precizat punctul de vedere. Referitor la distribuirea subvenţiilor, din 
bugetul Primăriei, pentru repararea bisericilor, prefectul a dat dispoziţii chiar din 
timpul şedinţei pentru alocarea sumei de 150 OOO lei necesare executării picturii 
la Biserica Adormirea Maicii Domnului din Giurgiu. Directorului Camerei 
Agricole i s-a cerut intensificarea ,,muncilor de treierat astfel că. dacă e cu 
putinţă, să se facă aceste munci o dată cu seceratuf' şi în tot cazul „terminarea 
lor să nu se amâne pentru a se trece la dezmiriştiri şi alte lucrări''. 

Intervenţia prefectului are loc şi în momentul în care delegatul 
Serviciului Veterinar prezintă greutăţile pe care le avea în desfăşurarea activităţii 
lui. Prefectul îi cere ,,să se intensifice... acţiunea pentru refacerea şi buna 
întreţinere a cimitire/or de animale" şi promite, în contextul lipsei de personal cu 
care se confrunta serviciul, ,,să intervină la minister pentru desconcentrarea 
unora dintre medicii veterinari". Se mai dorea ca ,.,serviciul veterinar să depună 
o activitate cât mai intensă în ceea ce priveşte construirea de grajduri pentru 
reproducători, abatoare, cimitire de animale etc.". 

Referitor la Administraţia financiară a judeţului Vlaşca, aceasta îi solicita 
sprijinul în ceea ce priveşte luarea de măsuri pentru încasarea amenzilor şcolare 
la timp pentru că „a nu le incasa înseamnă a distruge şi compromite toată opera 
de şcolarizare la sate. Cetăţenii nesimţind aceste mijloace de constrângere se 
comp/ac în a nu-şi face datoria şi de a nu-şi trimite copiii la şcoală'.44 • 

Şedinţele Consiliului de Colaborare al Prefecturii se vor dt!sfăşura într-o 
formă asemănătoare până la desfiinţarea instituţiei, în anul 1949. După 6 martie 
1945 se mai adaugă un alt organism în activitatea instituţiei, este vorba despre 
Consiliul Politic al Judeţului Vlaşca, dovada cea mai clară a intervenţiei 

factorului politic în viaţa instituţiei, imediat după momentul mai sus menţionat. 

43 Ibidem, f. 47-51 verso. 
44 Ibidem, f. 152-156. 
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În atribuţiile prefectului intra, printre altele, şi efectuarea de controale 
privind activitatea desfăşurată de organele din subordine. Această activitate nu 
era deloc formală, o dovadă în acest sens fiind şi controlul efectuat pe data de 
2 februarie 1943, în comuna Naipu, de către prefectul judeţului Vlaşca. 

Se constata la Primărie o ,,perfectă stare de curăţenie şi întreţinere. 
Mobilierul suficient şi foarte bun. Afişajul la îndemâna publicului. Împrejmuire 
bună''. 

În ceea ce priveşte şcoala, ea „este în bună stare de funcţionare", cu 
,,mobilier suficient şi bun. Materialul didactic suficient şi bine sortat pe clase. 
Frecvenţa elevilor atinge 60-65% pentru cursul primar-elementar şi 30-35% 
pentru cursul supraprimar. Cantina şcolară bine dotată cu mobilier, veselă şi 
alimente de primă necesitate." 

Biserica este şi ea în atenţie, dar se constată că este o „construcţie veche 
în stare de rea întreţinere" şi „enoriaşii lipseau, numărul celor prezenţi fiind 
prea mic faţă de credincioşii comunet'. 

Despre locuinţele săteşti, se aprecia că sunt „în general curate însă slab 
gospodărite". 

Era analizată şi starea drumurilor comunale, apreciate ca fiind 
,,mulţumitor întreţinute, deşi prestaţia în natură a atins procentul de 45 %". 

În ceea ce priveşte activitatea personalului Primăriei se preciza: 
,,primarul cunoaşte în principiu îndatoririle ... notarul, funcţionar vechi, cu bune 
cunoştinţe administrative însă nu posedă toate cunoştinţele de contabilitate. 
Secretarul casier bun cunoscător al lucrărilor de birou". 

Starea de spirit a populaţiei este considerată a fi „în general bună'', dar 
sunt şi nemulţumiri cauzate de „lipsa parţială a porumbului şi în special a 
încălţămintet'. 

Ca măsuri se menţionează: pentru primar, ,,să verse de îndată toate 
prevederile bugetare referitoare la reparaţii şi întreţinere afectate şcolilor"; 
autorităţile comunale să înfiinţeze fabrică de cărămidă şi activitatea la prestaţie 
,,să se reia cu aceeaşi energie atâta timp cât şi locuitorii şi vitele stau de 
pomană',45 • 

Printre alte atribuţii care reveneau prefectului era şi aceea de a face o 
analiz.ă a Regulamentelor elaborate de primăriile din judeţ pe diferite probleme. 

Astfel, în ceea ce priveşte ,.Regulamentul comunal pentru organizarea 
serviciului, construcţiilor, întreţinerea şi îngrijirea fântânilor publice" al 
comunei Epureşti se aprecia ca ,/iind ilegal şi nu se poate aproba pentru 
următoarele motive: nu conţine totuşi nici o dispoziţie privitor la organizarea 
acestui serviciu şi se mulţumeşte doar cu fixarea de norme privitoare doar la 
construirea şi îngrijirea fântânilor publice", iar articolul 16 al Regulamentului 

45 Ibidem, dosar 33/1943, f. 63-63 verso. 
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„înfiinţează o taxă pentru acest serviciu inexistent şi lasă ca, prin buget, să se 
fixeze cuantumul acestei taxe, ceea ce este ilegal, pentru că nu prin buget se 
poate fixa cuantumul taxelor comunale"46

• 

Una din atribuţiile importante care revenea prefectului era şi aceea de a 
face propuneri referitoare la arondarea comunelor, respectiv, la crearea şi 
desfiinţarea lor, bineînţeles în urma propunerilor sau a cererilor populaţiei din 
judeţ. La propunerea prefectului judeţului, şi după un proces lung şi destul de 
complicat, în anul 1945 este creată Pretura plăşii Clejani. 

Într-o adresă către ministrul de Interne, prefectul motivează că „actuala 
împărţire administrativă a comunelor din judeţul Vlaşca, pe plăşi. în unele părţi 
nu corespunde situaţiei geografice şi nici nu satisface interesele economice, 
culturale şi administrative ale populaţiei din respectivele regiuni". 

Se arăta că „regiunea din jurul comunei Clejani, centnt important 
economic şi cultural, care şi în trecut a fost reşedinţă de plasă şi în care judeţul 
are ca proprietate un local construit în mod special pentru pretură", şi nouă 

comune, compuse din 15 sate, ,,sunt atrase prin căile de comunicaţii, interesele 
lor economice, culturale şi administrative spre comuna Clejani, de la care, până 
în prezent numai o împărţire administrativă pe plăşi nejudicioasă le-a dislocat 
orientându-le spre centre administrative nefireşti". Se prezenta şi cazul comunei 
Letca Veche din plasa Vida, ,,care este situată la o depărtare de 20 km de sediul 
preturii, pe când până la sediul plăşii vecine Ghimpaţi nu sunt decât 8-10 km, 
centrul spre care o atrage (sic!) asţfel şi celelate părţi ale satului". Pentru 
remedierea acestor situaţii prefectul propunea ministrului „trecerea comunei 
Letca Veche de la plasa Vida la plasa Ghimpaţi, precum şi o nouă împărţire 
administrativă a comunelor din regiunea Clejani şi înfiinţarea unei noi plăşi, cu 
sediul în comuna Clejani, compusă din 1 O comune. 5 luate din plasa Corbii Mari 
şi 5 din plasa Ghimpaţi, comune excentrice, aşezate din punct de vedere 
geografic faţă de sediile plăşi/or din care fac parte astăzi". Se concluziona: ,.prin 
înfiinţarea acestei plăşi nu se grevează cu nimic bugetul statului şi nici al 
prefecturii, deoarece judeţul dispune de un local propriu pentru prefectura fn 

comuna Clejani"47
• 

Existau multe orgolii personale, multe interese particulare, fără acoperire 
în plan economic şi financiar, atunci când se pune problema transformării unor 
sate în comune. Vom exemplifica prin cazul satului Cupele, unde locuitorii 
adresează un memoriu ministrului de Interne prin care solicită ca satul Cupele să 
revină la statutul de comună de sine stătătoare. În sprijinul cererii lor aduc 
următoarele „argumente": 

a) comuna era formată dintr-un număr de 230 familii şi 1500 ,,suflete"; 

46 Ibidem, dosar 115/1943, f. 3. 
47 Ibidem, dosar 141/1945, f. 89-90. 
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b) venitul satului era considerat a fi mai mare decât al celor din Corbii 
Ciungi, ,,de care depindem", care se ridică „la un procent de 20% mai mare 
decât cel al comunei Corbii Ciungi"; 

c) local de şcoală propriu; 
d) local de primărie propriu; 
e) probleme legate de comunicaţii: ,,suntem despărţiţi ... de apa râului 

Neajlov, care În anumite momente, în anumite epoci ale anului face imposibilă 
trecerea în comuna de reşedinţă"; 

f) ,,tradiţia istorică a localităţii',48 • 
La ordinul prefectului, pretorul plăşii Corbii Mari face o analiză la faţa 

locului şi constată că „locuitorii nu sunt cu nimic împiedicaţi a veni oricând la 
primărie pentru diferitele nevoi" şi ,,pentru satul Cupele s-ar cuveni circa 
200 OOO lei ca venit ordinar, sumă cu care este imposibil să se poată face faţă 
cheltuielilor obligatorii şi absolut necesare unei comune". Concluzia pretorului 
este ca să nu se aprobe cele solicitate de locuitorii satului Cupele49

. 

În răspunsul Prefecturii către minister se arată că „avizul este defavorabil 
asupra înfiinţării comunei Cupele din lipsă de mijloacejinanciare"50

. 

Atunci când motivele sunt întemeiate, doleanţele locuitorilor sunt 
satisfăcute, cum este cazul satului Glogoveanu, care, prin decizia prefectului 
nr. 6019, devine începând cu l aprilie 1945 comună de sine stătătoare. 

Motivele aprobării sunt bine întemeiate: ,,satul Glogoveanu are o 
populaţie de I 500 suflete cu 250 capi de familie, local propriu de şcoală cu 4 
Învăţători, are biserică, bancă populară, cooperativă forestieră, care 0:iută mult 
la acţiunea de dezvoltare gospodărească a satelor. Este aşezat la o depărtare de 
comuna de reşedinţă. Se află situat la şoseaua judeţeană ce merge la Piteşti. Are 
venituri ordinare anuale de 287 OOO lei şi islaz comunal de I 54 ha. A funcţionat 
ca comună (sic!) de sine stătătoare până la 1 aprilie 1938" şi că ,,prin această 
des/ipire nu se creează nici o dificultate comunei Şelaru". În urma avizului 
favorabil al pretorului plăşii Corbii Mari s-a decis reînfiinţarea comunei 51

• 

Noile realităţi politice survenite după 6 martie 1945, o dată cu instaurarea 
guvernului condus de dr. Petru Groza şi prezenţa trupelor sovietice pe teritoriul 
judeţului Vlaşca, au determinat şi o schimbare a rolului şi locului jucat de 
instituţia Prefecturii. Astfel, pe lângă Prefectură se constituie Comisia pentru 
purificarea funcţionarilor Prefecturii, Preturilor şi Comunelor rurale din judeţul 
Vlaşca. 

48 Ibidem, dosar 32/1945, f. 57. 
49 Ibidem, f. 59. 
50 Ibidem, f. 54. 
51 Ibidem, f.48-49 
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În luna decembrie 1945, Prefectura trimitea ministrului de Interne un 
raport în acest sens, ca urmare a ordinului numărul 45932/1945: ,,avem onoare a 
raporta că această Prefectură a procedat, cu ocazia lucrărilor de epurare a 
funcţionarilor publici în baza Legii 217/1945, cu toată grija şi cu multă 
severitate. Astfel au fost epuraţi în acest judeţ numai din administraţia prefecturii 
şi a comunelor rurale un număr de 2 7 3 funcţionari. Aceasta _fiind situaţia, atât 
noi cât şi Consiliul politic judeţean, prin procesul-verbal din 15 decembrie a.c., 
ce se anexează în original, am constatat că nu avem cazuri noi de propuneri 
pentru epurare. În cazul când în viitor vom descoperi asemenea cazuri, vom 
sesiza ministerul de urgenţă. În ceea ce priveşte primăria oraşului Giurgiu ni s-a 
făcut cunoscut ... că nu au noi propuneri de jăcut"52 • 

Edificatoare despre noua stare de lucruri este şi adresa pe care, în 11 iulie 
1946, Prefectura o trimite Inspectoratului Şcolar al Judeţului Vlaşca „în 
conformitate cu ordinele în vigoare în legătură cu aplicarea Convenţiei de 
Armistiţiu. Avem onoare a vă ruga să binevoiţi a ne înainta, de urgenţă, un tabel 
nominal de toate bibliotecile şcolare şi gimnaziale din cuprinsul judeţului ... De 
asemeni, vă rugăm a lua măsuri ca toate bibliotecile şcolare care au tipărituri 
epurate şi blocate să le depună imediat la posturile de jandarmi sau la primăriile 
respective, care, la rândul lor, le vor înainta prefecturii pentru afi distruse"53

. 

Pe 23 iulie 1946, Poliţia oraşului Giurgiu - Biroul Siguranţei se 
conformează ordinului Prefecturii nr. IO 753/19 iulie 1946 şi înaintează un raport 
în care se menţionează: ,.pe raza oraşului Giurgiu, la chioşcuri, librării, 

magazine, nu se mai găsesc cărţi, broşuri sau reviste cu conţinut fascist sau 
antisovietic. La şcolile secundare, cărţile cu caracter fascist sau cu autori 
fascişti sunt scoase din biblioteci şi sunt sigilate într-un dulap separat, în urma 
ordinului Ministerului Educaţiei Naţionale şi a Comisiei Armistiţiului din 
Bucureşti. Directorii şcolilor au dispoziţiuni să nu elibereze aceste cărţi decât în 
urma ordinului dat de către Ministerul Educaţiei Naţionale"54 . 

Practic, în aprilie 1949, din momentul instalării Comitetelor Provizorii, 
Prefectura dispare ca instituţie, deşi ea îşi va mai destăşura activitatea o perioada 
de timp, până în luna septembrie 1950, când judeţul este înlocuit cu o altă formă 
de organizare administrativ-teritorială, respectiv, raionul şi regiunea, după 

modelul sovietic. 

52 Ibidem, dosar.119/1954, f. 6. 
53 Ibidem, dosar. 83/1946, f. 244. 
54 Ibidem, dosar 83/2 I 946, f. 133. 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



STUDII DE ISTORIE 

Resume 

I. 'i11s1itulio11 de la prefecl/ll'l' tl ele i111mcl11ile clo11s 
/ 'at!mi11istra1i,m ro11mai11e dans / 'e.fji,rl de 11wcll'rniso1io11 1>oli1h111e et 
i11sti1111im111elle de la .,·ec,111de moitie du XL'<"''' sii:cle el elle o_li111c1io1111J 
pe11 ele lemps apn~.,. I 'i11s1011ralio11 c/11 rJgime com1111111is1e. c 'est li dire 
moins de c·e111 a11s. 

I. ·a111eur valorise le .finul~ archh-isti411e de la pr~fecture ele 
Vlaşco (lflli se trouw mtx Ard,ives Departeme111ale.,· de Uiurgi111 po11r 

foire comwitre au p11Mic / 'activitl! cit! cetle i11slitutio11 rt!decu111·1'/'te dans 
le rtiseau im·1i111ti,mnel n11m1t1i11 aprt\~ /'J8CJ. 

l.e departeme/11 de Vlaşca. si111,; Cili sud de Io R11uma11ie. elail 
11111• n;gi1111 111•et· w,e haisse de11si1J de la populati,111 et Ies a,·1i,•ifl;_,. 
ec,m,m1it1ues visaie111 pri11cip11leme111 I 'agriculture el le transport J/11viol 
s11r le IJanuhe .. 'ies /W1;,ft•ts 0111 Jt1; mis dewmt Ies pr11hll!mes des citoyl!11s : 
l!11seig11eme111, 11rha11isatim1. dJve/11p/Jt'me111 rural. c1111stn1c1ii111 de pullls 
ef ro111es. ogriculture U,, des xra11d~ ,m;rites des pr~/i.'ls de V/aşca 11 1;1!; 

celui de ne ,,as se laisser in_ti,rm,;_,. por Ies autoritJs /,,cale.,·, mais de 
s 'i,ţ,fiwmer e11x-memes don.,· de 11omhre11ses visites dans Io rJgion, pur,ti,is 
li leur.,· frais. car le xo1n-er11eme111 11e reussi.,·sait t1111j11111·s ,, i11d11re ccs 
adi1•itJs c/1111.,· le h11dge1. 

111 
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Aspecte privind viaţa politică, economică şi demografică a 
oraşului Medgidia (1878-inceputul secolului XX) 

ADRIAN ILIE 

Prin studiul de faţă ne-am propus să realizăm o sinteză a evoluţiei oraşului 
Medgidia, atât din punct de vedere al vieţii politice, al activităţii economice, cât şi 
din punct de vedere al evoluţiei sale demografice, după momentul reintegrării 
Dobrogei statului român, până la începutul secolului trecut. 

După integrarea provinciei în cadrul statului român, populaţia aşezării 
va creşte la 14.000 de suflete, aceasta având de suferit datorită impaludismului, 
pentru care guvernul otoman trimitea anual o cantitate de chinină, în perioada 
ocupaţiei. Locuitorii oraşului, între ale căror îndelemiciri se afla plantarea 
sălciilor de-a lungul mlaştinii 1, se împărţeau în musulmani şi creştini2 • 

Prefectul Remus Opreanu a luat măsuri privind asanarea bălţii Kara-Su, 
pentru curmarea frigurilor, prin plantarea a 6.000 de sălcii 3. Medgidia era un oraş 
palustru, iar cele cinci bălţi trebuiau asanate fără întârziere4

. Locuinţele oraşului 
erau construite din pământ, în noroi, adesea nivelul camerelor fiind sub nivelul 
străzii. Camerele erau mici, scunde şi lipsite de ventilaţie. Casele erau formate, în 
mare parte, din două camere. O familie avea în medie 5-6 copii. Frigurile erau 
frecvente datorită acestei umidităţi, cauzate de apropierea bălţilor5 . 

În perioada dominaţiei otomane exista un medic civil care dispunea de o 
farmacie, având doar un dulap cu medicamente. Nu este amintit un nume în acest 
sens, locuitorii în vârstă spunând că în lipsa unui medic, acesta era substituit de 
un gerah6 (probabil un tămăduitor, sau spiţer local -- n.n., A. I.). 

1 Dr. Hector Serafidi. Medicina tiz Dobrogea, în Dobrogea. Cinci::.eci de ani de 
vieaţă românească, Bucureşti, 1928, p. 746: Teodor Burada, O călătorie în Dobrogea. 
Bucureşti, Editura Tineretului, 1982, p. 23. 

2 C. N. Sarry, Problema organizării etnice în Dobrogea, Constanţa, Editura 
Dobrogea, 1942, p. 26. 

3 N. T. Negulescu, Administraţia în Dobrogea veche, în Dobrogea. Cincizeci de 
ani de vieaţă românească ... , p. 726; Teodor Burada, op. cii., p. 23. 

4 C. N. Sarry, în „Dobrogea Jună", VIII, nr. 42, din 6 noiembrie 1912. 
5 Grigore Dănescu, Dicţionar geografic. statistic. economic şi istoric a/judeţului 

Constanţa, Bucureşti, Tipografia şi Fonderia de litere „Thoma Basilescu", 1897, p. 584. 
6 Dr. Hector Serafidi, op. cit., p. 747. 
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O primă spiţerie va fi cea a lui Mihăilescu, menţionată în anul I 882, ce-i 
va fi arendată ulterior lui Calcan7

• Consiliul comunal al urbei a prevăzut pentru 
bugetul anului 1885- I 886 suma de 1.200 de lei ca subvenţie anuală pentru 
instalarea unei farmacii în reşedinţa plasei Medgidia, deoarece populaţia suferea 
de friguri şi alte epidemii din cauza aerului infectat. Suma era necesară pentru 
distribuirea gratuită a medicamentelor destinate oamenilor săraci. Nu exista 
medic sau moaşă. Locuitorii se vor adresa prefectului pentru menţinerea 

subvenţiei, la 12 aprilie 1888, petiţia fiind semnată de 33 de cetăţeni8 . Mai 
târziu, în anul 1908, farmacistul Popişteriu din Medgidia primea un kilogram de 
chinină de la agentul sanitar Emicliescu, din Caratai9. 

Un caz de febră palustro-pernicioasă a fost tratat de dr. lbrahim Themo, 
la 9-1 O iunie 1904, în cazul seminaristului Bor Amet, fiul lui Hagi Regep din 
Ende Carachioi (Valea Dacilor). Tratamentul a durat I O zile, iar certificatul este 
datat la 1 I octombrie I 90410

, în acelaşi an, la Medgidia desfăşurându-şi 
activitatea ca medic şi Titu Pop 11

• 

După integrarea provinciei în cadrul statului român, în Consiliul 
Comunal au fost aleşi Zecheria, care îndeplinea şi funcţia de primar, Curt Molla, 
Cherim, Ştefan Caliş şi Anghel Moşinov 12 • 

În anul 1880, făceau parte din Consiliul Comunal, în calitate de aleşi, 
Abdul Cherim, Zeedin Muteren, Chemai Agi Amet, Anghel Moşinov, Ion 
Chinescu, iar în calitate de numiţi, Grigorie Grigoriadi, Ştefan Calici, primar 
fiind Abdul Cherim 13

; oraşul înregistra o populaţie de 1.500 de locuitori, în mare 
parte mocani, existând 200-300 de case 14

• 

Peste un an, în raportul de stare al judeţului Constanţa, realizat de 
medicul primar al judeţului, Joachim Drăgănescu, Medgidia avea o populaţie de 

7 P. Ciupercescu, Farmacia în Dobrogea. în Dobrogea. Cincizeci de ani de 
vieaţă românească ... , p. 754. 

8 Direcţia Arhivelor Naţionale Istorice Centrale (in continuare D.A.N.I.C.). fond 
Ministerul Administraţiei şi Internelor. Diviziunile Administrative (în continuare 
M.A.I.D.A.), dosar nr. 140/1888, f. 55. 

9 Ibidem, dosar nr. I 2/1908, f. 78. 
10 Ibidem, fond Ministerul Cultelor şi Instrucţiunii Publice, dosar nr. 245/1904, f. 66. 
11 Ibidem, fond Direcţia Serviciului Sanitar, dosar nr. 4/1904, f. 1-2. 
12 Ibidem, fond M.A.I.D.A., dosar nr. 224/1878, f. 47. Vezi şi Mehmet Ali 

Ekrem, Din istoria turcilor dobrogeni, Bucureşti, Editura Kriterion, 1995, p. I 03. 
13„Farul Constanţei", I, nr. 16, din 24 august 1880, şi nr. 17, din 31 august 1880. 
14 M. D. Ionescu, Dobrogea la începutul secolului XX. Bucureşti, 1904, p. 454; 

Scarlat Vâmav, Situaţia generală a judeţului Constanţa la începutul anului 1903, 
Constanţa, 1904, p. 15; se înregistrau 298 turci şi 5.517 tătari, restul fiind creştini. 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



114 STUDII DE ISTORIE 

1.003 locuitori 15
, iar la 18 august 1882, primarul Kemal Agi Amet conducea 

urbea care dispunea de 5.100 de hectare, ce reprezentau vatra şi islazul aşezării, 
existând 62 de proprietari ale căror suprafeţe de teren însumau 2.186 de hectare, 
iar 222 de proprietari deţineau alte 1.345 de hectare 16

• 

Actul de justiţie era asigurat de Tribunalul de Ocol din Medgidia, care a 
fost transferat pentru scurt timp la Cernavodă, în anul 1883 17

, precum şi 
Tribunalele de apel de la Medgidia şi Rasova 18

• 

Populaţia Medgidiei împreună cu cea a localitătii Bogazchioi, în perioada 
1877-1878, potrivit lui Kolb, era de 8.000 de locuitori 1 

• În anul 1883, localitatea 
avea 2.177,511 O hectare20

, iar islazul trecea pe la nord de balta Kara-Su, în partea 
dinspre Panair21

• În ceea ce priveşte balta, aici erau date posesiuni locuitorilor, 
pentru trebuinţa pescuitului22

• Doi ani mai târziu, localitatea avea 991,2818 de 
ha, iar marii proprietari funciari erau musulmani23şi români24

. În oraş mai trăiau 
bulgari25

, greci26, maghiari27
, francezi28 şi germani29

. 

Biserica, ce are hramul „Sfinţilor Petru şi Pavel", avea în anul 1890 în 
slujba sa un preot şi doi cântăreţi. Existau şase geamii, fiecare având şi o şcoală 

15 „Farul Constanţei", II, nr. 36, din I 8 ianuarie 1881; se înregistrau 520 tătari, 
50 turci, 45 bulgari, 27 greci, 35 armeni, 18 ruşi şi 30 de evrei. 

16 Direcţia Judeţeană Constanţa a Arhivelor Naţionale (în continuare D.J.A.N. 
Constanţa) fond Inspectoratul Cadastral Constanţa (în continuare /.CC.), dosar 126/1880-
1889, f. 1-2. 

17 D. Stoicescu, Justiţia românească în Dobrogea, în Dobrogea. Cincizeci de ani 
de vieaţă românească ... , p. 703. 

18 Ibidem, p. 704; cheltuielile cu personalul ale Tribunalului de Ocol Medgidia 
erau de 22 800 lei în anul 1879, în Bugetul general al Dobrogei, Bucureşti, Imprimeria 
Statului Curtea Şerban Vodă, 1879, p. 17. 

19 M. D. Ionescu, op. cit., p. 347-348. 
20 D.J.A.N. Constanţa, fond /.CC., dosarnr. 126/1880-1889, f. 3. 
21 Ibidem, f. 4. 
00 Ibidem. 
23 Ibidem, f. 5. 
24 Ibidem, f. 16; mari proprietari români erau: familia Ştefan şi Ion Sterciu. 
25 Ibidem, f. 17-18; nume de locuitori bulgari: Alexiof, Moşinof, Mihailov, 

N. Vasiliev, Ştefan Ivanov. 
26 Ibidem, f. 17; nume de greci: Dumitru şi Maria Pappa, Paulina Papalshi. 
27 Ibidem, nume de maghiari: Marghivala Ciusky, Eduard Ciusky, Adam Ciusky, 

Eleonora Ciusky. 
28 Ibidem, f. 19; numele de francezi sunt numeroase: Henric Delepin, Clara 

Delepin, Felicia Taiore, Achil Delepin, G.M. Valaori şi familia de Hillerin: Carol A., 
Louise, Laurencie, Clementine Adel, Louis M., Petre, Iacob, Maria, Abel. 

29 Ibidem, nume de germani: Carol Iosef, Constant Wlastha, Edwiga Wlastha, 
Teophil Burth. 
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mahomedană. Actul de educaţie se făcea în două şcoli, una de băieţi şi alta de 
fete, construcţii trainice din cărămidă, având două institutoare şi doi institutori, 
numărul elevilor fiind de 126-128, pentru fiecare categorie în parte. Clădirea 
fusese ridicată în anul 1880. Mai existau şi cinci şcoli turceşti3°. 

În perioada 1878-1882, Medgidia şi hinterlandul său aveau o populaţie 
cifrată la 10-18.000 de locuitori31

• 

În anul 1890, populaţia oraşului era de 1.942 de locuitori, din care 1.059 
erau bărbaţi, iar 883 erau femei. Ştiutori de carte erau 395, dintre care 343 erau 
bărbaţi şi doar 52 femei. Structura etnică era următoarea: 507 români, 91 greci, 
75 bulgari, 5 ruşi, 4 germani, 2 unguri, 5 francezi, 1.206 turci şi tătari, 47 având alte 
naţionalităţi. Se înregistrează un număr mare de comercianţi (114), agricultori (112), 
meseriaşi (54), industriaşi (2), profesii libere (45), muncitori (204) şi servitori (92)32

• 

Tot în acest an a fost numit ca primar al urbei Dimitrie Antonescu, în 
noul Consiliu urban, decizia de numire aparţinându-i prefectului Schelleti33

• În 
procesul-verbal nr. 54/3 iulie l 89 l, se specifica lipsa primarului de la şedinţe şi 
chiar din oraş. Preşedinte al Consiliului a fost ajutorul de primar Abdul Cherim. 
S-a supus dezbaterii problema încrederii în persoana primarului, Dimitrie 
Antonescu, ridicată de către consilieri. În telegrama trimisă de prefectul Schelleti 
ministrului de Interne, Lascăr Catargiu, se solicita dizolvarea Consiliului 
Comunal, ,,căci pasiunile şi animosităţile sunt la culme"34

• Raportul privea 
cercetarea din Comuna urbană, având referire la abaterile primarului, ce erau 
menţionate de consilieri35

. Aceste abateri nu au fost considerate decât nişte 
neregularităţi, făcute din necunoştinţă de cauză, sau din nepricepere. Se solicita 
dizolvarea Consiliului Comunal, de către Anghel Moşinoff, Isac Abremian şi 

Velula Suliman. Motivele dizolvării erau: 

30 M. D. Ionescu, op. cit., p. 454; George I. Lahovary, Marele dicţionar 
geografic al României, I, Bucureşti, 190 I, p. 304; Gheorghe Dumitraşcu, Localităţi. 
biserici şi mănăstiri româneşti în Dobrogea până la 1878, Constanţa, Editura Fundaţiei 
„Andrei Şaguna", 1996, p. 219; V. Helgiu, Şcoala primară în Dobrogea în curs de 40 de 
ani (1879-1919), în ,,Analele Dobrogei", I, nr. 2, 1920, p. 260; N. Georgescu, 
Învăţământul în Dobrogea, în Dobrogea. Cincizeci de ani de vieaţă românească ... , 
p. 567; se realiza şi o contribuţie locală pentru finalizarea localului şcolii (în „Farul 
Constanţei", I, nr. 21, 28 septembrie 1880); Apostol D. Culea, Dobrogea, Bucureşti, 

Editura Casei Şcoalelor, 1928, p. 127. 
31 Stoica Lascu, Mărturii de epocă privind istoria Dobrogei, Constanţa, Muzeul 

de Istorie Naţională şi Arheologie, 1999, p. 73. 
32 D.A.N.l.C., fond Direcţia Generală a Statisticii, dosar nr. 1564/1890, f. 24. 
33 Ibidem, fond M.A.I.D.A., dosarnr. 410/1890, f. 1-4. 
34 Ibidem, f. 5, 9. 
35 Ibidem, f. 12. 
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- absenţa consilierilor de la şedinţe, uneori mergându-se la domiciliul 
fiecăruia pentru a-i anunţa; 

- strămutarea oborului săptămânal de vite, din centrul oraşului, la 
periferie, iar consilierii erau nemulţumiţi de această decizie, deoarece aveau 
prăvălii în centru; 

- populaţia localităţii era bântuită de friguri cauzate de bălţile 
mlăştinoase; 

- consilierii îl urau pe primar şi urmăreau înlăturarea lui; 
- aceştia nu doreau deschiderea de noi cârciumi, fiindu-le teamă de 

concurenţă 36
• 

Se aduceau acuze reciproce, demne de o piesă a lui I.L. Caragiale, totul 
fiind o polemică politică şi o luptă pentru putere. Scopul acestor animozităţi era 
reprezentat de disputa pentru postul de primar, pe care şi-l doreau toţi consilierii. 

Regele Carol I, prin Hotărârea nr. 18.123 din 1890, dizolva Consiliul 
Comunal şi impunea o comisie interimară. După dizolvarea Consiliului, foştii 
consilieri au înaintat ministrului de Interne o nouă plângere, pe motiv că primarul 
Antonescu nu a avut aceeaşi soartă cu a lor, fiind menţinut în funcţie37 • 

Noul Consiliu Comunal al urbei Medgidia a fost ales în perioada 
27 octombrie - 3 noiembrie 1891, iar rezultatele au fost validate. Noul primar 
propus era Stan Sorescu, care primeşte confirmarea prefectului38

. 

După o scurtă perioadă, se reiau acţirn1ile rn1or consilieri, care de această 
dată erau nemulţumiţi de primarul Stan Sorescu. Acesta era acuzat, printre altele, 
de refuzul de a reface şoseaua ce făcea legătura cu gara, acordarea rn1or locuri de 
casă pentru protejaţii săi, neglijarea curăţeniei oraşului şi violenţa faţă de consilieri. 
În urma analizei făcute s-au constatat abaterile primarului, care a fost implicat şi 
într-o bătaie publică cu ajutorul de administraţie şi comisarul de poliţie. I se solicită 
demisia, acesta va refuza, dar ministrul îl va revoca din funcţie39 . 

A existat o grupare a cetăţenilor, formată din 45 de persoane, care şi-a pus 
semnătura pe o cerere prin care se solicita repunerea în funcţie a primarului Sorescu, 
care, potrivit acestora, era un bun conducător şi începuse modernizarea oraşului40• 

Va fi recomandat pentru funcţia de primar, de către prefect, Kemal Agi 
Amet, ce deţinea funcţia de consilier comunal. Răspunsul de confirmare din 
partea ministrului de Interne pentru numirea acestuia ca primar datează din 
13 ianuarie 189341

• 

36 Ibidem, f. 14-15. 
37 Ibidem, f. 26-28. 
38 Ibidem, f. 31, f. 32, f. 34. 
39 Ibidem, f. 36-37. 
40 Ibidem. f. 39-40. 
41 Ibidem, f. 43-44. 
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În locul său va fi numit consilier comunal Carol de Hillerin, care, după 
demisia lui Kemal Agi Amet, va fi numit în funcţia de primar al oraşului la 
13 iunie I 894 şi confirmat Ia 1 7 iunie acelaşi an 42

. 

Povestea se va repeta şi cu acest primar, în sensul că patru dintre consilieri 
(Zeccheria Zaid, Gafar Vahit, Stan Sorescu şi Abdul Cherim) vor face plângere 
împotriva acestuia, acuzându-l de cumpărarea a 22 hectare de teren şi de faptul că 
fiul său se înrolase în armata franceză. Fiind în minoritate, Consiliul Comunal 
trebuia dizolvat, lucru care fusese solicitat şi de prefect. Se va forma o comisie 
interimară compusă din Neculai Şteflea, Ablai Menlisa şi Iordan Stoianoff13

. 

Perioada 1891-1894 a fost una agitată din punct de vedere al vieţii 
politice pentru oraşul Medgidia. Primarii erau revocaţi din funcţie, deoarece 
încălcau, cu sau fără bună ştiinţă, anumite reguli ale convieţuirii. Acuzele aduse 
erau de cele mai multe ori neîntemeiate, dar zarva politică provocată nu avea 
decât un singur scop şi anume acela ca unii consilieri să devină primari. 

În această perioadă îşi desfăşurau activitatea în Medgidia, fiind mari 
proprietari funciari, dar conducând şi destinele urbei de pe Valea Kara-Su, Stan 
Sorescu, Nicolae Şteflea, Carol de Hillerin, P. Nicolau, acesta din urmă fiind şi 

un important industriaş local44
. 

Veniturile oraşului Medgidia erau de 18.180 lei, iar cheltuielile erau de 
10.640 lei45

, înregistrându-se un excedent bugetar de 7.540 lei, cu care se puteau 
realiza anumite investiţii sau reparaţii. În anul 1899, unii locuitori îşi sporiseră 
suprafeţele, devenind mari proprietari funciari ai Medgidiei46

. 

La 18 august 1882, consilierul Kemal Agi Amet, devenit primar, constata 
că vatra satului împreună cu islazul aveau o suprafaţă de 502,5100 ha, iar la 
18 mai 1883, existau 2.177,5100 ha. Cei 62 de proprietari aveau 2.186 hectare, 
iar 222 de proprietari deţineau 1.345 ha47

. La Medgidia îşi exercitau profesia de 
dascăli Eftimie Ştiucă, Maria Bufer şi Abdul Alim Gemedin, în anul 188748

. 

42 Ibidem, f. 45-46. 
43 Ibidem, f. 47-49. 
44 „Viitorul Dobrogei", I, nr. 10, din 27 aprilie 1908. 
45 Dare de seamă tăcută Consiliului Judeţean în ziua de 18 ianuarie 1881, de 

către Prefectul Judeţului Constanţa; în 1881- I 882, veniturile comunei urbane erau de 
18.180 lei, iar cheltuielile erau de 13.180 lei, având un excedent de 5.000 lei. Vezi, în 
acest sens, Biblioteca Judeţeană „I. N. Roman", Constanta, Bugetul judeţului Constanţa 
pe anul 1881-1882, microfilm, rola I. 

46 D.J.A.N. Constanţa, fond/. C. C., dosar nr. 126/1880-1889, f. 24. 
47 Ibidem, f. I. 
48D.A.N.I.C., fond Ministerul Cultelor şi instrucţiunii Publice, dosar 

nr. 294/1887, f. 4. 
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Oraşul avea străzile pavate, însumând o suprafaţă de 42.664 hectare, cu 
645 de familii şi 2.449 suflete, iar contribuabili erau 73649

. Locuitorii aveau şase 
maşini de secerat, cinci mori de bătut porumbul, 34 de grape de fier, 48 de 
pluguri, 124 de care şi căruţe, 305 cai, 804 boi, 45 bivoli, 4 asini, 5.450 oi şi 

62 de porci50
. Oraşul mai avea două mori de aburi, o fabrică de apă gazoasă şi 

două fabrici de dărăcit lâna51
, existând în acest sens o preocupare în ceea ce 

priveşte dezvoltarea industriei manufacturiere. 
Vor apărea şi primele fabrici după model capitalist, cum ar fi cea de 

produse ceramice, înfiinţată de inginerii Albert Kinbaum şi Alfred Mendel, în 
martie 1908, cu un capital de 60.000 lei, investiţi în 1912 şi ajungându-se la un 
capital de 300.000 lei. Printre dotările fabricii sunt de amintit: un motor cu 
benzină pentru iluminat electric de 8 C.P., două motoare cu gaz de 60 şi 30 de 
C.P., trei malaxoare, două prese de ţiglă, trei prese de tuburi (acestea aveau până 
la un metru diametru), două mori de măcinat humă şi piatră şi două maşini de 
spălat pământul. Se produceau cărămizi presate şi găurite, ţigle drepte şi cu 
jgheab, cărămizi refractare, tuburi şi produse de bazalt. Personalul era format din 
150-160 de lucrători, pe timp de vară, şi 50-60 de lucrători pe timp de iarnă52 • 

Populaţia oraşului în 1910-1912 era de 6.252 de locuitori53
, foarte puţini 

dintre aceştia fiind angrenaţi în activităţile industriale, cifră ce se menţine şi în 
anul 1913, în raportul lui I.N. Roman, privind recensământul de la 1 ianuarie54

. 

Operaţiunile financiare erau deservite de două bănci populare şi anume 
„Mihai Viteazul", înfiinţată în anul 1897, cu un capital de 98.680 de lei, şi 

,,Înfrăţirea", înfiinţată în anul 191 O, cu un capital de 15.000 de lei55
. 

După cum se poate observa din aceste date statistice de la începutul 
secolului al XX-iea, în localitate exista o febrilă activitate economică, îndeosebi 

49 George I. Lahovary, op. cit., p. 304. 
50 Ibidem. 
'

1 Ibidem. 
52 „Dobrogea Ilustrată", III, nr. I, din aprilie 1912, şi nr. 2, din mai-iunie 1912; 

ca o particularitate, caolinul de Medgidia este similar celui din Boemia şi se exploatează 
şi în prezent. 

53 Sabin Manuilă, The population of Dobrogea, Published by The Central 
Institute of Statistics, Bucharest, 1940, p. 6; pentru a face o comparaţie, în 1930, 
populaţia oraşului era de 6.466 locuitori, fără a se înregistra o creştere spectaculoasă. 

54 I. N. Roman, la populat ion de la Dobrogea. d'apres le recensement du 1-er 
Janvier 1913, în la Dobrogea Roumaine. Etudes et documents, Bucharest, 1919, p. 94; 
structura etnică era următoarea: 3.329 români, 22 ruşi, 357 greci, 206bulgari,312 turci, 
69 evrei, 164 armeni, 1.574 tătari, 219 alte naţionalităţi. 

55 C. D. Pariano, Din suferinţele administrative ale dobrogenilor, Constanţa, 
Institutul de Arte grafice „Albania", 1929, p. 13-21. 
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în ceea ce priveşte creşterea animalenor şi practicarea agricultmii. dar va demara 
şi activitatea industrială şi financiară. 

În anul 1892, la 28 iunie, a avut loc o adevărată sărbătoare a oraşului, 
prin înfiinţarea secţiei dobrogene a Ligii pentru unitatea culturală a românilor. 
Gazda acestei manifestaţii era Petru Grigorescu, ajutat de Stan Sorescu, Pleşu şi 
Vasile Vâlcu. Preşedinte al întrunirii a fost desemnat Ion Blebea56

• 

Mocanii stabiliţi la Medgidia erau apăraţi de presa locală, începând cu 
29 decembrie 1896, trebuind să devină negustori cinstiţi57, la data menţionată 
plasa Medgidia fiind cea mai populati58 din Dobrogea. 

Medgidia avea, la 1897, 4266 de ha, din care terenul neproductiv era 
reprezentat de 319 ha (862 case), teren cultivabil-2.241 de ha, teren necultivabil 
- 1.222 de ha, iar terenul de izlaz - 1 :84 de ha59

. 

Densitatea populaţiei Medgidiei la 1899 era de 14 locuitori/knl a 
oraşului ConstanJ3 era de 10 locuitori/km2, iar în Dobrogea aceasta era de 
17 locuitori/km2 

• 

După cum se poate observa, zona centrală a Dobrogei era bine populată, 
situându-se la limite apropiate de cele ale întregii provincii. 

La începutul secolului al XX-iea, Medgidia avea o populaţie de 3.251 de 
suflete 61

, în judeţ fiind 7 .008 capi de familie, din totalul populaţiei de 131.058 de 
locuitori62

. Oraşul avea 34 de străzi, 7 mici hoteluri şi 10 hanuri, iar în 1893 se 
construise sediul Palatului Comunal'63

• În oraş existau 879 de case, din care 

56 „Constanţa", I, nr. 29, din 5 iuhie I 892, şi nr. 30, din I 2 iulie 1892. 
51 Ibidem, XII, nr. 426, din 20 aprilie 1903. 
58 Ibidem, III, nr. 145, din I 9 noiembrie 1895. 
59 Grigore Dănescu, op.cit., p. 581; existau: 645 familii, 2.449 suflete (l.293 

bărbaţi şi l .156 femei), 964 erau căs;ătoriţi, 1.33 l erau necăsătoriţi, 152 văduvi, 

2 divorţaţi; 2.216 erau cetăţeni români, I 84 erau supuşi străini, 49 nesupuşi; 466 erau 
ştiutori de carte, l .983 neştiutori de clllrte; 1.857 erau ortodocşi, 15 catolici, 1.500 
musulmani, 47 mozaici, 30 alte credinţe rreligioase; proprietari a 10 ha - 260, între 10-25 
ha - 24, între 25-100 ha - 27, neîmproprietăriţi - 43, fiind în total 354 de proprietari; 
veniturile la bugetul Comunei urbane erau de 71.200 lei, cheltuielile de 53.636 lei, iar 
excedentul de 17.564 lei (Ibidem, p. 582). 

60 Idem, La Dobroudja. Etud.e geographique physique el etnographique, 
Bucarest, Imprimerie de L' Independance Roumaine, 1903, p. 6. 

61 M. D. Ionescu, op. cit., p. 446; structura etnică era următoarea: 995 români, 
130 greci, 129 bulgari, 35 armeni, 1.825 tătari, 6 sârbi, 8 italieni, 13 francezi, 20 germani, 
12 unguri, 77 evrei, l altă naţionalitate. 

62 C. D. Pariano, op.cit., p. 38; ,,Farul Constanţei", nr. 17, din 29 februarie 1904. 
63 Nicolina Ursu, Schiţă de istorie a oraşului Medgidia, în Comunicări de istorie 

a Dobrogei, Constanţa, 1980, p. 59-60; D . .J.A.N. Constanţa, Prefaţa Inventarului fondului 
Prefectura Constanţa, f. 3. 
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15 erau bordeie"~. Dură cum se poale nbscn·a. exista un 11t1111[1r r..,ane mic de 
bnrdeic. acest lucru demnnstr:înd faptul că c1şezarea era pnispt'ni. 

Bugetul Comunl·i urhane era format din 71.200 lei venituri. 53.hJt, lei 
cheltuieli. iar exct'dentul era de 17.564 de Ici. Se înrcgisrra un numiir dl' 7Jh de 
contribuabili°'. 

Oraşul era iluminat cu 30-40 de liimpi de petrol. aşezate pc stâlpi din loc 
în loc. iar în I 886 se organiza o licitaţie pl"ntru darea în antrcprizii a cinci 
felinare. ncccsart· iluminării oraşului°". ocupând o suprafaţă de 6.636 Jc ha"7

• 

Aprovizionarea cu apă se tăcea cu sacale trast· Jc asini sau cai. Existau şi 
trei lăntâni în centrul oraşului. una a lui Moş Trifan. iar alta a lui I lafuz Omd'M_ 

În perioada avută în vedere. oraşul Medgidia s-a dezvoltat economic, şi-a 
extins su praf cţt:le şi a reuşit sii atragă un număr impresionant de locuitori. 
dcwnind cel mai imponant centru urban din zona mediană a Dohrogci. 

Resume 

/Jrel'e mo11ogrophie d '1111e Fi/le de Dohroudja. I 'artic/1! p1·Jse111I! 
li! milieu y,Jo>,!rap/1i11ue. la dJ111ographie el I 't;v„lu1i1111 l!(.'Olll>mit.JUI:' el 
i11s1i1111io1111elle de MedKidia. 111odele ele cohahi1a1io11 11111/tiellmiqut> en 
R, n11n, 111 ie. 

La plll/Jtirl de la pup11la1i,111 (!l{til co11.wi111Je par Ies T11rn· el 
Tartare.,·, suivis par Ies Rou111ai11s. Cirecq11es. Bulgare.,· el l/l(;me 1111 pelit 
110111hre de Russes. Alle111a11ds el Franrais. A1algn; le devel11ppeme111 de 
cerroinl's im/11.,·rrie.,·. ie/le lu t·eromit111e. Ies 11tu1pa1io11s 1wi11cipale.,· 
f!f11ie11/ I 'agric11h11re er 1 ·l;levage. Si e11 l~YO ii_,. 11l'11ie111 f 1N2 h11hi1a11ts. 
(!li I I) 12 '" p11p11la1io11 de la l'ille elaif d 

0

l'lll'im11 ()]li(} ltt1hi111111s, 
1/111.,·1ralio11 de sun imporf1111ce tla11.,· la rJgio11 

''
4 M. D. lon~scu, O('.cif., p. 4.54. 

''' /hidcm. 
""' .. Farul Cons1nn1ei", nr. K, din 11 mani~ I K!!6. 
67 M. D. Ionescu, op.dl., p. 445. 
hR D.J.A.N. Con!illUl\11, Prefata lnv~ntarului fondului l'rejixfllra Consft.m/a, f. 4. 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



STlJDII DE ISTORIE 

Activitatea lui Grigore Gafencu În timpul Conferinţei de 
Pace de la Paris (1946) 

MIREL PETRIŞOR 

În timpul lucrărilor Conferinţei de Pace de la Paris, unul dintre liderii 
marcanţi ai exilului românesc, Grigore Gafencu, a prezentat adevărata situaţie a 
României aflată sub ocupaţie sovietică, situaţie pe care delegaţia oficială, aflată 
sub tutela Moscovei, n-ar fi putut să o facă. Împreună cu grupul său de acţiune, 
alcătuit din reprezentanţi de seamă ai exilului românesc, el a protestat împotriva 
nediscutării situaţiei Basarabiei, Bucovinei de Nord, ţinutului Herţa şi 

Cadrilaterului, probleme pe care delegaţia oficială românească nu le-a ridicat la 
Paris, precum şi a celor legate de adevărata situaţie internă a României, problema 
reparaţiilor de război şi a prizonierilor români aflaţi încă în Uniunea Sovietică. 
Fostul ministru român a prezentat, totodată, la Paris şi punctul de vedere al 
opoziţiei române, ai cărei reprezentanţi nu au fost acceptaţi de Guvernul Groza în 
delegaţia oficială românească. 

Conferinţa de Pace şi-a deschis lucrările în ziua de 29 iulie 1946 la Paris, 
în Palatul Luxembourg. Scopul acesteia era examinarea proiectelor tratatelor de 
pace cu cele cinci ţări foste aliate ale Germaniei (România, Bulgaria, Finlanda, 
Ungaria şi Italia) şi de a elabora recomandări pentru definitivarea tratatelor de 
pace cu aceste ţări. Pe lângă reprezentanţii Marilor Puteri, la lucrări au participat 
şi ţările care au contribuit cu trupe pe teatrele de operaţii din Europa: Australia, 
Bielorusia, :)landa, Grecia, India, Canada, Noua Zeelandă, Polonia, Norvegia, 
Ucraina, Cehoslovacia, Ethiopia, Iugoslavia, Uniunea Sud-Africană, precum şi 

un număr de state cu statut de invitate: Austria, Albania, Egipt, Iran, Irak, Cuba şi 
Mexic, având drept de participare la discuţii şi de exprimare a punctului lor de 
vedere!. 

Deşi participau împreună la lucrările Conferinţei, SUA şi URSS, 
principalele ţări care contribuiseră la în:rângerea Germaniei, nu mai aveau relaţii 
la fel de bune ca în timpul desfăşurării războiului. Motivul principal îl constituia 
faptul că Moscova, urmărind instaurarea unei zone de protecţie de-a lungul 
graniţelor sale vestice, refuza sub diverse motive să-şi retragă trupele din ţările 
estice ocupate în timpul războiului. De asemenea, sub masca instaurării unor 

1 Zorin Zamfir, Istoria contemporană universală, voi. II, Bucureşti, Editura 
Oscar Print, 1999, p. 258. 
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regimuri populare, Uniunea Sovietică începuse deja să-şi impună în aceste ţări 
propriul său sistem politic. Instaurarea Guvernului pro-sovietic Groza la 
Bucureşti era una dintre aceste mişcări ale Moscovei. 

Într-o istorie a Europei, Serge Berstein şi Pierre Milza prezintă astfel 
situaţia continentului în acel moment: ,,În 1945 ţările europene încetează să mai 
fie actorii principali ai istoriei şi nu vor mai reprezenta decât o miză în 
înfruntarea dintre marile puteri învingătoare şi dintre regimurile pe care acestea 
le susţin. Conflictul dintre democraţiile liberale şi fascism este înlocuit cu cel 
dintre democraţiile liberale şi comunism, iar timp de o jumătate de secol 
înfruntarea dintre cele două sisteme, situată chiar în inima continentului, opune 
Europa Occidentală, devenită anexa Statelor Unite, Europei Orientale, vasala 
marelui frate sovietic"2

. 

Premierul Groza îl va desemna pe ministrul de Externe, Gheorghe 
Tătărescu, secondat de Gheorghe Gheorghiu-Dej şi Ion Gheorghe Maurer, liderii 
marcanţi ai Partidului Comunist, să conducă delegaţia oficială a României la 
Paris. Deşi opoziţia din România a cerut guvernului includerea în delegaţie şi a 
câte unui reprezentant al PNL şi PNŢ, acesta a refuzat motivând că „prioritatea o 
aveau tehnicienii cuprinşi în echipă"3 • 

Conştient de faptul că datorită situaţiei interne a României, ocupată de 
trupe sovietice, delegaţia românească nu ar fi putut să aducă în discuţie la Paris 
decât anumite probleme, liderul opoziţiei, Iuliu Maniu, l-a rugat pe fostul 
ministru de Externe român, Grigore Gafencu, aflat în exil în Elveţia, să reprezinte 
la Paris punctul de vedere al opoziţiei din România. Referitor la acest moment, 
Gafencu va nota în jurnalul său: ,, ... Răutu mi-a remis o scrisoare de la Maniu în 
care acesta îşi exprima din nou totala încredere în mine şi mă roagă să mă duc la 
Paris',4. 

Fost ministru de Externe şi apoi ambasador al României la Moscova, 
Grigore Gafencu, nemulţumit de orientarea progermană impusă României de 
generalul Ion Antonescu, părăsise ţara în noiembrie 1941, exilându-se în Elveţia. 
Nu a rămas, însă, pasiv, încercand prin toate mijlouc:c:k Jc: c:arc: a dispus să-~i 
ajute ţara aflată în primejdie. Astfel, perioada elveţiană a exilului său a fost 
marcată de efortul depus pentm a descifra cu un ceas mai devreme intenţiile 
aliaţilor faţă de România şi de numeroasele sale încercări de a determina 
Bucureştiul să se retragă din alianţa cu Germania, renunţând astfel la războiul 

2 Serge Berstein, Pierre Milza, Istoria Europei, ediţie de Doina Barcău Sterpu. 
voi. V, Iaşi, Institutul European, 1998, p. 6. 

3 România în anticamera Conferinţei de Pace de la Parii·. Documente, coordonator 
Marin Radu Mocanu, Bucureşti, Arhivele Na~onale ale României, 1996, p. 188. 

4 D.A.N.I.C., fond Grigore Gafencu, dosar 311, f. 50-61. 
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împotriva Naţiunilor Unite. În Elveţia, Grigore Gafencu va ţine un strâns contact 
cu lumea diplomatică şi mondenă, casa lui din Geneva ajungând uneori un 
adevărat loc de pelerinaj. El se va strădui, prin discuţii, mem01ii, numeroase 
articole, să arate Occidentului adevărata situaţie a României, dar mai ales 
motivele pentru care aceasta se afla în tabăra opusă Naţiunilor Unite. Din 
nefericire, însă, avertismentele lui nu au fost luate în seamă la Bucureşti nici de 
guvern, nici de opoziţie. Adversar al regimurilor totalitare, Grigore Gafencu, 
forţat să rămână în străinătate şi după 23 August 1944, va deveni un militant activ 
şi neobosit pentru eliberarea României de sub hegemonia sovietică. 

Deşi acţiunea cerută de Maniu era foarte riscantă, el nu va ezita în a o 
pune în aplicare: ,,Mă voi duce. E o sarcină ingrată şi periculoasă. Risc mai cu 
seamă confiscarea avutului meu în ţară tocmai într-o vreme când vânzarea 
acţiunilor [ziarului „Timpul" - n.a.] părea cu putinţă". Concluzia era una singură: 
„Ca întotdeauna, însă, în viaţă, când am simţit că am o datorie de împlinit, m-am 
hotărât fără şovăire"5 . Conştient că nu va fi o activitate foarte uşor de îndeplinit, 
fostul ministru de Externe român s-a mobilizat în vederea ducerii la bun sfârşit a 
sarcinii încredinţate. Primul pas va fi crearea unui grup de organizare şi de 
acţiune al românilor aflaţi în exil. 

În acest scop au fost convocaţi în Elveţia, la Castelet (reşedinţa de vară a 
lui Gafencu): Viorel Tilea, Răutu, Alex. Cretzeanu, Brutus Coste, Comnen, Dinu 
Hiott, Dianu, membri marcanţi ai exilului românesc. În urma discuţiilor, foarte 
încordate uneori, s-a hotărât formarea unui grup de acţiune al românilor din exil. 

Totodată, s-a hotărât deplasarea membrilor grupului la Paris şi alegerea 
ca şef al acestui grup a lui Grigore Gafencu, încheindu-se în acest sens un proces
verbal, în care se specifica printre altele: ,, ... date fiind importanţa şi urgenţa 

Conferinţei de Pace, am convenit să desfăşurăm numaidecât la Paris o activitate 
cât mai intensă. În acest scop hotărâm să dăm tot sprijinul nostru lui Grigore 
Gafencu, care a fost desemnat să asigure la Paris apărarea intereselor 
româneşti"6 . 

La sf'arşitul lunii iulie 1946, întreaga echipă se va deplasa la Paris, 
cuvântul de ordine dat de Gafencu fiind: ,,Ne informăm şi informăm obiectiv, 
urmărim dezbaterile, căutând să pricepem şi să înlesnim altora priceperea stărilor 
care ne privesc, nu luptăm împotriva nimănui, nu atacăm pe nirneni"7

• 

Aflat în capitala Franţei în momentul deschiderii Conferinţei de Pace, 
fostul ministru de Externe român va nota in jurnalul său: ,,Conferinţa se deschide 

5 Ibidem. 
6 Ion Calafeteanu, Politică şi exil. Din istoria exilului românesc. 1946-/950, 

Bucureşti, Editura Enciclopedică, 2000, p. 77-78. 
7 D.A.N.I.C., fond Grigore Gafencu, dosar 311, f. 50-61. 
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într-o atmosferă de nedumerire şi de îngrijorare ... Umbra războiului de mâine 
întunecă de pe acum perspectivele păcii"8. 

Urmărind starea de spirit a participanţilor, el va puncta: ,,Americanii se 
străduie să arate oareşcare optimism. Englezii sunt rezervaţi, reprezentanţii 

dominioanelor bătăioşi ... americanii de rând foarte prudenţi, francezii dornici de 
a împăca lucrurile la suprafaţă prin tranzacţii abile. Ruşii tăcuţi şi gata de luptă"9 • 

Divergenţele dintre Statele Unite ale Americii şi Uniunea Sovietică au 
ieşit în evidenţă încă de la început, secretarul de stat american Bymes declarând, 
în discursul inaugural, că: ,, ... democraţia nu poate fi introdusă în diferitele ţări pe 
vârf de baionete", cerând ca „evacuarea militară a ţărilor care vor încheia tratatele 
de pace să se facă grabnic" permiţând astfel ca „statele foste satelite să se poată 
dezvolta liber'' 10

• 

Într-un discurs „domol şi apăsat", ministrul de Externe sovietic Viaceslav 
M. Molotov avertiza Occidentul că „Rusia nu va îngădui nici o imixtiune în viaţa 
economică a acestor state şi nu va admite nici o presiune incompatibilă cu 
suveranitatea şi demnitatea acestor state" 11

. 

Trist, Grigore Gafencu va concluziona: ,,De la început minciuna a pus 
stăpânire pe dezbaterile Conferinţei" 12 . 

Anterior deschiderii Conferinţei de Pace, Gafencu notase în jurnalul său 
referitor la pretenţiile sovietice: ,,Sovieticii au cerut zone de siguranţă, adică zone 
care să cuprindă ţările limitrofe şi în care aceste ţări, păstrând libertăţile, 

independenţa politică şi regimurile lor politice şi economice, nu ar trebui să dea 
decât garanţia că nu vor îndrepta politica lor externă împotriva Sovietelor. De 
fapt, zonele de siguranţă se prefac în zone de influenţă, apoi în zone de stăpânire 
exclusivă şi totală. Statele limitrofe (fie ele învinse, ca România, Bulgaria, 
Ungaria sau «învingătoare» ca Polonia) pierd prin etape succesive libertăţile şi 

regimurile lor deosebite şi tind să ajungă, prin înrâurirea hotărâtoare a partidelor 
comuniste naţionale, teritorii deplin adaptate ordinii sovietice. Fiinţa naţională 

deosebită a acestor state dispare astfel. Uniunea Sovietică se întinde şi cuprinde 
în lăuntrul «Umunn» popoarele dimprejur"· 1

'. 

Proiectul Tratatului de Pace cu România a fost publicat la 31 iulie 1946, 
simultan, în capitalele Marilor Puteri învingătoare şi la 3 august la Bucureşti. Deşi 
recunoştea că România a rupt relaţiile cu Germania nazistă la 23 august 1944, 

R Ibidem. 
9 Ibidem. 
10 Ibidem. 
11 Ibidem. 
12 Ibidem. 
13 Ibidem, f. 28. 
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participarea ei la războiul antihitlerist se considera începând cu 12 septembrie 1944. 
In problema reparaţiilor se făcea abstracţie de marile distrugeri materiale şi umane 
suferite de România în timpul luptelor pentru alungarea din ţară a forţelor germano
maghiare şi se stabilea ca România să achite Uniunii Sovietice drept reparaţii de 
război suma de 300 milioane de dolari, plătibili în opt ani, începând cu 12 septembrie 
1944, în produse petroliere, cerealiere, lemnoase, nave maritime şi fluviale, utilaje 
diverse. Baza de calcul urma să fie dolarul SUA la nivelul anului 1938. 

În conformitate cu articolul 21. l din partea a IV-a a Tratatului de Pace. 
toate forţele aliate urmau să fie retrase din România în termen de 90 de zile de la 
data intrării în vigoare a tratatului. Uniunea Sovietică îşi rezerva, însă, dreptul de 
a menţine pe teritoriul României forţe armate necesare păstrării şi pazei liniilor 
de comunicaţie ale armatei sovietice cu zona de ocupaţie sovietică din Austria. 

Articolul l partea I stipula următoarele: ,,Frontierele României indicate 
în harta anexată tratatului de faţă (Anexa I) vor fi cele care erau înfiinţate la 
1 ianuarie 1941, cu excepţia frontierei româno-ungare, care este definită în articolul 2. 
Frontiera româno-sovietică era fixată conform Acordului sovieto-român din 
28 iunie 1940 şi Acordului sovieto-cehoslovac din 29 iunie 1945". Latura 
pozitivă a acestui tratat, articolul 2, partea I stipula: ,,Hotărârile sentinţei de la 
Viena din 30 august 1940 sunt declarate nule şi neavenite, frontiera dintre 
România şi Ungaria este restabilită prin articolul de faţă astfel cum exista la 
1 ianuarie 1938"14

• 

Textul tratatului întărise presupunerile liderului opoziţiei de la Bucureşti, 
Iuliu Maniu, care intuise că, atâta timp cât România va fi ocupată de trupe 
sovietice, situaţia Basarabiei, Bucovinei de Nord şi a ţinutului Herţa va rămâne 
neschimbată. De altfel, generalul Schuyler, reprezentantul SUA în Comisia Aliată 
de Control aflată la Bucureşti, va nota în jurnalul său: ,,Textele proiectelor de 
tratat de pace balcanice au fost publicate zilele trecute. Majoritatea românilor par 
foarte dezamăgiţi şi au sentimentul că prietenii lor britanici şi americani i-au 
«lăsat baltă»" 15 • 

Referindu-se la modul în care urma să aqioneze, Grigore Galencu va 
nota în jurnalul său: .,Mă frământă gândul neîncetat să dau acţiunii mele un 
caracter cât mai cumpătat şi cât mai puţin bătăios. E inutil de a agita flamura 
răzvrătirii între cele două tabere care sunt şi aşa destul de pornite ... nu trebuie ca 
cei mari să se împace pe spinarea noastră. În nici un caz nu trebuie să fim mai 
catolici decât Papa şi mai occidentali decât occidentalii" 10

. 

14 Zorin Zamfir, op.cit .. p. 262-263. 
15 C. V. R. Schuyler, Misiune dţficilă - Jurnal, Bucureşti, Editura Enciclopedică, 

1997, p. 353. 
16 D.A.N.I.C., fond Grigore Gafenc11, dosar 311, f. 50-61. 
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La 6 august, un prim memoriu, intitulat România i'n faţa Conferinţei de 
Pace, este trimis atât delegaţiilor prezente la forum cât şi presei, în care se cerea 
,,respectarea drepturilor politice şi economice ale României cel puţin în măsura în 
care ele fuseseră asigurate prin Convenţia de Annistiţiu din 12 septembrie 1944. 

Dacă s-au menţionat aici condiţiile annistiţiului, scopul a fost de a se 
reaminti că România s-a supus voinţei Naţiunilor Unite exprimată în termeni 
severi dar precişi; pare just ca Tratatul de Pace, inspirat de o voinţă identică, să se 
exprime cu aceeaşi precizie. Pacea trebuie să restabilească dreptul şi încrederea; 
ea trebuie să asigure viaţa naţiunilor şi să înlesnească fiecărui popor îndeplinirea 
sarcinii care-i revine. Poporul român ştie că mijloacele de care va dispune pentru 
îndeplinirea îndatoririlor imperioase care-i incurnbă vor depinde de realitatea 
asigurărilor ce-i vor fi date şi mai ales de modul cum va fi garantată independenţa 
sa politică şi economică"17 , se specifica în memoriu. 

În ziua de 8 august, Grigore Gafencu şi Brutus Coste vor prezenta 
Conferinţei un document privind Capacitatea de plată a României în /946-1952. 
După o prezentare a situaţiei economice aflate într-o stare critică, în special 
datorită războiului şi ocupaţiei sovietice, cei doi diplomaţi români propuneau 
următoarele măsuri pentru reintegrarea României în economia mondială: 

- reducerea masivă a datoriilor externe; 
- moratoriu; 
- credite externe; 
- mobilizarea tuturor disponibilităţilor interne şi externe 18• 

Grupul românilor din exil va mai înainta un memoriu suplimentar pe 
17 august 1946, o lucrare cuprinzând adnotaţii referitoare la fiecare articol din 
proiectul de Tratat de Pace - adnotaţii făcute pe exemplarele proiectului de 
Tratat. Lucrarea va fi răspândită individual, unnărindu-se evidenţierea 

neajunsurilor şi nedreptăţilor cuprinse în proiectul Tratatului de Pace cu 
România. Pe 9 octombrie - în ajunul zilei în care proiectul de Tratat, revăzut şi 
amendat de comisiuni, trecea în faţa Adunării Plenare - a fost înaintat un ultim 
memoriu, intitulat Observaţiuni ct1 privirP la Prniprtul de Tratat de Pace cu 
România - care, deoarece punea şi problema ţinuturilor răpite de URSS în iunie 
1940, Basarabia, Bucovina de Nord şi Herţa, le va aduce din partea autorităţilor 
din ţară eticheta de „trădători ai cauzei naţionale'' 19 . Pe lângă aceste memorii, 
delegaţia românilor din exil a desfăşurat o importantă acţiune de informare a 
membrilor diferitelor delegaţii participante, prin contacte personale, note şi 

11 Ibidem. 
18 D. G. Danielopol. Jurnal parizian. Documente confidenţiale, ediţie îngrijită de 

V. F. Dobrincsc:a ti N. N"ICUlescu, Iaşi, Institutul European, 1995, p. 98-101l. 
19 D.A.N.l.C., fond Grigore Gafencu, dosar 311, f. 86. 
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scrisori în probleme privind: evacuarea trupelor sovietice, eliberarea prizonierilor 
români de război, problema Dunării, a independenţei economice. Gafencu va 
nota în jurnal: ,,Întâlnire cu delegaţii americani Awdon, Reber, Cannon, 
Campbell. Exprim punctul nostru de vedere cu privire la textul Tratatului de Pace 
stăruind asupra nepreciziunii cuprinse în toate articolele: nepreciziune cu privire 
la sfârşitul ocupaţiei ( o excepţie care legitimează ocupaţia şi nu spune câte trupe 
de legătură vor rămâne, pe unde vor trece, cât vor mai sta?), nepreciziune cu 
privire la reparaţii ( ce am plătit? cât ne mai rămâne de plătit? cine ne judecă? de 
ce nu o comisie de reparaţii?), nepreciziune cu privire la prizonieri (în ce termen 
se vor întoarce? cine ne judecă?). Asta pentru chestiunile «aranjate». Cele 
deschise lasă loc pentru şi mai multă nepreciziune: problemele economice, 
Dunărea. Cum şi când vor fi deslegate? Nimeni nu ştie"20 . Fostul ministru de 
Externe român se va întâlni, de asemenea, cu ambasadorii Marii Britanii, Africii 
de Sud, Noii Zeelande, Australiei, Chinei, Greciei, Belgiei, Portugaliei şi Italiei. 

Într-o scrisoare trimisă liderului liberal Dinu Brătianu, Grigore Gafencu 
scria referitor la activitatea grupului condus de el la Paris: ,,am lucrat ... ca o 
delegaţie oficioasă, trimiţând «adrese» şi primind răspunsuri; primul rezultat 
atins a fost că ni s-a tolerat această activitate şi că atât noi cât şi munca noastră 
ne-am bucurat de simpatia vădită a unora şi de o stimă generală... Toate 
problemele noastre au fost bine lămurite, pe lângă şefii marilor delegaţii 

(îndeosebi problemele politice) cât şi cele economice ( discutate ore în şir cu 
diferiţi experţi)"21 • 

Deşi atât delegaţia oficială românească, cât şi cea sovietică au protestat şi 
au cerut ca autorităţile franceze să ia măsuri împotriva activităţii acestor 
„impostori reacţionari români", delegatul Franţei va susţine acţiunea acestora 
răspunzând că „în Franţa este liber oricine să se manifeste cum crede şi cum 
înţelege"22 . 

Într-o dare de seamă încheiată la sfărşitul Conferinţei de Pace şi trimisă lui 
Iuliu Maniu, Grigore Gafencu va enumera trei mari categorii de probleme luate în 
seamă de delegaţia românilor exilaţi pe care el a condus-o la Paris: probleme 
teritoriale, politice şi economice23

. Referitor la problemele teritoriale, grupul 
românilor din exil a luat poziţie atât în ceea ce priveşte chestiunea graniţelor 

20 Ibidem, f. 59. 
21 D.A.N.l.C.. fond Grigore Gafencu, dosar 74, f. 18-22. 
22 Aurel Sergiu Marinescu, O contribuţie la istoria exilului românesc, voi I, 

Bucureşti, Editura Vremea, 1999, p. 315. 
23 Grigore Gafencu, Politica in exil, 1942-1957, Studiu introductiv şi selecţia 

textelor de Nicolae Petrescu şi Gheorghe Zamfir, Bucureşti, Editura Oscar Print, 2000, 
p. 175-182. 
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vestice, cât şi a celor de nord şi răsărit, chiar dacă ele nu figurau pe ordinea de zi a 
Conferinţei. Deşi problema Transilvaniei a fost pusă pe ordinea de zi a Conferinţei 
şi dezbătută atât în şedinţele plenare cât şi în comisii, era dinainte rezolvată în urma 
acordurilor încheiate între miniştrii de Externe ai Marilor Puteri. 

Problema Basarabiei, Bucovinei de Nord şi ţinutului Herţa, deşi era 
considerată ca rezolvată prin actul de armistiţiu încheiat între Naţiunile Unite şi 
România, va fi reluată de grupul românilor dizidenţi, arătându-se astfel 
nedreptatea suferită de România în iunie 1940. 

În memoriile prezentate Conferinţei, chestiunea ţinuturilor răsăritene a fost 
publicată cu amănunte, însoţite de hărţi geografice, etnografice, consideraţii istorice, 
precum şi de declaraţiile oficiale ale Partidelor Naţional-Ţărănesc şi Na~onal
Liberal. Gafencu a arătat astfel că cedarea provinciilor răsăritene nu s-a făcut, 
conform declara~ilor sovietice, printr-un acord, ci în urma unei note ultimative, 
evidenţiindu-se astfel nedreptatea făcută poporului român cu acest prilej. 

Aurel Sergiu Marinescu, în volumul O contribuţie la istoria exilului 
românesc, prezintă o notă, datată 26 septembrie 1946, provenind din Arhiva SRI, 
referitoare la activitatea lui Grigore Gafencu în timpul Conferinţei de Pace de la 
Paris: ,, ... memoriul prezentat preşedintelui Conferinţei privitor la Bucovina de 
Nord şi Basarabia ... de Gafencu ... a provocat o mare iritaţie din partea delegaţiei 
sovietice şi mai ales dl. Molotov a protestat împotriva unor asemenea pretenţii ca 
acelea susţinute în acel memoriu. În cercurile aliate această acţiune întreprinsă 
contra Rusiei de grupul de români din străinătate a produs satisfacţie"24 . Gafencu 
va prezenta, totodată, adevărul şi în cazul cedării Dobrogei de Sud, regiune 
cedată de România Bulgariei în urma presiunii Germaniei. 

Referitor la apărarea independenţei României, românii dizidenţi au cerut 
un text precis şi categoric, stipulând evacuarea completă a teritoriului românesc, 
„garanţii efective de ordin internaţional pentru ca principiile enunţate în primele 
articole ale Proiectului de Tratat, referitoare la libertăţile individuale şi politice 
ale României, să aibă valoare reală", ,,aşezarea Tratatului de Pace sub înalta 
oblăduire a Curţii Jntem::ifinn:ile de Justiţie. pentru ca interpretarea textelor şi 

dezlegarea diferendelor să nu rămână în atribuţiunea exclusivă a unor organe 
politice şi diplomatice, ci să fie supuse unui control juridic"25

• Problemele care 
vor genera cele mai multe controverse vor fi însă cele economice. Gafcncu va 
considera „vitală" pentru viitorul României rezolvarea problemelor economice, 
în special reparaţiile pe care România urma să le plătească în contul datoriilor de 
război. Achitarea rapidă a acestor datorii, în special Uniunii Sovietice - spera 
fostul ministru român de Externe - avea să conducă la evacuarea rapidă a unei 

24 Aurel Sergiu Marinescu, op. cir .. p. 3 I 3-3 I 4. 
25 Grigore Gafencu, op.cit., p. 175-182. 
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mari părţi din trupele sovietice aflate în România (Gafencu spera ca în România 
să rămână numai trupele sovietice necesare păstrării liniilor de comunicaţie cu 
cele aflate în Austria). 

Vizând impunerea unor sume cărora România - aflată, datorită urmărilor 

războiului, ocupaţiei sovietice, abuzurilor, într-o situaţie economică foarte grea -
să le poată face faţă mai uşor, pe lângă Memoriul prezentat împreună cu Brutus 
Coste privind capacitatea de plată a României între 1946-1952, care arată 

adevărata situaţie economică a ţării, Grigore Gafencu va cere şi constituirea unei 
Comisii de reparaţii şi restituiri care să urmărească exact reparaţiile care urmau 
să fie plătite de România. 

Profitând de inexistenţa unei astfel de comisii - la constituirea căreia se 
va opune - Uniunea Sovietică va continua să oblige România la plata unei uriaşe 
despăgubiri de război, deşi suma de 300 milioane dolari fusese plătită până la 
data de 30 iunie 1946. ,,Politica Rusiei este să jefuiască" va puncta vicemareşal 
Donald F. Stevenson, şeful Misiunii militare engleze de la Bucureşti, într-un 
document trimis secretarului de stat de la War Office, arătând astfel adevărata 
politică sovietică faţă de România26

. 

Deşi delegaţia oficială, în componenţa căreia se aflau 18 economişti de 
marcă ai României, ,,crema personalului economic românesc"27

, va refuza să 
prezinte Conferinţei de Pace documente oficiale privitoare la sumele pe care 
România le-a plătit Uniunii Sovietice până la data desfăşurării Conferinţei, 

delegatul american Willard Thorp va prezenta adevărata sumă plătită de România. 
Conform economistului american ,, ... suma iniţială de 300 milioane dolari fixată 

prin clauzele Armistiţiului, plătibilă însă în 6 ani, fusese de mult depăşită de 
confiscările făcute timp de 18 luni în dauna economiei româneşti. Adăugând la 
sumele deja plătite cu titlu de reparaţii cheltuielile provocate de întreţinerea 

trupelor de ocupaţie, precum şi «restituirile» şi «rechiziţiile» cerute de către 

ocupant, cifra plătită de către România s-a ridicat la 1.050 milioane dolari"2
R. 

Suma va fi confirmată de un memoriu prezentat de Brutus Coste, precum 
şi de unul dintre liderii delegaţiei oficiale româneşti, Ion Gheorghe Maurer. Suma 
este împărţită astfel de Brutus Coste: despăgubiri - l 05 milioane dolari; restituiri 
- 174 milioane dolari; întreţinerea armatei sovietice - 336 milioane dolari; 
confiscări, rechiziţii etc. neprevăzute în Convenţia de Armistiţiu - 430 milioane 
dolari29

. 

26 D. G. Danielopol, op. cit., p 48. 
27 Ibidem, p. 87. 
28 Ibidem, p.105-107. 
29 Ibidem, p. 87-88. 
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De altfel, referitor la plata reparaţiilor, Gafencu va publica în ,,Journal de 
Geneve" articolul Reparaţiile şi Conferinţa de la Paris, în care scria: ,,Marile 
Puteri trebuie să pună capăt «arbitrariului care domneşte în domeniul 
reparaţiilor». Acesta era unul dintre obiectivele esenţiale ale tratatelor de pace: să 
se pună ordine în cifre şi în procedee, astfel încât să fie oprit procesul de 
dezmembrare economică care (sic !) a atins deja unele dintre cele mai fertile 
regiuni ale Europei şi care riscă să se extindă şi să se agraveze"30

• 

Pe lângă cererea de înfiinţare a Comisiei de reparaţii şi restituiri, 
urmărind apărarea independenţei economice a României, Grigore Gafencu va 
mai cere: 

,,- revizuirea întregului capitol al reparaţiilor, care pune în sarcina 
României obligaţii nedrepte şi istovitoare, imposibil de îndeplinit; 

- reducerea cererilor de despăgubiri anglo-saxone conform unor principii 
de echitate, ţinându-se seama de sleirea completă a economiei româneşti; 

- integrarea economiei româneşti în economia mondială prin 
introducerea clauzei naţiunii celei mai favorizate şi prin înlăturarea sistemului de 
acorduri speciale şi a legislaţiei discriminatorii, în virtutea căreia au fost 
înfiinţate, în afară de orice normă de drept şi bună gospodărire, diferitele 
sovromuri; 

- menţinerea principiului libertăţii pe Dunăre, garantat printr-un control 
internaţional pe temeiul vechilor aşezăminte europene ale Dunărei rămase în 
vigoare în ciuda prefacerilor adânci din vremurile din urmă"31 • 

Lucrând în paralel şi uneori în contradicţie cu delegaţia oficială română, 
aflată sub un strict control sovietic, grupul românilor din exil, o adevărată „delegaţie 
oficioasă"32 , va fi surprinzător de mediatizat pentru reprezentanţii ,,neoficiali" ai unei 
ţări învinse şi aceasta în special datorită lui Grigore Gafencu, foarte cunoscut în Apus 
datorită poziţiei, cărţilor şi articolelor sale. 

Conştient de impactul presei asupra publicului, fostul ministru român de 
Externe va ţine un contact strâns şi permanent cu ziarele reprezentate la 
Conferinţă, reuşind astfel. după cum va nota ulterior. ca: .. activitatea ... şi 
interesele româneşti susţinute" de grupul condus de el să fie „semnalate şi 
sprijinite cu simpatie de numeroase ziare americane, engleze, franceze, elveţiene, 
portugheze etc."13. 

30 Ibidem, p.105-107. 
31 Grigore Gafencu, op.cit., p. 178. 
32 D.A.N.I.C., fond Grigore Gafencu, dosar 311, f. 65. 
33 Grigore Gafencu, op.cit., p. I 76. 
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Astfel, interviuri şi articole ale fostului ministru de Externe român au fost 
publicate de numeroase ziare şi reviste apusene: ,,New York Herald Tribune", 
„Une Semaine de Monde", ,,La Libre Belgique", ,,Weltwoche", ,,Ziiricher 
Zeitung" etc., ,,Document", ,,Journal de Geneve", reluate şi de agenţia Reuters 
pentru presa mondială. Activitatea grupului, poziţiile sale în special în problema 
reparaţiilor şi a Dunării vor fi reliefate pe larg în ziarele „Le Monde", ,,New York 
Herald Tribune" şi „Daily Mail"34

• 

Din nefericire, după cum va sublinia fostul ministru de Externe român, 
deşi tezele susţinute au găsit la marea majoritate a delegaţiilor înţelegere şi 

simpatie ,, ... cele mai multe cereri nu au fost luate în seamă de Conferinţa"35 • 
Cereri importante referitoare la evacuarea trupelor străine, la prizonierii români 
Je război şi la reparaţiile propriu-zise nu şi-au găsit rezolvarea în prevederile 
Tratatului de Pace. 

Principalele motive pentru care aceste cereri, foarte importante pentru 
România, au rămas fără răspuns au fost: dorinţa Marilor Puteri Apusene de a 
evita un conflict cu U.R.S.S.-ul în ciuda diferendelor existente cu acesta din 
urmă, dar şi dorinţa apusenilor de a se ajunge rapid la rezultate concrete şi 

abordarea, chiar cu sacrificarea unor poziţii răsăritene, a problemei capitale de 
care, după părerea lor, atârna pacea lumii: problema germană. Astfel, pentru a 
ajunge niai rapid la rezultate, Marile Puteri au căzut de acord să sprijine în faţa 
comisiilor, indiferent de convingerile lor, toate articolele asupra cărora cei patru 
miniştri ai Afacerilor Străine stabiliseră un acord. 

Acestor cauze de ordin general i se adaugă şi poziţia oficială a delegaţiei 
României, condusă de ministrul de Externe Gheorghe Tătărescu, secondat de 
Gheorghe Gheorghiu-Dej şi Ion Gheorghe Maurer, lideri importanţi ai Partidului 
Comunist Român. Aflată sub control sovietic, delegaţia românească a atacat 
numai cererile occidentale, neîndrăznind să atace şi revendicările sovietice. 

„Guţă vorbeşte la Luxembourg. Emfatic şi gol ca în vremurile bune de 
mult uitate. Vorbe bune pentru vecini, «gloriosul mareşal Stalin», ... «viteaza 
armată sovietică» etc. etc., artificiu ieftin pentru a păstra «încrederea stăpânilom. 
Rezerve cu privire la reparaţii, care nu privesc decât pe occidentali. Ruşii sunt 
daţi exemplu pen_tru moderaţia pe care au dat-o cerând numai o cincime (!?) din 
ce le datorăm. In schimb, «independenţa noastră economică» o vom apăra 
împotriva celor care caută să ne impună clauza naţiunii celei mai favorizate"36

, va 
nota Gafencu referitor la poziţia delegaţiei oficiale româneşti. 

Astfel, probleme importante pentru România precum evacuarea trupelor 
sovietice, repatrierea prizonierilor, garantarea libertăţilor politice şi economice au 

34 Ibidem. 
35 Ibidem. 
36 D.A.N.I.C., fond Grigore Gafencu, dosar 311, f. 52. 
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fost trecute cu vederea, deşi delegaţia României a fost chestionată de celelalte 
delegaţii prezente la Conferinţă privitor la revendicările sovietice. Referindu-se la 
poziţia adoptată de delegaţia românească, unul dintre membrii delegaţiei 

americane avea să afirme: ,,Principala problemă... este aceea că românii nu 
protestează niciodată în public la adresa înţelegerilor cu Uniunea Sovietică. Fără 
reclamaţii clare din partea României şi fără informaţii în acest sens, Statele Unite 
nu pot face nimic"37

. · 

Singurele rezultate pozitive la care Gafencu, împreună cu grupul condus 
de el, considera că şi-a adus aportul, au fost: hotărârea convocării, şase luni mai 
târziu, a unei Conferinţe a Dunării cu participarea şi a Marilor Puteri alături de 
statele riverane, recomandarea aplicării clauzei naţiunii celei mai favorizate 
pentru România, recursul la Curtea Internaţională de Justiţie care capătă astfel 
dreptul de a interpreta textul tratatelor şi de a judeca litigiile izvorâte din 
aplicarea lor. Problema era că aceste „rezultate pozitive" nu erau decât simple 
recomandări, ele urmând să fie supuse hotărârii finale a celor patru miniştri ai 
Afacerilor Străine. 

Încheierea dării de seamă era foarte optimistă privind viitorul relaţiilor 
din cadrul exilului românesc. ,,Ţin să arăt la sfărşitul acestei etape a activităţii 
noastre că ea s-a desfăşurat de la început într-un spirit de deplină solidaritate şi în 
cea mai desăvârşită prietenie"38

. 

Activitatea fostului ministru de Externe român în timpul desfăşurării 
acestei Conferinţe de Pace va fi elogiată de ceilalţi membri ai grupului care au 
recunoscut că „meritele revin în primul rând prietenului Grigore Gafencu, care cu 
măiestrie a ştiut să facă să fie auzite şi cunoscute părerile şi simţămintele 

poporului român"39
• 

În ţară, însă, pentru activitatea depusă la Paris, Gafencu şi ceilalţi membri 
ai grupului său vor fi etichetaţi drept un „grup de delicvenţi", exagerările 
mergând până la a fi acuzaţi de „acţiune criminală"40 împotriva României de 
către liderii comunişti de la Bucureşti. 

Tot în Arhivele S.R.I. (fond D. dosar 4749. f 4-R) existii un t::ihe-1 c::ire
conţine 38 de nume de „elemente reacţionare române ce duc în străinătate acţiuni 
de subminare a intereselor României", pentru fiecare fiind trecute şi activităţile lor. 
Referitor la Gafencu se menţionează: ,,principalul exponent al mişcării româneşti 
din străinătate. După ce a stat câţiva ani în Elveţia, după 23 august 1944 a strâns 

37 D. G. Danielopol, op.cit., p. 122-124. 
38 Grigore Gafencu, op.cit., p. 182. 
}
9 Ibidem. 

40 D.A.N.I.C., fond Preşedinţia Consiliului de Miniştri. Stenograme, dosar 
9/1946, f. 82-89. 
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legăturile cu cercurile reacţionare străine, ducând o acţiune continuă împotriva 
actualei politici a României. În momentul de faţă se află la Paris, unde caută să 
influenţeze pe membrii delegaţiilor anglo-americane în sensul cererilor formulate 
de opoziţia română, al cărei principal purtător de cuvânt este41

• 

Comuniştii se vor folosi şi de activitatea depusă de Grigore Gafencu la 
Paris atunci când vor da ultimele lovituri opoziţiei democratice din România. La 
15 iulie 194 7, când ministrul de Interne Teohari Georgescu va cere în Parlament 
ridicarea imunităţii parlamentare a deputaţilor opoziţiei, în „raportul motivat" 
prezentat se menţiona şi faptul că, la Conferinţa de Pace de la Paris, Gafencu şi 
grupul său de români exilaţi, trădători de neam, ar fi cerut nerecunoaşterea 
„delegaţiei oficiale" şi ar fi pus în pericol „realipirea la ţară a Transilvaniei de 
Nord", prin lupta dusă împotriva cauzei româneşti în străinătate42 • 

Comentând afirmaţiile din ziar, Gafencu va nota în jurnalul său: ,,lată-mă 
din nou trădător. Am trădat cauza ţării, acum cinci ani fiindcă nu am acceptat 
dictatura lui Hitler; trădez din nou fiindcă nu înţeleg să mă supun poruncii 
neruşinatelor slugi care batjocoresc astăzi neamul nostru',43

. 

În noiembrie 194 7, Grigore Gafencu, implicat în procesul intentat 
liderului opoziţiei de la Bucureşti, Iuliu Maniu, va fi condamnat în contumacie la 
20 de ani de muncă silnică. Vina principală - activitatea depusă la Paris în timpul 
Conferinţei de Pace. 

Deşi lucrările Conferinţei de Pace s-au încheiat la 20 octombrie 1946, 
Grigore Gafencu nu va abandona acest subiect. Într-un articol publicat în 
„Journal de Geneve" în ianuarie I 94 7, intitulat Foamete în România, atrăgând 
atenţia asupra pagubelor provocate de seceta abătută asupra României, Gafencu 
va semnala încă o dată povara despăgubirilor fixate prin Tratatul de Pace44

• 

Cu ocazia semnării Tratatului de Pace, fostul ministru român de Externe 
va prezenta un nou protest al exilaţilor români precizând: ,. ... numai o revizuire 
completă şi întreagă a tratatelor de pace ar putea să garanteze României nu numai 
libertăţile sale şi exerciţiul suveranităţii sale, ci şi apartenenţa sa la Europa, 
existenţa sa naţională liberă, viaţa sa"45

. 

Ratificarea de către Anglia şi Statele Unite a Tratatului de Pace cu 
România, în mai 1947, va legaliza regimul impus de Moscova Bucureştiului. 
Astfel, timp de aproape o jumătate de secol, România va face parte, conform 
aprecierii istoricului Mihai Retegan, ,,din ceea ce generic era denumit Europa de 
Est - noţiune care desemna mai mult o realitate politică decât una geografică, 

41 Aurel Sergiu Marinescu, op.cit., p. 315. 
42 D.A.N.I.C., fond Grigore Gafencu, dosar 313, 11 august 1947, f. 66. 
43 Ibidem. 
44 Ibidem, dosar 312. 
45 D.A.N.I.C., fond Grigore Gafencu, dosar 312. 
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adică o zonă asupra căreia se extindea hegemonia URSS, lucru recunoscut de 
toată lumea, inclusiv de SUA',46. 

Resume 

Grigore Gafencu, ancien ministre des Affaires Etrangeres et 
ancien ambassadeur a Moscou, n 'a pas compris d 'abandonner Ies 
interets de son pays, meme apres son exile impose par l 'orientation 
pro-allemande imposee en 1941 par le regime du marechal Antonescu. 

Sa voix a la Conference de la Pai:c de Paris (1946) a represente 
la voi:c du peuple roumain libre : la delegation officielle ne pouvait pas 
soutenir des point de vue contraires aux interets de Moscou. Le 
plaidoyer de Grigore Gafencu portait sur la reconaissance de la 
participation de la Roumanie dans la guerre anti-allemande entre le 
23 aout et le 12 septembre 1944; sur la juste somme en ce concerne Ies 
reparations de guerre que la Roumanie devait payer a l 'Union 
Sovietique ; sur Ies questions territoriale sensibles coinme Ies regions 
arrachees par /'URSS en 1940; sur la libre circulation sur le Danube 
garantie par Ies traites internationaux etc. 

Pour son activite au service des interets nationaux, le regime 
communist I 'a considere comme traître. II fut condamne en contumace 
a 20 ans de prison et travail force. 

46 Mihai Retegan, 1968. Din primăvară până în toamnă, Bucureşti, Editura Rao, 
1998, p. 17. 
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Din istoricul elaborării Istoriei critice a românilor, de 
B.P.Hasdeu 

LIDIA BRÂNCEANU 

La scurt timp după apanţ1a lucrărilor lui R. Roesler1 care contestau 
permanenţa românilor pe pământul strămoşesc, B. P. Hasdeu a început elaborarea 
lucrării Istoria critică a românilor, în care urma ca, pe baza izvorului de necontestat, 
documentul istoric, să dea riposta cuvenită teoriilor tendenţios publicate. 

B. P. Hasdeu avea deja, în activitatea ştiinţifică desîaşurată, o 
îndelungată experienţă în ceea ce priveşte publicarea documentelor din arhivele 
şi bibliotecile din ţară şi străinătate referitoare la trecutul istoric al românilor. 

În lucrările publicate, cât şi în 
revistele apărute la Iaşi2 şi, mai ales, în cea 
editată la Bucureşti din însărcinarea dată, în 
1864, de Ministerul Cultelor şi Instrucţiunii 
Publice şi intitulată „Arhiva Istorică a 
României"3

, B. P. Hasdeu a folosit 
documente în limbile slavă, greacă şi latină, 
limbile romanice şi limba germană, în 
scopul luminării unor aspecte nestudiate ale 
istone1 începuturilor poporului român. 
Mircea Eliade menţionează că „vasta sa 
orientare în economia politică, ştiinţele 

juridice, arta miiitară, iconografie, ştiinţe 
naturale lăsau impresia unui Pico delia 
Mirandola',4. B. P. Hasdeu nu a şovăit să 
aşeze istoria neamului românesc alături de 
celelalte istorii europene. 

1 R. Roesler, Die Anflinge des walachischen Furstenthums, Wien, 1867; 
Romiinische Studien, Leipzig, 1871. 

2 1858 nov. apare primul număr al revistei „România", total 4 numere; în 1859 
redactează a doua revistă: ,,Foae de istoria română"; în 1860, martie-iulie, publică a treia 
revistă: ,,Foiţa de istorie şi literatură"; în 1862-1863 apare „Din Moldova". 

3 Lidia Brânceanu, B. P. Haşdeu şi revista .,Archiva Istorică a României", în 
,,Manuscriptum", 1988. 

4 B. P. Hasdeu, Scrieri literare, morale şi politice, ediţie critică de M. Eliade, 
Fundaţia pentru literatură şi artă, 1937, p. XL. 
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Impunându-se în epocă prin vastitatea cunoştinţelor şi documentaţia 

adunată cu acribie, scrierile sale erau aşteptate de public. Personalităţile culturale 
ale vremii erau gata să îl sprijine materialiceşte pe B. P. Hasdeu pentru ca 
lucrarea Istoria critică a românilor să vadă mai repede lumina tiparului. 

Ziarul „Columna"5
, în iunie 1872, scria: ,,Am auzit cu multă satisfacţiune 

că are să se instituiască o societate de bărbaţi influenţi şi cu valoare ştiinţifică, 
care să susţină întreprinderea dlui Hasdeu: Istoria critică a românilor. Aşteptăm 
cu împăciinţă constituirea acestei societăţi pentru a depune cu toţii obolul nostru. 
Întrucât, ştim noi, ideea unei asemenea societăţi o concepuse, cu o generoasă 
expansiune, dl Ion Brătianu, în timpul ultimei petreceri în Bucureşti; ea găsi însă 
o vie opoziţiune chiar din partea dlui Hasdeu, temându-se că orice specie de 
patronaj organizat, presupunând necesarmente un raport de îndatorire şi 

obligaţiune, îi va putea înlănţui, mai mult sau mai puţin, deplina libertate a 
cugetării, fără care piere sau lâncezeşte veritatea istorică". 

Chiar fără sprijinul material al societăţii, din Istoria critică a românilor 
au apărut, în aprilie şi august 1872, primele două fascicule intitulate „Pământul 
Ţării Româneşti - Întinderea teritorială" şi „Nomenclatura", iar a treia, ,,Acţiunea 
naturii asupra omului", a apărut în ianuarie 18736

• 

Studiul referitor la Întinderea teritorială vorbeşte despre hotarul 
Munteniei până la Marea Neagră; despre Ducatul Făgăraşului şi cuprinderea 
acestuia de către Basarabi; despre Ducatul Amlaşului din punct de vedere 
cronologic şi geografic; despre Dobrogea. În studiul referitor la Nomenclatura 
Ţării Româneşti se arată originea termenului vlah; personificarea originii 
naţionale în istoria universală; importanţa unei nomenclaturi teritoriale. 

În studiul Acţiunea naturii asupra omului, B. P. Hasdeu, cu imensa lui 
erudiţie lingvistică, cu neistovita sa sete de cunoaştere şi de cuprindere, 
transformă această parte a lucrării într-o adevărată enciclopedie, dând posibilitate 
cititorului de astăzi să afle despre problemele generoase care-i frământau pe 
gânditorii din a doua jumătate a secolului al XIX-iea, în legătură cu trecutul 
11ca111urilur :;,i rt:la~ia dimre om şi mediul înconjurator'. 

Interesul stârnit de incontestabilele merite ştiinţifice ale lucrării, care, 
aşteptată cu nerăbdare, era publicată şi citită pe fascicule, a făcut ca, la 
3 februarie 1873, cu câteva luni înainte de apariţia ultimei fascicule a primului 

5 Ibidem. 
6 8. P. Hasdeu, Istoria critică a românilor, voi. I, Pământul Terrei Româneşti. 

Întinderea teritorială. Nomenclatura. Acţiunea nafurei, Bucureşti, Imprimeria Statului, 
1873,3llp. 

7 Idem, Istoria critică a românilor, ediţie îngrijită şi studiu introductiv de 
Grigore Brâncuş; studiu introductiv şi note de Manole Neagoe, Bucureşti, Editura 
Minerva, 1984, p. XXXI. 
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volum, să i se acorde lui B. P. Hasdeu marea medalie de aur pentru alcătuirea 
istoriei naţionale, iar la I O februarie 1873, Parlamentul României să voteze un 
premiu de 4000 lei noi, pentru sprijinirea continuării operei sale8

• 

Prin apariţia, în mai 1873, a celei de 
a patra fascicule, referitoare la limba 
română - în care se arată importanţa 

filologiei în istorie, rezultatele filologice 
asupra formării naţiunii române, lipsa de 
dialecte la românii din Dacia, modernitatea 
slavismelor şi germanismelor în limba 
română, dând răspuns la întrebarea dacă dl. 
Roesler ştie româneşte - primul volum al 
Istoriei critice a românilor era încheiat. 

În prefaţa volumului9
, B. P. Hasdeu, 

recunoscând că „succesul operei a întrecut 
cu mult aşteptările autorului", aduce 
mulţumirile sale celor ce l-au sprijinit atât în 
publicarea lucrării - miniştrii Christian Teii, 

Gh. Chiţu şi Titu Maiorescu -, cât şi în răspândirea acesteia: dr. Carol Davila, 
dr. Nicolae Kreţulescu, iar librarului Socec pentru că „s-a grăbit din proprie 
iniţiativă a oferi hârtia în condiţiunile cele mai înlesnitoare". 

B. P. Hasdeu, pentru susţinerea argumentării, desfăşurase o minuţioasă, 
vastă şi obositoare cercetare în bibliotecile din ţară şi străinătate, de unde adunase 
documente inedite, cumpărase cărţi, cheltuise sume mari de bani pentru editarea 
volumului. Se simţea recunoscător tuturor celor care îl ajutaseră, de aceea, în 
august 1873 10 adresează mulţumiri ministrului Instrucţiunii Publice, Christian 
Tel1 11

, pentru sprijinul acordat şi, mai ales, pentru facilitarea călătoriilor 
ştiinţifice făcute în scopul adunării şi completării materialului necesar. Citez: 

„Domnule Ministru, dacă Istoria critică a românilor a putut să apară şi 
să continue, o datorez într-o mare parte sprijinului pe care l-am primit din partea 
Onor Ministrului Instrucţiunii Publice; căci o publicaţiune atât de întinsă este 
grea nu numai prin cheltuiala de tipar, nu numai prin cumpărare de cărţi etc., dară 
şi prin necesitatea de a face călătorii ştiinţifice pentru adunarea şi completarea 
materialului, după cum este şi călătoria peste Carpaţi, de unde mă întorc acum, 

8 D.A.N.I.C., fond B. P. Hasdeu, voi. XXXVl/1722-1804, f. 70. 
9 B. P. Hasdeu, Istoria critică a românilor, ediţia din 1875, p. X. 
10 D.A.N.l.C., fond Ministerul Cultelor şi Instrucţiunii Publice, dosar 251/1874, f.5. 
11 În cadrul guvernului condus de Lascăr Catargiu, Christian Tell a fost ministrul 

Cultelor şi Instrucţiunii Publice în perioada 14 martie 1871-8 ianuarie 1874. 
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vesel că am strâns o mulţime de documente preţioase, dar îngrijat totodată despre 
imensele dificultăţi materiale ale întreprinderii mele. 

Pus în această poziţiune, iau îndrăzneala, Domnule Ministru, de a 
recurge şi de astă dată la concursul Onor Ministeriu al Instrucţiunii Publice, 
solicitând a mi se lua, prin premuneraţiune pentru premiile scolastice ale anului 
1874, încă un număr de exemplare din ediţiunea a II-a, pe care mă voi îndatora, 
ca şi în trecut, a le depune negreşit până la 1 iunie 1874. 

Binevoiţi, Domnule Ministru, a primi încredinţările mele celei mai 
distinse consideraţii" (26 august 1873 ). 

Rezoluţia ministrului Christian Tell a fost următoarea: ,,Pe temeiul 
motivelor arătate de dl. Hasdeu, prin petiţiunea prezentă, considerând cheltuielile 
făcute cu excursiunea în adunarea materialului necesar la elaborarea Istoriei 
critice a românilor, cu care se ocupă dânsul, se va libera din paragraful asignat în 
buget pentru excursiuni arheologice suma de una mie lei". 

B. P. Hasdeu continua, totuşi, să fie îngrijorat cu privire la imensele 
dificultăţi materiale care îl aşteptau până la terminarea operei începute. Aceasta, 
cu atât mai mult cu cât, în ianuarie 1874, apăruse prima fasciculă din volumul II 
- Reacţiunea omului contra naturii. Providenţa în istorie-, iar cheltuielile făcute 
cu editarea, ca de fiecare dată, depăşiseră sumele primite. Solicită din nou 
ministrului sprijin financiar şi în martie 1874 cere cei 4000 lei, care i se cuveneau 
de drept, prin votul dat de Parlament, încă din 1873, pentru „încurajarea autorului 
Istoriei critice a românilor" spre continuarea operei sale 12

, iar în aprilie 187413
, 

arătând că datorează librarului Socec o sumă însemnată, cere o parte din banii 
care i se cuveneau pentru reeditarea operei sale, hotărâtă deja. Titu Maiorescu14

, 

în calitate de ministru al Instrucţiunii Publice, îi mai aprobă suma de I OOO lei. 
Neliniştit pentru faptul că documentaţia pe care o avea nu corespundea 

exigenţelor sale ştiinţifice, B. P. Hasdeu, în mai 187415, se hotărăşte, în ciuda 
lipsurilor materiale, să facă o călătorie în Transilvania şi Germania, unde să 
cerceteze arhivele şi bibliotecile din Sibiu, Cluj, Alba-Iulia, Berlin, Dresda. 

Gandul ca opera sa era un răspuns la atirmaţ11le nefondate ale lui 
R. Roesler cu privire la începuturile istoriei neamului său, B. P. Hasdeu îşi face 
curaj şi cere suma de 2400 lei, obligându-se ca la întoarcere să facă o dare de 
seamă amănunţită asupra cercetărilor sale. Titu Maiorescu este de acord să-l 

12 D.A.N.I.C., fond Ministerul Cultelor şi Instrucţiunii Publice, dosar 251 /I &74, f. 7. 
13 Ibidem, f. 9. 
14 Titu Maiorescu a fost ministrul Cultelor şi Instrucţiunii Publice în perioada 

7 aprilie 1874-20 ianuarie 1876 în guvernul condus de Lascăr Catargiu. 
15 D.A.N.I.C., fond Ministerul Cultelor şi Instrucţiunii Publice, dosar 251 /1874, f. 11. 
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sprijine pe B. P. Hasdeu în condiţiile în care acesta va face dovada banilor 
cheltuiţi şi va depune, eventual, copii de pe documentele descoperite. 

După o lună şi jumătate de la plecarea din ţară, B. P. Hasdeu comunică 
ministrului Titu Maiorescu faptul că se simte fericit de a fi descoperit „două sute 
de documente şi relaţii inedite de cea mai mare importanţă pentru istoria politică, 
diplomatică, ecleziastică, artistică şi literară a românilor. In raportul general pe 
care voi avea onoarea a vi-l prezenta la întoarcere, voi descrie pe larg toate 
rezultatele călătoriei. Pentru a putea continua aceste cercetări, care au necesitat 
din parte-mi nişte sacrificii necompatibile cu mijloacele mele materiale şi în 
disproporţiune cu ajutorul ce mi l-a dat Onorabilul Minister la plecare, îmi iau 
libertatea de a vă ruga, în interesul Istoriei noastre Naţionale, Domnule Ministru, 
de a-mi mai acorda o sumă de 2000 lei noi. 

În caz de a fi sleit paragraful bugetar al excursiunilor ştiinţifice, nu mă 
sfiesc a solicita un credit extraordinar, fiind convins că îl voi răscumpăra pe 
deplin, prin însemnătatea fontânelor istorice ce mă aşteaptă în arhivele şi 

bibliotecile pe care nu le-am cercetat încă. 
Binevoiţi, Domnule Ministru, a primi, şi cu această ocaziune, 

încredinţarea celei mai distinse consideraţiuni (Din Transilvania, Alba-Iulia -
Karlsburg - str. Bethlen Gabor nr. 115)"16

• 

În tot acest timp, după propria mărturisire, se simţea îngrozit şi la gândul 
,,ca nu cumva munca şi voinţa să fie covârşite prin sărăcirea puterii". 

Gândul că teoriile pe care le susţinea în opera ce o elabora erau 
comentate, cântărite şi evaluate de oamenii de ştiinţă ai timpului şi în special de 
cei de peste hotare îl făcea ca fiecare aserţiune să fie bine argumentată. De aceea, 
B. P. Hasdeu trece peste neplăcerea pe care o resimţea ori de câte ori cerea bani 
şi se adresează din nou ministrului Instrucţiunii Publice: ,, ... sunt silit a adăuga 
totodată că spezele excursiei au întrecut cu una mie două sute lei şi celelalte trei 
mii ce aţi binevoit a-mi acorda. Faţă de importanţa rezultatelor dobândite, 
cutezând a crede că este just ca aceste excedente, pe care le-am luat împrumut şi 
care constituie o sarcină prea grea pentru poziţia mea materială, să mi se restituie 
din partea statului, iau libertatea a vă ruga, domnule ministru, să binevoiţi a-mi 
încuviinţa acea sumă suplimentară de una mie două sute lei. Solicitez respectuos, 
în acelaşi timp, reproducerea alăturatului raport în Monitorul Oficial, sperând că 
astfel se va face un necesar precedent de a da seamă pentru ceilalţi ce vor mai 
întreprinde excursii pe socotelile statului" 17

• 

Dar, de data aceasta, Titu Maiorescu nu mai poate sau nu mai simte 
nevoia să răspundă afirmativ cererii înaintate. Nu-l refuză categoric, dar în 
rezoluţia pusă arată că „alăturatul raport, nefiind adresat ministeriului ci fiind o 

16 Ibidem, f. 14. 
17 Ibidem, f. 17. 
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relaţiune deja tipărită mai mult ca articul de jurnal, nu are forma de a apărea în 
Monitor. Suma cerută nu se poate acorda din bugetul anului prezent. Rămâne a se 
decide asupra cererii în anul viitor". 

B. P. Hasdeu nu se descurajează şi, conştiincios în raport cu misiunea pe 
care o avea de îndeplinit, îşi continuă munca animat de aceeaşi însufleţire şi 

neodihnă. Mulţumit de sprijinul acordat de oamenii de cultură din Transilvania şi 
Germania în adunarea documentelor, face cunoscut public, prin intermediul 
ziarului „Columna", scopul călătoriei ştiinţifice din vara anului 1874 şi 

rezultatele la care a ajuns, datorate unor importante personalităţi ale timpului, 
unele dintre ele de expresie maghiară şi germană. 

„Excursiunea mea în Transilvania avea trei ţinte: întâi, de a intra într-o 
legătură mai de aproape cu bărbaţii saşi şi unguri; al doilea, de a cerceta bibliotecile 
sub raportul acelor publicaţiuni pe care nu poate cineva să le procure în Bucureşti; 
al treilea, şi mai presus de toate, de a utiliza avutele arhive şi colecţiuni de 
manuscripte de acolo, rămase până acum cu desăvârşire străine istoricilor noştri. 
Relaţiunile personale cu dl. dr. Teutsch, apoi cu dl. Bielz, dr. Trauschenfels, 
Reissenberger, Seivert, Wenrich, în fine, cu dl. Caroli Szabo şi cu dl. canonic 
Francisc Kovacs, care toţi se grăbiră, cu o extremă amabilitate, a-mi înlesni 
investigaţiunile, au satisfăcut pe deplin prima din acele trei ţinte. Ziarele din 
Transilvania, atât germane, precum şi cele maghiare, nu puţin au concurs şi de 
a-mi face mai uşoară străbaterea, sub prăfuitele bolţi ale bibliotecilor şi arhivelor, 
prezentând publicitătii scopul călătoriei mele sub culorile cele mai simpatice". 

În cuprinsui Istoriei critice a românilor, B. P. Hasdeu a revenit mereu 
asupra metodei ştiinţifice pe care cercetătorii trebuiau s-o folosească: ,,Oricine se 
expune a brăzdui câmpul istoric fără a putea cunoaşte înseşi texturile în limbile 
lor originale, fără a fi aprofundat făntâne şi iar făntâne, fără a poseda aptitudinea 
şi răbdarea de a le supune una după alta celui mai minuţios scrutin, va greşi". 
Istoricul trebuie să arate exact izvorul, pagina, locul apariţiei. În ştiinţă, 
precizează B. P. Hasdeu, nu se permite nici o virgulă fără demonstraţiune! 

In 1874 apare şi al doilea volum al Istoriei critice a romanilor, inundat 
Reacţiunea omului contra nafurei. 

Solicitările au fost atât de mari încât, în 1875, lucrarea s-a reeditat în 
întregime şi a început pregătirea unei traduceri în limba franceză datorate lui 
Fr. Dame, care va apărea în 1878, după obţinerea Independenţei României. 

În prefaţa lucrării, Fr. Dame scria: ,,În momentul în care graţie vitalităţii 
şi energiei sale progresiste România intră definitiv în concertul european, 
necesitatea de a publica Istoria critică a românilor nu poate fi contestată" 18 • 

18 B. P. Hasdeu, Histoire critique des Roumains. La Valachie jusqu 'en 1400, l, 
Extension territoriale. Edition entierement renfondue. Traduit du roumain sous Ies yeux 
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B. P. Hasdeu însuşi îşi aprecia atât de mult lucrarea încât în Introducerea 
tomului IV al lucrării monumentale Etymologicum Magnum Romaniae împărţea 
studiul în trei părţi: 1. Literatura înainte de Istoria critică a românilor; 
2. Literatura după Istoria critică a românilor; 3. Întemeierea Ţărilor Româneşti. 
Menţionând scopul pentru care a scris Istoria critică a românilor, socotită a fi 
Istoria Naţională, B. P. Hasdeu reaminteşte lucrările tendenţioase la adresa istoriei 
românilor publicate de Roesler: ,,După cum pentru istoria Romei antice era 
necesară critica cea negativă a lui Niebuhr, tot aşa de necesar e Roesler pentru 
perioadele cele mai obscure din istoria românilor. Închipuiţi-vă un peisagiu ale 
cărui elemente constitutive abia se zăresc la o distanţă prea depărtată. Este o 
pădure, zic unii; este o insulă pe un lac, zic alţii; este un oraş pe un munte, zic o 
seamă. Niebuhr şi Roesler răspund: nu se vede şi ei demonstrează că nu se vede. 
Acela care demonstrează prin aceasta că nu se vede nu demonstrează că nu este, 
dar împinge pe ceilalţi de a cerceta cu stăruinţă, pentru a se vedea ceea ce este. 

Fără negaţiunea cea foarte serioasă a lui Roesler, eu n-aş fi simţit 

imperioasa datorie, fără a mai amâna, de a întreprinde Istoria critică a românilor, 
urmată apoi de lucrarea dlui Onciul şi de opera lui Xenopol, eu, cel dintâi în 
această cruciadă pentru dobândirea sfăntului mormânt" 19

• 

Chiar şi după apariţia Istoriei critice a românilor, intrată în patrimoniul 
culturii naţionale, ,,n-a încetat - afirmă B. P. Hasdeu - a mă preocupa aceeaşi 
teorie, căutând a o completa şi a perfecţiona anume cele trei elemente esenţiale: 
dintâi continuitatea naţionalităţii române în Dacia lui Traian, apoi originea 
Basarabilor, în fine, epoca şi modalitatea formaţiunii statului Ţării Româneşti". 

Scopul urmărit de B. P. Hasdeu a fost cel ştiinţific, de a îmbogăţi istoria 
noastră prin luminarea unor etape din trecutul cel mai îndepărtat, de a ne 
îmbogăţi zestrea şi de a explica mai exact laturi ale structurii noastre etnice şi 

spirituale20
. 

de l'auteur par Frederic Dame, profcsscur de literaturc fram;:aise, Buc., Librairie 
J. Szollosy-editeur, Calea Mogoşoaiei 46, Place du Theâtre, 1878, 120 p. 

19 Etymo/ogicum Magnum Romaniae - Dicţionarul limbii istorice şi poporane a 
Românilor, lucrat sub auspiciile Academiei Române de B. P. Hasdeu, tom. IV, Bucureşti, 
Stabilimentul grafic I. V. Socec, I 898, p. XXIV-XXV. Lucrat după dorinţa şi cu 
cheltuiala M.S. Regelui Carol I. 

8. P. Hasdeu - membru al Academiei Române, al Academiei Imperiale de 
Ştiinţe şi al Societăţii Imperiale de Arheologie de la St. Petersburg, al Societăţii de 
Lingvistică din Paris, al Academiei Regale din Belgrad, al Societăţii Academice din 
Sofia, al Syllogului filologic etnic din Constantinopole, al Societăţii neolingvistice 
americane din 8altimore, director general al Arhivelor Statului, profesor de filologie 
comparativă la Universitatea din Bucureşti etc., etc. 

20 8. P. Hasdeu, Istoria critică a românilor, ediţie Grigore 8râncuş, Manole 
Neagoe, p. XXXVI. 
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Importanţa operei constă în dovedirea continuităţii românilor în spaţiul 
carpato-danubiano-pontic, contestată cu înverşunare de teoria lui Roesler. 

Caracterizându-i opera, Mircea Eliade scria: ,,Geniu de o înspăimântătoare 
vastitate, Hasdeu şi-a cheltuit puterile sale creatoare cu o nepăsare pe care numai 
un prinţ, un romantic şi un erou ca el şi-o putea închipui. Din tot ce ar fi putut crea, 
au rămas multe şantiere şi foarte puţine monumente. Dar planurile acestor şantiere 
sunt suficiente să acorde semnificaţie istorică unei întregi epoci"21

• 

La rândul său, Nicolae Iorga menţiona: ,, ... a grăbit dezvoltarea studiilor 
istorice, aruncând în circulaţie, mai ales pentru vremurile vechi, prin «Istoria 
critică», o uriaşă mulţime de informaţii noi; a cutezat să viseze. o mare 
enciclopedie naţională, încercată prin <<Magnum Etymologicum». In atâtea 
ramuri ale ştiinţei istorice şi filologice, el a fost un deschizător de cale, care, ce e 
drept, s-a mulţămit adesea să arate numai drumul"22

• 

Resume 

L 'annee du centenaire Hasdeu, l 'auteur nous rappelle la 
contribution majeure de Bogdan Patriceicu Hasdeu dans le domaine de 
/ 'histoire avec son oeuvre L 'histoire critique des Roumains, parue 
comme une reaction a la theorie de Roesler, qui contestai! la continuite 
du peuple roumain sur le territoire de la Transylvanie (qui etait, a 
l 'epoque, partie de l 'Empire Autrichien-Hongrois). 

Hasdeu a etudie et publie Ies documents decouvertes dans Ies 
archives de l 'Empire et ii a fait de nombreuses visites en Transylvanie, 
avec le soutien materiei du Ministere roumain de l 'Enseignement 
Public, mais aussi a ses propres depenses. Son Histoire critique des 
Roumains constitue une oeuvre de pionnierat en ce qui concerne la 
puhlirntinn dt>s dnr11mPnf.,;: Pn Rnumnnie, npprerie<' <'nmme te/le par IP.<: 

generations d 'historiens. Pour argumenter ses theories, Hasdeu fait 
appel a ses connaissances quasi encyclopediques dans plusieurs 
domaines, mais surtout dans celui de la linguistique. Cette branche de 
son activite aboutira a un oeuvre egalement monumental, 
Etymologicum Magnum Romaniae, qui continue son argumentation sur 
/ 'origine du peuple roumain. 

21 Lidia Brânceanu, B. P. Haşdeu. Mărturii, Bucureşti, D.G.A.S., 1993, p. 217. 
22 Nicolae Iorga, Oameni cari au fost, Bucureşti, Alcaly et Co., 191 O, p. 14. 
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Tiberiu Moţ. Portret de arhivist (1929-1993) 

ANEMARIA CZERNĂK 

Chiar dacă portretul „clasic" al arhivistului s-a mai schimbat în timpurile 
noastre, rămâne un numitor comun al profesiei şi anume riscul anonimatului. De 
aceea considerăm că este de datoria noastră să aducem un omagiu celor care au 
făcut posibilă înfiinţarea, dezvoltarea şi modernizarea Arhivelor Naţionale, cu toate 

suişurile şi coborâşurile aferente. 
La 70 de ani de la înfiinţarea 

Direcţiei Judeţene Timiş a Arhivelor 
Naţionale, pe atunci Direcţie 

Regională a Arhivelor Statului, ne 
propunem readucerea în memoria 
breslei a unuia dintre preţioşii 

arhivişti pe care i-a avut România în 
acei ani dificili: Tiberiu Moţ. Este, 
implicit, un omagiu adus tuturor 
arhiviştilor care au contribuit la 
întărirea rolului Arhivelor în societate 
prin reconstituirea conştientă a 
memone1 unui popor, prin 
cunoaşterea adevărului istoric şi prin 
apropierea fiecărei generaţii de 
trecutul şi cultura sa. 

Arhivist de excepţie şi 

cercetător pasionat, Tiberiu Moţ şi-a 
dedicat mai mult de 30 de ani de 
carieră arhivelor din vestul ţării, 

legându-şi în final numele de Arhivele din Timiş. 
S-a născut la 19 septembrie 1929 în Timişoara (Ronaţ), unde a urmat 

şcoala primară şi gimnaziul. Tot în Timişoara a absolvit prestigiosul liceu „C. D. 
Loga", cu rezultate foarte bune, materia la care excela fiind, nu întâmplător, 
istoria. Acest lucru l-a şi îndemnat să se înscrie la prestigioasa Facultate de 
Istorie din cadrul Universităţii de la Cluj. 

Fiind remarcat încă clin timpul facultăţii ca un student foarte ambiţios, 
inteligent şi capabil, cu aptitudini care i-ar fi putut asigura o carieră universitară, 
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Tiberiu Moţ a fost numit preparator imediat după tenninarea facultăţii. El dispwiea 
de W1 talent lingvistic ieşit din comun, vorbind cursiv şase limbi, fapt care avea să-şi 
pwiă amprenta pe cariera sa ulterioară. Cu toate că a acceptat funcţia de preparator şi 
a lucrat timp de doi ani la Facultatea de Istorie din Cluj, dorul de casă a fost mai 
puternic. A ezitat până a luat hotărârea care i-a curmat cariera universitară începută, 
însă sentimentul că el aparţine locurilor unde s-a născut şi unde şi-a petrecut copilăria 
şi adolescenţa a învins, în cele din urmă. Nu a regretat gestul, deoarece era hotărât să 
valorifice toate cunoştinţele acumulate în anii de studiu pe plan local. 

Din anul 1953 şi până la sfărşitul anului 1955 a lucrat ca muzeograf la 
Muzeul Regional al Banatului, o experienţă care l-a ajutat foarte mult, mai târziu, 
în activitatea sa de arhivist. A urmat un mic intermezzo profesional, fiind angajat 
din I ianuarie 1956 şi până la 15 decembrie 1957 ca şef de laborator pentru ştiinţe 
politice la Institutul Politehnic Timişoara. Era destul de evident că nu aceasta este 
menirea lui, astfel că începând din decembrie 1957 a fost numit arhivist la Direcţia 
Arhivelor de Stat, Serviciul Regional Timiş. Era exact ceea ce a căutat în tot acest 
timp: Arhivele - locul în care orice absolvent de istorie visează să cerceteze, să 
descopere, să publice şi să valorifice la maxim aceste izvoare nesecătuite ale 
istoriei. În plus, în toate filialele şi serviciile regionale ale Arhivelor Statului se 
căuta personal calificat, iar profilul lui se încadra perfect cerinţelor. 

Ca şi mulţi alţi arhivişti încadraţi în perioada 1955-1960, Tiberiu Moţ a 
rămas fidel arhivelor unde a muncit practic toată viaţa, fiind numit la data de 
15 octombrie 1958 şef de filială la Arhivele de Stat Arad, Regiunea Timiş. 
Preocupările sale vizau în primul rând reorganizarea arhivelor, îmbogăţirea 

tezaurului arhivistic şi valorificarea bazei documentare. 
Era o sarcină grea pentru un tânăr arhivist, volumul de muncă fiind 

colosal. S-a lucrat în depozite mai tot timpul, pentru că în anii de după 1955 
arhivele preluate de la instituţii şi întreprinderi, nu erau nici inventariate nici 
selecţionate. Deşi între timp au apărut instrucţiuni şi normative privind 
inventarierea şi selecţionarea, având în vedere faptul că instituţiile şi 
întreprinderile nu dispuneau de arhivari calificaţi, că imense cantităţi de material 
arhivistic erau depozitate la creatori şi deţinători în condiţii improprii, supuse 
riscului degradării şi distrugerii, s-a preferat preluarea acestor arhive 
neinventariate şi neselecţionate. Urmarea a fost că ani de zile arhiviştii au trudit 
la prelucrarea acestora. Personalul filialei nefiind nici suficient, adesea nici 
îndeajuns de calificat, spaţiul de depozitare mult prea mic şi dispersat, calitatea 
operaţiunilor arhivistice a avut de cele mai multe ori de suferit. 

Atunci când suntem tentaţi să judecăm activitatea predecesorilor noştri ar 
fi drept să reamintim contextul epocii. Iată cum descrie Vasile Arimia această 
perioadă: ,,Ani de zile s-a lucrat în condiţii necorespunzătoare, în încăperi cu 
igrasie ... şi totuşi arhiviştii n-au părăsit instituţia, deşi în învăţământ sau în alte 
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instituţii ar fi găsit condiţii mai bune. Astăzi este uşor să se învinovăţească munca 
formală făcută atunci, în condiţiile arătate, care se resimte mai ales în evidenţa 
fondurilor" 1• 

Transferul lui Tiberiu Moţ la Arhivele de Stat Oradea, Regiunea Bihor, 
tot în calitate de şef de serviciu, a deschis noi orizonturi în munca sa. Astfel, timp 
de doi ani, mai exact din 15 aprilie 1966 şi până în 1 aprilie 1968, a avut ocazia 
să se ocupe de o altă zonă istorică a ţării. 

A vând în vedere că din 1968 a fost numit director de filială categoria I la 
Arhivele de Stat din Timişoara, tot în zona de vest, aceste transferuri i-au permis 
o foarte bună cunoaştere a problematicii specifice zonei. 

O imagine detaliată a situaţiei filialei Timiş a Arhivelor Statului la data 
preluării conducerii acesteia de către Tiberiu Moţ ne oferă Referatul pe care 
acesta îl înaintează forurilor superioare la 17 mai 1968: 

,, ... la Timişoara, cu toate eforturile depuse şi înţelegerea manifestată de 
unele organe, nu s-au putut asigura până în prezent condiţii optime, conforme 
prevederilor instrucţiunilor de păstrare şi necesităţilor reale, concrete, pentru 
păstrarea, prelucrarea şi valorificarea materialelor documentare deţinute de 
Serviciul Arhivelor Statului Timişoara. 

În prezent, acest serviciu dispune de 373,45 m.p. suprafaţă de depozit, la 
care se adaugă 52 m.p. coridoare, în care s-a depozitat material arhivistic. 

Suprafaţa de depozitare nu corespunde normelor legale, din mai multe 
puncte de vedere. În primul rând, este dispersată în trei locuri situate în str. 
Ceahlău 2 şi 2A, precum şi în str. Mareşal Foch nr. 2, ceea ce îngreunează atât 
asigurarea securităţii depozitelor, cât şi manipularea pentru necesităţi de 
prelucrare şi cercetare a materialului documentar. 

Depozitul nr. l din str. Ceahlău nr. 2 este supraîncărcat, nu este asigurată 
distanţa reglementară dintre rafturi, nu are degajament în caz de incendiu, 
peretele principal prezintă igrasie în grad avansat, instalaţia electrică este veche. 
Pe coridorul alăturat depozitului s-au instalat rafturi şi s-a depozitat materialul 
arhivistic, în mod neregulamentar, dar determinat de lipsa de spaţiu. 

Depozitul situat în str. Ceahlău nr. 2A este total necorespunzător, pereţii 
fiind cu igrasie în grad avansat, nu are lumină naturală, conducta principală de 
apă fiind veche prezintă pericol de inundaţie. Şi la acest depozit sunt montate 
rafturi pe coridor. 

Cele 6 încăperi din str. Foch nr. 2, folosite ca depozite, corespund doar 
parţial şi, în plus, conform informaţiilor primite de la Direcţia de sistematizare a 
Timişoarei, clădirea în care sunt situate este în perspectiva de demolare atunci 
când se va construi centrul civic în parcul din faţa sa, în jurul anului I 970. 

1 Vasile Arimia, Aurel Sacerdoţeanu, conducător al Arhivelor româneşti, în 
,,Revista Arhivelor" nr. 1-2/2005, p. 242-243. 
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Problema suprafeţelor construite de depozitare apare deosebit de acută 
dacă analizăm raportul dintre suprafaţa existentă şi necesităţile actuale şi 
imediate de păstrare a materialelor documentare. Astfel, pentru depozitarea 
materialelor arhivistice din păstrarea Arhivelor Statului şi a celor pe care ar trebui 
să le preluăm în prima urgenţă - ca rezultat al reorganizării împărţirii 
administrative a ţării -, total cca 4.700 m.1. de arhivă, este necesară o suprafaţă 
minimă de depozitare de 730 m.p. Or, aşa după cum am arătat, Serviciul 
Arhivelor Statului Timişoara dispune doar de 373,45 m.p. , ceea ce înseamnă o 
suprafaţă de depozitare însumând 357 m.p. 

Din lipsa suprafeţei de depozitare, fonduri importante, ca de pildă 
Chestura Poliţiei Timişoara (1927-1944), Inspectoratul de Jandarmi Timişoara 
(1927-1944), Tribunalul Timiş-Torontal (1871-1952), Curtea de Apel Timişoara 
(1891-1952), Primăria oraşului Timişoara (1931-1953), Inspectoratul şcolar 
Timişoara şi altele, însumând cca 1960 m.1., sunt dispersate în diverse locuri de 
păstrare, fiind greu, iar uneori deloc accesibile pentru cercetare. 

Abstracţie făcând de faptul că în prezent nu dispunem de suprafaţa 
construită pentru sală de expoziţie, ateliere de legătorie, sală de şedinţe, camere 
de triere, acestea nefiind incluse nici în cei 730 m.p. arătaţi mai sus, chiar în 
cazul asigurării unor depozite însumând 730 m.p. nu se acoperă necesităţile de 
perspectivă ale următorilor 5-1 O ani. 

Aceasta face ca, în ceea ce priveşte rezolvarea problemei asigurării păstrării 
în bune condiţiuni a materialelor documentare la Arhivele Statului Timişoara, să se 
fixeze un obiectiv minimal, imediat, şi unul maximal, de perspectivă. 

În ceea ce priveşte obiectivul minimal, credem că el poate fi obţinut prin 
acordarea de suprafaţă construită pentru depozit în clădirile din imediata 
vecinătate a Arhivelor Statului, şi anume, în fostul sediu al ORAD, din str. 
Ceahlău 2A, sau repartizarea în întregime a clădirii din str. Foch nr. 2, iar, ultima 
variantă, împărţirea clădirii din str. Popa Şapcă nr. 4 (cazemată), în sensul că 
Muzeul Bănăţean să ia parterul - unde igrasia nu periclitează lapidariul (pietre 
fuuenue, pielre de 11lt1u, :stalui din piatră) - iur Arhivele :să obţină etajul, unde 

pereţii n? au igrasie, deci documentele pot fi păstrate în bune condiţii. 
In ceea ce priveşte obiectivul maximal, situatia optimă ar fi construirea 

unui local propriu, aceasta cu atât mai mult cu cât viaţa universitară şi, prin 
aceasta, activitatea de cercetare, este în continuă dezvoltare în oraşul nostru. 
Problema s-ar mai putea rezolva şi prin repartizarea pentru Arhivele Statului a 
unei clădiri corespunzătoare existente, care se eliberează prin mutarea sau 
desfiinţarea instituţiei care o foloseşte în prezent. "2 

2 D.J.A.N. Timiş, fond Arhivele Statului Timiş, dosar 26/1968, p. 14-16. 
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Acestei situaţii dezastruoase descrise în referat i se adaugă şi un incendiu 
declanşat în depozitul din pivniţa Dicasterialului (str. Ceahlău), care va afecta o 
parte din fondurile bancare. Deşi pagubele au fost limitate, acţiunea de salvare a 
documentelor a perturbat activitatea instituţiei. Remedierea acestor stări va marca 
întreaga activitate managerială a lui Tiberiu Moţ. După îndelungi insistenţe şi 
beneficiind de o conjunctură favorabilă, în anul 1975 s-a terminat construcţia 
sediului actual al Arhivelor, situat în str. Andrei Mocioni nr. 8. Clădirea a fost 
construită respectând caracteristicile de rezistenţă şi, pentru vremea respectivă, 
oferea suficient spaţiu de depozitare. În acelaşi an, materialul arhivistic a fost 
mutat din vechile sedii în clădirea nouă. Mulţumită diligenţelor lui Tiberiu Moţ, 
depozitele au fost dotate cu rafturi corespunzătoare, cu o instalaţie electrică 
modernă pentru acei ani, cu staţie de alarmare. 

În decursul activităţii sale de două decenii în funcţia de şef al filialei Timiş, 
Tiberiu Moţ a contribuit la preluarea unor fonduri de mare importanţă istorică. În 
perioada 1968-1989 au fost preluate 288 de fonduri arhivistice şi completate cele 
146 existente în 1968. O parte dintre aceste fonduri (Prefectura judeţului Severin, 
Primăria oraşului Lugoj, Colecţia Muzeului de istorie şi etnografie Lugoj ş.a.) au 
ajuns în depozitele timişorene prin desfiinţarea filialei Lugoj. 

După mutarea în noul sediu a început lucrul la evidenţa fondurilor. 
Preocupările sale teoretice în domeniul arhivisticii3 au fost copleşite de 

activitatea sa practică în domeniu. Tiberiu Moţ a contribuit la fondarea şi 
inventarierea celor mai importante fonduri deţinute de filială, de la 
Comandamentul General Bănăţean la Colecţia de documente Muzeul Banatului. 
Multe dintre strădaniile sale au rămas însă nefinalizate, parte din cauza volumului 
prea mare de material şi a preocupărilor multiple, parte din cauza sănătăţii 

precare, dar a avut o contribuţie decisivă şi la elaborarea şi publicarea celor două 
micromonografii ale filialei4

• 

O coordonată importantă a activităţii lui Tiberiu Moţ a constat în 
valorificarea documentelor specifice zonei de vest a ţării. Acest lucru a fost 
posibil graţie bunei cunoaşteri a limbilor şi paleografiilor latină, germană şi 

maghiară, cunoaştere care, de altminteri, i-a marcat întreaga activitate, 
facilitându-i accesul la documentele scrise în cele trei limbi, în vederea 
prelucrării arhivistice şi valorificării lor, depistarea documentelor referitoare la 
români în arhive străine. 

3 Tiberiu Moţ, Consideraţii privind selecţionarea interioară a unităţilor 
arhivistice, în „Revista Arhivelor", nr. 2/ 1985, Bucureşti, 172-175. 

4 Vezi Bardoş Gertrude şi Tiberiu Moţ, Îndrumător în Arhivele Statului Banat, 
voi. I, Bucureşti, 1966, 158 p., şi Tiberiu Moţ Filiala Arhivelor Statului judeţului Timiş, 
<micromonografie>, Bucureşti, 1981, 68 p., cu ilustr. în text. 
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Din numeroasele titluri de lucrări ştiinţifice pe care le-a scris reiese 
această preocupare permanentă pentru descoperirea de surse noi de atestare a 
unei istorii foarte complexe a Banatului şi a Transilvaniei. Astfel, între anii 1968 
şi 1983 apar numeroase articole şi cărţi 5 , o bună parte cu referiri la documente 
depistate la Arhivele din Viena. 

Activitatea desfăşurată la Direcţia Generală a Arhivelor Statului din 
Viena s-a orientat, în primul rând, spre depistarea de documente cu privire la 
Unirea Principatelor din 18596

, precum şi la lupta pentru cucerirea independenţei 
de stat a României. Documentele respective au relevat aspecte noi sau mai puţin 
cunoscute istoriografiei româneşti privind formarea statului naţional român, 
aducând date despre reacţiile Marilor Puteri şi în special a Turciei faţă de dubla 
alegere a lui A. I. Cuza. 

Majoritatea documentelor depistate o constituie rapoartele politice 
întocmite de diplomaţii Austro-Ungariei, Rusiei, Franţei, Angliei, Italiei etc., 
provenind din fondurile: Cancelaria împăratului Maximilian I (Maximiliana); 
Arhiva politică (Politisches Archiv) şi Actele de cabinet (Interna) de la Haus-, 
Hof- und Staatsarchiv, precum şi din fondul Actelor vechi de campanie (Alte 
Feldakten) de la Kriegsarchiv. 

Documentele din perioada 1540-1600 fumizează informaţii despre 
luptele Ţării Româneşti şi Transilvaniei împotriva expansiunii turceşti, 

împrejurările politice şi militare premergătoare unirii şi din timpul unirii celor 
trei ţări române sub Mihai Viteazul. 

Documentele din anii 1848-1849 cercetate în fondul Ministerul 
Afacerilor Externe evidenţiază luptele revoluţionare ale românilor transilvăneni, 
starea lor de spirit ca şi a saşilor în timpul prezenţei trupelor maghiare şi 

desfăşurarea operaţiunilor ruseşti pe teritoriile româneşti. 
Au fost identificate numeroase documente în fondurile aflate în păstrare 

la Arhiva Casei, Curţii şi Statului din Viena (Haus-, Hof- und Staatsarchiv). În 
această arhivă s-a cercetat fondul Ungarische Akten (Acte maghiare), cunoscut şi 
sul.) 11umck ,.k Ilungwi(.;tJ, îu ~1:11c :s-uu dcpi:slut dul:u111cntc n:fcritoarc lu viaţa 

5 Vezi Tiberiu Moţ, Documente privitoare la ţara noastră în arhivele de război din 
Viena, în „Revista Arhivelor", nr. 2/1967, p. 279-288; Idem, Informaţii inedite privind 
evenimentele revoluţionare de la /848 fn Lugoj, în loc.cit., nr. 1/1981, p. 41-45; Mihail Lungu 
şi Tiberiu Mot, Cercetări în Arhivele de peste hotare, în loc.cit., nr. 3/1981, p. 364-365 şi 

Idem, Cercetări în Arhivele de peste hotare, Austria. în loc.cit., nr. I /I 973, p. 99-102. 
6 Vezi Constantin Brătescu, Miodrag Milin. Tiberiu Moţ şi dr. Ioan Munteanu, 

Făurirea Statului Naţional Unitar Român. Contribuţii documentare bănăţene, /9/4-
/919, Bucureşti, 1983, XLVII+254 p., cu ilustr. în text (colaborare cu Academia de 
Ştiinţe Sociale şi Politice, Centrul de Ştiinţe Sociale Timişoara, Arhivele Statului, 
judeţele Caraş şi Timiş). 
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politică şi religioasă din Transilvania în timpul lui Gheorghe Rakoczi I, precum 
şi la criza care afecta viaţa economică şi politică a Transilvaniei în perioada 
1666-1684, când principele Mihail Apaffi încerca, prin supunere totală faţă de 
Poartă, să se opună tendinţelor cotropitoare ale Imperiului austriac, sprijinind 
răzvrătirea nobilimii protestante maghiare. O serie de documente oferă date 
importante despre participarea armatelor franceze în acest conflict. Tot în acelaşi 
fond se regăsesc documente privind Tratatul de la Blaj din anul 1867, prin care 
unele comitate ale Transilvaniei sunt ocupate de armata austriacă. Ultima 
fasciculă din fond se referă la perioada 1743-1749, memorabilă fiind o situaţie 
statistică privind împărţirea administrativ-teritorială a Transilvaniei la 1743, fiind 
consemnate oraşele, satele şi numărul de locuitori. 

La Kriegsarchiv (Arhiva de război) au fost cercetate documentele 
fondului Consiliul Aulic de Război Vienez (Wiener Hof-Kriegsrath). 
Documentele cuprind informaţii referitoare la situaţia Transilvaniei, Banatului şi 
Olteniei, cea din urmă fiind ocupată de către austrieci (1718-1740) şi astfel 
supusă reorganizării întregului sistem economic, administrativ şi politic. 

Una din preocupările lui Tiberiu Moţ a fost depistarea documentelor 
referitoare la Banat. Cercetarea s-a axat şi pe studierea fondurilor de documente 
cu caracter economic. Dintre fondurile cercetate menţionăm: 

• fondul Banater Akten (1734-1745, 1748-1778) se referă, în principal, la 
activitatea comercială pe plan extern şi intern, înfiinţarea unor manufacturi, sistemul 
financiar erarial în Banat, impozitele anuale, situaţia meseriaşilor şi breslelor; 

• fondul Siebenburger Akten (1757-1758, 1763-1773, 1801-1814) 
conţine informaţii privind viaţa economică a Transilvaniei, Ţării Româneşti şi 
Moldovei, referindu-se în special la activitatea companiilor comerciale din 
Transilvania şi la conflictele acestora cu autorităţile orăşeneşti din Braşov şi 

Sibiu, precum şi cu autorităţile militare imperiale din Transilvania; 
• informaţii importante au fost depistate şi în fondul Munz- und 

Bergwesen în legătură cu problema proprietăţii asupra unor exploatări miniere 
din Banat şi din Munţii Apuseni şi conflictele în această chestiune între 
comunităţile de minerit ale populaţiei şi Direcţia montanistică bănăţeană, 
divergenţele de competenţă între autorităţile montanistice şi cele comitatense; 
documente privind activitatea minelor şi a stabilimentelor de prelucrare a aramei, 
fierului, argintului şi a plumbului din Banat şi de la Băiţa; 

• au mai fost cercetate fondurile Bankal Akten (1771-1775, 1780, 1786), 
fondul Reichsakten (1615) şi Hoffinanz (1723). 

Rezultatul cantitativ al acestei activităţi de cercetare s-a materializat în 
aproximativ 7000 de pagini document solicitate pentru microfilmare. 
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Microfilmele documentdor depistate de Tiheriu Mn! în Austria au stat la 
baza multor studii. fiind. pană în anul 1990. pentru mulţi cercctiitnri singura calc 
de acces la documentele din Arhivele vieneze. 

Urmare a cunoştinţelor sale profunde atât în domeniul istoriei cât. mai 
ales, în domeniul paleografiei. Tiberiu Moţ a activat. mai mulţi ani. ca lector 
pentru paleografic germană la Centrul de perrecţionare profesională din cadrul 
Direcţiei Generale a Arhivelor Statului 7

• contribuind in această calitate. cu un 
spirit pedagogic deosebit. la pregătirea şi perfecţionarea multor arhivişti. 

Marcat de boahi. se pensionează în dcccmhric 1989 şi la 16 noiembrie 
1993 se stinge din via\ă. lăsând urmaşilor în alc arhivisticii şi istoricilor care l-au 
cunoscut regretul de a nu li reuşit să adunc într-un volum rczultallll laborioasclor 
sale cercctări. studiile sale. cel mai adesea păstratc doar în manuscris. sub fonna 
unor conrnnicări prezentatc la diferite sesiuni ştiinţifice sau cercuri proresionale, 
fiind publicate. cventual. ca articole în diferite reviste. 

Resume 

Le metrer c/"orcl,ivisle suppose 1111 immen.,·e eţ/i1rt intelleclllel 
qu ·,m ne peut deployer q11 "i, / 'ahri ck / 'ammymat. t' 'est le ca.,· de 
Tiheriu Aloţ. emi11e111 archiviste ,,,; (I Timisoara. qui a re,umce {I Ullt! 

carriere uniwrsitaire <i I 'Universite de Cluj po11r valori.~er son tale111 
li11g11istique (ii cc1111wissait six la11!,!11es) en rJvelcmt aux dwrc/1e11rs Ies 
trJsors caches dans Ies archil'es cl'Arad, l Jratlea el Timişoara. 

// a efl; l!/,!Olement 1wJucc11p,; par la 1·alorise11i(l/f ele.,· el11c11111ems 
c1111cer11c1111 I 'histuire de la Roumanie qui SC! tro11\'aie111 C!n clelwrs de 1ws 

ji·o11tii!res. I!// .Jimi/10111 avet· passion dans Ies Archives cil! 1 ·a11l'ie11 
Empire outrichie11 (I Viemre. Les /"l!.\"llhlll.\' de .\"{!.\" red,erches o/11 ele 
puh/u!s da11s la l<C!vue des Archives. 1ru11s c ·esr w, cle1101r ci 'h111111e11r pour 
sesjl!1111es colli!g11es dl! Ies ramauer da11.,· 1111 rt'cueil. 

Tiheriu Alo( a cu111rih11J c, la formatio11 des gJneratiom· 
ci ·archivistes pa/,;o!,!raphes specialistes dans la p11l(;C1graphie allemande 
1!11 10111 ,111e prcdesseur ele J'lculu du Formaticm rlrt·hivistique diri>{r!I! par 
Aurelian ,\'acerc/C1ţec11111. 

Vezi Mo! Tiheriu, (_;,, no11 curs de paleografie germ,m,i. în .,Rt>vista 
Arhivelor" nr. I /1982. p. 9R. 
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Conferinţa Europeană privind Standardizar-~ si Arhivele 
Digitale, Adunarea Generală EURBICA şi Reuniunea EBNA -
Berlin, 23-27 aprilie 2007 

Europa dispune de o bogată moştenire istorică şi culturală, care se 
dezvoltă continuu. Elaborat în cadrul unei diversităţi de culturi şi limbi. 
materialul ce constituie această moştenire poate fi redat într-o manieră accesibilă 
întregii lumi prin intermediul digitalizării . Internetul oferă utilizatorilor 
posibilitatea de a descoperi atât propria bogăţie istorică şi culturală, cât şi 

varietatea celei din alte ţări . 

Cum se poate ajunge la aceste resurse electronice? Cum ar trebui să fie 
acestea utilizate? şi Pentru cine trebuie făcute accesibile? Acestea sunt câteva din 
întrebările la care s-a căutat a se da răspuns în cadrul celei de A Treia Conferinţe 
Europene privind Standardizarea şi Arhivele Digitale, care s-a desfăşurat la 
Berlin, în perioada 23-26 aprilie 2007. La aceasta au participat 250 de 
reprezentanţi ai instituţiilor naţionale de arhivă, bibliotecilor, muzeelor şi 

universităţilor din statele europene, America şi Australia. 

Programul manifestării a fost organizat pe patru sesiuni, cu temele: EAD 
- Instrumente de cercetare structurate şi strategii de căutare pentn1 sălile de 
studiu virtuale; EAC - Informaţii structurate la creatorii de documente şi 

standardizarea autorităţii de control în arhive; METS - Un standard 
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internaţional pentru prezentarea structurată şi prezervarea digitală şi Portaluri, 
puncte centrale de acces şi instrumente de cercetare - surplus digitalizat pentru 
arhive. 

În cadrul lucrărilor au fost prezentate programe de digitalizare a arhivelor 
din Germania, Franţa, Polonia, Marea Britanie, Italia, Elveţia, Spania, Statele 
Unite şi Australia, precum şi experienţele acumulate pe parcursul implementării 
acestora. A fost, de asemenea, dezbătută necesitatea introducerii şi utilizării 

standardelor internaţionale în cadrul arhivelor din întreaga lume. Un aspect intens 
abordat a fost acela al accesului la arhive prin intermediul sălilor de lectură 

virtuale, folosirea Internetului facilitând accesul Ia documentele deţinute de 
administraţiile de arhivă, indiferent de locul unde s-ar afla utilizatorul. 

Folosirea standardelor internaţionale EAC (Encoded Archival Context), 
EAD (Encoded Archival Description) şi METS (Metadata Encoding and 
Transmission Standard) constituie o precondiţie majoră în cadrul schimbului de 
informaţii descriptive şi metadate în procesul de creare a arhivelor digitale pentru 
portaluri comune. De aceea scopul organizării acestei A Treia Conferinţe 

Europene privind EAD, EAC şi METS a fost să ofere participanţilor posibilitatea 
de a schimba informaţii privind practica folosirii standardelor respective şi despre 
noile evoluţii tehnologice din acest domeniu. 

În ziua de 25 aprilie 2007 a avut loc Adunarea Generală EURBICA. Pe 
ordinea de zi au fost: adoptarea procesului-verbal al Adunării precedente ţinute la 
Varşovia, în 19 mai 2006; compoziţia Comitetului Executiv al EURBICA; 
proiectele EURBICA; relaţiile între EURBICA şi Consiliul Uniunii Europene. 

În cadrul proiectelor EURBICA au fost prezentate evoluţiile înregistrate 
în crearea unei baze de date legale la nivel european. Christine Martinez, de la 
Direcţia Arhivelor din Franţa, a oferit o imagine succintă a stadiului în care se 
află acest proiect, care este unul oficial al CIA. Grupul de lucru al proiectului va 
avea o întâlnire la Paris, în luna mai, unde se vor stabili liniile directoare în 
acţiunea de culegere de informaţii referitoare la legislaţiile naţionale în domeniul 
arhivistic, în vederea alcătuirii unei baze de date. 

Un alt proiect dezbătut în cursul Adunării a fost cel privind pregătirea 
formatorilor în domeniul managementului documentelor. Desfăşurarea acestuia, 
un proiect CIA, la fel ca şi precedentul, a fost prezentată de Jari Lybeck, de la 
Arhivele Naţionale din Finlanda. Scopul acestui proiect este să creeze o metodă 
de răspândire a experienţei specialiştilor în managementul documentelor în 
cadrul unui segment cât mai larg din rândul arhiviştilor. 

Au fost, de asemenea, dezbătute aspecte privind arhivele electronice. 
Hubert Wajs, de la Arhivele Istorice Centrale din Varşovia, a prezentat un raport 
referitor la proiectele ERA (Electronic Records Archives) şi NARA (National 
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Archives and Records Administration), care se desfăşoară în prezent în Statele 
Unite. 

Un alt subiect abordat a fost cel al modelului de competenţă european, 
prezentându-se Rezoluţia celei de-a VII-a Conferinţe Europene, ce a avut ca temă 
dezbaterea acestui model. 

În perioada 26-27 aprilie 2007 s-a desfăşurat întâlnirea directorilor 
administraţiilor naţionale de arhivă ale statelor membre UE - EBNA. Această 
reuniune adURă la un loc, de două ori pe an, specialişti din conducerea arhivelor 
naţionale din toate statele membre ale Uniunii Europene, întâlnirea fiind găzduită 
de ţara care deţine preşedinţia Uniunii Europene, în cazul de faţă - Germania. 
Pentru Arhivele Naţionale ale României a fost prima oară când au fost 
reprezentate la o astfel de întrunire. Au fost invitaţi să participe, pe lângă 
reprezentanţi ai instituţiilor de arhivă din statele UE, şi membrii din conducerea 
Consiliului Internaţional al Arhivelor. 

Membrii EBNA au un rol important şi în cadrul Grupului de experţi 

însărcinaţi cu întocmirea raportului privind arhivele în Uniunea Europeană 
Lărgită. 

Lucrările reuniunii, structurată pe patru sesiuni, au fost deschise de către 
Ministrul de Stat al Cancelariei Federale, dl Bemd Neumann, care a reiterat 
importanţa pe care Cancelaria Germană o acordă arhivelor şi, implicit, acestei 
manifestări. De asemenea, a felicitat Arhivele Naţionale ale României şi pe cele 
din Bulgaria pentru prima lor participare în cadrul EBNA. 

Reuniunea s-a desfăşurat pe parcursul a două zile, oferind participanţilor 
posibilitatea de a se pune la curent cu activitatea desfăşurată de administraţiile 
naţionale de arhivă din statele membre UE, precum şi aceea a Consiliului 
European al Arhiviştilor Naţionali, în intervalul scurs de la ultima întâlnire. 

În cadrul primei sesiuni a fost prezentată comunicarea cu tema Protecţia 
bunurilor culturale în timpul conflictelor armate de către Thomas Frisch, de la 
Ministerul Federal al Apărării, în legătură cu strategiile ce trebuie aplicate, în 
cazul unui conflict armat, pentru protecţia obiectivelor şi bunurilor culturale 
aflate în zona de conflict. 

Cea de-a doua sesiune, dedicată construcţiei clădirilor de arhivă, s-a axat 
pe descrierea proiectului noii clădiri a Arhivelor Federale, în prezent în 
construcţie, dl. Sebastian Barteleit, de la Arhivele Federale din Germania, 
susţinând lucrarea Clădirile de arhivă: practică şi standardizare. 

Ultimele două sesiuni ale primei zile au fost consacrate tot Arhivelor 
Federale, dezbătându-se temele Structura federală a arhivelor şi cooperarea 
dintre Republica Federală şi statele federale şi Arhivele digitale din 
Bundesarchivs: proiect şi perspective. 

Cea de-a doua zi a lucrărilor a fost rezervată prezentării modului de 
organizare şi rolului EBNA, problemele expuse în documentul intitulat Câteva 
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idei despre organizarea şi rolul EBNA, avându-i ca autori pe Martine de 
Boisdeffre, directoarea Direcţiei Arhivelor din Franţa, Tomas Lidman, directorul 
Arhive1or Naţionale din Suedia, şi Hartmut Weber, preşedintele Arhivelor 
Federale. În mod special, documentul a înfăţişat avantajele şi dezavantajele 
Grupului de Lucru al Arhiviştilor, care îşi desfăşoară activitatea în cadrul 
Comisiei Europene, la Bruxelles. 

Pentru a marca intrarea în Uniunea Europeană, Arhivele Naţionale ale 
României şi Direcţia Generală a Arhivelor Statului din Bulgaria au organizat în 
comun o expoziţie cu tema Dunărea - fluviu european. Oraşe dunărene din 
Bulgaria şi România, sec. XIX-XX, al cărei vernisaj a avut loc în ziua de 
26 aprilie 2007, la debutul întrunirii EBNA. Invitaţia de a vizita expoziţia a fost 
lansată de către Ministrul de Stat al Cancelariei Federale, dl Bernd Neumann, şi 
de către preşedintele Arhivei Federale, dl Hartmut Weber, în alocuţiunile de 
deschidere. 

În finalul întâlnirii a fost prezentat calendarul reuniunilor EBNA pe anul 
viitor. Astfel, prima întâlnire din anul 2008 se va desfăşura în Slovenia, iar cea 
din toamnă, în Franţa, România urmând să participe la ambele reuniuni. 

La cele trei importante manifestări Arhivele Naţionale ale României au 
fost reprezentate de o delegaţie condusă de domnul prof.dr.Tudor Răţoi, director 
general adjunct, însoţit de domnul Dan Ovidiu Pintilie, director al Direcţiei 

Judeţene Argeş a Arhivelor Naţionale, şi Gabriela Preotesi, din cadrul 
Compartimentului Integrare Europeană. 

GABRIELA PREOTESI 

Aspecte tehnice ale digitalizării patrimoniului arhivistic 

În perioada 23-26 aprilie 2007, s-a desfăşurat la Berlin A Treia 
Conferinţă Europeană asupra Digitalizării Arhivelor, în organizarea Arhivelor 
Federale ale Germaniei. În paralel, s-au destaşurat întâlnirile EBN A (European 
Board of the National Archives) şi EURBICA (European Branch of the 
Intemational Council of Archives), precum şi o sesiune de lucru a forumului 
OLM (Document Lifecycle Management - Electronic Document). Deplasarea 
mea la aceste evenimente a vizat în principal aspecte tehnice şi de aceea nu voi 
putea împărtăşi decât cele petrecute la secţiunile tehnice ale întâlnirilor, 
respectiv, Conferinţa şi sesiunea OLM. 
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Conferinţa propriu-zisă, organizată într-un spirit multicultural, a vizat în 
principal prezentarea modului de aplicare a celor trei standarde de digitalizare în 
cadrul ţărilor europene: EAD (Encoded Archival Description), EAC (Encoded 
Archival Context) şi METS (Metadata Encoding and Transmission Standard). 

Prezentările vor fi publicate pe Internet, şi de aceea nu voi insista foarte 
mult asupra conţinutului. Voi prezenta doar câteva aspecte care mi s-au părut cu 
precădere relevante, încercând să prezint perspectiva mea, ca martor la acest 
eveniment. 

Cunoscuta arhivistă germană dr. Angelika Menne-Haritz a relevat faptul 
că, în urmă cu câţiva ani, nu se cunoştea nimic despre aceste standarde în Europa 
(toate sunt dezvoltatt: în SUA); astăzi s-a constatat că fără EAD nu se poate vorbi 
despre prezenţa profesionistă a Arhivelor pe Internet. Legat de această prezenţă, 
directorul Arhivelor Federale, dr. Hartmut Weber, a subliniat faptul că Europa 
poate deveni inteligibilă doar în măsura în care Arhivele vor arăta pe Internet 
dimensiunea culturala istorică a Europei. Ca unul din stâlpii societăţii 

informaţiei, Arhivele suferă astăzi o modificare de semnificaţie: calitatea unei 
Arhive nu va mai consta, ca până acum, în calitatea documentelor conţinute, ci de 
măsura în care sunt disponibile utilizatorului, la momentul şi în locul în care 
acesta are nevoie. 

Dincolo de abordările teoretice, prezentările s-au axat pe împărtăşirea 
unor cazuri de bună practică, pe strategiile de atragere a finanţărilor în vederea 
digitalizării, de modificările care se impun în atitudinea şi practica arhivistului, 
confruntat cu exigenţele societăţii actuale. Au fost prezentate pe larg EAD, EAC 
şi METS, cu istoricul acestor standarde, stadiul actual de evoluţie şi optimizarea 
folosirii acestora. S-a accentuat în mod deosebit nevoia de comunicare 
internaţională standardizată: .,What you do in your repository is your own 
business; but when you go out in the world, please, dress up in a standard". 

Una din surprize a fost faptul că unul din proiectele de digitalizare dintre 
cele mai complexe la nivel european (cel german) s-a realizat cu o firmă din 
Braşov, România, ceea ce ridică un semn de întrebare asupra capacităţii 

instituţiei noastre de a folosi resursele existente în România în vederea saltului 
spre modernizare. De altfel, privind în ansamblu, se poate constata o serioasă 
defazare în timpi de gândire şi în politici şi strategii instituţionale de digitalizare 
între România şi alte ţări europene. Pentru oricine a fost evident faptul că distanţa 
de aproximativ un deceniu care separă declanşarea proceselor de digitalizare şi 
comunicare globală a Arhivelor prin Internet de anul 2007 a fost folosită la 
maximum de ţările europene cu pretenţii şi cu moştenire culturală semnificativă 
(UK, Franţa, Olanda, Spania, Italia, Germania, Norvegia, Elveţia, Polonia, 
Ungaria) pentru a evalua nevoile proprii, a analiza oferta tehnică şi conceptuală 
existentă, de a opta pentru cea considerată ca fiind mai potrivită şi a demara şi 
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dezvolta programe de digitalizare, precum şi de adaptare/îmbunătăţire a 
standardelor existente. 

Un alt aspect revenit cu obstinaţie în prezentări se referă la feed-back-ul 
social pe care Arhivele în urmăresc şi îl analizează. S-a accentuat faptul că 
programele de digitalizare se desfăşoară cu faţa nu spre dorinţele şi interesele 
arhiviştilor, ci spre utilizatori şi contribuabili, spre nevoile lor, iar evaluarea 
eficienţei implementării unui program de digitalizare se face şi în funcţie de cât 
de mulţumiţi sunt utilizatorii de serviciile oferite. 

Trebuie subliniat, de asemenea, privilegiul deosebit avut de a 
audia/discuta cu o serie de nume „grele" ale arhivisticii internaţionale, unii dintre 
aceştia direct implicaţi în dezvoltarea standardelor menţionate: Angelika Menne
Haritz - fost arhivist ROG, în prezent director adjunct al Arhivelor Federale, 
personalitate proeminentă a celebrei şcoli de arhivistică de la Marburg; Michael 
Fox (SUA), unul dintre părinţii ISAD(G); Daniel Pitti (SUA), unul dintre părinţii 
EAD; Adrian Cunningham (Australia), unul dintre dezvoltatorii EAC şi cunoscut 
autor al lucrărilor de teorie arhivistică australiană; Claire Sybille (Franţa), 

membru în comitetul de redactare al ISAF. 
Auzind de mai multe ori invocate discuţiile anterioare sau diferite 

congrese şi întâlniri, mi-am pus întrebarea dacă nu ar trebui să ne gândim în ce 
măsură Arhivele Naţionale ale României folosesc eficient banii contribuabililor 
români; care au fost rezultatele practice ale participării delegaţiilor româneşti la 
aceste conferinţe internaţionale, în ce măsură lucrurile aflate acolo de delegaţii 
Arhivelor Naţionale ale României au determinat modificări, ajustări, noi orientări 
de direcţii şi politici de dezvoltare profesională şi instituţională. 

Pe baza unor relaţii personale şi beneficiind de amabilitatea 
organizatorilor, am avut şansa de a obţine un statut de observator la exclusivista 
reuniune a forumului OLM. Forumul este o structură sub coordonarea Comisiei 
Europene, şi se preocupă de managementul ciclului de viaţă al documentelor 
electronice. Cel mai vizibil produs al OLM este standardul Moreq, despre a cărui 
redactare în versiunea 2 şi implementare ca standard european obligatoriu s-a 
discutat, de altfel, în principal. Reuniunea s-a desfăşurat în limba engleză, 
discutându-se exclusiv aspecte tehnice, de natură arhivistică şi informatică. 

Personal, dincolo de satisfacţia intelectuală a unei participări deosebit de 
fertile sub raportul experienţei şi informaţiilor obţinute, am trăit un dublu 
sentiment. Pe de o parte, satisfacţia profesională deosebită, în momentul în care 
am constatat că reprezentanţii unor firme cu cifre de afaceri de milioane de euro 
ascultau cu deosebită atenţie pe reprezentanţii breslei records manager-ilor sau 
arhiviştilor, care ridicau ştacheta aplicaţiilor informatice în acest domeniu prin 
noi exigenţe profesionale; am putut astfel constata pe viu cum profesia de 
arhivist, cu standardele şi expertiza specifice, poate fi competitivă cu adevărat pe 
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o piaţă liberă şi concurenţială, atunci când este realment,e competentă, când 
urmăreşte scopuri logice şi impune măsuri raţionale. Pe de altă parte, mi-am pus 
întrebarea de ce am fost primul arhivist român care a participat până acum la 0 

întâlnire a forumului OLM. Dat fiind mai ales că forumul OLM este 0 

oportunitate remarcabilă de a-ţi face auzită vocea - dacă ai ce spune - la nivel 
european; dat fiind că ţări cu un potenţial geopolitic incomparabil mai mic decât 
al României îşi permit să fie membre ale acestui for (mă gândesc aici la 
Macedonia sau Estonia); dat fiind că adoptarea Moreq 2 va impune redactarea 
aşa-numitului Chapter O cu elemente specifice fiecărei ţări (lucru pentru care nu 
avem specialişti, dar DLM este o ocazie de a-i forma); dat fiind, în fine, că 
adoptarea standardului va impune plata unor taxe de care membrii OLM vor fi 
scutiţi, opinez că aderarea ca membru al forumului OLM ar trebui să fie o 
prioritate pentru instituţia Arhivelor Naţionale ale României. 

În încheiere, ţin să mulţumesc preşedintei Federaţiei Arhiviştilor din 
România, doamna Carmen Dobrotă, care, prin susţinerea financiară oferită, ne-~ 
redus semnificativ costurile necesare acestei deplasări. 

BOGDAN-FLORIN POPOVICJ 

Expoziţia Dunărea - fluviu european. Oraşe dunărene din 
Bulgaria şi România, sec. XIX-XX 

,,Între fluviile care au renume şi care sunt navigabile când vii de la mare 
este şi Istrul ... " - nota Herodot din Halicarnas în Istorii (484-425 î.H.), cea mai 
veche descriere a ţinuturilor de la Dunărea de Jos. Publius Ovidius Naso (cca 10-
15 d.H.) remarca şi el că ,, ... Danubiu-i cel mai mare, mai jos de Nil să fie, el nu 
vrea nicidecum". 

Al doilea fluviu al Europei (după Volga) şi al douazecişişaselea din 
lume, fiind singurul fluviu european ce curge de la vest la est, cu aproape 2.900 
de kilometri lungime, având peste 800.000 de kilometri pătraţi dimensiunea 
bazinului, populat de circa 80.000.000 de locuitori din opt ţări - aceasta ar fi 
cartea de vizită a generoasei căi de apă ce-şi îndeplineşte statornic, de milenii, 
rolul „drumului mare", cunoscut, apreciat şi „bătut" de barcaze feniciene, trireme 
greceşti, galere romane, corăbii şi caravele bizantine, genoveze, galioane 
veneţiene, bolozane turceşti, seice cazăceşti, remorchere, şlepuri şi motonave în 
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vremurile mai noi. ,,Istros" în limbajul argonauţilor şi în mitologia de pe malurile 
Nilului, ,,Phisos" la fenicieni, ,,Danare"-,,Donaris" traco-get, ,,lstrus"-.,Histr"
,,Danubius" pentru romani, .,Rio Divino" de la curtea lui Carol Quintul şi „Le roi 
des fleuves de l'Europe" în opinia lui Napoleon Bonaparte, Dunărea străbate pe 
teritoriul României ultimii 1.075 de kilometri încheindu-şi calea prin Deltă - cea 
mai reprezentativă de pe bătrânul continent şi una dintre cele mai complexe din 
lume. 

România şi Bulgaria, state vecine, situate de-o parte şi de alta a Dunării, 
cu o evoluţie asemănătoare, au, inevitabil, o istorie bogată a existenţei lor şi a 
relaţiilor comune. Reflecţii ale acestor relaţii, înmagazinate în documente sau 
imagini ale vremurilor, au fost adunate şi păstrate cu grijă de către instituţiile 
Arhivelor celor două ţări. 

Ideea expunerii mărturiilor documentare într-o expoziţie comună s-a 
născut în urmă cu mai bine de un an, când, Arhivele Naţionale ale României şi 
Direcţia Generală a Arhivelor Statului din Bulgaria au semnat la Bucureşti 

Protocolul de colaborare in domeniul arhivistic. 

O întâmplare fericită a făcut ca anul 2007, ales pentru organizarea 
acestei expoziţii comune, să fie şi anul în care România şi Bulgaria au devenit în 
acelaşi timp. şi nu printr-o simplă coincidenţă, ci tocmai datorită evoluţiei lor 
similare, state membre ale Uniunii Europene. 
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Alegerea temei expoziţiei, Dunărea - fluviu european. Oraşe dunărene 
din Bulgaria şi România, sec. XIX-XX, nu a fost nici ea întâmplătoare. Situate pe 
cele două maluri ale marelui fluviu, aşezările româneşti şi bulgare s-au aflat în 
strânsă legătură cu toate oraşele riverane Dunării, aceasta fiind un element de 
legătură a României şi Bulgariei cu statele din Europa Apuseană. 

Documentele incluse în expoziţie reflectă aproape două secole de istorie, 
viaţă culturală, politică, aspecte sociale şi chiar mondene, din traiul atât de viu şi 
pitoresc al oraşelor de pe malurile românesc şi bulgăresc ale Dunării. 

Expoziţia a fost organizată din iniţiativa Departamentului General al 
Arhivelor de pe lângă Consiliul de Miniştri al Republicii Bulgaria şi a Arhivelor 
Naţionale ale României, fiind vernisată până în prezent la Berlin (26 aprilie), 
Bucureşti (28 mai) şi Sofia (14 iunie), urmând ca mai apoi să fie prezentată şi în 
alte oraşe dunărene din România şi Bulgaria, aflate de-o parte şi de alta a 
fluviului. 

În realizarea expoziţiei comune româno-bulgare, partea română a selectat 
material arhivistic din secolele XIX-XX, perioadă pentru care documentele şi 

fotografiile corespunzătoare temei sunt păstrate în fondurile şi colecţiile 

Arhivelor Naţionale ale României, fie la Direcţia Arhivelor Naţionale Istorice 
Centrale, fie la Direcţiile Judeţene ale Arhivelor Naţionale Brăila, Caraş-Severin, 
Călăraşi, Constanţa, Galaţi, Giurgiu, Olt, Dolj, Mehedinţi, Teleorman şi Tulcea. 

Documentele bulgăreşti prezentate în expoziţie fac parte din fondurile 
păstrate la Arhivele Centrale ale Statului de la Sofia sau la Arhivele Statului din 
Vidin, Montana, Veliko Târnovo, Ruse şi Silistra, iar fotografiile au fost puse la 
dispoziţie de Muzeul de Istorie din Tutrakan. 

La finalul selecţiei, s-a impus organizarea expoziţiei pe trei teme: 
l. Convenţii şi Tratate Internaţionale, Comisia Europeană a Dunării; 2. Oraşe 
dunărene; 3. Delta Dunării. 

Prima parte cuprinde documente referitoare la relaţiile existente între 
România şi Bulgaria, pe parcursul celor două secole, ilustrate prin tratate, 
acorduri, discuţii şi întâlniri premergătoare încheierii acestora, vizite organizate 
la cel mai înalt nivel şi modalităţile de stabilire şi desfăşurare a acestora, 
decernarea unor decoraţii sau medalii. Sunt prezentate în cadrul acestei teme un 
număr considerabil de documente referitoare la activitatea Comisiei Europene a 
Dunării, ale cărei înfiinţare şi funcţionare au fost rezultatul direct al prevederilor 
Tratatelor internaţionale încheiate în această perioadă. De la semnarea Tratatului 
de Pace de la Paris (30 martie 1856), tratat care includea şi prevederi referitoare 
la internaţionalizarea apelor Dunării, înfiinţarea Comisiei Europene a Dunării şi 
proclamarea neutralităţii Mării Negre, Comisia a reprezentat prima organizaţie 
internaţională - în contextul secolului al XIX-iea - dedicată cooperării dunărene, 
precum şi una dintre primele organizaţii internaţionale guvernamentale din lume. 
Documentele prezentate în cadrul expoziţiei relevă faptul că, după înfiinţarea 
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Comisiei, care a avut sediul în România, la Galaţi, pentru o îndelungată perioadă 
istoria Dunării s-a confundat, practic, cu istoria României. 

Cea de-a doua parte a expoziţiei este dedicată oraşelor dunărene. Am ales 
să le prezentăm din amonte spre aval - de la intrarea Dunării pe teritoriile 
României şi Bulgariei, până la vărsarea în Marea Neagră prin Delta Dunării -
după cum urmează: Moldova Nouă, Orşova, Drobeta-Turnu-Severin, Vidin, 
Calafat, Lom, Orjahovo, Corabia, Zimnicea, Nicopol, Sviştov, Tumu-Magurele, 
Ruse, Giurgiu, Tuturcaia, Călăraşi, Silistra, Cernavodă, Brăila, Galaţi, Isaccea şi 
Tulcea. Pentru fiecare dintre aceste oraşe, s-au ales pentru a fi expuse documente 
şi fotografii care să înfăţişeze viaţa politică (prin activitatea consulatelor), socială 
(atestarea unor târguri ca oraşe, organizarea manifestărilor de sărbători, a unor 
croaziere pe Dunăre), economică (pescuitul, transportul cu şlepurile pe fluviu, 
funcţionarea agenţiilor de navigaţie, importul şi exportul mărfurilor, respectarea 
regulamentelor de navigaţie fluvială, statistici referitoare la ambarcaţiunile 

companiilor fluviale care efectuează transporturi pe Dunăre, construcţia podurilor 
peste fluviu care să înlesnească traficul între cele două ţări), culturale (legăturile 
existente între bisericile ortodoxe de la sud şi nord de Dunăre, înfiinţarea de şcoli 
sau asociaţii bulgăreşti în oraşele dunărene româneşti, editarea de ziare 
bulgăreşti, organizarea reprezentaţiilor teatrale). 

Documentele sunt însoţite de fotografii care surprind fluviul în diverse 
anotimpuri, străbătând oraşele dunărene, dar şi planuri ale acestora sau hărţi care 
întregesc imaginea cursului Dunării. 

Pentru Delta Dunării sunt prezentate documente din perioada care a 
urmat înfiinţării Comisiei Europene a Dunării, când au avut loc, pe segmentul 
românesc al fluviului, ample lucrări pentru asigurarea navigabilităţii Dunării. 
Acestea sunt însoţite de hărţi ale deltei şi planuri ale celor trei braţe ale Dunării, 
Chilia, Sulina şi Sf. Gheorghe. 

În cadrul fiecărei teme, documentele sunt expuse cronologic. 
Sperăm că este doar un început de drum şi nu peste mult timp arhiviştii 

uin ~ele uuua ţari vecine vor organiza alte expoziţii şi vor puhlic::i, împreună. 
volume de documente ce vor pune în lumină trăirea seculară a celor două naţii 
legate de binefăcătoarea Dunăre, martoră a multor evenimente bogate în istorie. 

CARMEN-ELENA DOBROTĂ 
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Fructuoasă colaborare a istoricilor români şi turci 

În perioada 1-5 mai 2007, delegaţia Arhivelor Naţionale ale României, 
alcătuită din arhiviştii Iulia Cheşcă şi Claudiu Turcitu, a participat la 
Simpozionul Internaţional organizat de către Consulatul General al României la 
Izmir, în colaborare cu Institutul Cultural Român „Dimitrie Cantemir" din 
Istanbul şi Universitatea „9 Septembrie" din Izmir. 

La Simpozionul cu tema Incursiuni în istoria relaţiilor româno-turce. 
Momente de toleranţă şi prietenie au participat istorici români de seamă, 

reprezentanţi ai unor instituţii prestigioase: prof. dr. Mihai Maxim, directorul 
Institutului Cultural Român „Dimitrie Cantemir" din Istanbul, drd. Silvana Rachieru, 
secretar în cadrul aceluiaşi institut, prof. dr. Tahsin Gemi!, Universitatea Ovidiu
Constanţa. Totodată, din Turcia, au participat prof. dr. Emin Alici, rectorul 
Universităţii „9 Septembrie", prof. dr. Zeki Arikan. Universitatea EGE, dr. doc. 
Cezmi Karasu, Universitatea Osmangazi, dr. doc. Enis Tul<;:a, Universitatea 
Galatasaray, dr. doc. Mehmet Naci Onal, Universitatea Mugla, dr. doc. Bilgin <;:'elil<, 
Universitatea „9 Septembrie", şi dr. doc. Alp Yiicel Kaya, Universitatea Istanbul. 

Lucrările simpozionului s-au bucurat de prezenţa secretarului de stat al 
Ministerului de Externe din România. Valentin Naumescu. şi a consulului 
general al României la Izmir, Mircea Neaţă. 

Cu acest prilej, participanţii la simpozion au evocat, prin comunicările lor, 
principalele momente din istoria celor două ţări, România şi Turcia, subliniind 
importanţa pe care a avut-o, de-a lungul timpului, stabilirea raporturilor politico
diplomatice şi economice româno-turce. 

Arhivele Naţionale ale României au participat la lucrările simpozionului 
prin comunicarea cu titlul Problema autonomiei Ţărilor Române in dezbaterile 
Adunărilor Ad-hoc, susţinută de drd. Iulia Cheşcă. În timpul discuţiilor purtate pe 
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marginea comunicărilor a fost evidenţiată importanţa valorificării informaţiilor 
cuprinse în documentele din fondurile arhivistice româneşti, care pun în evidenţă 
definirea raporturilor româno-turce. 

În deschiderea simpozionului, a avut loc vernisajul expoziţiei Documente 
din arhivele româneşti privind istoria relaţiilor româno-turce, organizată de 
Arhivele Naţionale ale României în colaborare cu Direcţia Arhive Diplomatice
Ministerul Afacerilor Externe al României. 

Prezentarea expoziţiei de către reprezentantul Arhivelor Naţionale, drd. 
Claudiu Turcitu, s-a bucurat de un real interes, atât din partea specialiştilor, cât şi 
din partea publicului larg. 

Succesul de care s-a bucurat expoziţia, prin diversitatea genului de 
documente expuse, încadrând perioada istorică 1614-1962, dar şi prin atragerea 
unui public variat ( elevi, studenţi, profesori, cercetători, reprezentanţi ai diasporei 
române din Turcia etc.), a determinat ca reprezentanţi ai autorităţilor locale din 
Izmir să solicite Arhivelor Naţionale ale României, prin intermediul Consulatului 
General din Izmir, prelungirea pentru încă trei săptămâni a acestei expoziţii. 

Prin organizarea expoziţiei fotodocumentare, pe lângă punerea în valoare a 
surselor documentare aflate în păstrarea instituţiei noastre, au fost concretizate şi 
prevederile recentului Acord de cooperare încheiat între Arhivele Naţionale ale 
României şi Arhivele Statului din Turcia. 

IULIA CHEŞCĂ, 
CLAUDIU TURCITU 

Alexandru Ligor, Grigore Ureche, Miron Costin, Constantin 
Cantacuzino stolnicul, Ion Neculce, cronicari?, Iaşi, Editura 
Junimea, 2004, 373 p. 

Autorul, prof. dr. în istorie Alexandru Ligor, cunoscut pentru acribia cu 
care şi-a scris lucrările, stăpânind la perfecţie paleografia chirilică, şi-a asumat 
responsabilitatea de a se întreba pe sine şi. mai ales, pe toţi cei care au scris 
despre Grigore Ureche, Miron Costin, stolnicul Constantin Cancacuzino şi Ion 
Neculce dacă despre aceştia se poate spune că sunt doar cronicari. 

Aprofundând o bibliografie care numără peste 574 de lucrări, datorate 
unor personalităţi care de-a lungul timpului s-au aplecat asupra studierii vieţii şi 
operelor scrise de cei enunţaţi, ca Gh. Adamescu, Adolf Armbruster, Mihai 
Berza, Ioan Bianu, Dimitrie Cantemir, Virgil Cândea, George Călinescu, Şerban 
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Cioculescu, Timotei Cipariu, Ovid Densuşianu, C. Dima-Drăgan, Ioan C. Filitti, 
Vlad Georgescu, C. C. Giurescu, Nicolae Milescu, Panait I. Panait, Mihail 
Kogălniceanu, August Treboniu Laurian, Samuil Micu Klein, Ilie Minea, Vasile 
Netea, Ion Nistor, Constantin Noica, Şerban Papacostea, Ştefan Pascu, Andrei 
Pippidi, Constantin Rezachevici, Alexandru Rosetti, Dan Simonescu, 
Gabriel Ştrempel, Tudor Vianu, Alexandru Zub etc., Alexandru Ligor nu a făcut 
doar un inventar, ci o amplă operă de investigaţie şi sinteză. Investigarea a 
reprezentat, pentru fiecare referinţă bibliografică, depistarea izvorului, studierea 
atentă a conţinutului său informativ, sub raport cronologic şi tematic, şi 

concluziile personale reieşite din lectura respectivă. 
Astfel, Alexandru Ligor concluzionează că Grigore Ureche, Miron Costin, 

Constantin Cantacuzino stolnicul şi Ion Neculce au fost numiţi cronicari nu 
numai atunci când le-au fost analizate scrierile istoriografice, ci şi când au fost 
prezentaţi cu întreaga lor activitate culturală, politică, diplomatică şi militară, şi 
aceasta nu de puţine ori, şi în virtutea unei interpretări tradiţionale, alteori 
punându-se chiar semnul egal între semnificaţia cuvântului cronicar şi a celui de 
istoric. Mai mult, s-au alăturat cuvântului cronicar aprecieri de genul „scriitor", 
„cărturar", ,,personalitate", ,,învăţat" şi chiar „savant". Pentru a demonstra că 
denumirea de cronicari le-a nedreptăţit activitatea, autorul a apelat tocmai la 
cercetările remarcabile ale oamenilor de ştiinţă prestigioşi. 

Stilul autorului excelează prin concizie, aceasta fiind dată şi de categoriile 
de lucrări citate: dicţionare-enciclopedii; tratate de istorie; sinteze asupra istoriei 
literaturii române; filozofie; monografii închinate lui Ureche, Costin, 
Cantacuzino stolnicul, Neculce; studii introductive şi prefeţele ediţiilor critice; 
istoria culturii; istorie zonală (Moldova); monografii închinate unor personalităţi 
politice (Vasile Lupu sau Constantin Brâncoveanu); studii şi articole de mai 
restrânse dimensiuni şi, foarte rar, recenzii. Au fost inserate şi prezentate uneori 
pe larg majoritatea ediţiilor operelor lui Ureche, Costin, Cantacuzino şi Neculce, 
pentru a se consemna opiniile prefaţatorilor, autorilor studiilor introductive, buni 
cunoscători ai vieţii şi activităţii celor cărora le editau opera. 

Cuprinsul lucrării conţine o introducere a autorului, urmată de două mari 
capitole intitulate: În faţa istoriei - contemporanii şi .. urmaşii" imediaţi (sec. 
XVII-XVIII); Şcoala Ardeleană; Sec. al XIX-iea. Începutu/folosirii termenului de 
„cronicar" pentru vechii scriitori de istorie. Prima jumătate a veacului XX; De 
la mijlocul veacului XX la mileniul III şi capitolul Opinia noastră: Concluzii, 
Addenda, Bibliografie, Abrevieri. 

Concluzia la care ajunge Alexandru Ligor este aceea că Grigore Ureche, Miron 
Costin, Constantin Cantacuzino şi Ion Neculce sunt întâi scriitori de istorie erudiţi. SWlt 
independenţi, nu scriu la comanda şi în interesul unei persoane sau al unei familii. Toţi 
scriu pentru ţara lor, pentru români, comanditar fiind propria conştiinţă. 
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Ei văd derularea faptelor şi fenomenelor istoriei în spirit evolu~onist, în 
concepţii clar exprimate, istorice, politice, au principii pe care le respectă. au metodă. 

Motivul care 1-a determinat pe autor să scrie această lucrare a fost, după 
cum însuşi menţionează, ,,încrederea într-o dreaptă ierarhizare a valorilor culturii 
vechi româneşti. Ureche, Costin, Constantin Cantacuzino, Ion Neculce nu sunt 
cronicari. Ei sunt istorici. Sunt personalităţi ale culturii şi istoriei române, nu doar 
cronicari". Şi ca să nu existe suspiciuni asupra faptului că au fost socotiţi doar 
cronicari de personalităţile româneşti, Alexandru Ligor îşi expune punctul de 
vedere asupra operelor înaintaşilor lui, încă de la primele pagini: ,,Deşi opinia 
mea cu privire la situarea lui Grigore Ureche, Miron Costin, Constantin 
Cantacuzino stolnicul şi Ion Neculce pe o anumită treaptă a valorilor culturii 
(istoriografiei) române diferă de aceea exprimată de mulţi distinşi cercetători ai 
scrierilor din vechime, totuşi, respectul meu datorat domniilor lor pentru truda 
ştiinţifică, nobilă, îndelungată şi cu atâta rod rămâne unul deosebit. Fără dânşii, 
nici cartea aceasta nu ar fi fost". 

Deşi apărută în 2004, lucrarea, care este o reală contribuţie în literatura 
noastră istorică şi bibliografică, a rămas nerecenzată până astăzi, acesta fiind 
motivul care ne-a determinat s-o semnalăm, cu speranţa că cei interesaţi o vor 
parcurge, deoarece ea sintetizează cele mai importante date biografice, iar un 
riguros aparat critic oferă multe posibilităţi de consultare a lucrării şi de 
înţelegere a faptului că Grigore Ureche, Miron Costin, stolnicul Constantin 
Cantacuzino şi Ion Neculce nu sunt doar cronicari, ci istorici erudiţi. 

LIDIA BRÂNCEANU 

Notiţe bibliografice 

1. ŢK RKP(b}-BKP(b) i naţionalnîi 11opros. 1918-1933/CC al Partidului 
Comunist(b) Rus-Partidului Comunist(b) Unional şi problema naţională, 1918-
1933, kniga 1, sub redacţia L. S. Katagova, L. P. Koşeleova, L. A. Rogovaia, 
Moscova, ROSSPEN, 2005, 783 p. 

Ne cerem scuze cititorilor noştri pentru că le prezentăm lucrări „vechi", 
adică apărute anterior anului 2006! Considerăm că e mai util să le prezentăm -
chiar şi aşa, în pofida unui anumit decalaj între data apariţiei lucrării şi cea a 
prezentării ei - pentru că, în acest fel, specialiştii români au posibilitatea să afle 
măcar despre existenţa lor. Dacă luăm în considerare faptul că este vorba, în 
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marea lor majoritate, despre lucrări apărute în Federaţia Rusă, atunci demersul 
nostru pare de înţeles. 

Este şi cazul noului volum, din seria „Dokumentî sovetskoi 
istorii/Documente privind istoria sovietică", rod al colaborării unor prestigioase 
instituţii ştiinţifice ruseşti şi occidentale (din Franţa, SUA şi Italia), care conţine 
materiale documentare ce permit identificarea mecanismelor de constituire şi 

evoluţie a politicii naţionale în perioada cuprinsă între preluarea puterii de către 
bolşevici şi momentul declanşării crizei interne, provocată de foametea din 
Ucraina (1932-1933). 

Documentele incluse în prezentul volum arată specialiştilor, pe de o 
parte, modul de luare a deciziilor în probleme naţionale, şi, pe de altă parte, cum 
au fost puse în practică aceste decizii, odată adoptate. De asemenea, varietatea 
surselor - documente care însoţesc diverse anchete, scrisori informative, cereri -
oferă o imagine amplă privind situaţia din regiuni, din punct de vedere naţional. 

Cu privire la România/Basarabia există două documente: Raportul 
secretarului Comitetului de partid regional moldovenesc, O. I. Badeev, către 
V. M. Molotov, cu privire la raportul lui I. O. Dika „Despre organizarea 
culturală a Moldovei Sovietice. Împotriva orientării rusijicatoare sub drapel 
sovietic" (pp. 262-266) şi Scrisoarea adjunctului comisarului poporului pentru 
Afacerile Străine, H.G. Rakovski, către membrii colegiului Comisariatului 
pentru Afacerile Străine, despre Congresul Basarabenilor (pp. 267-269). 

2. Natalia Kozlova, Sovetskie liudi. SţenÎ iz istorii/Oamenii sovietici. 
Scene din istorie, Moscova, Editura Evropa, 2005, 527 p. 

Am zăbovit asupra acestui volum deoarece el reprezintă rodul unei 
abordări mai puţin întâlnite până în prezent, cel puţin în România. Autoarea -
cunoscută specialistă rusă în filosofie şi istorie - a utilizat ca surse documentare 
corespondenţa oamenilor simpli, _jurnale personale, scrisori trimise de aceştia 
ziarelor şi revistelor. Natalia Kozlova reuşeşte să reconstituie cu o măiestrie 
extraordinară puzzle-ul vieţii lui homo soviericus în aspectele ei cele mai simple 
şi obişnuite. În cuprinsul cărţii se găsesc pagini antologice, în opinia noastră. 
despre adevărata societate civilă sovietică - am în vedere bucătăria, loc al marilor 
şi celor mai diverse dezbateri din perioada sovietică -, precum şi despre 
problemele cotidiene cu care oamenii se confruntau. Merită a fi amintit faptul că 
autoarea, începându-şi activitatea de cercetare pentru lucrarea sa, a înfiinţat prima 
arhivă privată din Rusia - Centrul de documentare „Arhiva populară" - care 
„adună aşa-numitele documente de tip nou - urme ale practicilor cotidiene ale 
oamenilor simpli". O lucrare care ne oferă o imagine mai puţin cunoscută despre 
realităţile cotidiene sovietice. 
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3. V. A. Kozlov, Neizvestnîi SSSR. Protivostoianie naroda i vlasti, 
1953-1985/Uniunea Sovietică necunoscută. Opoziţia poporului şi puterea, 
1953-1985, Moscova, Editura Olma Press, 2006, 447 p. 

Istoria „dezordinilor" populare din Uniunea Sovietică a fost dintotdeauna 
o temă închisă. Istoricul rus V.A. Kozlov oferă o imagine amplă a stării 
conflictuale dintre popor şi autorităţi, în perioada post-stalinistă. Lucrarea a fost 
întocmită pe baza unor documente recent desecretizate din arhivele ruse, cu 
privire la revoltele din Gulag şi la conflictele sociale şi etnice. Este o lucrare mai 
puţin despre lideri şi eroi, şi mai mult despre oamenii simpli, care au făcut istorie 
în Uniunea Sovietică. O istorie care abia acum începe să fie cunoscută de marele 
public. 

4. Egor Gaidar, Ghibeli imperii. Uroki dlia sovremennoi Rossii/Pieirea 
imperiului. Lecţii pentru Rusia contemporană, Moscova, ROSSPEN, 2006, 439 p. 

Ultima lucrare a fostului vicepremier rus, Egor Gaidar, a fost cea mai 
vândută carte de istorie din Rusia, apărută anul trecut. Era, într-un fel, de aşteptat, 
date fiind funcţia deţinută, precum şi reputaţia sa de economist. Egor Gaidar 
reuşeşte să prezinte problemele cu care se confruntă regimurile autoritare într-un 
stat multietnic, a cărui economie depinde, într-o măsură considerabilă, de preflll 
la energo-resurse. Economistul rus analizează - pe baza unor documente recent 
intrate în circuitul ştiinţific - greşelile făcute de liderii sovietici, ajungând la 
concluzia că „sistemul politico-economic sovietic a fost, prin natura sa, instabil 
pe plan intern". Dependenţa economiei sovietice de exportul masiv de resurse 
energetice, din perioada Brejnev, avea să se repercuteze negativ asupra 
performanţelor economice ale acesteia, contribuind, în final, la destrămarea 
Uniunii Sovietice. 

5. Catherine Merridale, Ivan 's War. lţfe and Death in the Red Army, 
1939-1945, New York, Picador a Metropolitan Book Henry Hoit and Company, 
462p. 

S-au scris numeroase lucrări despre Armata Roşie în timpul celui de-al 
Doilea Război Mondial. Despre catastrofole prin care aceasta a trecut, despre 
faptele ei de vitejie, despre odiseea ei, desprl· ororile săvârşite în „drumul" ei de 
la Moscova la Berlin. Amintim doar lucrarea cunoscutului specialist englez, John 
Erikson, Stalbl'I WIii' witl, Germany (voi. I, The Road to Stalif•grud; voi. II, 
The Road to Berlin), care oferă o imagine amplă asup .. , buntului de Est. Nici 
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una, însă, din aceste lucrări nu a fost scrisă din punctul de vedere al lui Ivan, 
simplul soldat sovietic. Este meritul doamnei Catherine Merridale de a fi pus la 
dispoziţia publicului interesat prima lucrare, după ştiinţa noastră, în care este 
înfăţişat drumul făcut de Ivan, de la declanşarea atacului german (22 iunie 194 l) 
până la victoria finală de la Berlin (9 mai 1945) şi drumul către casă. Scrisă pe 
baza surselor de arhivă, precum şi a folosirii unui important număr de scrisori 
personale, lucrarea oferă o altă imagine a soldatului sovietic, diferită, în anumite 
momente, de cea vehiculată în literatura de specialitate. Lucrarea, în opinia 
noastră, reprezintă prima istorie socială, în care, graţie documentării temeinice, 
spiritului critic şi al harului literar al autoarei, soldaţii Armatei Roşii sunt 
personajele vii ale acestei mari tragedii care a fost războiul. 

LAURENŢIU CONST ANTINIU 
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lnfonnăm cititorii că pot procura orice număr al „Revistei Arhivelor" de la sediul 
Arhivelor Naţionale ale României, Bd. Regina Elisabeta, nr. 49, sector 5, Bucureşti, telefon: 
315 24 46, email: revistaarhivelor@gmail.com, precum şi de la direcţiile judeţene ale 
Arhivelor N aţionalc. 

„Revista Arhivelor" publică studii şi comunicări de teorie şi practică arhivistică, de 
paleografie, diplomatică, sigilografie, heraldică, miniaturistică şi alte ştiinţe speciale ale 

1 

istoriei, studii şi ai1icole de istorie bazate pe documente de arhivă, prezentări de fonduri şi 
colecţii arhivistice, recenzii şi prezentări de reviste şi cărţi de specialitate, cronici, note şi 
informaţii bibliografice. 

Responsabilitatea asupra conţinutului materialelor revine în exclusivitate autorilor. 
Articolele nepublicate nu se restituie. 
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